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ZASLUGE ZA NAROD S SREBRNIMI ŽARKI

Praznik vina 
na Čatežu

Trajal bo od 14. do 16. 
marca — Vabilo pridelo-

valcem,naj sodelujejo

Kljub slabi vinski letini se 
posavski vinogradniki ne bo
do izneverili zdaj že tradicio
nalnim vinskim razstavam, 
ki jih izmenično prirejajo v 
Čatežu, Kostanjevici in na 

Bizeljskem. Letos je spet na 
vrsti Čatež. Praznovanje bo 
trajalo od 14. do 16. marca.

Razstava in pokušnja vin 
bo v stari čateški šoli, kuli
narična razstava v poslopju 
krajevnega urada, zaključna 
prireditev s podelitvijo di- 
plorh in priznanj vinogradni
kom pa v zdravilišču v Ča- 
teških Toplicah.

Organizatorji želijo tokrat 
popestriti praznovanje s pri
kazom vinogradniških običa
jev ter sodobnega življenj
skega utripa v tej krajevni 
skupnosti. Vse to bo pona
zarjal domiseln sprevod, ki 
bo krenil na krožno pot v 
Brežice in nazai.

Že prej smo omenili, da 
kakovost vina ne bo najbolj
ša, zlasti ne v gorjanskem 
predelu, toda vinogradniki 
naj kljub temu ne odklonijo 
poziva na razstavo. Enako 
kot lani, bodo organizatorji 
povabili k sodelovanju vse 
pridelovalce vina od Orlice 
do Gorjancev pa tudi razs- 
tavljalce s Hrvaškega.

J.T .

Brežice pred odločitvijo
Pred četrtim referendumom v občini — Program je treba 

spraviti v razumne meje — ne večji kot zmorejo

POSAVSKI MUZEJ ZA 
k u l t u r n i  PRAZNIK
V počastitev slovenskega kul

turnega praznika bo Posavski muzej 
v Brežicah priredil razstavo Stovič- 
kovih plaket in plastik. Otvoritev bo 
7. februarja zvečer. V glasbenem 
programu bo nastopil Slovenski 
godalni kvartet z operno solistko 
Zlato Ognjanovičevo.

O ZDRAVLJENJU 
SLADKORNE BOLEZNI

Občindci odbor Rdečega križa iz 
Novega mesta bo priredil v sode
lovanju z Društvom diabetikov več 
predavanj o zdravljenju sladkorne 
bolezni. V Trebnjem bo tako preda
vanje 29. januarja ob 16. uri v sejni 
sobi Obs Trebnje, na Mimi 30. ja
nuarja ob 16. uri v osnovni šoli, v 
Krškem 5. februarja, v Črnomlju 7., 
v Metliki 8., v Dolenjskih Toplicah
12., v Žužemberku 14., v Mimi peči
19., v Šentjerneju 21., v Novem me
stu 26. in v Škocjanu 28. februarja. 
Čas in natančen kraj bo naknadno 
objavljen s plakati in vabili.

TUDI DOMAČ SNEG JE DEL -  Že nekaj dni vlada prešerna 
počitniška razigranost takorekoč na vsakem kuclju, na vsa
kem bregu. Če ne bo dahnil jug, bo za mladež, ki ima zdaj 
štirinajstdnevni šolski premor, še dosti zimske radosti. Toda 
za vse letošnji sneg ne drsi povsod enako. Domač sneg ni za 
vse dovolj dober, zadosti bel Potem, ko so pobrale z deviz
nih računov lire in šilinge, da so banke tiste dni ostale celo 
brez deviznih rezerv, so, ko t beremo in vidimo, trume smu
čarjev romale na italijanske in avstrijske smučine. Pred na
šimi vlečnicami, češ da, so vrste kot pred novomeško proda
jalno kruha ob sobotah dopoldne, četudi je mogoče še bolj 
pregibati otrple ude tudi s hojo v hrib. Sicer pa je, kot je tudi 
dobro znano, med temi smučarji veliko smučarskih mane
kenov, ki jim je smuka izgovor za njihov malomeščanski sno
bizem. (Foto: J. PA VLIN)

Ko so v breži&i občini se
šteli, kaj vse bi krajevne in inte
resne skupnosti uvrstile v četrti 
referendumski program, je bilo 
teh investicij za dobrih 400 mi
lijonov dinarjev, torej veliko 
več, kot občani zmorejo in so 
pripravljeni financirati.

Odboru za pripravo referenduma 
tako ni preostalo drugega kot črtati 
vse nerealne želje in zadržati v pro
gramu le tiste najnujnejše investicije, 
ki so v interesu vseh občanov. To bi 
bila lahka naloga. Odbor je namreč 
ocenil, da prispevna stopnja ne bi 
smela preseči treh odstotkov neto 
osebnih dohodkov zaposlenih. S ta
kim odstotkom bi v petih letih zbr
ali 74 milijonov dinarjev. Če k tej

OBRTNIKI, VIDIMO 
SE V BREŽICAH!

V soboto, 27. januarja, ob 9.30 
uri bo v domu JLA v Brežicah zbor 
obrtnikov iz brežiške občine. To 
delovno srečanje je pomembno za
radi preobrazbe obstoječega Zdru
ženja samostojnih obrtnikov v zbor
nično obliko. Združenje bo namreč 
vključeno v skupščino Zveze obrt
nih združenj znotraj .Gospodarske 
zbornice Slovenije. To pomeni, da 
bo imelo poslej pravico dajati pri
pombe in predloge, da bo obravna
valo osnutke odlokov, zakonov, 
družbenih dogovorov, samoupravnih 
sporazumov in drugih predpisov, ki 
zadevajo samostojne obrtnike in 
njihovo dejavnost. Na sobotnem 
zboru bo podana obrazložitev k 
osnutku vzorčnega statuta Zdru
ženja in zveze združenj, o katerih je 
v tekuu javna razprava. Udeleženci 
bodo izvolili tri delegate za skup
ščino Zveze obrtnih združenj Slo
venije.

Ali preglasovanje res velja?
V Krškem vztrajajo, da referendum v zdravstvu ne velja, ker sporazumevanje ni preglaso

vanje — Vnaprej so povedali pom isleke, ki pa niso bili upoštevani

V Kr&em so bili močno presenečeni, ko so po televiziji slišali, 
da je referendum o novi organiziranosti dolenjskega zdravstva 
uspel. Tako informacijo je dobil tudi Dolenjski list, vendar ne drži.

V samoupravnem sporazumu 
o združitvi v delovno organi
zacijo .Zdravstveni center No-

zelo malo časa za pregled nje
gove vsebine.

J. TEPPEY

vo mesto“ je jasno zapisano, da 
ta velja, če ga sprejmejo delavci 
vseh temeljnih in delovnih orga
nizacij z večino glasov, v 
Krškem zdravstvenem domu pa 
je 66 delavcev glasovalo proti, 
18 za, deset pa jih sploh ni gla
sovalo. V sporazumu razen tega 
piše, da morajo dati soglasje k 
združitvi tudi občinske skup
ščine. Krška skupščina soglasja 
ni dala, ker je ni nihče zaprosil. 
Tudi v občinski zdravstveni 
skupnosti se sprašujejo, kako je

Letos 5.000 brigadirjev
_______ Za lepši jutri bodo prispevali 600 .000  ur_________

Na zadnji seji podpisnikov sa- Kaže da bo na letošnjih repub- 
moupravnega sporazuma druž- liških in zveznih mladinskih akcijah
benega dogovora o mladinskih v Sloveniji sodelovalo okoli 5000
delovnih akcijah so udeleženci brigadidev m bifed irk , ki naj b. i»
sei» lepši jutri darovali več kot 600.000
b o in n f  I?  “ud l - " j  r *  delovnih ur v vrednosti 44 milijonov
bojnih obveznostih m združe- dinarjev. Zaradi tega čaka organi-
’anJu denarja za uresničitev le- Štorje  letošnjih akcij še precej več
t°4ijih mladinskih delovnih dela kot v preteklosti. Okviren izra-
OKCij. čun je postregel z naslednjo šte

vilko: za pripravo in izvedbo akcij bi 
morali zbrati 32.297,500 din.

Na sestanku so med drugim pou
darili, da je sicer letošnji osnutek sa
moupravnega sporazuma sestavljen 
skrbno in predvideva natančne vso
te, mnogi pa so menili, da so pred
videne vsote previsoke in da jih po
samezne organizacije, podpisnice 
sporazuma, ne bi zmogle. Dodali so 
še, da bo potrebno dinarje za mla
dinske delovne akcije utemeljiti z 
natančno opisanimi delovnimi pro
grami '" V i* '.-

I

Po južnem vremenu v prvi

Kolovici tedna je sledilo iz- 
oljšanje v četrtek in petek 

z manjšimi ohladitvami, v 
soboto in nedeljo se obeta 
ponovno sneg.______

regionalna skupnost lahko dala 
soglasje (če ga je? ), ne da bi se 
prej posvetovala po občinah. 
Zadnjo besedo o veljavnosti re
ferenduma bosta imela druž
bena pravobranilca samouprav
ljanja v Novem mestu in 
Krškem.

V krškem tozdu so na mož
nost neuspešnega glasovanja 
opozorili že prej, ker so smat
rali, da bodo njihove pravice 
okrnjene, če bodo postali tozd 
brez odgovornosti. Niso se nam
reč strinjali z združevanjem 
sredstev za skupno porabo, zato 
je njihov sindikat dal pripombe, 

.e tedaj so dejali, da verjetno 
referendum ne bo uspel, če jih 
ne bodo upoštevali. Namesto 
združevanja sredstev za skupno 
porabo so predlagali solidarnost 
oz. dogovoijeni znesek, vendar 
so naleteli na gluha ušesa.

Med zaposlenimi v tozdu, pa 
tudi v občinskem sindikalnem 
svetu in v občinski zdravstveni 
skupnosti je vest o uspelem 
referendumu vzbudila veliko 
nejevolje, zlasti še iz trte zviti 
komentarji, da je glasovanje v 
Krškem posledica želje po pri
ključitvi k Zdravstvenemu cent
ru v Brežicah. Tudi v odlašanju 
sporočila o „uradnih“ rezul
tatih glasovanja v Krškem ne 
vidijo opravičila.

Pa še to velja omeniti, da so v 
Krškem dobili dokončno beše- 
dilo sporazuma šele v petek, 5. 
januarja, glasovanje pa je bilo v 
torek. 9. januarja. Torej so 
imelj krški zdravstveni delavci

r ~

Kočevje spet brez sreče
V radijski oddaji zmaga ekipe iz Murske Sobote

Tudi na zadnjem radijskem 
kvizu ..Spoznavajmo svet in do
movino", ki je bil 20. januarja v 
Kočevju, domačini niso imeli 
sreče, saj so jih premagali gostje 
iz Murske Sobote in sicer z re
zultatom 6:5. Zanimivo je, da so 
povedli -  in sicer v drugem kro
gu vprašanj -  domačini. Gostje 
so izenačili v četrtem krogu, 
nato pa sta bili ekipi izenačeni 
do 9. kroga vprašanj, ki je pri
nesel zmago gostom.

Domačine je tokrat zastopala 
ekipa Itasa, v kateri so bili 
Andrej Gozvoda, Dušan Brkič, 
Dušan Zamida, Janez Skrabec in 
Vaclav Jarm. Kočevske ekipe 
tudi doslej na takih in podobnih 
tekmovanjih niso imele posebne 
sreče.

Med oddajo so se poslušalcem 
v dvorani in doma pri spre
jemnikih predstavili pisateljica 
Ela Peroci, ki je bila pred vojno 
in m o ' njo precej časa v Ko
čevju . 1  domači inovator Boris 
Gorjanc iz Itasa. Predsednik 
občinskega izvršnega sveta Alojz 
Petek pa je predstavil poslu
šalcem kočevsko občino.

V kulturno-zabavnem delu so 
nastopili še Mojmir Sepe s svo
jim ansamblom, pevki Majda 
Sepe in Irena Kohont, dramska 
igralca Alja Tkačeva in Jože 
Mraz ter pihalni trio RTV. Od
dajo sta vodila Vili Vodopivec in 
Milanka Bavcon.

J. PRIMC

POKAŽI KAJ ZNAŠ — Kočevska ekipa (na fotografiji) sicer 
ni zmagala, vendar so jo poslušalci nagradili s ploskanjem, saj 
je po njihovem mnenju imela težja vprašanja, zato je njihov 
poraz tudi opravičljiv. (Foto: Primc)

vsoti prištejemo še prispevke od 
obrtne dejavnosti in kmetijstva, del 
dohodka od cestnine in davka na go
rivo ter ostanek denarja iz drugega 
samoprispevka za šolstvo in zdrav
stvo, bi zbrana vsota dosegla 111 
milijonov dinarjev.

V tozdih, krajevnih in interesnih 
skupnostih ta čas v javni razpravi 
preverjajo, kaj kaže zadržati v pro
gramu in koliko so ljudje priprav
ljeni prispevati za njegovo uresni
čitev, da bo občinska skupščina na 
seji 20. februarja lahko razpisala re
ferendum za naložbe v zdravstvu, 
šolstvu, kulturi in cestnem omrežju.

Predvidena je izgradnja novega 
bolniškega trakta in druge faze 
zdravstvenega doma, dograditev te
lovadnice na Veliki Dolini, zidava 
nove osnovne šole v Dobovi in pre
novitev posebne šole v Brežicah. Del 
sredstev naj bi dodali za knjižnico v 
Brežicah, za kulturni dom v Župe- 
levcu in Pišecah ter za potrebe otro
škega varstva, ne smemo pa pozabiti 
tudi na delež samoprispevka za na
daljnjo modernizacijo občinskih 
cest. Tak je program za javno raz
pravo, ki mu bo verjetno še kaj do
dala in kaj odvzela.

J .T .

INVESTICIJE 
V TOVARNI 

PAPIRJA
Za krajane Krškega je zlasti 

pomembna odločitev kolektiva 
Celuloze za gradnjo naprav, s kateri
mi bodo čistili odpadne vode in 
dimne pline, nevtralizirali kisline in 
alkalne odplake. Investicije za te na
prave bodo končane v letu 1980.

Letos bodo začeli s pripravami za 
naložbo v stroje za izdelovanje in 
predelavo valovite lepenke z 
zmogljivostjo 25 ton na leto. Tudi 
to investicijo bodo zaključili prihod
nje leto. Za letos imajo v programu 
še vgraditev procesne regulacije za 
tretji papirni stroj ter montažo na
prav za papirne stročnice, da bodo z 
njimi lahko izdelali okoli 2500 ton 
emabalaže na le ta  Zgradili bodo tu
di 500 kvadratnih metrov delavnic 
ter pripravili vse potrebno za posta
vitev petega papirnega stroja.

Tri mesece o 
marksizmu

Novomeški seminar obi
skuje 30 mladih komu

nistov

V petek, 19. januarja, se je za
čel v Novem mestu trimesečni 
seminar teorije in prakse mar* 
ksizma. Obiskuje ga 30 slušate
ljev -  mladih komunistov iz 
vseh štirih občin dolenjske regi
je. Po seminarju, ki so ga na Do
lenjskem že drugič organizirali v 
tej obliki, bodo lahko najboljši 
učenci obiskovali tudi enoletno 
politično šalo CK ZKS, ki ima 
oddelek v Novem mestu.

Na slovesni otvoritvi v sejni 
sobi Doma JLA je Boštjan Kova
čič, predstojnik Medobčinskega 
študijskega središča za Dolenj
sko, polidaril, da študijski pro
gram ne predvideva samo prido
bivanja teoretičnega znanja in 
novih spoznanj, ampak tudi 
spoznavanje samoupravne prak
se, zato bodo udeleženci obis*«j 
tudi nekatere delovne organiza
cije.

Ksenija Khalil, članica CK 
ZKS, pa je podčrtala, da se ko 
munisti prek takli seminarjev in 
drugih oblik izobraževanja uspo
sabljajo za spreminjanje razmer 
in preseganje preživelih odnosov 
v delovnem in življenjskem oko
lju, od koder pač s a  Marksizem 
jim pri tem ne sme pomeniti 
zgolj pridobljeno znanje, marveč 
napotilo za ddo. ..Komunist 
mora pri tem videti dalj od vsak
danje ali trenutne prakse” , je 
menila Khalil ov».

Novo
w  wsmucisce 

pri Lazih
Kdaj vlečnica?

Kočevski ljubitelji anučanja, 
predvsem tisti, Id so združeni v 
smučarskem klubu, se že vrsto 
let prizadevajo, da bi a  uredii 
primeren teren predvsem za 
rekreacijsko smuko.

Pred nekaj leti so si uredili teren 
pri Dolgi vasi v bližini Kočevja. 
Kmalu pa so ugotovili, da ta teren 
za smuko ni najbolj primeren, ker je 
obrnjen proti vzhodu, ker je na nad
morski višini samo okoli 460 m in 
ker je na terenu veliko kamenja in 
slcai Sneg je tu hitro kopnel, kadar 
pa ga je bflo malo, so smučarji po
škodovali na skalah tudi smuči.

Po nekajletnem opazovanju so se 
smučarji minulo jesen odločili, da si 
bodo uredili smučišče pri Lazih, to  
je ob cesti iz Kočevja proti Kopriv
niku. 2e jeseni so z udarniškim 
delom odstranjevali grmičje in 
urejali progo. To zimo -  nekateri pa 
že prejkije -  so novo smučišče pre
izkusili Ugotovili so, da je zelo pri
memo, predvsem zato, ker je na 
travnatem terenu, ker je obrnjeno 
proti severovzhodu in ker je na nad
morski višini okoli 890 m , zaradi 
česar je tu sneg vse do spomladi 

Smučarji povsem stvarno ugotav
ljajo, da je ta proga primerna pred
vsem za rekreacijsko smuko in za 
tiste, ki že znajo smučati. Za tekmo
vanja ni primerna. Dolga je okoli 
200 m. V bližini je tudi primeren 
teren za tekaško progo.

Zdaj smučarji že zbirajo podatke 
za vlečnice. Ko bodo zbrali pri
merne ponudbe, bodo predlagali 
temeljni tclesnokultumi skupnosti 
in krajevni skupnosti kakšno vleč
nico naj bi v sodelovanju z n jim i 
smučarji, kupili j  p

V RIBNICI 
SM RT V AVTU

Nedeljko Lončarevič iz Lo- 
žin pri Kočevju je umri 17. 
januarja po 16. uri v svojem 
prižganem avtomobilu, ko je v 
Ribnici čakal avtomehanika, da 
bi mu popravil avto. Obdukcija 
je pokazala, da se je zastrupil z 
ogljikovim monoksidom.



ZUNANJEPOLITIČNI PREGLED

PREGLED

DVOBOJI V 
LIBANONU

Miru ni tudi na Bližnjem 
vzhodu, kjer so se v Liba
nonu spopadli palestinski 

komandosi in desničarske 
krščanske enote, v boje pa 
so posegli tudi Izraelci s top
ništvom, mornarico in letal
stvom.

NEKDANJI PREDESENIK 
Združenih držav Amerik 
Richard Nixon bo 29. januarja 
letos znova obiskal Belo hišo v 
Washingtonu -  in to prvič po 9- 
avgustu 1974, ko je moral odsto
piti zaradi znane afere Water- 
gate. V  Belo hišo ga je povabil 
na svečano večerjo predsednik 
Jimmy Carter, ki bo tega večen 
gostil kitajskega državnika Teng 
Hsiao-pinga . . . Priložnost n  
obujanje (sentimentalnih) spo
minov na lepe d n i . . .

ŽIVETI REVEN JE HUDO, 
toda umreti bogat je včasih 
mučno. Dobesedno tako je za
pisal neki ameriški časopis, ko je 
poročal o velikem boju za de
diščino milijonarja Conrada Hil- 
tona. Ta je umrl 3. januarja letos 
in zapustil okroglo sto milijonov 
dolarjev vredno dediščino. Co- 
nrad Hilton je bil lastnik več de
set imenitnih hotelov po vsem 
svetu, ki so ne samo proslavili 
njegovo ime, marveč ga verjetno 
za vse čase povezali s pojmom 
udobnosti in dobrega hotelirst
va. A sedaj se za njegovo de
diščino bojujejo tri žene (bil j* 
trikrat poročen), sinovi in hčer
ke in ostalo sorodstvo, ki ga ni 
malo. . . Vsakomur po en ho
te l . .  .?

HOTEL PA JE ZA ZDAJ tudi 
edini kraj, v katerem lahko pre
biva osemnajstletna Ljiljana Ga- 
sinkajeva. Zakaj? Preprosto 
zato, ker nima kam drugam. De
kle je namreč minulo soboto 
skočilo v morje z neke sovjetske 
ladje, ki je med križarjenjem 
okoli sveta priplula pred pri
stanišče Sydney v Avstraliji. Po
liciji je povedala, da je načrto
vala pobeg že dolgo časa in da je 
skočila v morje v kopalni obleki, 
potem pa priplavala na kopno, 
kjer je zaprosila za politični 
azil. . .  Težave s prihodi in 
odhod i. . .

TACAŠ PA SE JE ZGODILO 
nekaj povsem drugega nekda
njemu znanemu študentskemu 
voditelju (iz leta 1968) Danielu 
Cohn—Benditu, ki so ga v Parizu
počakali na ulici dc«ni£.uji in 
dodobra premikastili. Zakaj so 
ga pretepli ni znal povedati, do
dal pa je, da se s politiko ne 
ukvarja v e č . . .  Desničarske 
m etode. . .

PAC PA SE (TUDI S PO
LITIKO) ukvarja te dni z mar
sičem Beverly Kclley, pod
poročnik mornarice Združenih 

držav. Je namreč prva ženska, ki 
so ji zaupali poveljništvo na 
vojni ladji -  pa čeprav gre le za 

trideset metrov dolgo patruljno 
ladjo . . . Vedno je nekdo nekje 
v nečem prvi. . .

Varnostni svet Združenih 
narodov je hkrati s spreje
tjem resolucije o podaljšanju 
mandata Modrim čeladam v 
Libanonu še za pet mesecev 
izrekel grajo Izraelcem za
radi oviranja mirovnega pro
cesa v Libanonu in sodelo
vanja z libanonsko skrajno 
desnico.

kaj dni, nato pa odšel v maj
hno romarsko mesto Hom, 
kjer je živel,predno so ga le
ta 1963 izgnali iz Irana.

Kaj se bo zgodilo ob nje
govem prihodu, je nemogoče 
napovedati, saj govorijo ne
kateri celo o desničarskem 
vojaškem udaru, ki naj bi ga 
izvedla vojska, da bi pre
prečila dramatične dogodke.

Hkrati s tem so se prvič 
glasneje pojavili na ulicah 
tudi iranski levičarji, ki so se 
spopadli z  desnico. Vojska je 
posredovala in preprečila 
večje spopade.

Pri cenah se redno zavozlaKONČANA OBISKA
Medtem sta končala po

govore v Jugoslaviji kuban
ski zunanji minister Mal- 
mierca in libijski zunanji mi 
nister Triki

BOJi V 
KAMPUČIJI

V Kampiičiji se nadalju
jejo boji med legalni vladi 
zvestimi četami in viemam- 
skimi invazijskimi enotami 
ter pripadniki novega reži
ma.

Težko je reči, ali je to 
znamenje začetka dolgotraj
ne gverilske vojne ali pa 
zgolj obupen boj preostalih 
vladnih enot. Ce je prvo, po
tem se obeta Kampučiji dol
gotrajna partizanska vojna, 
ki bo nedvomno še posebej 
krvava.

Najbolj se jo lahko bojijo 
Viemamci, ki se bodo znašli 
v položaju, v kakršnem so 
bili njihovi nekdanji nasprot
niki Američani p dolgotrajni 
vietnamski vojni za svobodo.

Poročajo, da imajo viet
namske vojne enote že zdaj 
precejšnje težave s preskrbo.

Pogovarjala sta se s šefom 
jugoslovanske diplomacije 
Josipom Vrhovcem, tema 
razgovora pa so bile pred
vsem priprave na letošnji vrh 
neuvrščenih v Havani in 
aktualna mednarodna vpra
šanja.

Konec meseca se bo za
čelo v Maputu, glavnem me
stu Mozambika, zasedanje 
koordinacijskega biroja ne
uvrščenih, ki bo posvečen 
eni sami temi -  namreč jugu 
Afrike in boju za svobodo 
temnopoltih Afričanov v 
tem delu sveta.

JANEZ CUCEK TELEGRAMI

Iz zadnjega Pavlihe

Najnovejša demonstracija,.izvršenega dejst 
va“ v Indokini znova potiska v ospredje 
vprašanje nacionalnih varnosti držav, ki ho- 

v čejo biti samostojne tako pri oblikovanju 
svoje notranje, kot zunanje politike. Gre to
rej za vprašanja suverenosti in ozemeljskih 
nedotakljivosti držav.

Nihče nima pravice, da bi se vpletal v no
tranje zadeve katerekoli države: sreča, pri- 
nešena na konici bajonetov, ne more osrečiti 
nikogar.

Naša izhodišča
Vsa ta dogajanja pa silijo tudi Jugoslavijo, 

da ponovno podčrta svoji temeljni spoz
nanji: da odločno krepi komponento svoje 
(samo)zaščite vendar ne kot nekaj, kar bi 
bilo izločeno iz siceršnjega družbenopolitič
nega ravnanja, pač pa tako, da je rast spo
sobnosti samozaščite, torej vseh naših ob
rambnih priprav, tesno povezana z dosega
njem delovnih rezultatov na sploh.

Znano je naše izhodišče, da je  spodoben 
branilec svoje svobode le tisti, ki ve kaj 
brani, tisti torej, ki se zaveda veličine svojega 
dela in ki pozna svoje jasne razvojne cilje. To 
pa potiska pred vse nas dolžnost, da se še 
odločneje spoprimemo z nalogami, ki nas 
čakajo tako pri razvijanju demokratičnega 
političnega sistema socialističnega samo
upravljanja kot ekonomskih ciljev, ki smo si 
jih zastavili. Le uspešna realizacija obeh 
nalog skupaj pa nam zagotavlja notranjo sta
bilnost in trdnost.

Jugoslavija je že nekajkrat dokazala vital
nost takšnih svojih družbenopolitičnih izho
dišč, še posebej pa tedaj, kadar je s svojo 

P principielno zunanjo ter notranjo politiko
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KOLEDAR ZA  
VINOGRADNIKE

Društvo vinogradnikov Bele 
krajine je  izdalo za svoje člane 
koledar za 1979. leto. Posebnost 
koledarja je njegov drugi obsež
nejši del, ki je koledar škrop
ljenja.

V njem je grafično prika- 
zan razvoj trte in poganjkov, na
to pa sledi opis škropiv proti raz
ličnim boleznim trte. Koledar 
škropljenja je uredil ing. Jože 
Maljevič in KZ Metlika. Koledar 
bodo prejeli vsi'člani društva ob 
vplačilu članarine za letošnje 
leto. Članarina znaša 50 dinar
jev.

In še to: v Društvo belo
kranjskih vinogradnikov se lahko 
vključijo tudi tisti vinogradniki, 
ki ne žive v Beli krajini.

F. D.

Na mizo morajo čisti računi
Politične priprave za obravnavo zaključnih računov v novomeški občini

Sejmišča
NOVO MESTO: Na ponedelj

kovem sejmu je bilo kar živahno. Ob 
velikem povpraševanju so cene ne
koliko poskočile. Pujski so bili po 
6S0 do 900 din, od tri do pet me
secev stari prašiči pa po 910 do 
1.400 din. Skupno jih je bilo napro
daj 233, prodanih pa 210.

BREŽICE: Sobotni sejem je bil 
spet bogato založen, saj je bilo na
prodaj 541 prašičev, od tega le 12 
starih nad tri mesece. Lastnika je 
menjalo 434 živali; pujski so bili po 
4° . starejši prašiči pa po 28 do 29 
din kilogram žive teže.

so dobile v teh
[travah (
ovati morajo tako, da bi zbori 

delovnih ljudi v številkah pri
kazanemu stanju odmerili samo 
nujno pozornost, več in iz
črpneje pa govorili o tem, kaj te 
številke dejansko pomenijo. 
Beseda naj bi torej tekla o vse
bini.

Komunisti bodo seveda oce
ne oblikovali na podlagi partij
skih izhodišč. O tem, čemu je 
dati pozornost, je bil v novo
meški občini govor prejšnji 
teden na posvetih s sekretaiji 
osnovnih organizacij in člani 
občinske konference ZK. Vodi
lo za akcijo so stališča in sklepi 
9. seje predsedstva CK ZKS.

Novomeška partijska ocena o 
uresničevanju ustavnih, zakon
skih, gospodarskih, družbenih 
in političnih nalog v minulem 
obdobju se pokriva z republiško 
v vseh bistvenih vprašanjih.

Kmetijski nasveti
Koze smo »uspešno” zatrli
V kmetijski enciklopediji piše dobesedno: Danes, v Jugoslavi

ji. koze (živali) nimajo nikakršnega pomena, po številu jih je 
ostalo le še malo, njihova kakovost pa je slaba. . . Zaradi uniče
vanja gozda je v naši deželi proglašena za škodljivo domačo žival 
111 jo iztrebljamo tudi z zakonsko prisflo.. .

Res, neveijetno naglo se nam je posrečilo zatreti neko gospo- 
Ipisko dejavnost, ker smo imeli in še imamo pred očmi le šk o - 

.’ k* jo v divji, ekstenzivni reji lahko povzroči koza v gozdu, 
ježimo pa pred koristmi, ki bi jo reja koz lahko prinašala, če ne 

1 bila v nas samih tako globoko zasidrana zmota, podkrepljena 
Ce*o z zakonsko prepovedjo reje.

. Reje koz, ki jo imamo pri nas za simbol revščine in zaostalo
sti- pa v drugih deželah še zdaleč tako ne podcenjujejo. V in
dustrijsko in kmetijsko visoko razviti Franciji, na primer, ima, 
J° t lahko razberemo iz strokovnega tiska, tak pomen in obseg, 
da se lahko samo čudimo. Bogata Francija namolze in odkupi 
j** ..revnih" koz več mleka kot živinorejska Slovenija od svojih 

rav- Korist pa prinaša še kozje meso in kože. Ne sprašujmo se 
P°tem, od kod njen gospodarski potencial. Zrno do zrna

kar je še posebno zanimivo: rejo koz v Franciji načrtno 
...........................  k< -

ipecis
dodatka za 150.000 franco-

u> Kar je še posebno zanimivo: rejo ki 
Pospešujejo, uvajajo selekcijo,mlečno konl 
~^uje znane kozje sire, ki gredo v prodajo 
?:?■ Kozjereja je nepogrešljiv vir dodatki 
j® 1 kmetij, zlasti onih v hribovitih, alpskih predelih. Koze redi-

ontrolo. ISO mlekarn iz- 
kot posebne speciali-

nekatere naše krave. To so dosegli:______________
. O tem zgledu poročamo, da bi se tudi pri nas na tem področji1 pas.Premaknil. Koliko slabših zemljišč bi lahko gospodarsko 
°*je izkoristili z rejo koz in ovac, če ju ne bi, seveda, tako 

orezbrižno zapostavljali in omalovaževali!
Inž. M. LEGAN

Podčrtano je, da je potrebno 
prav ob zaključnih računih za
četi akcijo za odpravo slabosti z 
najširšo fronto organiziranih 
subjektivnih sil.

Kaj predstavljajo največje 
slabosti, pomanjkljivosti in na
pake? Občinska partijska oce
na jih vidi mnogo, tu pa omeni

mo le nekatere. Prva se začne z 
željami po velikih vlaganjih. Še 
vedno se namreč dogaja, da de
lovne organizacije gradijo svojo 
,.prihodnost” pretežno s kredi
ti, zaradi visokih obresti pa po
tem zlepa ne pridejo na zeleno 
vqo. Zato tudi ni zaželene 
akumulacije, pravega dohodka 
in reproduktivne sposobnosti. 
Produktivnost dela se povečuje 
skoraj izključno zaradi novih 
zaposlitev, osebni dohodki pa, 
ne upoštevaje skupne rezultate 
dela, uhajajo z vajeti.

Za nagrajevanje po delu in re
zultatih dela je še premalo nare
jenega. S formalne strani je pre-

1NOVATORJI 
IZ STILLESA

Med prvimi osmimi nagra
jenimi inovatoiji iz sevniške-

S Stillesa je kar troje rez- 
ijev: Stane Budna, Miha 

Vran in Jože Baumkirhner. 
Iz vrst mizarjev so : Jože 
Lamovšek, Martin Zorc in 
Alfonz Bobek. Enako pri
znanje sta prejela tudi vodja 
kontrole Branko Starman in 
vodja vajeniške delavnice 
Franc Vavtar.

mik, z vsebinske pa je neznaten, 
zato bi lahko še v mnogih pri
merih govorili o plačah. Podob
no je z družbenim dogovarja- 
njem in sporazumevanjem. Do 
podpisov se še pride, pri uresni
čevanju pa se zatika.

Od razprav ob zaključnih ra
čunih veliko pričakujemo. Kot 
smo videli, to ne bodo zgolj 
hvalnice, ampak tudi kritike. 
Osebna odgovornost bo morala 
nujno iz ilegale. Sindikalne in 
partijske organizacije tudi.

I. ZORAN

Stilles načrtno 
v prid izboljšav

Nagradili osem delavcev

Samo tarnanje nad tem, kako 
smo pri dnu glede raznih tehničnih 
izboljšav in izumov, razmer ne bo 
spremenilo. Marsikje se tega že zave
dajo. Oktobra lanskega leta so se v 
sevniškem Stillesu družno z mizar
skim kolektivom iz Idrije dogovorili 
za skupno akcijo, ki naj bi zaživela 
tudi v ostalih tozdih sozda Sloveni
jales. Ko je posebna komisija v Stil
lesu, vodi jo Stane Resnik, sredi mi
nulega decembra pregledala prijave 
za razne inovacije, so za začetek 
imeli opravka kar z enajstimi prija-

zaupanje, da to ddo vse bolj 
cenimo.”
vami. Osem posameznikov so na 
slavnosti tudi simbolično nagradili 
in pohvalili.

Kot pravi predsednik komisije za 
inovacije v Stillesu Stane Resnik, je 
večina predlogov usmerjena v zdra
vo iskanje boljšega izkoriščanja de
lovnega časa. Lesnopredelovalna 
proizvodnja je nemalokrat vrednote
na ko t manj zahtevna, kjer naj bi 
bilo že vse dognano,” govori Resnik 
o precej razširjenem zmotnem nazi- 
ranju, ki sicer lahko jemlje pogum 
takim iskanjem.

„Po veljavnem samoupravnem 
sporazumu so bili delavci nagrajeni s 
simboličnimi 200 dinarji. Očitno je 
bilo, da je prenekateri delavec bolj 
kot denar cenil priznanje. Po novem 
naj bi sledili razpisi vsaka dva mese
ca. Tako naj bi bila naslednja podeli
tev priznanj ob prazniku dela, 1. 
maju,” dodaja Stane Resnik.

A. ŽELEZNIK

— Gotovo izdeluje zaključni račun!
(Hasan Fazlič)
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Ureja: Tit Doberšek

Danes bi radi povedali nekaj o 
problemih, ki terejo slovensko 
trsničarstvo, oziroma tiste, ki se 
bavijo s to  gospodarsko dejav
nostjo.

Dolenjsko
trsničarstvo

danes
V prvem obdobju po trtni uši 

uničenih vinogradov se je tudi 
trsničarstvo močno razmahnilo. 
V tistem času so sadili matičnja- 
ke s kvalitetnimi podlagami, na
stajali so javni in zasebni trsni- 
čarski obrati, na kmetijskih šo
lah so se šolali trsničarji v rednih 
šolah in dopolnilnih tečajih. To 
je trajalo vse do druge svetovne 
vojne. Po drugi svetovni vojni je 
trsničarstvo še nekaj let životari
lo, potem pa je polagoma priče
lo propadati. Preveč bi bilo, če 
bi hoteli omenjati vzroke tega 
propadanja in obrate. Vemo, da 
smo imeli dobre trsnice na Bi
zeljskem, v Pišecah, Kostanjevi
ci, na Malkovcu, Grmu, Trški 
gori in Vinomeru. Iz tega obdob
ja se je trsničarstvo ohranilo v 
manjši meri pri trsničarjih v Ra
dečah, na Malkovcu in v Pod
bočju in ti so ohranili tradicijo 
cepljenja trt. V zadnjih letih, ko 
je trsničarstvo dobilo ustrezno 
mesto v zakonodaji, so nekatere 
TOZD te trsničarje pritegnile k 
pogodbenemu sodelovanju in ta
ko lahko danes govorimo, da po
lovico potreb po kvalitetnih 
sadikah krijemo z doma pridela
nimi trtami cepljenkami.

Ko ugotovimo navedena dej
stva, pa ne moremo mimo pride
lovanja trt cepljenk v Srbiji. Na
robe bi bilo, če bi kritizirali vse 
trsničarje v Srbiji (Velika Dreno
va). Na koncu koncev so bili v 
kritičnem obdobju slovenskega 
tisničarstva ravno trsničarji iz 
Srbije tisti, ki so pomagali pre
broditi krizo slovenskega trsni- 
čarstva tako, da so krili nujne 
pottebe Slovenije po cepljenkah. 
Prav pa je, če ugotovimo, da so 
trte slabe kvalitete, ki so prihaja
le v Slovenijo iz Srbije, izvirale 
od tistih srbskih trsničarjev, ki 
so uporabljali za cepljenje ne- 
konUoliran reprodukcijski mate
rial, to je cepiče iz neselekcioni- 
ranih matičnih vinogradov, kar 
velja tudi za podlaga Stanje se 
je izboljšalo, ko so organizacije 
ZD, ki se bavijo z vinogradni
štvom, vzpostavile pogodbene 
odnose s trsničarji iz Velike Dre
nove. Ta način pridelovanja trt 
cepljenk v Srbiji obstoji še danes

in te cepljenke po kvaliteti v 
glavnem ne zaostajajo za cepljen
kami, ki so pridelane doma. Pro
blematične so le tiste cepljenke 
iz Srbije, ki so pridelane mimo 
organizacij. ZD; rožje za cepiče 
pa taki nekontrolirani tisničaiji 
iz Srbije pobirajo po dolenjskih 
vinogradih in potem s takim 
materialom cepljene trte prodajo 
mimo OZD pod raznimi imeni 
Prav tako obstaja možnost, da se 
kvalitetni cepiči OZD, ki potuje
jo na jug, pri cepljenju pomešajo 
z nekvalitetnimi cepiči južnih 
sort. Poleg omenjenih proble
mov je tu še vprašanje zemlje, 
oziroma prenašalcev (vektorjev) 
bolezni-virusov, kajti v Veliki 
Drenovi trsničarji po večini na 
isti zemlji pridelujejo trte že več 
kot 50 let in je možnost, da so v 
tej zemlji prenašalci virusov.

Zaradi napisanih glavnih vzro
kov pomanjkljivosti takega pri
delovanja in oskrbovanja s trta
mi cepljenkami smo se na Do
lenjskem odločili za razširitev 
pridelovanja cepljenk doma. S 
pridelovanjem trt, oziroma s 
prometom s trtami cepljenkami 
se bavijo pri republiškem sekre
tariatu za kmetijstvo, gozdarstvo 
in prehrano registrirane nasled
nje organizacije združenega dela:

1. Kmetijska zadruga Metlika 
prodaja trte na Vinomeru, in to 
polovico trt, pridelanih pri 
kooperantu v Veliki Drenovi, 
drugo polovico pa pridela 
pri 2 trsničarjih v Curilah in pri 
kooperantu Francu Martinčiču 
iz S< 
doma 
neju.

kooperai 
iz Šentjerneja, ki prodaja 
doma v Smalčji vasi pri Sen:

trte
tjer-

2. Agrokombinat Krško dobi 
2 /3  trt od kooperanta iz 
Drenove, 1/3 pa pridela doma 
pri kooperantu Colariču v Slivju 
pri Podbočju, ki prodaja trte tu
di na svojem domu.

3. PU -  TOZD Hnvdjnik No
vo mesto dobi 1/3  trt od koope
ranta iz Vd. Drenove in j i i  pro
daja v Novem mestu, Kolodvor
ska ul., 2 /3  trt pa pridela dama 
pri kooperantih, la prodajajo 
trte na svojih domovat, in sicer: 
kooperant Lenčič v Smalčji vasi 
pri Šentjerneju, Mirko Goričar v 
Slivju pri Podbočju, Janez Kraj- 
šek v Zebniku pri Radečah pri 
Zid. mostu, Marija Erman iz 
Šentjanža, Ivan Pungerčar z Mat 
kovca, Lojze Udovč z Milk ovca, 
vinko Jerman iz Hrastulj pri 
Škocjanu.

4. Sovin-TO ZD Bizcljsko- 
Brežice prodaja trte od koope
ranta iz Vel. Drenove na Kzdj- 
skem in tej DO še ni uspelo orjja- 
nizirati pridelovanje trt doma na 
Bizeljskem in v Pišecah, ljer Je 
b i o še pred leti mnogo odK afe 
trsničarjev.

FRANC PLANINC

DOLENJSKI U ST

NI KRITIČNO — Medtem ko večje slovenske 
živinorejce tarejo težave zaradi pomanjkanja 
koruze, si dolenjski kmetje pomagajo kar z lastni
mi zalogami. Za nekaj repov je zadosti pridelajo 
na vsaki kmetiji. Na slild: domača zaloga na 
kmetiji v okolici Žužemberka. (Foto: Markelj)

TRI MESECE V ŠOLI. -  V Brežicah so v petek,
19. januaija, slovesno zaključili trimesečni semi
nar iz teorije in prakse marksizma pri medobčin
skem študijskem središču Politične šole CK ZKS. 
Obiskovalo ga je 26 slušateljev iz treh posavskih 
občin. (Foto: Jožica Teppey)

AVTO-PREŽA -  Ob cesti med Brodom na 
Kolpi in Osilnico smo v Gučem selu odkrili tale 
avto na drevesu. Domačini so povedali, da so 
karoserijo „žigulija“ dali na drevo lovci, ki so si v 
njem uredili prežo. Tu blizu je namreč Kolpa, 
kamor se hodi napajat divjad. (Foto: Jože Primc)

PRODAJNA RZSTAVA -  V telovadnici Osnov
ne šole Grm je trgovsko podjetje Emona — Do
lenjka v sodelovanju s Slovenijalesom iz Ljubljane 
pripravilo razstavo pohištva. Zanimanje je veliko, 
saj je bilo že v torek dopoldan več ali manj kosov 
pohištva opremljenih z listki PRODANO.



KOZJANCI ZA 
35. OBLETNICO

Borci in aktivisti Kozjanskega 
okrožja ter drugega bataljona 
III. VDV brigade se bodo letos 
srečali na osrednji proslavi na 
SJovcu nad Sromljami. Do Sro
melj se bodo udeleženci že lahko 
pripeljali po asfaltu. Cesto so 
razširili in asfaltirali lansko leto. 
Istočasno so začeli urejati tudi 
središče vasi. Borci in aktivisti se 
srečujejo na proslavah vsako leto 
v drugem kraju. Letošnja priredi
tev bo jubilejna in zato še bolj 
slovesna. 'Srečali se bodo namreč 
v rojstnem kraju Kozjanskega 
odreda. Denar za organizacijo 
prireditve združujejo z družbe
nim dogovorom občinske skup
ščine Brežice, Krško, Sevnica, 
Laško, Šentjur in Šmarje pri 
Jelšah.

Dobili bomo nove »specialke”
Ob 35-letnici slovenske geodetske službe malo več o  njeni dejavnosti in srednjeročnem

načrtu

V soboto, 20. januarja, je preteklo 35 let, kar je glavni štab NOV 
in POS z odlokom ustanovil geodetsko sekcijo. S tem je bil dan 
temelj geodetski službi, kakršno poznamo danes. Bistveni razvoj je 
ta služba naredila, ko je iz vzdrževalke zemljiškega katastra postala 
organizirana nosilka temeljnih podatkov o zemljišču in objektih.

VODSTVA MLADIH 
NA SEMINARJIH

Skoraj petdeset predsednikov OO 
ZSMS iz novomeške občine je bilo 
19., 20. in 21. januarja v Novigradu 
na seminarju, ki ga je pripravila 
Konferenca mladih iz krajevnih 
skupnosti. Na seminarju so obravna
vali prisotnost mladinske organizaci
je v KS ter njeno povezanost z osta
limi družbenopolitičnimi organizaci
jami v okviru SZDL, delovanje kra
jevnih svetov v ZSMS, mladinskih 
pohodnih brigad, lokalne delovne 
akcije in drugo.

19. januarja je v mali dvorani Do
ma JLA v Novem mestu potekal že 
drugi dan mladinske politične šole, 
ki jo  enkrat mesečno pripravlja za 
predsednike ZSMS v delovnih orga
nizacijah konferenca mladih delav
cev.

Do te razvojne stopnje je geodet
ski službi pomagala zakonodaja, ta
koj pa je treba povedati, da ni šlo 
vselej gladko. Preden se je geodetska 
služba dokončno ,,ujela" s sodobni
mi potrebami, je morala prestati 
prenekatero težave, celo krizo. Iz te 
sta ji med drugim pomagala nova 
organiziranost in napredek stroke, 
geodezije.

Znani sta dve osnovni nalogi, ki 
ju mora opravljati ta služba. Prva 
obsega zagotavljanje geodetskih na
črtov, kart, katastrov in drugih evi
denc, v katerih so v grafični obliki 
in s številkami obdelani podatki o 
objektih in zemljiščih. Pod drugo

MARCA ANALIZA  
O SPOŠTOVANJU  

ZAKONSKIH ROKOV
Metliški občinski Svet zveze sin

dikatov je v okviru svojih nalog za 
letošnje leto sklenil, da bo do konca 
marca opravil analizo, s pomočjo 
katere bo ugotovil, kako so bili v 
njihovi občini spoštovani zakonski 
roki za prilagajanje interne zakono
daje določilom zakona o združenem 
delu, kako sprejeta določila uporab
ljajo v vsakodnevni praksi, sklenili 
pa so tudi, da bodo posebej razprav
ljali o organizacijah, ki zastavljenih 
nalog niso opravile.

V spomin padlih borcev 
prve belokranjske čete
Akuija za postavitev spomenika v Gornjih Lazah

Na večkratne zahteve borcev 
iz Bele krajine pa tudi od drugod 
je Občinski odbor ZZB NOV 
Črnomelj na svoji seji razpravljal 
o postavitvi novega spomenika v 
Gornjih Lazah, kjer je padlo v 
letu 1941 dve tretjini borcev I. 
belokranjske čete. Odbor je za
vzel stališče, da začne akcijo /a  
postavitev spomenika, ki naj bi 
ga odkrili v letu 1981, ko bomo 
proslavili 40-letnico bitke na 
Gornjih Lazah.

V ta namen je bil sprejet 
sklep, naj bi vsi borci v občini 
Črnomelj prispevali za spomenik 
najmanj 100 din, zaželeno pa je, 
da bi tisti, ki imajo večji osebni 
dohodek, prispevali več, in to  po 
možnosti že v letošnjem letu. 
Zaprosili smo tudi občinski od
bor ZZB NOV Metlika, da bi 
borci iz območja občine Metlika 
prav tako pristopili k tej akciji in 
dali prav tak prispevek kot borci 
v občini Črnomelj.

O akciji je razpravljal odbor 
Belokranjskega odreda in sprejel 
stališče, naj se vsi pododbori 
Belokranjskega odreda, tako v 
Mariboru, Celju, Ljubljani, Kra
nju, Kopru in v Novem mestu,

lotijo zbiranja sredstev pri vseh 
belokranjskih borcih, ki živijo na 
njihovem območju, in sicer v isti 
višini ko t borci v naši občini.

Občinski odbor ZZB NOV 
Črnomelj bo prav tako zaprosil 
vse delovne organizacije v Beli 
krajini, da bi tudi zaposleni pri
spevali sredstva za postavitev 
spomenika. Za izdelavo osnutka 
spomenika bo razpisan natečaj. 
Računamo, da bi bil osnutek 
spomenika napravljen v letu 
1979 in tudi potrjen, da bi z deli 
pričeli v letu 1980.

Vse blokranjske borce prosi
mo, da se tej akciji pridružijo in 
da s svojimi prispevki pripomo
rejo k postavitvi spomenika. V 
občini Črnomelj bodo sredstva 
zbirali krajevni odbori ZZB 
NOV, pododbori Belokranjskega 
odreda pa vsak na svojem 
področju. Denar se bo zbiral na 
žiro računu pri SDK Črnomelj 
š t  52110-678-83130  -  ZZB 
NOV Črnomelj -  Sredstva za 
spomenik v Gornjih Lazah. Ce 
želijo posamezniki svoj prispe
vek za spomenik nakazati nar 
ravnost, naj ga nakažejo na nave
deni račun.

nalogo pa sodi izvajanje posebnih 
storitev.

S sprejemom srednjeročnih pro
gramov geodetskih del se je v Slove
niji začela sistematična izdelava 
temeljnih topografskih načrtov 
(1:5000, 1:10.000) ter razširila kar
tografska dejavnost na republiški in 
občinskih ravneh.

Ob koncu sedanjega srednjeroč
nega obdobja bo geodetska služba 
poskrbela, da bodo temeljni topo-

Odgovori delegatom
Na vprašanje delegata iz Dan. 

zakaj je cena za dostavo vode v 
Dane pretirano visoka, so gasilci 
odgovorili, da je bila cena pač 
zaračunana po ceniku. V Dane so 
pripeljali vodo s cisterno, ki drži 
2.500 1; cena pa bi bila ista, kot če 
bi jo  pripeljali v cisterni za 5.000 1 -  
le vode bi bilo v drugem primeru 
enkrat več.

Na več vprašanj, zakaj Cestno 
podjetje Novo mesto vzdržuje cesto 
Škofljica-Brod na Kolpi slabše kot 
Cestno podjetje Ljubljana, je bil dan 
odgovor, da zaradi pomanjkanja 
soli. Rudnik v Tuzli je namreč 
Cestnemu podjetju Novo mesto do 
roka (1. november) dobavil le slabo 
tretjino naročene soli. Tudi tozd 
Kočevje je prejel namesto 650 ton 
soli le 171 ton ali samo 26 
odstotkov naročene. Zato cest niso 
mogli soliti, pač pa so jih le plužili 
in peskali, kar pa je bilo premalo.

Uspešno 1978. leto
Pred letno skupščino belo

kranjskih vinogradnikov

Delegati belokranjskih vino
gradnikov se že pripravljajo na 
redno lemo skupščino, ki bo 
11. februarja v Semiču. Izvršni 
odbor je z obema odboroma 
podružnic upravičil zaupanje vi
nogradnikov, zato v poročilu o 
opravljenih nalogah ne bo za
drege. V preteklem letu so orga
nizirali 2. srečanje belo
kranjskih vinogradnikov na Ma- 
verienu, opravili dve ekskurziji 
(v Sežano in na Štajersko), pri
pravili obisk razstave belih vin v 
stari Gorici, v decembru pa so 
organizirali v raznih krajih Bele 
krajine strokovna predavanja. 
Bogata bera!

Med najvažnejšimi nalogami 
v programu za leto 1979 je vse
kakor kompleksna skupinska 
obnova vinogradov v črno
maljski občini. V tej občini .že
lijo pritegniti čimveč vinogra
dov h kolektivnemu zavaro

vanju proti pozebi in točki, za 
katero bo črnomaljska zadruga 
sklenila pogodbo z zavaroval
nico Triglav.

F. DERGANC

grafski načrti (1:500 in 1:1000) iz
delani za približno 300 naselij, pred
vsem občinskih središč in drugih 
večjih krajev, temeljni topografski 
načrti v manjšem merilu (1:5000 in 
1:10000) pa za vso republiko. Do 
leta 1980 bo Slovenija dobila tudi 
topografske karte v merilih 
1:25.000 in 1:50.000, medtem ko 
bo karta 1:100.000 končana dve 
leti kasneje.

Prihodnje leto naj bi bile na voljo 
tudi nove pregledne karte za vso 
republiko, izdelali pa jih bodo v me
rilih 1:750.000, 1:400.000 in
1:250.000. Občine in regije bodo v 
tem času dobile posebne osnovne in 
publikadjske ter tematske karte v 
merilih 1:50.000 in 1:150.000. So
dobne meritve bodo podlaga tudi 
pri urejevanju katastrov. Zanimivo 
je, da za približno 92 odstotkov slo
venskega ozemlja velja še vedno 
katastrska ureditev izpred 100 let.

I. Z.

JUGORJE:
PRIZADEVNI

MLADINCI
V krajevni skupnosti Jugorje de

luje zelo uspešno odbor za splošni 
ljudski odbor, odbor za narodno za
ščito ter poravnalni svet. Veliko za
slug za dobro delo gre tudi prizadev
nih! mladincem, ki se v delo krajev
ne skupnosti vse raje vključujejo. V 
zadnjem času so mladi zelo aktivni v 
domačem gasilskem društvu, ki so 
ga ustanovili lani v marcu.

POMOČ KRAJEVNIM  
ORGANIZACIJAM ZB
Člani občinskega odbora ZZB 

NOV Metlika so se dogovorili, da 
bodo v letošnjem letu nudili organi
zacijsko pomoč krajevnim organiza
cijam pri postavitvi obeležij in pri
pravi delovnih programov. Svojo po
moč bodo v letošnjem letu ponudili 
predvsem krajevnim združenjem ZB 
Suhor, Grabrovec, Metlika, Drašiči 
ter Radoviča in Krašnji vrh. Za 
uspešno delo je  odgovorno pred- 
sestvo ZZB NOV.

u r

DOGOVOR TUDI ZA 
TERMALNO VODO
Zdravilišče Čateške Topli

ce, Agraria Brežice in izvršni 
svet občinske skupščine v 
Brežicah so podpisniki druž
benega dogovora o racional
nem izkoriščanju termalne 
vode iz črpališča na Čatežu. 
Količine tople vode so ome
jene, zato jo velja čim 
gospodarneje uporabljati. 
Osnutek dogovora je pri
pravljen in porabo smotrno 
ureja. V prihodnje bo voda 
trikrat izkoriščena. Najprej 
bo ogrevala rastlinjake, nato 
bo na voljo zdravilišču, na
zadnje pa jo bodo uporabili 
še za ogrevanje zdraviliških 
objektov.
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Za drage instrum ente
Pri objavi prispevkov v korist Sklada za drage medicinske instru

mente v mesecu novembru 1978 so bili pomotoma objavljeni samo 
zneski obveznic posojila za ceste, ki so jih delavci SGP Pionir že 
vplačali, ne pa tudi tisti, ki so jih ti darovalci v celoti odstopili v 
korist sklada. Za vse tiste darovalce, katerih objava je bila napačna, 
objavljamo zneske še enkrat v celoti:

Jože Avsec 1.700 din, Anton Becele 1.600 din Martin Becele
1.700 din, Rudi Bučar 1.200 din, Bukovec Slavko 1.400 din, Buko
vec Rudi 1.400 din, Čopič Anton 1.400 din, Franko Stanko 1.700 
din, Drenik Alojz 1.400 din, Gajič Milan 1.500 din, Hafner Jože
2.400 din, Hervol Janez 1.400 din, Jerič Anton 1.500 din, Kapevski 
Jovo 1.700 din, Kič Jože 800 din, Krese Franc 1.600 din, Kralj Rudi 
2.200 din, Knap Milan 1.600 din, Kunčič Rajko 1.700 din, Malinovič 
Momčilo 1.600 din, Medic Stane 1.300 din, Novak Franc 1.800 din, 
Oklešen Pavel 1.300 din, Orehek Slavko 1.300 din, Pavlič Bojan
1.400 din, Petrelič Martin 1.300 din, Pintarič Zdenka 1.700 din, 
Požek Karel 1.300 din, Povše Herman 1.900 din, Predovič Stanka
1.700 din, Primc Jože 1.400 din, Prus Anton 1.300 din, Ribič Jože
1.400 din, Romih Rihard 1.400 din, Rotar Jože 1.400 din, Saje 
Ludvik 1.500 din, Simonič Alojz 1.300 din, Sinkovič Polde 1.300 
din, Stankovič Dija 1.200, din, Strugar Jože 2.100 din, Ščuka Vojko
1.700 din, Šlejkovec Franc 1.800 din, S oster Milan 1.700 din, 
Tekstor Franc 1.700 din, Tomšič Roman 2.200 din, Vene Milka
1.600 din, Zorič Franc 1.300 din, Bobnar Franc 1.600 din, Saje Jože
1.600 din, Vire Janez 1.200 din, Tratnik Jože 1.500 din, Ličen Jože 
1.300 din, Henigman Drago 1.200 din, Mrvar Jože 1.600 din, Zorko 
Jože 1.200 din, Kop Beno 1.300 din, Rus Niko 1.400 din.

DSS: Gabrijelčič Janez 2.400 din, Jazbec Anica 3.700 din, Svetina 
Marko 3.700 din, Adamič Milena 2.000 din, Antič Sonja 1.500 din, 
Bračko Cita 2.300 din, Bednaršek Jožica 1.900 din, Babnik Alojz 
1.800 din, Babnik Igor 1.800 din, Božovič Milica 1.900 din, Bartolj 
Milena 1.000 din, Duh Ljuba 1.700 din, Fabjan Rudi 2.400 din, 
Filipčič Anica 2.000 din, Hren Marija 2.400 din, Hrovat Ivanka
1.600 din, Juvan Kristina 1.700 din, Jurečič Štefka 1.800 din, Jure- 
kič Marija 1.600 din, Krevs Darinka 1.800 din, Kukman Franci 700 
din, Kos Marija 1.300 din, Kos Matjan 1.200 din, Luštek Anton
1.900 din, Logar Pia 1.300 din, Matjašič Nada 1.200 din, Mazovec 
Anica 1.700 din. Mazovec Majda 1.700 din, Mrgole Majda 1.600 din, 
Peterlin Anica 1.700 din, Poderžaj Malka 1.700 din, Panker Mara
1.600 din, Pleskovec Anica 1.900 din, Progar Jožica 1.300 din, Palič 
Smail 1.500 din, Propadalo Ljubo 1.200 din, Ribarič Ivo 2.400 din, 
Skube Egidij 7.000 din, Skok Cvetka 1.800 din, Sintič Joža 1.800 
din. Sopranov Vida 2.000 din, Skaluševič-Polak Marija 1.600 din, 
Skubic Anica 1.600 din , Skube Zofija 800 din, Senica Marija 1.700 
din, Šuštar Majda 1.900 din, Sega Štefka 1.500 din, Tomšič Malči
1.900 din, Vire Marjeta 1.700 din, Vivoda Edo 1.500 din, Vesel
Marija 1.300 din, Volk Joža 1.900 din, Vovko Toni 1.800 din, Zupan 
Franc 2.900 din, Zoran Matjana 1.900 din, Zupančič Alma 1.300 
din, Žabkar Vlado 2.500 din, Žagar Marija 2.000 din, Rahne Ciril
1.900 din, Gornik Majda 900 din, Petrov Božena 1.400 din, Smole 
Ana 1.900 din, Valenčič Jožica 1.400 din, Blažič Renata 1.000 din, 
Štepec Slavko 1.500 din, Novak Dragica 1.500 din, Koncilija Janez 
1.400 din. Saje Vida 1.500 din, Gerbec Rudi 1.500 din, Zoran Alojz 
1.500 din, Ribič Anica 1.200 din, Milojevič Frida 1.300 din, Bajec 
Milka 1.900 din.

Obveznice so odstopili še: Fabjan Anton, Dolenjske Toplice, 1.000 
din; Kuhar Franci, Marjana Kozine 68, 2.500 din; Kozole Betka, Nad 
mlini 19, 600 din; Sašek Tilka, UJV Novo mesto, 2.700 din; Stampo- 
har Anton, Kristanova 22, 1.500 din; Krajevna organizacija ZB 
Diska, 2.000 din; Gorenc Franc in Marija, C. herojev 42, 2.000 din; 
Penca Alma OS Grm, 2.000 din; Bele Stanka, OS Grm, 1.100 din; 
Lužar Jelka, OS Grm, 100 din.

Skupaj je vplačano v obveznicah: 1.220.776,05 din.
Namesto cvetja pok. Kočevarju sta prispevala: Knap Milan, Majde 

šile 22 1.000 din Gospod, zbornica Ljubljana, podr. Novo mesto 500 
din

Nam esto venca pok. Dimitrič Jovanki Zavod za p o iam o  v«mo.« 
Novo m esto 1.000 din

KGP Novograd DS skupnih služb namesto novolet. čestitk 1.500 
din

KGP Novograd namesto cvetja pok. Bernard Anici 400 din
Peric Andrej, kovin, delavnica Novo mesto -  prisp. namesto novo

let. čestitk 500 din
Skupaj v gotovini je zbrano: 1,065.019,50 dinarjev.
Vsem, ki so prispevali, iskrena hvala!
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Obrtniška cona zmanjšana

Premalo zanimanja za gradnjo obrtnih delavnic

NAUČIMO SE SMUČATI -  Kljub temu, da imajo vse osnovne šole med zimskimi počitnicami v svo
jem učnem načrtu tudi šolo smučanja, vse nimajo možnosti za tak pouk, saj so v nekaterih odročnih 
vaseh smuči še redkost, tečaja brez njih pa ni mogoče izvesti. Lažje je bilo za pionirje bršljinske šole, 
saj se je šestdnevnega tečaja udeležilo skoraj 40 učencev petih razredov tamkajšnje šole. Pri spuščanju 
po griču za šolo se bodo marsikaj naučili, nazaj v hrib pa jim pomaga vlečnica, ki je last šole. (Foto: J. 
Pavlin) \

OKREPITEV ZK
Partijske vrste v novomeški obči

ni so se lani zelo okrepile. V ZK je 
bilo sprejetih več kot 400 novih čla
nov, med njimi pa precej več mladih 
in žensk kot prejšnja leta. Število 
osnovnih oiganizacij se je povzpelo 
na 148. Lani so ustanovili več kot 
20 novih.

OB DVA PRSTA
V tovarni celuloze v Krškem 

so v ponedeljek dopoldne po in
dustrijskem tiru premikali va
gon. Premikaču Ivanu Reber
šku, ki je med vožnjo odpenjal 
jekleno vrv, s katero so vagon 
vlekli, je odrezalo dva prsta na 
desnici.

DELAVKE SE 
HITRO IZČRPAJO

V obdobju od 1970 do 1977 
je bilo iz krške konfekcijske to
varne Labod invalidsko upoko
jenih 54 delavk. Ta odstotek je 
zelo visok in dokazuje, kako na
porno delo za šivalnimi stroji 
vpliva na predčasno upokojitev. 
V istem obdobju je bilo starost
no upokojenih 62 delavk, s pol
no delovno dobo pa samo pet
najst.

Urbanisti so že pred leti 
predvideli ob Mahovniški cesti v 
Kočevju »obrtniško cono“ , se
Eravi, da so bila gradbena zem- 

Jšča  ob lej cesti rezervirana za 
gradnjo obrtnih delavnic in sta
novanj za obrtnike. V treh letih 
pa sta tu začela graditi le dva 
obrtnika. Za gradbena zemljišča 
-  predvsem za gradnjo zasebnih 
hiš -  pa je stiska, zato bodo 
hektar nepozidane obrtniške 
cone namenili za gradnjo zaseb
nih hiš. Tu bo dobila prostor za

DELAVNI T O PU C A N I
Mladi iz Dol. Toplic imajo svojo 

organizacijo v Zdravilišču šele pol 
leta, pa imajo že pokazati lepe uspe
he. V okviru mladinske organizacije 
že deluje pevski zbor, ki so ga po
imenovali ..Zdraviliški glas", izdali 
pa so tudi prvo številko glasila 
..Termalni vrelec", ki bo v bodoče 
še večkrat zagledalo beli dan. Zagna
ni so tudi športniki, delajo komisije, 
dve dekleti pa sta se udeležili mla
dinske delovne akcije v Suhi krajini.

SKUPNA TOČKA 
JE RESOLUCIJA

Ta teden zasedajo vsi trije zbori 
novomeške občinske skupščine. Na 
dnevnih redih je osrednja točka re
solucija, ki določa, katere naloge, 
zapisane v občinskem družbenem 
planu za obdobje 1976 -  1980, bo 
treba uresničiti letos. Po predlogu 
resolucije naj bi se v novomeški ob- 
čini'družbcni proizvod povečal za 7, 
produktivnost za 2,9 in število za
poslenih za 4 odstotke. Zbori zase
dajo ločeno. Medtem ko se zbor 
združenega dola in zbor krajevnih 
skupnosti .v stajata danes, je druž

benopolitični zbor zasedal že v po
nedeljek.

gradnjo 18 hiš stanovanjska 
zadruga LIK Kočevje za tako 
imenovano , .zadružno grad
njo". Lokacijo za 6 hiš pa bo 
dobil LIK še na Rudniku.

Organizacije združenega dela, 
zasebniki in drugi neprestano 
vprašujejo za lokacije. Trenutno 
je potrebnih v Kočevju oz. ne
posredni okolici okoli 130 do 
150 lokacij. Tako vprašuje Itas 
za 40 lokacij, Melamin za 30 
itd. Urbanisti in drugi bodo 
morali kar hitro odpirati nova 
zazidalna območja. Omenili 
smo že, da bo šel del obrtniške 
cone za zadružno gradnjo LIK, 
del te cone pa je rezerviran še 
za gradnjo vrstnih hiš za ostale 
porabnike.

J. P.

DRAŽJA PRAVICA
Preobrazba sodnega sistema 

prinaša hkrati z vsebinskimi 
spremembami tudi precej večje 
obveznosti. V Posavju je novih 
obveznosti za več kot 4 milijone 
dinarjev. Za sevniško občino 
znaša ta razlika okoli 680 tisoč 
din, za brežiško 1,37 milijona in 
za krško nekaj nad 2 milijona 
din. V zadregi sta predvsem bre
žiška in krška občina, medtem 
ko je sevniška dopolnjevana in 
bo imela ta sredstva zagotovlje
na. Prizadeti občini zato opozar
jata sodišče in tožilstvo v Novem 
mestu, naj se vsaj v prvem pre
hodnem letu odrečeta nekaterim 
sicer nujnim prostorskim in 
kadrovskim izboljšavam, ker se 
tako v Brežicah kot v Krškem 
bojijo, da ne bodo mogli v celoti 
zagotoviti novih obveznosti.
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KRAJŠE POČITNICF
Dragi vrstniki! Ko boste brali te 

vrstice, boste že uživali brezskrbne 
počitnice. Naš počitek pa bo za 
teden dni krajši. Nadomestiti mora
mo, kar smo na začetku šolskega 
leta zamudili zaradi gradnje šolskega 
prizidka. Za zamudo nismo bili krivi 
učenci in učitelji, zato s težkim 
srcem hodimo v šolo, ko vi uživate v 
zimskem veselju.

Za novin. krožek 
ZDENKA PRI BOŽIC 

OŠ Artiče

VIDELA SEM 
NESREČO

V torek, 16. januarja, se je v 
Metliki na Cesti bratstva in enotno
sti pripetila prometna nesrdča. 
Deklica, ki je bila namenjena v šolo, 

je pri tovami Novoteks zagledala 
prijateljico. V trenutku, ko je stekla

ZAKAJ NAS 
ZAPOSTAVLAJO

Učenci Kmetijskega šol
skega centra Grm smo si 
16. januatja v novome
škem Domu kulture ogledali 
predstavo baletne skupine 
Lidije Sotlar iz Ljubljane. 
Mnogi smo se tokrat prvič 
srečali s plesno umetnostjo 
in moram reči. da je bila 
predstava doživetje, ki nas je 
navdušilo. Čutimo pomanj
kanje podobnih prireditev, 
zato se sprašujemo, zakaj le
tos ni mladinskega gledali
škega abonmaja, saj nas je 
zmeraj veliko hodilo k pred
stavam. Kot vemo, so za 
gledališko umetnost pri
krajšani vsi novomeški sred
nješolci, toda nekateri imajo 
vsaj možnost obiskovanja 
filmskega abonmaja, učen
cem kmetijske šale pa so še 
to onemogočili. Zakaj? Ali 
nam, ki smo že ali šele bomo 
tudi nosilci kulturnega do
gajanja po vaseh, res ni 
potrebno seznanjanje z do
mačo in tujo umetniško 
tvornostjo? Zaradi neod
govornega početja posamez
nikov smo resnično prikraj
šani!

m a r k o  n a r e d
K ŠC  G rm

cez ccsiu, jc pupeijai useum avio m 
jo podri. Odpeljali so jo v novo
meško bolnišnico.-

MATEJA WEISS 
Novinarski krožek

DELA MLADIH 
KRAJANOV

V ponedeljek, 15. januarja, so v 
prostorih krajevne mladinske organi
zacije knrievne skupnosti Ragovska 
-  Majda Šilc v Novem mestu odprli 
razstavo likovnih del Vita Šarugc, 
Špele Hren, Mire Zonta in Dušana 
Pluta. V otvoritvenem kulturnem 
programu je nastopil tudi glasbenik 
Tomaž Zorko. Razstava je bila od
prta do 22. januarja.

R. CARMEN

NAŠA ŠOLA
V osnovno šolo Katja Rupena v 

Novem mestu hodim ze štiri leta. 
Ime nosi po hrabri partizanki Katji 
Rupeni iz Mirne peči, k ije  padla tik

fred osvoboditvijo naše domovine, 
ola je stara petdeset let. Med počit

nicami so jo obnovili, tako da je se
daj veliko lepša. Dobila je namreč 
novo pročelje, učilnice so prepleska
ne, po hodnikih je tapison, stene pa 
so obdane z lesom.

IRENA TOMAŽIN, 
4. a OŠ Katja Rupena

KOČEVCI OSMI
Med 54 ekipami ZRVS in mladi

ne, ki so se udeležile 14. januarja 
„Pohoda po poteh heroja Skebeta" 
v Dražgošah, je ekipa iz Kočevja za
sedla odlično osmo mesto. Na 7 km 
dolgi progi so tekmovalci reševali tu
di topografsko in taktično nalogo, 
mladinci so odgovarjali na vprašanja 
o razvoju in delu ZSM, na programu 
pa je bilo tudi streljanje.

PREVARANI KUPCI 
ŠTEDILNIKOV?

Na lanskoletnem sejmu v Gor
nji Radgoni je pri obiskovalcih 
zbudila veliko zanimanja iznajd
ba obrtnika iz Lenarta. Ponujal 
je štedilnike, ki lahko služijo kot 
peč za ogrevanje sob po sistemu 
centralne kurjave, hkrati pa so 
uporabni kot navadni štedilniki 
za kuhanje. Za napravo se je na
vdušilo 8 Semičanov. Odpotova
li so v Lenart, vplačali akontaci
jo 5.000 do 10.000 dinarjev. Po 
dogovoru naj bi dobili štedilnike 
do polovice lanskega leta. Minila 
je jesen, minila bo zima, peči pa 
od nikoder. Večkrat so pisali 
obrtniku, šli celo v Lenart, ven
dar brez uspeha; obrtnik na 
pisma ni odgovarjal, doma v de
lavnici pa ga tudi ni bilo. Vse 
kaže, da so bili Semičani preva
rani in da bodo samo s tožbo do
bili denar nazaj. Za ostale je ta 
primer lahko poučen zgled,

F. DERGANC 
Semič

r . i a t t  Pečaver 
Kanadčan

belokranjski

ŽIVI 
Z DOMOVINO

Cprav je že več kot 50 let v 
Kanadi, se Matt Pečaver zelo rad 
spominja domovine. Doma je iz 
Nectoplje vasi pri Semiču. Pred 
1. svetovno vojno je igral v se- 
miški pihalni godbi. Ko se je iz
selil v Kanado, je zaradi priro
jene bistrosti hitro napredoval. 
Ves čas bivanja v tujini sodeluje 
s tamkajšnjimi naprednimi časo
pisi, igra v mestni godbi Ro- 
ssland in vzdržuje stike z domo
vino. Kljub letom je čil, dobrega 
spomina in šegav. Med stvari, 
ki ga najbolj jezijo, spadajo tuj
ke, ki se vrivajo v slovcnskijezik.

Dober vodovod v Cužnji vasi
Pripombe k članku ,,Tako se dela" — Vodovod ni slab in 
pomanjkanja vode ni povzročil vodovod, ampak sušno

vreme
V članku ,,Tako se dela“, objav

ljenem v Dolenjskem listu 28. de
cembra 1978, Anton Cvetan trdi, da 
smo v Cužnji vasi gradili vodovod 4 
leta in da še vedno ni vode. To ni

VSE O 
SAMOPRISPEVKU

Zadnji dan pouka v minulem šol
skem polletju so šolarji po sevniški 
in boštanjski krajevni skupnosti raz
delili po gospodinjstvih posebno 
brošuro o predvidenem samopri
spevku za večnamensko dvorano v 
Sevnici in plavalni bazen v Boštanju. 
V celoti je bilo natiskanih okrog 
3.000 izvodov te brošure. V večini 
uličnih odborov SZDL v Sevnici so 
o tem samoprispevku že spregovorili 
na zborih občanov, v kratkem bodo 
še preostali trije zbori za krajane 
Savske ceste, Griča in Naselje heroja 
Maroka. V omenjeni brošuri je na 
pregleden način in na enem mestu 
pojasnjeno osnovno o predvidenih 
gradnjah.

res. Vodovod smo gradili dlje časa 
kot vaščani Jelševca, poleg tega naš 
vodovod napaja 36 hiš, njihov pa le 
16. Nasploh jc kapaciteta našega vo
dovoda večja, o čemer pričajo tudi 
tile podatki: zbiralnik drži pri zajet
ju 8 kubikov, nad vasjo sta dva vod
na hranilnika po 50 in 45 kubikov, 
od zajetja do glavnega hranilnika je 
še en 4-kubičcn ter še eden prav tak
šne prostornine na poti do Velike 
Strmicc.

Res je, da je jeseni primanjkovalo 
vode, kar je bila posledica slabih vre
menskih razmer, ne pa slabega vo
dovoda.

Gradnjo vodovoda smo pričeli 
maja 1974, voda pa teče že od 
1977. leta. Vaščani so zadovoljni in 
ponosni na svoje delo. Vodovod 
smatrajo za pomemben prispevek k 
lepšemu in boljšemu življenju v od
maknjenih hribovskih vaseh.

M. ŠTAMCAR
CUŽNJA VAS

»Dolenjski list«  
v vsako družino

0 zaledeneli poti in TV sprejemu
Zakaj se kočevska mladina ne izkaže? — Zakaj ne ukrepajo, da bi izboljšali TV sprejem

Zopet se oglašam z nekaj vrstica
mi. Najprej bi se dotaknil snega in 
ledu v našem mestu. Ne vem, kaj de
la komunala in njihovi delavci pa tu
di trgovci in hišni sveti, da ne po
čistijo snega s pločnikov, dokler ne 
zamrzne in nastane led. Za pešce je 
hoja po zaledenelih pločnikih hudo 
nevarna, posebno za starejše.

Ker pločniki niso čisti, se sprašu
jem, kje je kočevska mladina? Me
nim, da bi morala biti prav mladina 
tista, ki bi se v takem položaju pri
merno organizirala in očistila ploč
nike ter s tem omogočila vsem var-

CRNOMELJ: 
ROKOMET IGRAJO 

TUDI DEKLETA
Pred leti so imeli v Črnomlju 

močno žensko rokometno vrsto, ki 
je uspešno igrala v slovenski ligi. Po 
nekajletnem zatišju pa so se C m o  
maljke ponovno navdušile za roko
met. Moštvo sta sestavili Vera Rožič 
in Štefka Fortun. Dekleta redno 
vadijo že pol leta, in sicer enkrat na 
teden, na treninge pa prihaja pet
najst igralk. Črnomaljska vrsta je za
enkrat sestavljena iz dijakinj in 
pionirk.

no hojo. Lahko bi posnemali svoje 
vrstnike iz Maribora.

In še plačevanje samoprispevka. 
Znano je, da v kočevski občini pla
čujemo že dalj časa kar dva samo
prispevka. Po mojem računu bi mo
ral prvi samoprispevek s 1. julijem 
prenehati. Najbolj smo pri tem pri
zadeti upokojenci, še posebno če 
upoštevamo podražitve stanovanj in 
elektrike, da podražitev prehrane 
sploh ne računamo. Bral sem v Ne
deljskem dnevniku članek, v kate
rem se pisec sprašuje o upravičeno
sti plačevanja samoprispevka za 
upokojence. Vedeti je treba, da upo
kojenci živijo samo od tistega, kar 
jim mesečno prinese pismonoša. 
Drugače je to za zaposlene, ki dobi
jo  delovno obleko, obutev, poleg te
ga pa še regresirano toplo malico. 
Ne le upokojenci, ampak tudi obča
ni, ki plačujejo samoprispevek, 
sploh niso seznanjeni, kam gre ta de
nar, kdo z njim razpolaga in koliko 
časa ga bomo še plačevali.

Nazadnje pa še o pretvorniku za 
drugi program TV. V januarju 1977 
smo naročniki TV in radia vplačali 
po 100 din za postavitev pretvorni
ka za drugi program TV za območje 
Kočevja. Ta denar je pobral inicia
tivni odbor pri Občinski konferenci 
SZDL Kočevje. Zadnjič je pisalo v 
Dolenjskem listu, da so na televizij
skih sprejemnikih velike okvare, kar

tudi drži, in za to je kriva predvsem 
elektrika, katere napetost stalno ni
ha. Tudi drugače je sprejem zelo 
slab. Sprašujem se, zakaj ne ukrepa
jo, sa bi se stvari izboljšale, če so že 
pobrali denar.

Prav lep tovariški pozdrav.
TOMAŽ BRELIH 

KOČEVJE

PRVA VARSTVENA 
DRUŽINA

Po dolgotrajnem prizadevanju 
so se na pobudo DPM 3. januarja 
v Dolenji vasi odprla vrata prve 
varstvene družine v krški občini. 
Varstvena družina je enota VVZ 
Krško, Darji, Katki, Margiti in 
Simoni pa je postala „druga ma
ma" Marija Molan. Ta oblika 
varstva je le prehodna, kajti KS 
Dolenja vas bo skušala še letos 
preurediti opuščeno šolo v vrtec. 
Obnoviti bo treba sanitarije, 
kanalizacijo, napeljati vodovod 
ter pregraditi in opremiti veliko 
učilnico. Ce bo šlo vse po 
načrtih, bo vrtec odprt septemb
ra. Zanimanje za varstvo v tem 
kraju je veliko, saj je čedalje več 
mladih družin z otroki.

JOŽICA VOGRINC

Bogastvo knjig
Bo knjižnica na Bregah po

stala spominski dom?

Le malo slovenskih vasi pre
more s knjigami obložene poli
ce, zato so vaščani z Breg pri 
Krškem toliko bolj ponosni na 
svojo knjižnico, ki so jo neurad
no že poimenovali po Mihajlu 
Rostoharju.

Knjižnica premore okoli 
1.500 knjig, ki so jih podarili 
vaščani, bralci Nedeljskega, slo
venske in jugoslovanske založ
be, levji delež pa je primaknila 
Kulturna skupnost Slovenije, ki 
je z 200 knjigami zapolnila 
vrzel mladinske literature. Knji
ge niso na voljo le domačinom, 
ampak tudi bralcem iz sosed
njih vasi.

Brežani se zavedajo, daje tre
ba knjižni fond še povečati, že
lijo pa, da bi knjižnica prerasla 
v spominski dom velikega roja
ka Rostoharja, prvega sloven
skega eksperimentalnega psiho
loga.

IVAN ŠKOFLJANEC

KDAJ Z REDNIM 
VLAKOM DO KOČEVJA

Mnogi se sprašujejo, zakaj so uki
nili potniške vlake iz Ljubljane do 
Kočevja. Res je, da je urejen avto
busni promet, toda eno vozilo lahko 
prepelje le blizu petdeset ljudi, zato 
je na avtobusnih največkrat gneča, 
pa tudi ceste niso najboljše, zmeraj 
jih je treba popravljati. Temeljitega 
popravila bi morala biti deležna tudi 
železniška proga, celo postajna 
poslopja je že načel zob časa. Želez
niškemu gospodarstvu bi lahko pri
skočile na pomoč občine, skozi 
katere je proga speljana. Ce se zdaj 
večja skupina ljudi, največkrat je to  
šolska mladina, nameni v ribniško 
ali kočevsko občino, mora najeti 
poseben potniški vlak. S ponovno 
uvedbo rednega potniškega prometa 
pa bi v te kraje najbrž zahajalo še 
več turistov, lovcev in drugih.

S. SKOČIR

Vnovič: „Marwein so si izmislili trgovci” Nemški vojaški najemniki so pri
hajali kot posadke na dolenjski ob
mejni trdnjavski pas s Španhajmi in

Se enkrat poudarjena in podkrepljena trditev publicista Iva Pirkoviča: dolenjsko vino se ni nikoli imenovalo marvin

Na moj članek iz novembra lani v Dolenjskem listu „Marwein so 
si izmislili trgovci11 je 28. decembra odgovoril Janez Kos v podlist
ku »Marvin ni izmišljotina naših dni“ . V njem me obtožuje, da 
napadam ime „marvin“ kot nečedno ponemčevalno laž, ki so si jo 
izmislili nepošteni vinski trgovci. Zameri mi tudi trditev, da Valva
sor ni nikoli zapisal za cviček imena Manvein.

Vsi Kosovi očitki so brez osnove. imenuje vse dolenjske sorte vina s
oamega imena Marwein oziroma ---------- :---------------  --
rnarvin nisem  n ik jer napadal, p a č  pa 
že p red  kakim i desetim i leti vinske 
trgovce o b to ž il, da so si izm islili, da 
Jf roarvin sta ro  im e za dolenjski cvi
ček , češ da ga je  ta k o  im enoval že 
Valvasor. T ak ra t so trgovci povedali 
celo, na  katerem  m estu  naš stari 
k ronist v svoji ,,S lavi" govori o 
mar v inu—cvičku .

K o sem trgovce o pozoril, da nim a 
Valvasor n ik jer in n iti na  m estu , ki 
ga sami navajajo, n ičesar o m arvinu,

se ponarejevalci našega znameni
tega topografa naglo umaknili. V 
sobotni prilogi Dela od 18. septemb- 
ru 1971 so objavili pismo „Cviček 
ttaj pstane cviček" z imenom »rnar- 

pa da bodo kot trgovsko „bla- 
Kovno znamko" cviček le pravno 
zaščitili. Tako je bila prva vojna za 
cvicek-marvin zgubljena.

Sedaj je tudi Janez Kos naprtil 
marvin Valvasorju. Takole ga citira:

Weine. so in diesem Underen 
*bejl nemlich in Unter-Crain 
Wachsen, werden March-Wein
gennant." Tekst Kos prevede: ,,Vsa 
“ rta, ki rastejo na dolenjem delu, to 
vi n» dolenjskem, se imenujejo mar- 

Tako podtakne Valvasorju v 
tprbo »marvin", ki se ga kronist sam 
■eer tako uspešno brani, in dokaz o 

marvinu v Valvasorju je tu.
Pravilen p revod  je  d rugačen :

» Vsa vina, ki rastejo na Dolenjskem, 
e imenujejo vina iz Marke."

Da z dolenjskim cvičkom-marvi- 
°m nekaj ni v redu, je očitno že iz 

samega Valvasorjevega zapisa, da se

skupnim imenom „vino iz Dolenj
ske" oziroma s starim in že pozab
ljenim imenom „vino iz Marke". 
Valvasorjev March-VVein ni torej 
ime kake dolenjske vinske sorte, ki 
bi bilo v rabi med dolenjskimi vino
gradniki, ampak gre le za označbo 
teritorija, na katerem rastejo vina 
določenih lastnosti. Enako govorijo 
ljubljanski oštirji o vinu ..Štajercu" 
ali „belokranjcu“ kot zemljepisnem 
izvoru svojih pijač, čeprav Štajerci 
in Belokranjci nobenega svojega vina 
ne imenujejo tako.

Ni mogoče sprejeti Kosovega 
zatrjevanja, da pomeni „marvin“ 
isto, kar Marwein. Marvin je tuj pri
imek, na primer v Ameriki. Tudi švi
carski tovami ur Marwin je dal ime

fotovo neki lastnik ali ustanovitelj, 
i se je pisal Marvvin. Pri Slovencih 

je „marvin“ ime neki trti na Primor
skem, ki pa ni nikoli dajala posebne-

ta vina s tem imenom. V tamkajšnje 
raje ni prišla morda iz Dolenjske ali 

iz Marke, po slovensko »Krajine". 
Njen izvor in prastaro domovinsko 
prayico odkriva zopet priimek Mar
vin, ki je po Primorskem močno raz
širjen. Slovenska Akademija znano
sti in umetnosti ga je iz gradiva ljud
skih štetij med leti 1931 in 1948 na
šla razširjenega po Goriškem, Idrij
skem in v postojnskih krajih, med
tem ko ni odkrila na Dolenjskem in 
v Beli krajini niti enega samega člo
veka s priimkom Marvin, (Začasni 
slovar slovenskih priimkov, SAZU, 
1974). Pa bi ga morala v prvi vrsti 
prav tam, če bi vino marvin zares

pomenilo »dolenjsko vino" oziroma 
bilo tam celo že zelo staro, kot brez 
osnovanosti zatrjuje Janez Kos.

Marvin nima namreč razen zuna
nje podobnosti z Marchvveinom nič 
skupnega. Smešno je trditi, da po
meni končnica „-win“ v germanskih 
priimkih Erwin, Oswin, Darwin, 
Marvvin »vino", kakor prevaja Janez 
Kos.

No, moramo pa takoj povedati, 
da Janez Kos ni pravi krivec za zme
do z enačenjem Marchvveina z mar- 
vinom; edinega krivca moramo iska
ti v letu 1570, trije drugi Slovenci so 
napako od tam samo nekritično pre
pisali. Poglejmo!

Leta 1570 je deželni upravitelj 
Joannes Kisi izdal vsem vinogradni
kom na Kranjskem, v metliških kra
jih, Istri, na Krasu in Vipavskem 
»Zapovedni list" z ukazom novih 
vinskih davkov. Prej so take »zapopo-

išči-vedi" izdajali vedno samo v nem: 
ni, sedaj pa so jo iz nemškega osnut
ka prvič prevedli v slovenščino, da 
bi o razumeli vsi kmetje. Stanko 
Jug je ugotovil, da je prevod oskrbel 
Hrvat, glagoljaš Jurij Juričič iz 
Vinodola, ki je šele pred komaj 
desetimi leti prišel v Ljubljano in ni 
dobro obvladal slovenščine niti 
poznal slovenskih kulturnih razmer 
(Stanko Jug. Slov. »Zapovedni list" 
iz leta 1570 in novi vinski davek, 
GMDS, 1942).

Na težavo pa je Hrvat naletel, ka
ko naj posloveni nemški Marchvvein, 
ker Slovenci niso uporabljali za Do
lenjsko tujke Marka. Pri roki pa se je 
znašla primorska domača trta mar
vin, na zunaj zapeljivo podobna 
Marchweinu, in naloga je bila reše
na. Davčno določilo je Jurčič pre
vedel: »Na vsakateri fertll vina pak, 
ker se marvinn rezhe, ker se V do- 
lennski krannski Desheli ali okollu 
Metlike prikopa ali sraste. eden 
zhern bezh." (»Zhernbczh" =

bakren beneški novec za pol solda.)
Ime vina »teran" je uradni 

prevajalec nemškega teksta zapisal 
brez besedice pojasnila, ker so Slo
venci to vino pač dobro poznali, za 
»marvin" pa se mu je zdelo potreb
no obširneje razložiti, odkod mu je 
dobil tako obliko.

Ne vemo, zakaj je Valvasor mar
vin tako dosledno odklanjal in ga 
nikoli ne omenja. Pa bi ga gotovo 
zapisal, če bi o njem slišal na dolenj
skih gradovih, katerih gospodarstvo 
se je bistveno opiralo na proizvod
njo vina, tako gorniškega kot dese- 
tinskega in domini kalnega. Za do
lenjske vinske gorice se je Valvasor 
še posebej zanimal, pa tudi tam o 
kakem marvinu zopet nobenega sle
du.

Ko so sredi 18. stoletja zbirali 
gradivo za Terezijanski kataster, so 
morale vse zemljiške gospoščine in 
graščine natanko popisati svoja 
gospodarstva, število in imena njiv z 
njihovimi poljedelskimi kulturami, 
travnike in vinske gorice, pa na mar- 
vina tudi v teh skladih popisov do
lenjskega gospodarstva nikjer ne na
letimo. O marvinu ne vedo ničesar 
kmetijstvu in vinogradništvu posve
čene Bleiweisove Novice; marvina ni 
v veliki drami dolenjskega vinograd
ništva zaradi filoksere pred koncem
19. stoletja.

Pač, 225 let po Juričičevem »Za- 
povednem listu" Valentin Vodnik v 
svoji Veliki pratiki zopet odkrije, da 
»Dolenjska . . .  veliku zdraviga vina, 
marvina z imenom, predela." Toda 
o marvinu zanesljivo ni slišal na Do
lenjskem, ampak ga je našel prav 
gotovo v »Zapovednem listu". Iz 
njegove pratike sta ga prepisala v 
svoja besednjaka Plcteršnik in Glo- 
nar medtem ko Fran Eijavec na 
svojem popotovanju po Primorski

šk:!t tujk v slovenščino urejajo nam
reč določena pravila, ki jih moramo 
poznati in upoštevati, ce hočemo

srečuje tamkajšnjo domačo trto 
marvin in jo razloži iz nemškega 
Marchwein, Markwein -  Wein der 
windischen Mark", kar je, kot smo 
že slišali, nevzdržno. Nesporno po
vezanost pratikam  in obeh besed- 
njakarjev z Juričičevim »zapoved- 
nim listom" nam izdaja nenavadna 
križana italijansko-nemška pravopis
na oblika „Marchwein“ , ki ne more 
biti naključna.

Razlaganje pomena besed iz zuna
nje podobnosti se je v naši preteklo
sti že nekajkrat pogubno razbohoti
lo. Omenim naj Davorina Trstenja
ka, zlasti pa predstojnika maribor
ske študijske knjižnice Martina Žun- 
koviča, ki je iz podobnosti tujih kra
jevnih imen s slovenskimi besedami 
odkrival Slovence po vsem svetu, od 
Sicilije in Egipta prek Kamčatke do 
Adama in Eve v svetopisemskem 
raju.

Kdo bi si mogel misliti, da si nista 
pridevnik »čuden" in po obliki ena
ki priimek »Čuden" niti v najod
daljenejšem sorodstvu: »čuden je 
iz slovenskega »čudo", medtem ko 
se je priimek »Čuden" v dolgih sto
letjih razvil iz avarskega oficirskega 
apelativa »tjudun", ki se je ohranil 
med Slovenci do danes, na primer v 
topominu Čudno selo pri Črnomlju, 
pa tudi v priimkih Cede, Cedina in 
Cudovan po Gorjancih in dolini 
Krke.

Kako naj bi prišel Markwein- 
marvin iz nemščine v naš jezik? 
Janez Kos meni, da pač tako, kot 
smo dobili nemški »grunt" ali »kaj- 
žo“ že v tako starih časih, da »sme
mo marvin po vsej pravici šteti med 
slovenska imena."

To jc preveč preprosto rečeno, da 
tu moglo biti res. Prehajanje nem-

razumeti, katere nemške izraze in 
pod kakšnimi pogoji smo jih Sloven
ci posvojili, kateri pa so ostali vedno 
samo v rabi tujih fevdalcev.

gorci šele v 12. stoletju, oziro
ma s freisinškimi škofi v 13. stolet
ju. Gre za najemnike iz frankovskih 
dežel, ki se v dolini Krke danes piše
jo Franko, za Jordane s Porenja, 
Bavarce in Švabe ter za Korošce od 
tirolskih mej; posadko vitezov v 
Kronovem ob Krki pa so pripeljali 
Višnjegorci iz svoje domovine ob go
renji Muri. Vendar moramo ugotovi
ti, da je bilo več trdnjavskih posadk 
slovenskih in domačih bezjaško 
staroselskih kot tujih, germanskih. 
Domače spoznamo po imenih njiho
vih naselij Zapuže, ležeče pod 
trdnjavskimi, pozneje grajskimi 
zidovi. Tu ne gre za koloniziranje 
slovenske zemlje, kot so bila škofje
loška in kočevska naselja, ampak za 
manjše nemške skupine, ki so živele 
v tesni skupnosti s Slovenci. Od njih 
so naši dedje sprejemali novotarije, 
ki jih sami niso poznali, in tudi ime
na zanje. Nikoli pa ne sprejemajo 
tujk za pojme, za katere imajo last
ne besede. »Marke" niso nikoli 
uporabljali, ker so imeli svojo »Do
lenjsko". Niso sprejeli nemške bese
de za mizo, ker so jo  že imeli svojo, 
pač pa so prevzeli tuj izraz za mizni 
prt »tištoh", katerega rabe še niso 
poznali. Enako so od germanskih 
tujcev prevzeli »firtoh", »firenk" 
itd., tujci pa od nas v celoti sloven
ščino z njenim besednim zakladom 
in slovničnim pregibanjem besed.

»Grunt" smo Slovenci sprejeli od 
Nemcev, ko so nam njihovi fevdalci 
z delitvijo zemlje na „hube“ ustvari
li nov pojem z novo besedno označ
bo, medtem ko mnogo starejše 
»kmetije" ni moglo nič izpodriniti. 
Enako je menda s „kajžo“ -  če nas 
J. Kos prav obvešča -  ker je po
menila »koča" že od prihoda Slo
vencev v novo domovino še vedno 
nekaj povsem drugega: »zidanico s 
stanovanjem vinogradnika" namreč. 
Enako bi Slovenci ime kake trte in 
po njej imenovano vino sprejeli od 
tujcev samo, če bi je prej sami ne 
imeli. Izključiti pa je treba vsako 
možnost, da bi Slovenci svoje ime za 
trto in vino po prihodu germanskih 
tujcev prekrstili z njihovim izrazom.

i v n  d i d  v  O V IC
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KZ ČRNOMELJ
TOZD TOVARNA „BELSAD"

Komisija za medsebojna razmerja in delitev OD 
TOZD tovarne Belsad 

razpisuje dela in naloge

KURJAČA

Kandidati morajo poleg splošnih pogojev im eti končano  
osnovno šolo. Pri izbiri pa imajo prednost kandidati, ki ima
jo že opravljen strokovni tečaj za kurjača parnih kotlov.

Kandidati naj pošljejo pism ene prijave z dokazili v roku 15 
dni po razpisu na naslov KZ Črnomelj -  TOZD tovarna 
Belsad.

V______________________________________________________ )

INDUSTRIJA OTROŠKE KONFEKCIJE 
»JUTRANJKA", n.sol.o. SEVNICA

vabi k sodelovanju

DIPLOMIRANE EKONOMISTE IN EKONOMISTE

za delo na ustreznih vodstvenih delih in nalogah v 
sektorju razvoja, službi elektronske obdelave podat
kov, marketingu ter v službi nabave in prodaje.

Pogoji:
— ustrezna izobrazba oz. strokovna usposobljenost ter 

veselje do sam ostojnega ustvarjalnega dela.

To vabilo k sodelovanju je informativnega značaja, interesen
te pa prosim o, da nas pism eno obvestijo do 5. 2 . 1979 , da jih 
bom o lahko v naslednjih dneh povabili na razgovor za oboje
stransko informacijo.

Za kandidate, s katerimi bi se sporazum eli, da se prijavijo na 
pozneje razpisana dela in naloge, bodo družinska stanovanja 
zagotovljena ob sklenitvi delovnega razmerja.
Ponudbe pošljite na naslov:
Industrija otroške konfekcije ..Jutranjka", Sevnica 
kadrovsko-splošni sektor 
6 8 2 9 0  SEVNICA

KOMISIJA ZA VOLITVE IN IMENOVANJA 
SKUPŠČINE OBČINE TREBNJE

razpisuje prosta dela in naloge

RAVNATELJA OSNOVNE SOLE MIRNA.

POGOJI:
Kandidat mora izpolnjevati pogoje za učitelja osnovne šole, 
določen e z zakonom  o osnovni šoli, in imeti 5  let vzgojno- 
izobraževalne prakse.

Poleg strokovne izobrazbe se pri izbiri kandidata upoštevajo 
tudi družbenopolitična in m oralno-etična merila.
Prijavi morajo kandidati priložiti življenjepis ter dokazila o  
izpolnjevanju pogojev.
Razpis velja 15 dni po  dnevu objave razpisa.

V   /

INDUSTRIJA TRANSPORTNIH SREDSTEV IN 
OPREME, n.sol.o. 

„ITAS" KOČEVJE

Z ozirom  na iskanje novi.h razvojnih poti in tržnih m ožnosti 
sm o sklenili organizirati novo proizvodnjo silosov za kmetij
stvo v Fari — Pirče, kjer bodo svoje kreativne in umske 
sposobnosti lahko razvili številni sodelavci. Zato vabim o k

SODELOVANJU  

-  več KV strojnih ključavničarjev ali ključavničar
jev za delo na različnih strojih za preoblikovanje 
pločevine, med ostalim tudi na strojih z num erič
nim krmiljenjem (NC);

-  več nekvalificiranih delavcev za priučitev za ozke 
profile poklicev za delo na različnih strojih na 
preoblikovanju pločevine;

-  več KV delavcev poklicev: ključavničar, varilec 
na različnih ročnih delih ter

-  več N K delavcev za priučitev na istem področju  
dela.

Z ozirom  na to , da je obvestilo informativnega značaja, 
vljudno vabim o vse zainteresirane, da se zglasijo v kadrovski 
službi naše delovne organizacije, kjer jim bom o dali še vsa 
ostala dodatna pojasnila, med ostalim tudi o  m ožnosti nasto
pa dela.
Sodelavce za ostala področja dela, ki jih narekuje tako  
zasnovani proizvodni proces, bom o obvestili pozneje.

v______________   J

INDUSTRIJA GRADBENEGA MATERIALA P.O. 
DOBRUŠKA VAS PRI NOVEM MESTU
floto m m  Skočim. MUton /088/8S-Z30 - Tafcob ratun S2K»-fl0M06l2 pn SOK Novo mesto

,,STRESNI K", industrija gradbenega materiala p.o. 
Dobruška vas 

objavlja licitacijo za prodajo 

FIATA 132 GLS, LETO IZDELAVE 1974  
v voznem stanju, registriran za leto  1979.

Izklicna cena 6 5 .0 0 0 ,0 0  din.
10-od st varščina.

Začetek licitacije bo v ponedeljek, 29. januarja ob 10. uri na 
tovarniškem dvorišču. Ogled m ožen 1 uro pred pričetkom .

O streSnih

GOZDNO GOSPODARSTVO  
NOVO MESTO

»DELAVSKI SVET TOZD GOZDARSTVO STRA
ŽA

objavlja

proste naloge 
KNJIGOVODJE

Pogoji:
srednja ekonom ska šola in najmanj 1 leto  delovnih izkušenj. 
Prošnje naj interesenti pošljejo na TOZD Gozdarstvo Straža 
v roku 15 dni po  objavi."

^    —   /

KOMISIJA ZA MEDSEBOJNA RAZMERJA PRI 
PLANINSKEM DRUŠTVU LJUBLJANA—MATI
CA TRDINOVA 8, LJUBLJANA,

ob ja vi ja p ros ta dela 
in naloge več

NATAKARJEV IN KUHARSKIH POMOČNIKOV
Kandidati morajo biti KV ali priučeni gostinski delavci.

Zaposlitev je možna za d o ločen  ali nedoločen  čas.
Pismene ponudbe pošljite na gornji naslov.
Objava velja do  zasedbe.

ODBOR ZA MEDSEBOJNA RAZMERJA DELOV
NE ORGANIZACIJE M ERCATOR-PRESKRBA  
TRGOVSKO PODJETJE NA DEBELO IN DROB
NO s p.o. K RS KO,

objavlja 
prosta dela in naloge:

1. dveh prodajalcev II oblačilne stroke v prodajal
ni št. 1, Tekstil Krško;

2. treh prodajalcev II oblačilne stroke, od tega 
dva za določen čas, v prodajalni št. 5 /A , BLA
GOVNICA Krško;

3. prodajalca II tehnične stroke v prodajalni št. 2 
Železnina Krško;

4. prodajalca II za prodajo pohištva v prodajalni 
št. 4 , SALON POHIŠTVA Krško;

5. prodajalca živilske ali mešane stroke v prodajal
ni št. 5 /B , Market (BLAGOVNICA) Krško;

6. prodajalca živilske ali mešane stroke v prodajal
ni št. 38 , Market Krško;

7. prodajalca tehnične ali mešane stroke v proda
jalni št. 5 /C , BLAGOVNICA Krško;

8. prodajalca za prodajo kozm etike v prodajalni 
št. 27 , KOZMETIKA Krško;

9. prodajalca mešane stroke v prodajalni št. 8, 
Brestanica;

10. prodajalca tehnične stroke v prodajalni št. 9, 
Senovo;

11. prodajalca živilske ali mešane stroke v prodajal
ni št. 19, Leskovec;

12. prodajalca mešane stroke v prodajalni št. 26, 
Zdole.

POGOJI: kvalificiran prodajalec v stroki, ki je navedena pri 
posam ezni prodajalni od zaporedne številke 1 do 12. Poskus
no delo za vse prodajalce 30 delovnih dni.

13. natakarice v bifeju Krško (Videm).
POGOJI: kvalificirane natakarice. Poizkusno delo 30 delov
nih dni.

14. delavca v skladišču živil Krško.

POGOJI: nekvalificiran delavec. Poizkusno delo 3 0  delovnih 
dni.

Kandidati naj pošljejo prijave s potrebnim i dokazili na gornji 
naslov v 15 dneh po  objavi.
O izbiri bom o kandidate obvestili v 15 dneh po  izteku prijav
nega roka.

DOPISNA DELAVSKA UNIVERZA „UNIVERZUM ' 

LJUBLJANA, Parmova 39  

VPISUJE v: 

-  OSNOVNO SOLO 
(5., 6 ., 7., 8. razred) — za večje skupine organizi
ramo seminar — pouk tudi v delovnih organizaci
jah; 

-  STROJEPISNI TEČAJ,
-  TEČAJ ZA STAVCE NA IBM STAVNIH STRO

JIH,
-  TEČAJ TEHNIŠKEGA RISANJA,
-  TEČAJ ZA SKLADISCNIKE,
-  TEČAJ ZA KONTROLORJE IN PREDDELAV

CE V KOVINSKI STROKI,
-  ZAČETNI TEČAJ NEMSKEG A IN ANGLE

ŠKEGA JEZIKA,
-  TEČAJ ZA VARSTVO PRI DELU (SKUPINE V 

OZD).

VPISUJEMO VSAK DAN, RAZEN SOBOTE od 7 do 13 
ure ter vsak torek od 17. do 18. ure 
do vključno 15. februarja 1979.

IZOBRAŽEVALNI CENTER  
pri DDU UNIVERZUM  

telefon 3 1 2 - 1 3 3  
3 1 2 - 7 4 5

j

„SOP", SPECIALIZIRANO PODJETJE ZA INDU
STRIJSKO OPREMO, KRŠKO, SVET ZA DELOV
NA RAZMERJA DSSS

objavlja 
delovna opravila 
v obratu družbene prehrane

RAZDELJEVALKE MALICE 

Pogoji:
— končana osem letka
— prednost imajo kandidatke z opravljenim vozniškim  iz

pitom  B kategorije in opravljenim izpitom  iz higienskega 
minimuma.

Delo je za d o ločen  čas zaradi nadom eščanja delavke na po
rodniškem dopustu.
Pismene prijave sprejema kadrovska služba „SOP" Krško 15 
dni po objavi oglasa. Kandidatke bodo o izbiri obveščene v 
3 0  dneh po  objavi oglasa.

INDUSTRIJA GRADBENEGA MATERIALA P.0. 
DOBRUŠKA VAS PRI NOVEM MESTU
p otu  m m  s t a v *  h m «  /m /m - B O  i * *  >a*n u h m o m o k  m  m  N n IK

„STREŠNIK", industrija gradbenega materiala p.o. 
Dobruška v j s  

zbira ponudbe za prevoz peska z nakladanjem na 
relaciji Dol. Laknice — Dobruška vas.

Pogoji:
— zagotovljen prevoz za leto  1979
— m esečna količina 2 .5 0 0  m 3, vendar m inim alno 100  m3 

dnevno

Pismene ponudbe s cen o  prevoza in nakladanja za 1 m3 
pošljite do  torka, 30. 1. 1979, do  12. ure na gornji naslov.

Od 22. 1. 1978 dalje se 
priporoča 

KEMIČNA ČISTIL
NICA 
Jevnikar Marija, 
TREBNJE, Baragov trg \  
-  čistim o kvalitetno in 
hitro 
Odprto vsak dan od 7 .30  
-  15.30  
ob sredah 7 .30  — 17. ure 
ob sobotah 7 .30 — 12. 
ure

KRAJEVNA SKUPNOST  
ŠKOCJAN

objavlja
LICITACIJO
odkupa

gospodarskega poslopja v 
Škocjanu 31 , predvidenega 
za rušenje. Licitacija bo v 
nedeljOj dne 28. 1. 1979  ob  
7 .30  v Škocjanu 31 . Začetna  
cena je din 10 ,000 .00 ."

„SOP" KRŠKO, specializirano podjetje za industrij
sko opremo, 
TOZD STORITVE, Gasilska 3

objavlja sledeča prosta delovna opravila:

2 K STEKLARJA  
Pogoji:
poklicna šola steklarske stroke 
odslužen vojaški rok 
zaželena praksa

2 PRIUČENA STEKLARJA z nekajletno prakso in 
odsluženim vojaškim rokom  

2 K SLI KOPLESKARJA 
Pogoji:
poklicna šola pleskarske stroke 
odslužen vojaški rok 
zaželena nekajletna praksa
Prijave sprejema kadrovska služba „SOP" Krško 15 dni po  
objavi oglasa. Kandidati bodo o izbiri obveščeni v 3 0  dneh 
po objavi oglasa.
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MALO ZIMSKO SREDISCE POD ROKOM

S snegom letos ni zadrege. Precej ga je zapadlo po dolenjskih hribih in gričih. Vsi tisti, ki 
se radi smučajo in so bili prejšnja leta prikrajšani za to veselje, ker pač niso utegnili ali mogli 
priti do znanih slovenskih smučišč, so letos prišli na svoj račun. Domače strmine nudijo 
dovolj užitka in rekreacije. Za Novomeščane pa je letošnja zima prinesla še nekaj: v ne
posredni bližini mesta je začela delovati prva smučarska vlečnica v ožjem okolju mesta in 
druga v novomeški občini

SMUČARSKA KAČA — Že poskusno delovanje vlečnice je privabilo veliko smučarjev.

*

• ■ ______________
* , ./•', i ?  KAKO PRIJETI? -  Dva za en

„ . w _ '"'.Vi vlečni klin pač ne moreta prije-SAMO ZA POGUMNE — Po veliki skakalnici se upajo spustiti le ti.
maloštevilni.

Vlečnico so postavili v kot
lino vzhodno od ruševin cerkvi
ce sv. Roka. Na strminah, ki so 
večino dneva v senci in se zato 
sneg na njih dolgo obdrži, so 
pred leti člani novomeškega 
športnega društva zgradili smu
čarsko skakalnico, ki je počasi 
shirala. Nekaj mladincev, 
navdušenih za smučarske sko
ke, jo je sicer pred leti delno 
usposobilo, vendar mali smu
čarski center ni zaživel. Vse dru
gače je bilo v kotlini pod Ro
kom obe zadnji nedelji. Več 
kot 150 smučaijev, od tistih, 
katerih leta lahko prešteješ na 
prste obeh rok, do onih, za ka
tere na prste šteješ desetletja, je 
preizkušalo svoje smučarsko 
znanje. V kotlini je bil pravi 
smučarski vrvež. Da so strmine 
zaživele, gre zahvala predvsem 
vlečnici. Brez te bi se po po
bočjih spuščali le najbolj vneti 
ljubitelji zimskih športov.

VLEČNICA ŠTIRIH
Kratka zgodovina vlečnice 

pri Roku je nenavadna. Zamisel 
o nji se je porodila nekega dne 
lanskega leta v delavnici Kovi
narja, ko so Franc in Jože Ko
čevar, Rafael Staniša in Ivan 
Mišjak staknili glave skupaj ter 
ugotovili, da bi bili zmožni po
staviti vlečnico blizu rodne 
Regerče vasi. Zamisel jih je do
dobra ogrela. Gabrski primer so 
poznali, zato so si šli ogledat še 
črmošnjiško žičnico. Nič take
ga niso videli, česar bi se ustra
šili. Z znanjem in voljo bodo 
menda kos nalogi!

Začelo se je zbiranje mate
riala. Prav jim je prišel vsak kos, 
zato so pobrskali tudi pri Dino
su. Za vlečno žico so mladinci 
po vasi zbrali prostovoljne pri
spevke, precej delov pa so mo
rali narediti samoiniciativni gra-

Oddih, ki je dostopen delavcem
obiska v zgledni (krški) samoupravni počitniški skupnosti v Nerezinah na Malem Lošinju

V prvih dneh novega leta, ko 
se v delovnih organizacijah lote
vajo razprav o zaključnih raču
nih, ne bi bilo napak, ko bi ob 
tehtanju, koliko nameniti v ta 
in ta ,,konto", kanilo kaj tudi 
za počitniške zmogljivosti. Še 
vedno je namreč preveč delav- 
cev, ki ne porabijo svojega 
dopusta za oddih.

V zaključnih dokumentih 
lpskega kongresa slovenskih 
sindikatov v Mariboru je zapisa
no, kako naj bi se spet odločne

je zavzemali za ustanavljanje 
samoupravnih počitniških skup
nosti. Na videz suhoparen jezik 
takih gradiv je lahko precej 
otipljivejši ob kakšnem prime
ru.

Lep zgled, kako je lahko 
uspešna takšna skupnost, je 
krška v Nerezinah na Malem 
Lošinju. V minulem poletju so 
v tem naselju dosegli zavidljiv 
rekord, ko je tamkaj v štirih 
mesecih letovalo 5.000 ljudi. 
Samo v tem naselju so imeli 
53.000 nočitev. Poleg Štajercev

(ptujski Kmetijski kombinat 
ima tamkaj 100 postelj) prevla
dujejo delavci posavskih in 
dolenjskih podjetij. Vodi krška 
Celuloza z 200 posteljami, 
novomeški Labod jin premore 
150, sevniška Lisca 120, da na
vedemo le največje. To je kaj
pak samo del od načrtovanih 
1.500 postelj, ko naj bi bilo na
selje popolnoma zgrajeno. 
Takrat bo vsekakor umestno 
imenovati že ulice: v prvem na
selju naj bi bilo 110 hiš s 440 
posteljami, v drugem pa naj bi

M i

' h n

REZ RAZLIK -  Republiška komisija, ki je lani pregledovala otroške kolonije na moiju, je bila 
pnjetno presenečena, ko je pri mladih letoviščaijih iz krške občine ugotovila enak standard v naselju, 
k°t ga imajo zaposleni. Zato bodo oboji semkaj nedvomno še radi zahajali.
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bilo v 106 pritličnih hišicah 424 
postelj. Načrtujejo tudi eno
nadstropne hiše z 288 postelja
mi, nadalje četvorček s 128 po
steljami in še hotel z 200 poste
ljami. Lani so do poletja uspo
sobili na novo 93 hišic. Kot pra
vi duša te skupnosti, upokojeni 
oficir inž. Milan Štajner iz Sta-- 
re vasi pri Krškem, bodo po vsej 
verjetnosti gradili še tri leta. Na 
ta način se razvija naselje že 20 
let.

Najbolj zanimivo pri vsem 
tem je, da krška počitniška 
skupnost dejansko ne zaposluje 
nikakršnega poklicnega aparata. 
Inž. Štajner zadolžuje manjšo 
operativno skupino za nešteto 
drobnih opravil. Nenehno nekaj 
izboljšujejo, vmes pa poskrbijo 
za razna tekoča dela, npr. od
voz odpadkov in smeti, pre
skrbo polnih plinskih jeklenk in 
podobno. Trinajstčlanski iz
vršni odbor v vlogi gospodarja 
je ravno tolikšen, da so v njem 
zajeti potrebni predstavniki de
lovnih kolektivov.

Pri gradnji hišic se oslanjajo 
na osvojeni tip, kot jih je v za
četku zastavil Pionir. Prvotno 
so obod hišic vlili iz betona, pri 
novejših je očitna kombinacija 
z drugimi materiali. Napeljava 
pitne vode in sanitarni odtoki 
so razporejeni v eni steni tako, 
da so na eni strani na voljo za 
kuhinjo, na drugi strani pa za 
kopalnico in sanitarije. Hišice 
so kajpak tudi opremljene, ne 
manjka niti kuhinjska posoda. 
Dopustnikom ni treba obreme
njevati avtomobilov s tovrstno 
ropotijo; če že pripeljejo s celi
ne kakšen priboljšek, ga lahko 
ohladijo v hladilniku. Spalni

ditelji kar sami.
„Veliko nam je pri uresničit

vi naše zamisli pomagal direktor 
Kovinarja Milan Blatnik, pa tu
di fantje, ki delajo v podjetju, 
so nam radi priskočili na po
moč," je povedal Ivan Mišjak, 
nekdaj zaposlen v tem podjetju.

Prvo žičnico so speljali v na
ravnih pogojih, niso ne rušili 
dreves ne ravnali terena. Delala 
je na dieselski motor od kosilni
ce BČS, posodil pa jim ga je 
Stane Smajdek. Čeprav se je 
vlečno kolo zavrtelo šele v za
četku marca, ko je ležala po 
grapah le tu in tam kakšna krpa 
snega, so bili vsi štirje graditelji 
na moč zadovoljni. Dokazali so, 
da se da vlečnica postaviti z ma
lo denarja, če je le dovolj volje 
in delavnosti.

POPRIMEJO ŠE 
DRUGI

Čez poletje je poskus četveri
ce pritegnil pozornost ostalih 
krajanov Regerče vasi. Svet kra
jevne skupnosti je imenoval pet
članski gradbeni odbor, da bi 
zanimiva in korista pobuda ne 
zamrla.

Predsednik gradbenega od
bora Jože Bezeg: „Prva gradnja 
je obstala, ker ni bilo več mogo
če tedanjim graditeljem zbrati 
dovolj denarja, pa tudi pogon 
žičnice za zimski čas ni bil 
ustrezen. Zato se je naš gradbe
ni odbor lotil organiziranega in 
strokovnega dela. Od novome
ške telesnokultume skupnosti 
smo dobili 105.000 dinarjev za 
dograditev vlečnice in dveh ska
kalnic. S tem denarjem smo za 
5 let najeli zemljišče, plačali 
stroške ureditve terena, priklju
čitve električnega toka, nakup 
motorja, strojnice, skratka, vse 
tisto, kar se ne da poravnati s 
prostovoljnim delom."

Samo s tem denarjem bi smu
čarska vlečnica nikoli ne stekla. 
Prostovoljna pomoč prvih gra
diteljev, udarniško delo, zastonj 
prevoženi kilometri, iznajdlji
vost in domiselnost, vse to je 
osem in pol starega milijona, 
kolikor so namenili za vlečnico, 
krepko oplemenitilo. Sorazmer
no majhno število ljudi, če od
štejemo trikratno prostovoljno 
delovno akcijo, katere se je ude
ležilo okoli 75 mladincev, je 
opravilo več kot 1000 prosto
voljnih delovnih ur. Tistih „de- 
lovnih ur“ , ki so jih na gradbi
šču opravili dvomljivci z rokami 
v žepih, ne štejemo.

350 SMUČARJEV 
NA URO

Vlečnica je dolga vsega sto 
metrov, vendar je speljana tako, 
da smučarja pripelje na začetek 
preko 350 metrov dolgega smu
čišča, ki je povrhu tega v spod
njem delu široko. Poleg tega jo 
je mogoče uporabiti kot dovoz 
do zaletišča 35-metiske skakal
nice. V ponedeljek, 15. februar
ja, je dobila potrdilo, da je teh
nično brez pomanjkljivosti. Že 
nedeljo prej pa je dokazala 
brezhibnost, ko je ves popoldan 
vlekla navdušene smučarje. Na 
uro lahko potegne na vrh okoli 
350 smučarjev, kar povsem za
došča, saj jih več samo smuči
šče niti ne zmore.

Vlečnica pod Rokom je na
stala kot plod dela krajanov 
Regerče vasi, vendar ni na
menjena samo njim.. Za 10 di
narjev plačila bo na voljo vsako
mur, ki bo v dopoldanskem ali 
popoldanskem času posvetil ne
kaj uric koristnemu zimskemu 
razvedrilu.

MiM
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SPROTNE IZBOLJŠAVE .  ....... ......... ....  ..........
nikogar poklicno zaposlenega. Vodja skupnosti Milan Štajner opra
vi marsikaj s priložnostnimi delavci. (Foto: Železnik)

V krški počitniški skupnosti nimajo 
skii

prostor otrok in staršev je lo
čen. Družine v hišicah posamez
nih delovnih kolektivov se iz
menjujejo po doma določenem 
vrstnem redu, brez kakšne po
sebne recepcijske službe. Za 
opombe so na voljo knjige. 
Komurkoli je do tega, nima te
žav, da si kaj skuha, seveda brez 
odvisnosti od kakšnega hotel
skega umika. Ko bodo zgrajeni 
še nekateri spremljajoči objekti 
z nekaterimi športnimi naprava

mi, npr. kegljiščem, bodo še 
bolj prišli na račun tudi tisti, 
katerim zgolj obmorski mir in 
radosti niso zadosti. Izgradnja 
načrtovanih bazenov, posebno 
zaprtega, bi kopalno sezono še 
podaljšali, izkoriščenost naselja 
v letu bi bila še večja, kolikor 
tega družinam s šoloobveznimi 
otroki ne ovirajo šolske počitni
ce.

A. ŽELEZNIK

LJUBLJANSKI DNEVNIK
takoj zaposli

RAZNAŠALCA ali 
RAZNAŠALKO časopisov
(honorarno ali redno) za teren Novega mesta. Nudimo dober 
zaslužek!
Pismene ali telefonske prijave na podružnico LJUBLJAN
SKEGA DNEVNIKA, N ovo m esto. Glavni trg 18, ( 2 1 -3 5 1 )  
ali na LJUBLJANSKI DNEVNIK, Kopitarjeva 2, Ljubljana.

DOLENJSKI LIST



OGLAŠUJTE V DL!TELEVIZIJSKI SPORED
TOREK, 3 0 .1.

J U G O B A N K A

PETEK, 2 6 .1.

J U G O B A N K A
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slušalci, ki jih Sedmina nima malo. 
18.35 OBZORNIK 
18.45 SPOZNAVAJMO NAŠE 
MORJE

Delovni naslov tretjega dela na
nizanke o Jadranskem morju je Živ
ljenje skalne obale in trdnega dna. 
Najprej bomo izvedeli, da je življe-

9.00 TV V SOLI: Kocka, kocka, 
Risanka, Boj za obstanek, Moja ba
bica, Srbski muzeji
11.10 TV V SOLI: Uganke, Pot po 
neznanem, Risanka, Zgodba o pol
žu, Maje mesto
17.10 POROČILA
17.15 ZVERINICE IZ REZIJE: 
TRIJE BOTRI PRIJATELJI
17.35 MATHI9
18.05 SLOVENSKI ROCK: SKUPI
NA SEDMINA

Tržiška glasbena skupina Sedmina 
se tokrat prvič predstavlja televizij
skim gledalcem s samostojno pol
urno oddajo, pred tem pa so tržiški 
glasbeniki že nekajkrat bežno gosto
vali na malih zaslonih ter posneli do
le^ skladb za ljubljanski Radio. Sku
pina izvaja izključno lastne pesmi. 
Spevne lirične pesmi, zdaj sanjave, 
otožne, pa duhovite in gibke, izvira
jo večidel iz zakladnice slovenske 
ljudske glasbe. To jim ni v škodo, 
kar dokazuje priljubljenost med po

nje na mejnem področju med kop
nim in morjem zelo pičlo. Nato za
sledimo bitja (rakce, polžke, morske 
vetrnice, rakovice itd.), ki izmeno
ma bivajo na kopnem in v vodi. Za 
skalno obalo pod morsko gladino se 
širijo preproste rastline, ki nudijo 
zavetje malim živalim, globlje v vodi 
pa je čedalje manj rastlin; tamkaj se 
začenja bogastvo morskega živalske
ga sveta.
19.15 RISANKA
19.30 TV DNEVNIK
20.00 GLASBENA RISANKA, 
zabavnoglasbena oddaja

21.00 LEE HARWEY OSWALD 
Naj tri ure dolgi film o Leeju H.

Qswaldu, domnevnem edinem mo
rilcu ameriškega predsednika J. F. 
Kennedyja, je zrežiral David Green, 
ljubljanski televizijci pa ga bodo 
predvajali v štirih delih. Delo ne bo 
postreglo z bistveno novim o dogod
kih zadnje polovice novembra 1963
v teksaškem Dallasu, četudi skuša 
podati teoretično možne vzroke za 
dogodke, ki so usodno preoblikovali 
ameriški politični vrh. Glavne vloge 
igrajo John Pleshette, Mom Malone, 
Ben Cazzara, Leone Greene in Fran- 
ces Pressman.
21.45 TV DNEVNIK
22.00 625
22.20 HANOVRSKA GLASBENA 
PARADA

16.55 Test — 17.10 TV dnevnik v 
madžarščini -  17.30 TV dnevnik-
17.45 Magnet -  18.15 Družbena te
ma — 18.45 Zabavnoglasbena od
daja - 19.30 TV dnevnik T 20.00 V 
ospredju -  21.00 Včeraj, danes, 
jutri -  21.20 Sodobniki: Pesnik Slo
bodan Markovič -  22.10 Zabava vas 
Benny Hill — 23.00 Jugoslovanska 
glasbena tribuna v Opatiji

SOBOTA, 2 7 .1.

J U G O B A N K A

7.55 POROČILA
8.00 STARE JAPONSKE PRAV
LJICE
8.15 VRTEC NA OBISKU: IGRAJ
TE SE Z NAMI
8.30 TAKO SO ŽIVELI: ARIEL, 3. 
del
8.50 BABIČIN VNUČEK
9.20 MALI SVET
9.50 A  Blomquist: MAJA Z VI
HARNEGA OTOKA
11.15 TRIMSKA TELEVIZIJA
11.55 SMUK ZA MOŠKE, prenos iz 
Garmischa
15.40 POROČILA
15.45 ROMEO IN JULIJA, mladin
ski film

Najstniki, v katerih se že prebuja
jo  prve ljubezni, pa tudi spletkarje
nje jim ni tuje, pripravljajo na tabor
jenju skrajšano uprizoritev Shake
spearove tragedije Romeo in Julija.

Dekleta se sučejo okoli glavnega 
igralca, ta pa že ima svojo Julijo. Za
pletov ne manjka, počitnic je pa tu
di enkrat konec kakor tega zahod- 
nonemškega filma, ki ga je s precej 
smisla za liričnost posnel Herman 
Zschocke, igrajo pa -Kareen 
Shroeter, Harald Rathmann, Crista 
Loeser in drugi.
17.00 ZADAR: JUGOPLASUKA 
prenos košarkarske tekme
18.40 NAŠ KRAJ
18.50 OČKA, DRAGI OČKA
19.15 RISANKA
19.30 TV DNEVNIK
20.00 E. Morgan: MARIE CURIE 

Po življenjepisnem ddu  Roberta
Reida so angleški televizijci posneli 
pet oddaj o življenju in delu zname
nite znanstvenice in izumiteljice 
Marie Curie, roj. Sklodovvske, ki je 
na prehodu v pričujoče stoletje z 
možem Pierrom odkrila plutonij in 
radij, še z mnogočim razširila obzor
ja kemije in fizike ter za to dvakrat 
dobila Nobelovo nagrado. Nadalje

vanko je zrežiral John Glenister, 
glavni vlogi pa igrata Jane Lapotaire 
in Nigel Hawthome.
20. 55. TV ŽEHTNIK
21.30 TV DNEVNIK
21.40 PEKOV KRUH, film

V ospredju filmske zgodbe je za
sebna pekama, ki se nenehno bojuje 
za kupce, ki ji jih odvzemajo vele
blagovnice v majhnem nemškem 
mestu. V takih razmerah se .začne 
učiti pekovske obrti mladi Wemer, 
ki sprva ne dojame tržnih odnosov, 
saj ga, kot vse mlade ljudi, teži vrsta 
drugih neprijetnosti. Toda sčasoma 
se tudi njemu odprejo oči. Pekov 
kruh je kot svoj prvi celovečerni 
igrani film 1976 posnel Erwin 
Keusch, igrajo pa Bemd Tauber, 
Guenter Lamprecht, Maria Lucca in 
drugi.

17.55 Test -  18.10 Poročila -
18.15 Zeleni kabaret -  18.45 Doku
mentarna oddaja -  19.30 TV dnev
nik — 20.00 Večer z ljubitelji jazza
— 21.00 Poročila — 21.10 Feljton: 
Terenci

NEDELJA, 2 8 .1.

J U G O B A N K A

8.20 POROČILA
8.25 ZA NEDELJSKO DOBRO 
JUTRO: REVIJA MLADINSKIH 
PEVSKIH ZBOROV V ZAGORJU
8.55 S. Matavulj: BEOGRAJSKE 
ZGODBE
9.55 SLALOM ZA MOŠKE, prenos 
iz Garmischa
10.55 ULICA SEZAM
11.55 SLALOM ZA MOŠKE, pre
nos iz Garmischa
KAJ VEMO O . . .
TV ŽEHTNIK
Šp o r t n a  p o r o č il a
DOSJE NAŠEGA CASA: LETO
1964

Kairska konferenca neuvrščenih 
in VIII. kongres ZKJ -  to  sta naj
važnejša dogodka tega leta, poveza
na z našo zunanjo in notranjo politi
ko. Sicer pa smo 1964 uvedli

42-umi delavnik, skrajšali služenje 
vojaškega roka na 18 mesecev in za
čeli z deli za hidroelektrarno 
Djerdap. Po svetu pa je bilo nemirno 
na Cipru, v Panami, Braziliji, Kongu, 
Južnem Vietnamu in še kje. 
RETROSPEKTIVA SLOVENSKE 
DRAME -  M. Kranjec: SENCE 
NAD OSTRIM VRHOM 
ZGODBA O LOUISU PASTEURJU, 
film

William Dieterle se je v filmskem 
svetu proslavil z življenjepisnimi 
stvaritvami o velikih možeh iz zgo
dovine. Ob filmu o Emilu Zolaju še 
posebno izstopa Zgodba o Luisu 
Pasteurju, ki jo je Dieterle posnel 
1935. Paul Muni, ki igra naslovnega 
junaka, velikega izumitelja, je za 
svojo vlogo sprejel Oskarja, z enako 
nagrado pa je bil počaščen tudi sce
narist tega filma. Ob Muniju igrajo 
še Josephine Hutchinson, Anita 
Luise, Donald Woods, Fritz Leiber, 
Henry 0*Neil in drugi.
19.15 RISANKA
19.30 TV DNEVNIK
20.00 B. Čopič -  A. Diklič: OSMA
OFENZIVA

Začetek nadaljevanke po romanih 
Branka Čopiča smo napovedali že za 
prejšnjo nedeljo, ljubljanski televizij
ci pa so ga odložili na drevi, ker niso 
pravočasno dobili filmskih trakov iz 
Beograda. Kot že vemo, bo šlo za 
pripoved o kolonizaciji vojvodinskih 
krajišnikov, srečanju hribovcev in 
ravnincev ter o njihovem prilagaja
nju mestnemu življenju. Naslovne 
vloge bodo igrali Josip Pejakovič, 
Krunoslav Šarič, Djordje Pura, 
Adem Cejvan, Zaim Muzaferija, Sa
vo Damjanovič in Božidarka Frajt, 
za osem delov nadaljevanke je scena
rij s pisateljevo pomočjo napisal 
Arsen Diklič, režiserske posle pa je 
opravil Soja Jovanovič.
21.00 IZ TROPSKEGA DEŽEVNE
GA GOZDA
21.50 MELODIJE 78
22.05 Šp o r t n i  p r e g l e d

15.30 Nedeljsko popoldne -  19.30 
TV dnevnik -  20.00 Dokumentarna 
oddaja -  21.00 Včeraj, danes, jutri
-  21.20 Celovečerni film

PONEDELJEK, 2 9 .1.

J U G O B A N K A

9.00 in 11.00 TV V SOLI: Iz igre v 
igro. Fizika, Risanka, Pravljica
16.15 KMETIJSKA ODDAJA
17.15 POROČILA
17.20 NAŠI TRIJE: OTROŠKI 
ZBOR RTV LJUBLJANA
17.40 KAJ VEMO O . . .
18.05 SPEKTER 

Prvi od štirih prispevkov bo govo
ril o napravah, ki omogočajo zdrav
nikom hitrejši in manj nevaren ope
rativni odvzem vzorca srčne mišice. 
Zatem se bomo seznanili s tem, 
kako more kameleon na veliko raz
daljo tako natančno zadeti svoj 
plen. Zanimiv bo tretji prispevek, vi
deli bomo, da je skupina britanskih 
oblikovalcev pripravila uresničljive 
načrte za hišo iz lepenke za štiri
člansko družino. Hišo je moč sesta
viti in postaviti v štirih minutah in je

primemo zasilno bivališče. Zadnji 
prispevek pa bo govoril o novem si
stemu s televizijskimi zasloni in 
računalniki, s katerim bo pri vode
nju letal človek popolnoma nepotre
ben. Ta novost naj bi že v prihod
njem desetletju zagotovila varnejše 
letenje.

18.25 ŠOLA SMUČANJA 
Smučarje bo tokratna oddaja po

učila o tekmovalnih zavojih, se pravi 
o paralelnem zavoju od brega, o za
voju s paralelnim prestopom in o za
voju s škarjastim prestopom, ki so 
osnovne prvine tekmovalnega slalo
ma in veleslaloma. Drugi del oddaje 
pa bo namenjen posameznim pre
žam in skokom pri tekmovalnem 
smuku.
18.35 OBZORNIK
18.45 MLADI ZA MLADE
19.15 RISANKA
19.30 TV DNEVNIK

20.00 G. BIZET: CARMEN
To bo poslastica za ljubitelje 

operne umetnosti. Bizetovo Carmen 
bodo lahko spremljali v izvedbi 
Dunajske državne opere in zbora

1
9.00 in 11.00 TV V SOLI: Dnevnik
10, Botanični vrt na Velebitu, Proti 
beli smrti, Od doma do šole
17.30 POROČILA
17.35 HRVAŠKA FOLKLORA
18.35 OBZORNIK
18.45 MOSTOVI, oddaja v madžar
ščini
19.15 RISANKA
19.30 TV DNEVNIK
20.00 MEDNARODNA OBZORJA: 
ETIOPIJA V BOJU ZA SOCIALI
ZEM

Oddaja bo govorila o prizadeva
njih etiopskih revolucionarjev, da bi

čimprej odpravili zaostalost dežele, 
saj Etiopija s komaj sto dolarji letne
ga narodnega dohodka na prebivalca 
sodi v krog najmanj razvitih držav 
na svetu. Oddaja bo skušala razčle
niti tudi posebnosti etiopske poti. v 
socializem ter dvome, s katerimi se 
srečuje pri svojem odnosu do vzhod
noevropskega socialističnega tabora, 
do neuvrščenih ipd.
20.45 J. Janicki: POTA POLJSKE
22.00 TV DNEVNIK
22.15 RAZVOJ POPULARNE 
GLASBE 

Pojav rock-and-rolla je pomenil 
nasprotovanje solzavim popevkam, 
kot izviren glasbeni izraz petdesetih 
let pa je združil mlade. Ko govori o 
tej glasbeni mešanici, nihče ne more 
mimo imen Elvisa Presleyja, Jenyja 
Leeja Levvisa, Gena Vincenta, Carla 
Perkinsa, Chucka Berryja in drugih

ameriških ustvarjalcev in izvajalcev 
R-an-R ter njihovih angleških posne
movalcev Oiffa Richarda, Tommyja 
Steela, Billa Haleyja in drugih. Vse 
omenjene pevce kot tudi vrsto zani
mivosti o R-and-R bomo slišali v 
drevišnji oddaji.

17.10 TV dnevnik v madžarščini -
17.30 TV dnevnik -  17.45 Pionirski 
TV studio -  18.15 Knjige in misli -
18.45 Narodna glasba -  19.30 TV 
dnevnik -  20.00 Prenos z evropske
ga prvenstva v umetnostnem drsanju
-  22.00 TV dnevnik

SREDA, 31.1.

J U G O B A N K A

9.00 in 11.00 TV V ŠOLI: Nova
igra, Medvednica, Ribniki, Pogovor s
Tonetom Pavčkom
17.25 POROČILA
17.30 TAKO SO ŽIVELI: ARIEL,
4 del
17.55 LONDONSKA NARODNA 
GALERIJA
18.20 NE PREZRITE
18.35 OBZORNIK
18.45 GLASBA JADRANA: ŠIBE
NIK

Spoznali bomo glasbeno ustvarjal
nost Šibenika 16. in 17. stoletja. V 
šibeniški katedrah sv. Jakoba in 
mestni loži iz 13. stol. bosta zbor

RTV Beograd pod vodstvom Borivo- 
ja Simiča in organist Danilo Kirn 
predstavila madrigale in groteske 
Julije Skjavdiča in motete Ivana Lu
kačiča.
19.15 RISANKA
19.30 TV DNEVNIK
20.00 FILM TEDNA: ENA POJE, 
DRUGA NE 

Francosko filmsko ustvarjalko 
Angeso Varda na Slovenskem po
znamo zlasti po filmu Sreča, ki je 
ob predvajanju dvignil precej prahu, 
nasprotovanja, celo zgražanja, vse
kakor pa izpričal veliko umteniško 
vrednost. Tokrat bomo gledali naj
novejši film Vardove, ki tudi govori 
o vprašanjih sreče. Glavni junakinji, 
prijateljici Pomme in Suzanne, se 
znajdeta v različnih življenjskih po
ložajih, ki jih opredeljujejo osamlje
nost, razočaranje, žalost pa tudi sre
ča. Da bi kar najbolje zaobsegla gi
bala življenjskih poti junakinj, je

režiserka film sestavila kot zmes 
bulvamega gledališča, melodrame, 
glasbene komedije, turistične repor
taže in še česa. Delo je nastalo 
1976, igrajo pa Valerie Mairesse, 
Therese Liotard, Robert Dadies, 
Gisele Halimi, Dominique Ducros in 
drugi.
22.00 TV DNEVNIK
22.15 EVROPSKO PRVENSTVO V 
UMETNOSTNEM DRSANJU, po
snetek tekmovanja parov

17.10 TV dnevnik v madžarščini -
17.30 TV dnevnik -  17.45 Otroška 
oddaja — 18.15 Izobraževalna od
daja -  18.45 Glasbena oddaja -
19.30 TV dnevnik -  20.00 Športna 
sreda: Prenos z evropskega prven
stva v umetnostnem drsanju -
22.15 TV dnevnik.

ČETRTEK, 1. II.

J U G O B A N K A

1

nost podeželskega bivalnega prosto
ra?
18.05 KAKO NAČRTUJEMO ME
STO?

Vprašanje, ki naslavlja oddajo 
sarajevskih televizijcev, bistveno

9.00 in 11.00 TV V ŠOLI: Pravljica, 
Klub mladih tehnikov, Biologija, 
Prijateljstvo
15.55 SMUK ZA MOŠKE, posnetek 
iz Villarsa
16.55 POROČILA
17.00 STARE JAPONSKE PRAV
LJICE
17.15 POGLED V PRIHODNOST: 
ŽIVETI NA DEŽELI

Življenje na deželi je povezano s 
kmetovanjem, oddaja pa bo govorila 
o tem, da vse več ljudi s podeželja 
odhaja v mesto. Kako zadržati na 
vasi vsaj tiste, ki si tega žele, pa jih 
žene v svet zaradi lažjega zaslužka? 
Nesporno je, da si prihodnosti ni 
moč zamišljati brez podeželja in 
kmetovanja. Kakšna je torej bodoč-

zadeva dandanašnjik. Načrtujemo 
visoke zgradbe z garažami in parkir
nimi prostori, manj zavzetosti pa je 
za gradnjo ljudem primernih stano
vanjskih blokov z vsem, kar 
potrebujejo za zdravo življenje.
18.35 OBZORNIK
18.45 BABIČIN VNUČEK
19.15 RISANKA
19.30 TV DNEVNIK
20.05 V ŽIVO: MOLK IN GOVO
RICA Št e v il k  (vmes p o r o č i
l a )

Ob sprejemanju zaključnih raču

nov bi morali delavci v slehernem 
tozdu oceniti svoje uresničevanje 
obveznosti, ki so si jih zadali z dogo
vori in samoupravnim sporazumeva
njem. Razpravljati bi morali o delit
vi ustvarjenega dohodka, se pogo
voriti o razvojni politiki, o tem, ka
ko okrepiti kakovostne dejavnike 
gospodarjenja, povečati izvoz, 
zmanjšati uvoz itd. Tokratna oddaja 
„v živo” bo nakazala vrsto družbe
nih, ekonomskih pa tudi socioloških 
vprašanj, ki bi ob sprejemanju za
ključnih računov morala dobiti od
govore, pa jih običajno ne. Zakaj?

Drugj program: 17.10 TV dnevnik v 
madžarščini -  17.30 TV dnevnik -
17.45 Kurir Goce Delčeva -  18.15 
Znanost -  18.45 Peščena ura (kviz)
-  19.30 TV dnevnik -  20.00 A  
Marodič: Marija -  21.15 Prenos tek
movanja moških na evropskem 
prvenstvu v umetnostnem drsanju -
23.00 TV dnevnik

PRVI RADIJSKI PROGRAM

dunajskih dečkov, dirigiral bo Car
los lOeiber, vloge pa bodo peli sve
tovno znani operni pevci, npr. Elena 
Obrazstsova, Pladdo Domingo, Iso- 
bel Buchanan, Jurij Mazurok, Hilde 
de Groote in drugi.
22.20 TV DNEVNIK
22.35 KULTURNE DIAGONALE

17.10 TV dnevnik v madžarščini -  
17.30 TV dnevnik -  17.45 Otroška 
odaja -  18.00 Otroška oddaja 
18.15 Izobraževalna oddaja 18.45 
Mladi za mlade -  19.30 TV dnevnik
-  20.00 Športna oddaja 20.30 
Aktualna oddaja 21.00 Poročila
-  21.10 Celovečerni film

PETEK, 2 6 .1.
8.08 Glasbena matineja. 9.05 Za šo
larje (Maja). 9.30 Iz glasbene tradid- 
je  jugoslovanskih narodov in narod
nosti. 11.03 Znano in priljubljeno.
12.10 Z orkestri in solisti. 12.30 
Kmetijski nasveti (dr. Jože Colna
rič: Združevanje v vinogradništvu).
12.40 Pihalne godbe. 13.50 Človek 
in zdravje. 14.05 Glasbena pravljica.
14.16 Naši umetniki mladim poslu
šalcem (B. Lesjak: Suita Zimske po
čitnice). 14.30 Naši poslušald česti
tajo in pozdravljajo. 15.30 Napotki 
za turiste. 15.35 Glasbeni inter- 
mezzo. 15.45 Naš gost. 18.05 Mo
ment musical. 19.45 Minute z 
Dobrimi znanci. 20.00 Stop pops
20. 21.15 Oddaja o morju in pomor
ščakih. 22.20 Besede in zvoki iz lo
gov domačih. 23.05 Literarni nok
turno. 23.15 Jazz pred polnočjo. 
0 .05-4 .30 Nočni program.

SOBOTA, 2 7 .1.
8.08 Glasbena matineja. 9.05 Pionir
ski tednik. 9.35 Mladina poje. 11.03 
Sonata na 4 glasove za dve violini G. 
Rossinija. 11.20 Svetovna reportaža.
11.40 Mi pojemo. 12.10 Godala v 
ritmu. 12.30 Kmetijski nasveti (inž. 
Ivan Smole: Ureditev gozdnih zem
ljišč pod daljnovodi). 12.40 Veseli 
domači napevi. 14.05 Gremo v ki
no. 14.45 S pevko Metko Štok.
15.30 Glasbeni intermezzo. 15.45 S 
knjižnega trga. 17.00 Zunanjepoli
tični magazin. 18.05 Od arije do ari
je. 18.30 Mariborski festival Kurir
ček. 19.45 Minute z ansamblom Jo
žeta Kampiča. 20.00 Zavrtite, uga
nite in se pogovorite! 21.00 Za pri
jetno razvedrilo. 21.30 Oddaja za 
naše izseljence. 23.05 Popularnih 
dvajset. 0 .05-4 .30  Nočni program.'

N ED ELJA , 28. I.

7.30 Zdravo, tovariši vojaki! 8.07 
Veseli tobogan. 9.05 Še pomnite, 
tovariši? 10.05 Nedeljska panorama 
lahke glasbe. 10.30 Humoreska tega 
tedna (J. Oerkenyi: Enominutna

groteska). 10.50 Glasbena medigra.
11.00 Pogovor s poslušald. 11.15 
Naši poslušald čestitajo in pozdrav
ljajo. 13.20 Za kmetijske proizvajal
ce. 13.45 Obisk pri orkestru Bamey 
Kessel. 14.05 Nedeljsko popoldne.
17.50 Zabavna radijska igra
(Richard Hey: Balada o železnem 
Johnu). 19.45 Glasbene razglednice.
20.00 V nedeljo zvečer. 22.20 
Skupni program JRT. 23.05 Literar
ni nokturno (H. Heine: Lorelei).
23.15 Plesna glasba za vas.
0 .05-4 .30 Nočni program.

PONEDELJEK, 29. I.
8.08 Glasbena matineja. 9.05 Ringa- 
raja. 9.20 Izberite pesmico. 9.40 
Vedre melodije. 11.03 Za vsakogar 
nekaj. 12.10 Veliki revijski orkestri.
12.30 Kmetijski nasveti (Jože Juva- 
nec: Kako vzdržujemo krošnje
sadnih dreves). 12.40 Pihalne godbe 
na koncertnem odru. 14.05 Primor
ska poje 78. 14.30 Naši poslušalci 
čestitajo in pozdravljajo. 15.30 
Oasbeni intermezzo. 15.45 Naši 
znanstveniki pred mikrofonom.
18.05 Glasbena izročila tisočletij.
18.25 Zvočni signali. 19.45 Minute 
z ansamblom Jožeta Krežeta. 20.00 
Kulturni globus. 20.10 Operni kon
cert. 22.20 Popevke iz jugoslovan
skih studiev. 23.05 Literarni noktur
no (B. A. Novak: Sveta svetloba).
23.15 Za ljubitelje jazza.

TOREK, 3 0 .1.
8.08 Glasbena matineja. 9.05 Za šo
larje. 9.30 Iz glasbenih šol. 11.03 
Promenadni konccrt. 12.10 Danes 
smo izbrali. 12.30 Kmetijski nasveti 
(Lojze Kastelic: Koliko in kakšnih 
čebeljih družin je potrebnih za 
poklicno čebelarjenje). 12.40 Po do
mače. 14.05 V korak z mladimi.
15.30 Glasbeni intermezzo. 15.45 
Družba in čas (Gojko Stanič: Raz
voj delavskega razreda sodobne 
Jugoslavije). 18.05 Obiski naših soli
stov. 19.45 Minute z ansamblom 
Slavka Žnidaršiča. 20.00 Slovenska

zemlja v pesmi in besedi. 20.30 Ra
dijska igra (Zvonimir Bajsič: Golju
fa). 21.28 Zvočne kaskade. 22.20 
Skupni program JRT. 23.05 Literar
ni nokturno (Hugh Mc Durmeit: 
Pesmi). 23.15 Popevke se vrstijo.
0.05 -4 .3 0  Nočni program.

SREDA, 31. I.
8.08 Glasbena matineja. 9.05 Pisan 
svet pravljic in zgodb. 9.25 Zapojmo 
pesem. 9.40 Aktualni problemi 
marksizma. 11.03 Po Talijinih po
teh. 12.10 Veliki zabavni orkestri.
12.30 Kmetijski nasveti (inž. Tatja
na Brumat: Priprava trate za 
pomlad). 12.40 Pihalne godbe.
14.05 Ob izvirih ljudske glasbene 
umetnosti. 14.30 Naši poslušald 
čestitajo in pozdravljajo. 15.30 
dasbeni intermezzo. 15.45 Spomini 
in pisma (B. Pasternak: Pisma Olji).
18.05 Odskočna deska. 18.30 Kon
cert za besedo (Kras). 19.45 Minute 
z Ljubljanskim jazz ansamblom.
20.00 Koncert iz našega studia.
22.20 S festivalov jazza. 23.05 Lite
rarni nokturno (A. Vodnik: Nočna 
straža). 23.15 ftvija jugoslovanskih 
pevcev zabavne glasbe. 0 .05-4 .30  
Nočni program.

ČETRTEK, 1. II.

8.08 Glasbena matineja. 9.05 Za 
šolarje (T. Kalin: Od sončne do 
atomske ure). 9.35 Domača in tuja 
zborovska glasba. 11.03 Uganite, pa 
vam zaigramo! 12.10 Zvoki znanih 
melodij. 12.30 Kmetijski nasveti 
(Vrt v februarju). 12.40 Od vasi do 
vasi. 14.05 Koncert za mlade poslu
šalce. 14.40 Enajsta šola. 15.30 
Glasbeni intermezzo. 15.45 Jezikov
ni pogovori. 18.05 Z opernih odrov.
19.45 Minute z ansamblom Atija 
Sossa. 20.00 Četrtkov večer doma
čih pesmi in napevov. 21.00 Literar
ni večer (Ob 50—lctnici smrti Mila
na I*uglja). 21-40 Lepe melodije.
22.20 Prokofjev v domači izvedbi.
23.05 Literarni nokturno (G  Kana- 
fani: Imm Saad). 23.15 Paleta po-
evk in plesnih ritmov. 0 .05-4.30 
‘očni program.H
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» Samorastniška beseda” 
si razširja tržišče

,,Samorastniška beseda” 
je iz leta v leto in od številke 
do številke bolj odprta lite
rarna revija. Ta odprtost se 
je do zdaj kazala pretežno v 
objavljanju prispevkov so
delavcem iz raznih krajev 
Slovenije (decembrska števil
ka, druga v lanskem letu, je 
lep primer za to), medtem 
ko bralci v teh krajih revije 
niso mogli dobiti v roke. Iz
dajatelje v Trebnjem je ta 
ugotovitev spodbodla, da so 
začeli razmišljati o načinu in
Eoteh, da bi ..Samorastniška 

eseda” postala še bolj od
prta ne samo besednim 
ustvarjalcem, ampak tudi 
širši kulturni javnosti.

Temu vprašanju je name
nil nemalo pozornosti tudi 
uredniški odoor revije, ki se 
je sestal prejšnji teden. Po
sebej naj omenimo njegov 
sklep o razpečavanju

..Samorastniške besede” . V 
njem je podčrtano, da mora 
biti ievija dostopna zlasti 
vsem občanom trebanjske 
občine. Zato ji bodo od
merili prostor na policah 
vseh javnih m šolskih knjiž
nic v občini, neposredno pa 
ponujali obiskovalcem kul
turnih prireditev in ob dru- 
ih priložnostih. Poslali jo 
odo- vsem občinskim ma

tičnim knjižnicam v Sloveni
ji, uredništvom dnevnega in 
tedenskega časopisja, kultur
nim ustanovam zamejskim 
Slovencem, k vabilom na 
svoje prireditve pa jo bo pri
lagal Tabor likovnih samo
rastnikov. Predvidene pošilj
ke, v katerih bo tudi najraz
ličnejše informativno in pro
pagandno gradivo, bodo 
..Samorastniški besedi” prav 
gotovo pomagale odpreti 
vrata v širši kulturni prostor 
in življenje v njem.

UMETNOST, KI NAVDUŠUJE — Člani baletne skupine Lidije 
Sotlar so prejšnji teden na gostovanju v Novem mestu navdušili 
obiskovalce vseh treh predstav v Domu kulture. Prizorov, kakršne
ga smo posneli, na novomeškem odru ni hilo malo. (Foto: J. 
Pavlin)

Srečanje z baletom
V Novem mestu gostovala baletna skupina, ki jo vodi 
znana umetnica Sotlarjeva -  Dijaška predstava slabo 
  obiskana

Baletna skupina, ki združuje 
najboljše, poklicne plesalce 
ljubljanske Opere, je pretekli 
teden gostovala v Novem mestu 
na povabilo Zveze kulturnih 
organizacij.

Plesalke in plesalci, ki so na
stopili pri nas, so diplomanti

Bo uslišan?
Dolenjski muzej prijavil 
23 1,6 milijona dinarjev 

akcij

Dolenjski muzej je za leto
1979 prijavil nekaj akcij, za 
katere naj bi po eno tretjino 
stroškov plačali občinska in 
republiška kulturna skup
nost. Skupna vsota presega 
1,6 milijona dinarjev.

S tem denarjem naj bi prihod
nje leto v Dolenjski galeriji pri
pravili razstavo grafik novomc- 
*ega rojaka Božidarja Jakca in 
Rn i Polastili umetnikovo 

°-jetnico. Od likovnih razstav 
velja omeniti še tri: pregledno 
razstavo del slikarja Milana Ri
javca, razstavo likovnih del sku
pine Biafra in razstavo slik Dole
njske slikarske kolonije. V mu
zejskih prostorih si bomo bržčas 
ahko ogledali tudi razstavo o 
olenjskem železarstvu in razsta- 

v°  o svečarstvu in lectarstvu.
‘z prej omenjene vsote naj bi 

v celoti nlačali scenarije za novi 
muzej NOB in ljudske revolucije, 
Posodobitev Ropasove hiše in za 
sondažna arheološka izkopava
nja.

baletne šole v Ljubljani, po ob
veznem študiju pa so se izpo
polnjevali v Franciji, Nemčiji, 
Avstriji, Angliji in drugod, kjer 
so bili tudi stalni člani velikih 
opernih hiš.

Skupina, ki jo že nekaj let 
uspešno vodi znana baletna 
umetnica, primabalerina Lidija 
Sotlarjeva, je s svojo iskreno 
predanostjo baletu in z ljubez 
nijo do te zvrsti umetnosti 
očarala novomeško občinstvo 
Pester in zanimiv program so se 
stavljali odlomki najbolj pozna 
nih baletov klasičnih in moder 
nih del: na glasbo F. Lhotke 
„Vrag na vasi“ , B. Banfielda 
„Dvoboj“ , L. Beethovna 
„Romanca“ , L. Minkusa „Don 
Kihot", Anonimusa „Navihan- 
ka“ , Saint Saensa ,,Umirajoči 
labod", P. I. Čajkovskega „Trije 
Ivani", Ravelov „Bolero“ , Bi
zet—Ščedrina „Carmen“ in A. 
Adama „Giselle“ .

Plesali so Lane Straničeva, 
Mateja Reboljeva, Alenka Še- 
stova, Miloš Bajc, Ivo Kosi in 
Mojmir Lasan. Z izredno tehni
ko, tenkočutno predanostjo 
glasbi in močno občuteno igro 
je skupina dokazala, da v vseh 
letih skupnega nastopanja ni bi
la zaman tako toplo sprejeta 
povsod, kjer je gostovala, v do
movini in'izven nje.

Baletniki so v Novem mestu 
nastopili kar trikrat, med dru
gim tudi za dijake novomeških 
srednjih šol. Žal pa obisk pred
stave, ki je bila namenjena sred
nješolcem, ni bil polnoštevilen, 
saj so se vabilu odzvali le dijaki 
kmetijske srednje šole na Grmu.

DANJABAJC

JE GOGA 
OSTALA GOGA?

Letos mineva trideset let 
od smrti Slavka Gruma. 
Grum je nekaj let preživel i> 
Novem mestu in tu po novo
meških motivih zasnoval 
svoje najboljše dramsko delo 
.,Dogodek v mestu Gogi". 
'Spodobilo bi se, da biNovo- 
meščani to obletnico obele
žili in Grumu v spomin po
svetili vsaj eno večerno pri
reditev. Menda ne kuhajo je
ze nanj še zdaj, saj jih je v 
,,Gogi“ visoko poveličal, ne 
pa samo razgalil njihovo ma
lomeščansko nečimrnost. Si
cer se pa nikoli ne ve; morda 
je Novo mesto še zdaj Goga 
Grumovih časov. . .

Vrnitev starih 
dobrih časov?
V Dragatušu ne morejo 
brez folklorne skupine

Pred leti sta v Dragatušu delo
vala folklorna skupina in tambu- 
raški zbor, brez njunega sodelo
vanja si je bilo težko zamisliti 
prireditve, ki so se zvrstile v tem 
kraju. Skupina je z belokranjski
mi plesi in pesmimi nastopala tu
di po Sloveniji, bila je tradi
cionalni gost na „Dnevu narodne 
noše“ v Kamniku, dvakrat pa je 
sodelovala na pregledni folklorni 
reviji v Zagrebu in bila deležna 
številnih pohval.

Dragatuška skupina je bila 
dolgo edina, ki je imela popoln 
celovečerni program belokranj
skih plesov, pesmi, ugank in pre
govorov. Bila je tudi med začet
niki zdaj že ustaljenega jurjeva- 
nja v Črnomlju.

Pred leti je skupina prenehala 
delovati in ljubitelji belokranjske 
folklore so jo precej pogrešali. 
Na osemletki v Dragatušu je 
sicer ves čas delovala šolska 
folklorna skupina, ki je sodelo
vala na prireditvah, vendar se je 
odsotnost odraslih vseeno 
poznala.

Na pobudo KUD Oton Žu
pančič so se 13. januarja v Dra
gatušu spet zbrali plesalci, pevci 
in tamburaši. Izkazalo se je, da 
vsi zelo pogrešajo skupino in da 
je treba znova začeti .organizira
no delo.

Dogovorili so se, kdaj se bodo 
spet zbrali na vajah in dali nalo
go posameznikom, da zberejo 
noše in inštrumente ter sestavijo 
program. Skupina naj bi že letoš
nje poletje nastopala enako kva
litetno, kot je pred leti.

J. MATKOVIČ

OBNOVITEV TRADICIJE 
-  Oživljena folklorna skupi
na v Dragatušu naj bi se že 
letošnje poletje spet pojavila 
v javnosti. Šolska skupina ni 
enakovredno nadomestilo, 
pravijo.

s

Im

RAZSTAVA TUDI POUČNA — Prejšnji teden odprta razstava II. 
trienala jugoslovanske fotografije v Dolenjski galeriji priteguje po
zornost obiskovalcev, med njimi zlasti tiste, ki se s fotografijo sami 
ukvaijajo. (Foto: J. Pavlin)

» Foto okruški” sveta
TRIO LORENZ IN 

TRIO TARTINI
Trebanjska kulturna skupnost je 

za slovenski kulturni praznik po
vabila v občino dve znani slovenski 
instrumentalni glasbeni skupini. 8. 
februarja bo v Trebnjem in Velikem 
Gabru gostoval Trio Lorenz, na Mir
ni in v Mokronogu pa isti dan Trio 
Tartini.

„SOTEŠČANI” 
SPET IGRAJO

Prve dni februarja bo mali oder 
dvorane v Soteski spet oživel. Do
mača gledališka skupina KPD 
„Zarja” , ki že nekaj let zapored raz
veseljuje občinstvo v zgornjem toku 
reke Krke, bo letos stopila na oder z 
veseloigro Cvetka Golarja „Dve ne
vesti” .

V Dolenjski galeriji spet zanimiva razstava umetniških 
fotografij — kolekcije jugoslovanskega trienala

Razstava „2. trienale jugoslo
vanske fotografije", ki jo je lani 
oktobra — ob 35-letnici priklju
čitve Slovenskega primorja, 
Istre in otokov matični domovi
ni — pripravila Pilonova galerija 
v Ajdovščini, se je na svoji krož
ni poti po slovenskih fn hrva
ških mestih ustavila za nekaj ča
sa tudi v Novem mestu. V Do
lenjski galeriji so jo odpili 19. 
januarja.

Na razstavi sodeluje 47 avtor
jev, od katerih se vsak predstav
lja s štirimi fotografijami. Slo
venski fotografi so na njen za
stopani z znatnim deležem. 
Med njimi je tudi v Drnovem 
pri Krškem rojeni Simon Tihec, 
ki kot strokovni učitelj živi v 
Mariboru, kot fotograf pa je po
stal kandidat za mojstra foto
grafije.

O čem pripovedujejo razstav
ljena dela? Motivi so zelo raz
lični. Temu se je fotografsko 
iskalo ustavilo na ulici, onemu v 
pokrajini pa spet na obrazih 
zresnjenih ljudi, na detajlih pro
metnice, na okruških sveta. Ta
ko bi lahko do konca zaobljeni 
svet, ki se je „odrisal” na teh 
fotografijah. V ta svet vstopa 
sleherni avtor po svoji vpadnici, 
tehtno izbrani in premišljeni. 
Fotografija ni slučajnostna od- 
slikava motiva, marveč kompo
zicija, ki izpoveduje, protestira,

opozarja, navdihuje in sili k raz
mišljanju.

V Dolenjski galeriji so torej 
na ogled dela, ki s svojim črno 
belim „jezikom” na dokumen
tarno pretresljiv način „obelo 
danjajo” razmerje do sodobne
ga sveta in njegovih pojavov, 
vključujoč vse glavne in stran
ske značilnosti -  od hitrosti do 
utesnjenosti in odtujenosti. Iz 
vseh teh del pa odsevajo tudi 
raziskovalne, miselne, estetske 
in umetniške težnje njihovih 
avtoijev.

I. Z.

NOVI TRIO — Glasbeni peda
gog Matija Suhodolc, ki pouču
je na nižji glasbeni šoli v Rib
nici, je dal pred kratkim pobu
do za ustanovitev tria, ki ga se
stavljajo Franci Turk, Mojca 
Osvald (oba flavta) in France 
Zbašnik (kitara). Matija Suha
dolc ta trio, ki se je pred krat
kim predstavil v domu JLA, tu
di vodi. (Foto: J. Primc)

Forma viva po  novem
Galerije na prostem v Ravnah na Koroškem naj bi bile 
tem eljne, vendar samostojne enote in delegatsko pove

zane na republiški ravni

Mednarodni kiparski simpo
zij Forma viva, ki se je skoraj 
pred dvema desetletjema začel 
v Kostanjevici, je malo kasneje 
dobil svojo prvo ..podružnico" 
v Portorožu, pred leti pa še „iz- 
postavi" v Ravnah na Koro
škem in Mariboru. V vsakem 
teh krajev so umetniki ustvarjali 
v drugačnem materialu, nastale 
so štiri galerije na prostem, se 
nenehno širile in bogatile z no
vimi deli.

Organizacija je ves čas pote- 
> kala z enega mesta, zato je po

stala ohlapna in tudi nejasnosti 
v zvezi z razstavljanjem umet
nin je bilo čedalje več. Da ne bi 
prišlo do še večjih problemov, 
so predlagali organizacijsko in 
samoupravno izboljšavo.

Novo organizacijo mednarod
nega kiparskega simpozija, ki bi 
bil tudi poslej enoten, naj bi 
oprli na temeljne enote -  po
samezne galerije na prostem, 
ustanovljene vsaka v okviru svo
je (obemske) kulturne skupno-

DENAR 
ŠE PRIHAJA

Za novi muzej NOB in ljudske re
volucije v Novem mestu so lani de
lovne organizacije vplačale približno
5,9 milijona dinarjev oziroma 80 
tisočakov manj od načrtovanega 
zneska. Ta denar je bil zbran po po
sebni prispevni stopnji 0,5 odstotka 
ob bruto osebnih dohodkov, kar 
združeno delo v novomeški občini 
ugotavlja in uresniči po sprejetem 
zaključnem računu za prejšno leto. 
Na podlagi družbenega dogovora bo
do sredstva za muzej po omenjeni 
stopnji v občini zbirali še vse letoš
nje in prihodnje leto.

sti. Enote naj bi se povez^fc 
prek delegatske skupščine v re
publiškem merilu.

Predlog pravi, da bi medna
rodni kiparski simpozij poslej 
sestavljale štiri samostojne gale
rije na prostem. Slednje bi ime
le dovolj proste roke, da bi 
pognale še globlje korenine v 
okolju, kjer delujejo.

Ljubljanska vzojiteljska šola 
odločno zavrača sklep republi
škega komiteja za vzgojo in 
izobraževanje, po katerem naj bi 
šolanje vzgojiteljic skrajšali od 
pet na štiri leta, s tem da bi peto 
leto uvedli obvezno pripravni
štvo pod mentorstvom izkušenih 
vzgojiteljic.

G roba napaka?
S formalnega vidika sklepu ni 

kaj očitati, saj je taka odločitev 
omenjenega komiteja povsem v 
skladu z načelom zakona o 
usmerjenem izobraževnju, da se 
bo delavec dokončno usposobil 
za opravljanje svojega poklica na 
delovnem mestu. Če pa pogleda
mo vsebinski vidik, in ta je ne
dvomno pomembnejši, pa komi
tejev sklep ne zadene žebljice na 
glavico. Preverjene izkušnje nam
reč pokažejo, da bi dobile kandi
datke za vzgojiteljice še manj 
vsestranskega znanja in teoretič
ne podlage za uspešno delo z 
malčki v vrtcih, ko t so ga do 
zdaj.

Zaradi takega sklepa bi bili le
tos neposredno prizadeti hkrati 
kar dve generaciji: redna, ki kon
čuje šolanje po petih letih, in ta, 
ki naj bi maturirala v četrtem 
letniku. Obe, posebno še slednja, 
se imata za „žrtvi“ prehodnega 
obdobja in začasnih rešitev, kot 
pravita, tudi za ..poskusne zajč
ke” , saj bodo naslednje generaci
je predvidoma že deležne uka po 
..usmerjenem” predmetniku.

Proti sklepu se niso dvignili 
samo najbolj prizadeti, marveč 
celotna skupnost učencev učite
ljske šole, šolski svet in svet star
šev. Od komiteja zahtevajo, naj 
spremeni, oziroma prekliče svo
jo odločitev, saj „tako izobraže
vanje vzgojiteljem odreka pravi
co do ustrezne izobrazbe ter jim 
onemogoča uspešno in zado
voljivo opravljati naloge, ki jih 
predvideva poklicni profil” ’

Še več: menijo, da sedanja 
vzgojiteljska šola, kakršna pač 
je, ne oblikuje zahtevnega profi
la, ampak naj bi republiška 
izobraževalna skupnost in repub
liška zveza skupnosti otroškega 
varstva takoj uvedli postopek, da 
bi na ljubljanski in mariborski 
pedagoški akademiji že v novem 
šolskem letu odprli novo študij
sko smer.

Kaže, da se je republiški ko
mite za vzgojo in izobraževanje s 
svojim sklepom prenaglil in po
žel čisto nekaj drugega, kar je 
pričakoval. Očitno je tudi, da se 
duhovi še dolgo ne bodo pomiri
li, saj je problematika izobraže
vanja vzgojiteljic vse prej kot 
lahko zdrobljiv oreh.

I. Z.

» J  $ i  s

..PRAZNOVANJE POMLADI” V 
INDIJI — Na mednarodnem film
skem festivalu v New Delhiju je 
Jugoslavijo zastopaj slovenski film 
..Praznovanje pomladi” , ki ga je po 
scenariju Frančka Rudolfa režiral 
France Štiglic. Film, ki je nedavno 
navdušil obiskovalce prireditev ob 
prvem tednu slovenskega filma v 
Črnomlju, je vzbudil pozornost tudi 
pri indijskem občinstvu, nagrade pa 
ni dobil. „Zlatega pava” je dobil 
film ..Madžari” madžarskega režiser
ja Zoltana Fabrija.

V IZBORU TUDI „GLEJ” S PI
PANOM -  V republiški izbor pred
stav, ki bodo Slovenijo zastopale na

LEP OBISK V 
BELOKRANJSKEM 

MUZEJU
Število obiskovalcev Belokranj

skega muzeja in zbirk, ki spadajo v 
njegovo upravo, je v minulem letu 
spet naraslo. Tako je obiskalo Belo
kranjski muzej v Metliki 12.412 in 
Slovenski gasilski muzej prav tam 
5.914 ljudi. Spominsko zbirko v 
Zupančičevi rojstni hiši v Vinici -  
ta je bila zavoljo popravil dobrih pet 
mesecev zaprta! si je ogledalo 
6.478 in Krajevno muzejsko zbirko 
v Semiču 566 ljudi. Vsega je bilo 
25.367 obiskovalcev.

tradicionalnem festivalu malih in 
eksperimentalnih odrov Jugoslavije 
marca v Sarajevu, je uvrščena tudi 
uprizoritev ..Zapisnikov o sistemu” 
Vitomila Zupana v eksperimental
nem gledališču Glej v režiji mladega 
režiserja Janeza Pipana, nekdaj 
učenca brusniške osemletke, zdaj pa 
štipendista novomeške kulturne 
skupnosti.

OTROK IN FOLKLORA -  
Republiška ZKO je priredila minulo 
soboto v Ljubljani posvetovanje, po
svečeno mednarodnem letu otroka. 
Na njem so znani strokovnjaki govo
rili predvsem o tem, zakaj je otroku, 
predšolskemu in šolarju, potrebna 
folklorna vzgoja. V Kranju pa je bilo 
ta teden L srečanje otroških folklor
nih skupin Slovenije.

..STEZICE” 2IVIJO -  Malopred 
zimskimi šolskimi počitnicami so 
novomeški gimnazijci izdali novo 
številko „Stezic”, prvo v tem šol
skem letu. Glasilo je posvečeno bri
gadirjem in brigadirskim jubilejem, 
poleg sestavkov, ki poskušajo podo
živeti življenje v brigadirski unifor
mi, pa objavljajo ..Stezice” tudi 
vrsto drugih literarnih prispevkov in 
s tem nadaljujejo svojo več kot 
četrtstoletno tradicijo. Vsebino
dopolnjujejo krajši potopisi z
izletov.
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/ U  ljubljanska banka
LJUBLJANSKA BANKA  
TEMELJNA DOLENJSKA BANKA  
NOVO MESTO 
Komisija za delovna razmerja

objavlja za nedoločen  čas, s polnim delovnim časom , nasled
nja prosta dela in naloge:

1) VIŠJEGA REFERENTA za analizo finančnega  
poslovanja
2) KREDITNEGA REFERENTA za obratna sred
stva
3) STROJEPISKO 1 A

Za Poslovno en oto  za stanovanjsko in kom »nalno  
kreditiranje:

4) ANALITIKA SREDSTEV in naložb stanovanj
skega in komunalnega gospodarstva
5) VIŠJEGA REFERENTA za sredstva stanovanj- 
sko-komunalne graditve.
Pogoji za sprejem:
pod 1) znanje, ki ga daje višja šola ekonom ske ali pravne
smeri in 4  leta ustreznih delovnih izkušenj
pod 2) znanje, ki ga daje višja šola ekonom ske ali pravne
smeri in 3  leta ustreznih delovnih izkušenj
pod 3) znanje, ki ga daje dveletna administrativna šola in 2
leti ustreznih delovnih izkušenj
pod 4) znanje, ki ga daje visoka šola ekonom ske ali pravne 
smeri in 4  leta ustreznih delovnih izkušenj 
pod 5) znanje, ki ga daje višja šola ekonom ske ali pravne 
smeri in 3  leta ustreznih delovnih izkušenj.

Kandidati za objavljena delovna opravila naj prijavi s kratkim  
življenjepisom z navedbami o dosedanjih zaposlitvah priloži
jo dokazilo o  šolski izobrazbi.
Prijave sprejemamo 15 dni po objavi. Kandidate bom o o 
izbiri obvestili v 4 5  dneh po  zaključku objave.
Nepopolnih in p o  objavnem roku prispelih prijav ne bom o  
upoštevali.
Prijave pošljite na naslov: Ljubljanska banka, Temeljna d o 
lenjska banka. N ovo m esto. Komisija za d e lo v n a  razmerja, 
68001 N ovo m esto.

MERCATOR,
TOZD STANDARD  
NOVO MESTO,
prodaja na 
javni dražbi

1 dostavni avto IM V 
1600 D
1 dostavni avto Zastava 
850

Licitacija bo  v torek, dne 
30 . 1. 1979  ob 9-uri na dvo
rišču naše prodajalne 
..Potrošniški center". Za
grebška cesta v Novem  me
stu.
Prednost pri nakupu ima 
družbeni sektor.

V----------------------------------- J

moda mm moda mm
SPEC IA LIZIR A N A  

P R O D A JA L N A  
ŽENSKE MODE

V KLETNEM 
P R E H O D U

©
trgovska hiša ii
m a x im a r k e t
Ljubljana, Trg revolucije 1

od 7V3 0  do 20. u re

o l m i r o
modne pletenine

m karikatura

POPRAVEK
V Dolenjskem listu št. 1—2 z dne 11. januarja 1979 je na 6 . 
strani v POZIVU K VLOŽITVI NAPOVEDI ZA ODMERO 
DAVKOV OBČANOV v drugi vrsti 5. to čk e  prišlo do tiskov
ne napake:

Namesto: Napoved morajo vložiti občani, ki se po  določbah  
zakona o kmetijskih zem ljiščih štejejo za kmeta . . .  
bi moralo pisati: Napoved morajo vložiti občani, ki se po 
določbah zakona o  kmetijskih zem ljiščih ne štejejo za km e
t a . . .
Prosimo, da popravek sprejmete z razumevanjem!

Oglasna služba

TECTYL CENTER

Vozniki!
ZAŠČITITE SVOJE 
VOZILO PRED KORO
ZIJO. ZUNANJI IN 
NO TRANJI PREMAZ Z

„VALV0UNE TECTVLOM”
VAM OPRA VI

PETER PERDEC
AVTOMEHANIK 
POD TRŠKO GORO 90, 
TELEFON 068-22-372 

•  •  •  •  •
4 - letna GARANCIJA  

•  •  •  •  •
TECTYL CENTER

VOZNIKI!
POSKRBITE ZA 
SVOJO VARNOST 
IN ZA VARNOST 
VAŠEGA VOZILA! 
č e  se vam pokvari 
avto in z  njim obstanete 
na cesti, so
VARNOSTNE

UTRIPALKE
najzanesljivejše opozorilo 
za ostale udeležence 
v prometu.
Varnostne utripalke 
vam bo strokovno 
vgradil

Lojze Pavlič
AVTOELEKTRIKA
VEL. BUČNA VAS 39 
Novo mesto.

Delavnica je odprta 
vsak dan od 15. ure 
in v soboto od 8. ure 
dalje.
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Novomeški boj za vrh
Konec tedna zvečer se bo 

začel pod košarkarskimi ob
roči drugi del tekmovanja v 
tako imenovani desetčlanski 
slovenski super košarkarski 
ligi, po dvanajst moštev pa 
bo nastopalo v vzhodni 
oziroma zahodni skupini slo
venske lige.

Nov sistem tekmovanja je 
dosegel svoj namen. Po
skrbel je za množičnost in 
popularizacijo, hkrati pa je 
opozoril na napake. Predtek
movanje je namreč dokaza
lo, da je ta čas pri nas malo 
dobrih mladih košarkarjev, 
najboljše vrste pa so igrale s 
standardnimi postavami. To 
priča, da igra s košarkarsko 
žogo v minulem letu ni na
predovala tako, kot bi po 
vseh prizadevanjih košarkar
ske zveze in njenih komisij 
ter odborov, ki so pripravili 
vrsto seminarjev in taborov, 
morala. Zveza je v svojem 
poročilu omenila, da so za 
trenutno košarkarsko mrtvi
lo na igralskem področju 
krivi klubi. Nekatere najbolj
še vrste namreč nimajo niti 
mladinskih ekip!?

Medtem ko ima dvanajste

rica Novega mesta, ki je po
leg Domžal najresnejši kan
didat za osvojitev prvega me
sta, pionirska moštva, kadet
ske vrste in mladinsko eki
po, je drugače, kot trdi po
ročilo zveze, v Beli krajini.

Metličani, ki so bili nekaj 
časa odrinjeni od dogajanj v 
slovenski košarki, so dobili 
novo priložnost z reorgani
zacijo lige. Dobro so jo iz
koristili, ob koncu predtek
movanj, ko so prišli v formo, 
pa bi v srečanju z Novo- 
meščani na njihovem igrišču 
kmalu pripravili preseneče
nje. Ta čas res nimajo mla
dinskega moštva, ki bi se 
lahko kosalo z vrstniki iz 
drugih krajev, kajti vsi naj
boljši mladinci so v članski 
ekipi kjer bodo ob izkuše
nih Svingerju, Medku in Ver- 
gotu udarna moč Beti. 
Potemtakem se na Dolenj
skem košarki obetajo še lepi 
dnevi. Od prihodnjega slo
venskega prvenstva lahko 
pričakujemo novomeški boj 
za vrh in ponovno zmago
slavno pot metliške košarke 
med najboljše v republiki.

J. P.'

Kočevje postaja športna Meka
V  minulem letu so kočevski športniki dosegli nekaj lepih uspehov -  Iz m nožičnosti 

pričakujejo kakovost — V  m esto ob Rinži prihajajo ekipe na treninge

V minulem letu so športniki in športnice iz Kočevja dosegli vrsto 
zelo lepih in spodbudnih rezultatov, prav tako pa lahko zapišemo, 
da je bil viden napredek telesne kulture kot sestavni del vsakodnev
nega življenja delovnih ljudi. Za mesto ob Rinži tako lahko trdimo, 
da je mesto športa, mesto, ki ta čas najbolj neguje množičnost, iz 
katere lahko pričakujemo tudi kakovost.

V minulem jesenskem delu raznih 
prvenstev so imele največ uspeha ro-

1

V mestu ob Rinži je med mladi
no priljubljena tudi igra pod ob
roči. Žal mlado moštvo, ki ga 
vodi Cveto Arko, zaenkrat še ni 
dosegjo večjih uspehov.

Premalo športnih strokovnjakov
V trebanjski občini je m nožičnost vse večja — Nimajo ustreznih športnih objektov - 

Telesnokulturni center je Mirna — V Trebnjem kmalu TVD Partizan

»Temeljna usmeritev razvoja telesne kulture v naši občini," je 
riejal sekretar ZTKO in TKS iz Trebnjega Miro Hrenk, ,je  v 
srednjeročnem obdobju množičnost. Naš dolgoročni cilj oziroma 
ždja pa je, da bi se s telesno kulturo ukvaijali vsi občani. Vsebina 
ntiožičnosti v telesnokulturni dejavnosti temelji na konceptu, ki 
obsega tako imenovani telesnokulturni minimum, množične akcije, 
športno značko in športno rekreacijsko dejavnost delavcev. . . “

Ko je Miro Hrenk predstavljal 
dejavnost trebanjskih telesnokultur- 
nin organiazcij, je dejal, da so pri
pravili vrsto uspelih množičnih 
akcij, na katerih je sodelovalo več 
kot 2000 občanov. Najbrž bi jih še 
več, če bi bili v vseh Jerajih občine 
zgrajeni objekti, ki so pogoj za na
daljnji razvoj telesne kulture. Ovira 
za razvoj je tudi pomanjkanje stro
kovnjakov, zlasti v šolah v Šentru
pertu in Mokronogu.

Ko je Hrenk govoril o težavah, je 
dejal: „Do danes ni bil zgrajen niti 
en športni objekt po normativih, ki 
jih vsebujejo republiški predpisi, 
prvega, ki bo ustrezal vsem pred
pisom, pa bomo zgradili z občin
skim samoprispevkom. Druga večja 
težava je v tem, ker imamo pri nas 
jjremalo športnih strokovnja-

In kakšne uspehe so Trebanjci do
segli na področju tekmovalnega 
»porta? „Na podlagi poročil društev 
“ . *dubov lahko povzamem," je 
dqal Hrenk, „da je center telesne

J ê. vecino n a Mimi. Nujno 
** v Trebnjem ustano- 

» TVD Partizan, ki bo združeval 
sa društva in klube v enotno dru-

priča
lektiva.

štvo. Za enkrat so delovni člani ob
činske strelske zveze, smučarski 
klub Trebnje ima v vitrinah veliko 
pokalov in priznanj, kar zgovorno

Pod obroči 
ponovno živahno

BLOKE:
V NEDELJO  
TRIM TEK

Čez tri dni se bodo začeli v Novi 
vasi tradicionalni smučarski teki. 
Udeleženci bodo tekli ali na 30 km 

na 7 km. Prvi bodo šli na start ob 
A i tek na R^ajšo razdaljo pa se bo 

začel pol ure kasntje. Nastopajoči 
bodo dobili bilten in spominsko 
t1? . ! 0’ P° prevoženih 30 oziroma 
7 kilometrih pa še startno številko 
in topel obrok. Razumljivo je, da 
bodo najbolj uspešni dobili lične 
medalje.

V sob oto  se začne slo
venska super liga — 

Novo m esto igra doma

V soboto, 27. januarja, bodo 
ekipe, ki so se uvrstile v tako 
imenovano slovensko super 
košarkarsko ligo, odigrale prve 
tekme. Prvo k d o  so moštva že 
odigrala v okviru predtekmo
vanj.

V drugem srečanju se bodo 
košarkarji „Beti‘‘ v gosteh po
merili z Mariborčani (Branik), 
Novomeščani pa bodo doma po-

a z  m. a - s i . . .  f  •skušali priti do novih točk v 
z Ježico. V 3. kolu igrajo 
čani doma z Domžalami, Novo-

Sn& .'

n a m e s to  š o l e  sm u k  -  20.
januarja so se za štirinajst dni 
zaprla šolska vrata, učenci in 
učenke pa sedaj nadaljujejo s 
precej bolj simpatično šolo na 
sne8u- Začeli so se namreč smu
čarski tečaji in tako te dni sko- 
rej ni hriba na Dolenjskem, s 
katerega se ne bi pod nadzor
stvom spuščali otroci.
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meščani pa v Kranju s Trigla
vom. 10. februarja igra ,,Beti v 
gosteh z Rudarjem, vrsta Novega 
mesta pa doma z Reprezentanco 
Litije in T 
ga bodo 
Fructal
Kras, 6. k d o  (17. 2.): Beti -  
Ježica, Kras -  Novo mesto, VII. 
kolo (24. 2.): Novo mesto -  
Branik, Triglav -  Beti, 8. k d o  
(3. marca): Domžale -  Novo 
mesto, Beti -  Litija-Zagorje in 
9. kolo (10. marca): Novo mesto 
-  Rudar in Fructal -  Beti.

GOLEŠ 
KLUBSKI PRVAK

Končalo se je  klubsko prvenstvo 
KK Mercator Trebnje, na katerem je 
brez težav in premočno zmagal Ni
ko Goleš. Lanski prvak Bartdj je 
letos metal precej slabše in osvojil 
šele četrto mesto. Pri veteranih je 
bil najboljši Bukovec, pri ženskah pa 
Bukovčeva. Najboljši so dobili poka
le.

Vrstni red -  člani: 1. Gdeš 4932

B odrtih kegljev, 2. Gričar 4786, 3. 
očevar 4722, 4. Bartolj 4717 itd.; 

star. člani: 1. Bukovec 2314, 2. 
Maraž 2264, 3. Vovk 2092; ženske: 
1. Bukovec 2161, 2. Veble 2128, 3. 
Mezgec 1990.

SEVNICA:
BLAS ZMAGAL

Na letošnjem prvem hitropotez
nem prvenstvu, ki so ga pripravili 
člani sevniškega ŠK Milan Majcen, je 
zmagal domačin Rudi Blas. Nastopi
lo je deset igralcev. Vrstni red: 1. 
Has 9 točk, 2. Kranjc (Krško) 8, 3. 
do 4. Radej in Maurer 5, 5. do 7. 
FUrian (Radeče), Robek (Krško) in 
Derstvenšek 4 itd. Člani kluba bodo 
mesečne hitropotezne turnirje pri
pravljali vsako tretjo nedeljo, začeli 
pa se bodo ob 9. uri.

Sekretar trebanjske ZTKO in 
T"KS Miro Hrenk: ,,Z denarjem, 
ki ga bomo dobili z izglasova
nim samoprispevkom, brano v 
Trebnjem postavili novo šport
no dvorano, ki bo zadostila 
vsem predpisom."

na ima pet sekcij, v njih pa prizadev
no vadi 105 članov. Veliko pozor
nosti so Mirenčani posvetili rekre
aciji delavcev. Moški vadijo dvakrat 
na teden, ženske pa zavijejo v telo
vadnico enkrat na teden. Na Mimi 
imajo tudi trim stezo, ki je na žalost 
edina v občini. V Trebnjem dokaj 
uspešno delajo odbojkarji. Letos na
stopajo v prvi republiški ligi. Čerav
no niso slabo moštvo, v tekmovanju 
zaenkrat nimajo največ uspeha in so 
po prvem delu na dnu prvenstvene 
tabele. Močan odbojkarski center je 
tudi v Mokronogu in delo tam
kajšnjih odbojkarskih zanesenjakov 
bi moralo kmalu roditi sadove.

Sekretar ZTKO je predstavil tudi 
delu članov Ljudske tehnike z Mir
ne. V minuli tekmovalni sezoni so 
dosegli nekaj imenitnih uspehov; za
gotovo je zelo spodbddno peto me
sto v ekipnem tekmovanju modelar
jev v zveznem merilu, medtem ko so 
na republiških tekmah pobrali kopi
co prvih mest. Eno jzmed najmlajših 
športnih društev v občini je TvD 
Partizan Mokronog. Ima štiri sekci
je, najbolj priljubljena pa je odboj-

V zadnjem času posvečajo veli
ko skrbi rekreaciji delavcev, najpri
ljubljenejši pa so pohodi v okoliške 
hribe ter vadba v telovadnici. V ob
činskem središču uspešno delujejo 
tudi kegljači, ki so med boljšimi na 
Dolenjskem.

2 U 2 E K  IN K ER2A N  
V AK NOVO MESTO

Minuli teden sta za novomeški 
atletski klub podpisala pristopnici 
lanska državna prvaka Metod Žu
žek, 26-letni diplomirani pravnik, in 
Vane Kržan, 21-letni študent. Oba 
atleta sta za novomeški klub pre
cejšnja pridobitev in z njima se bo 
moška ekipa, ki sodi med boljše v 
Jugoslaviji, močno okrepila. Kržan 
in Žužek sta bila doslej člana ljub
ljanske Olimpije. Poleg Pence in Cuj- 
nika bosta tudi letos kandidirala za 
nastop v državni članski reprezen
tanci za BAI in Mediteranske igre v 
Splitu.

komctašice, ki so v prvi zahodni ligi 
osvojile prvo mesto. Rakovo pot gre 
na žalost zaenkrat moški rokomet. 
Medtem ko so dekleta zmagovale 
kot za šalo, so se fantje zmage v do
lenjski ligi razveselili le enkrat. Po
dobno kot rokometašice so lepo 
presenečenje odbojkarice. Igralke 
trenerja Rajka Luzarja, novinke v 1. 
republiški ligi, so po prvem delu 

prvenstva v sredini tabele. Njihov 
uspeh ni zgolj naključje, pač pa sad 
trdega nekajletnega dela. Sedaj ima 
Kočevje enotno, uigrano in mlado 
ekipo, pred katero je še lepa 
prihodnost. Kaže, da sc z igtalkami 
vračajo že skoraj pozabljena leta, ko 
so privržence športa navduševali 
odbojkarji.

Vse bolj popularna postaja tudi 
košarka, ki ima v Kočevju lepo tra
dicijo, uspehov pa bolj malo. Lani 
so fantje nastopali v pred
tekmovanju za uvrstitev v slovensko

Šurbek zatajil

o uspeh ih  tega špo rtnega  ko- 
S m učarji so prizadevni, sajuva. smučarji so prizadevni, saj 

pripravili več prostovoljnih akcij 
ureditev smučarske nroee. nro-

V okviru evropske super 
lige Francija premagala 

Jugoslavijo 4 :3

Predzadnjo sredo se je v 
novomeški športni dvorani 
zbralo nekaj več kot 1500 
ljubiteljev namiznega tenisa, 
ki so imeli priložnost videti 
ta čas najboljše jugoslovan
ske in francoske igralce na
miznega tenisa.

Obe izbrani državni vrsti sta 
se pomerili v okviru tekmovanja 
v evropski super ligi. Letos jugo
slovanskim igralcem v tem tek
movanju ne gre najbolje in tudi 
pred srečanjem s Secretinovo 
vrsto so bili precej črnogledi. 
Navzlic temu je dvoboj, ki sicer 
ni bil kaj posebnega, a je vseeno 
navdušil novomeške ljubitelje 
namiznega tenisa, dokazal, da bi 
ga z malo več športne sreče 
lahko dobili tudi domači igralci. 
Žal je v sredo zatajil naš najbolj
ši igralec Dragutin Šurbek, 
navdušil pa Kosanovič, ki je 
tesno izgubil z nekdanjim evrop
skim prvakom Secretinom.

Dokaj zanimiv namizni tenis 
sta pokazali tudi dekleti, vendar 
mlada Perkučinova proti precej 
bolj izkušeni Bergertovi ni imela 
možnosti za presenečenje.

Rezultati: Jugoslavija -  Fran
cija 3:4, posamično: Kosanovič 
-  Birocheau 2:0, Šurbek -  
Secretin 1:2, Perkučin -  Berge- 
ret 0:2, Šurbek- Kosanovič — 
Secretin-Birocheau 1:2, Perku
čin—Šurbek — Bergeret-Secre
tin 2:0, Kosanovič -  Secretin 
1:2 in Šurbek -  Birocheau 2:0. 
s  >

SEVNICA:
1. D l SEVNICA

Sevniško društvo invalidov je 
minuli teden pripravilo za delovne 
organizacije iz sevniške občine 
moštveni hitropotezni turnir, ki se 
ga je udeležilo pet ekip. Po zanimi
vih bojih so zmagali člani društva 
invalidov. Vrstni red: 1. Dl Sevnica 
13 točk, 2. Kopitarna 12, 3. Hinjce 
7, 4. Lisca 5,5, 5. Dl Sevnica II 2,5. 
Vratni red pri posameznikih: Ljubi- 
tina 9 točk, Prosenik 8, Dratvenšek 
in Zaman 7, Hočevar 6, Debelak, in 
Radej 5,5. Nastopilo je 12 igralcev.

R D.
PO POTEH 

XIV. DIVIZIJE
Predsedstvo republiške konferen

ce ZSMS, odbor XIV. divizije in OK 
ZSMS iz Laškega, Celja, Velenja in 
Mozirja bodo pripravili ob 35-letnici 
pohoda XIV. divizije na Štajersko 
ter 60-letnici ZKJ in SKOJ pohod 
Ij>o poteh XIV. divizije. Začel se bozije.

februarja, končal pa 9 dni 
kasneje. Udeleženci bodo sodelovali 
v štirih etapah. V prvi bodo tudi 
mladi iz Krškega, Brežic in Sevnice.

NATEČAJ z a  
NOVE  KREDiTE

Upravni odbor kreditnega sklada 
Telesnokulturne skupnosti SR Slo
venije razpisuje v skladu z načeli 
poslovanja kreditnega sklada natečaj 
za kredite za gradnjo telesnokultur- 
nih objektov v letošnjem letu. Kre
dit lahko najamejo krajevne skup
nosti in interesne skupnosti v soglas
ju in z garancijo telesnokulturnih 
skupnosti občin, ki so podpisnice 
kreditne pogodbe, če izpolnjujejo 

leva VII. pc

super ligo. Zmagali so samo enkrat, 
liga pa je bila za mlade igralce lepa 
preizkušnja. Ker je vodstvo dobro 
zastavilo delo, lahko tudi od igre 
pod obroči pričakujemo lepe uspe
he. Trener ekipe je Cveto Arko.

O nogometaših smo v minulem 
letu slišali bolj malo, saj zavoljo re
organizacije lig niso nastopili. Po
vrhu tega nimajo niti dobrega igri
šča, tako da so mladinci, ki so na
stopili v IV. selekciji, igrali na ne
primernem igrišču v Ribnici. Potem
takem bodo morali v Kočevju naj
prej postaviti primerno igrišče, zakaj 
nogometašev, in to dobrih, je do
volj. Povsem drugače je z igralci 
namiznega tenisa. Čeravno nimajo 
najboljših možnosti za vadbo, so v 

prvi republiški B ligi osvojili odlično 
drugo mesto. Namizni tenis je naj
bolj priljubljen pri osnovnošolcih in 
ravno ti igralci so dosegli nekaj lepih 
uspehov. In kako je z nekdaj 
močnim šahovskim klubom? Člani 
nekdaj najboljšega kočevskega špor
tnega kluba nastopajo za Ponikve v 
1. ligi. Nekateri trdijo, da bi lahko 
še danes nastopali za domače barve, 
če bi odgovorni telesnokulturni de
lavci poskrbeli za denar, s katerim bi 
šahisti lahko nastopali v republiški 
ligi Navzlic temu da v Kočevju ni 
razumevanja za ta šport, je šah med 
mladimi dokaj razširjen.

Med najmlajšimi športi je keg
ljanje, ki postaja vse bolj zanimivo 
za moške in za ženske. Moška ekipa 
je na pragu prve republiške lige, po
hvali se lahko z dobrimi igralci, ki 
pa bodo obnovili kegljišče in po
skrbeli za plastiko, lahko priča
kujemo od njih še lepše dosežke. Ko 

že naštevamo uspehe oziroma neus
pehe kočevskih športnikov, ne bi 
smeli pozabiti na atletiko, ki je sedaj 
zastopana predvsem po osnovnih 
šolah, na pohodu je strelstvo, v zad
njem času pa tudi zimski športi.

Za Kočevje lahko zapišemo, da 
postaja športna Meka, kajti v mesto 
ob Rinži prihaja vse več ekip na pri
prave. Ima kopico košarkarskih, 
rokometnih in odbojkarskih igrišč, 
dve športni dvorani, plavalni bazen, 
obnavljajo nogometno igrišče. Ob
čani prihajajo na športna igrišča vse 
pogosteje, klubi pa so ob dobri te- 
lesnovzgojni politiki na najboljši po
ti, da postanejo med boljšimi v re
publiki. M. GLAVONJIČ

STOKANOVIC
Z M A G A L

Novomeški šahovski klub je 
konec minulega tedna pripravil 
redni hitropotezni šahovski tur
nir za mesec januar. V predtek
movanju je nastopilo 32 šahi- 
stov. Končni vrstni red: 1. Sto- 
kanovič 14, 2. Ščap 14 Pu
celj 13, 4. T. Škerlj 13, j .  ,-vVsec 
12, 6. Picek 12, 7. Poredoš 11, 
8. Milič 9,5, 9. Šušnjar 9,5 itd. 
Prvih osem bo lahko nastopilo v 
finalu hitropoteznega turnirja za 
mesec februar.

PRVENSTVO  
NOVEGA MESTA

Na šahovskem prvenstvu 
Novega mesta so igralci odigrali 
5. kol. Po nepopolnem zadnjem 
kolu je trenutni vrstni red na
slednji: 1. Istenič 3 (2), 2. do 3. 
Matemi in N. Lončarevič 3, 4. 
Poredoš 2,5 (1), 5. M. Golobič 
2,5, 6. Pucelj 2 (2), 7. Avsec 1,5 
(3), 8. Sitar 1,2 (2) itd.

V. TRNOVSKI 
MARATON

Organizacijski komite .Trnovske
ga maratona' je pripravil za danes ob 
11. uri v Ljubljani tiskovno konfe
renco o 5. Trnovskem maratonu, ki 
bo 11. februarja. Na ta naš največji 
in najbolj priljubljeni maraton orga
nizatorji tudi letos vabijo vse, ki bi 
se radi seznanili z naravnimi lepota
mi Črnega vrha. Prijave sprejemajo 
samo do 31. januarja.

DOB:
O REKREACIJI

Minuli ponedeljek je imel mag. 
Herman Berčič, prof. visoke šole za 
telesno kulturo v Ljubljani, na Dobu 
pri Mimi predavanje o pomenu 
športnorekreativne dejavnosti v de
lovnih organizacijah. Predavanja se 
je udeležilo precej občanov, najbolj 
pa so se razveselili zanimivih diapo
zitivov.

*
METLIŠKA TROJKA -  V metliški občini je že lep čas na pohodu 
nova športna disciplina -  kegljanje. Za lep uspeh tega športa imajo 
največ zaslug Niko Goleš, Željo Goleš in S te^L ovrinič. Na slild- 
zaslužna metliška trojka. (Foto: Niko Gdeš).

Bliskovit rokometni razmah
V Novem mestu se je začela I. dolenjska zimska roko

metna liga — Presenetili črnomaljski Veterani

Z ustanovitvijo območne ro
kometne zveze za Dolenjsko se 
je rokomet na Dolenjskem hitro 
razmahnil. Najprej so organiza
torji pripravili uspelo rekreacij
sko ligaško tekmovanje, te dni 
pa poteka v novomeški športni 
dvorani I. zimsko rokometno 
prvenstvo Dolenjske, na kate
rem nastopa rekordno število 
vrst.

V članski enotni ligi nastopa 
osem ekip, v ženski pa ravno tako, 
le da so jo  razdelili na dve ka
kovostni skupini. Že prvi dve 
odigrani koli sta vsaj za moške do
kazali, da so ekipe zelo kakovostne 
pa tudi izenačene. Prav gotovo so 
zaenkrat najbolj prijetno presene
čenje veterani iz Črnomlja, ki so 
navzlic dokaj neugodnemu žrebu 
enkrat zmagali in enkrat igrali ne
odločeno.

Prve tekme pri ženskah so doka
zale, da so kandidatke za prvo me-

mesto (pionirska rokometna šola) -  
Šentjernej (OŠ) 3:11, Šentjernej 
(OŠ) -  Stopiče (OŠ) 9:10 in Novo 
mesto (PRŠ) -  Črnomelj 6:12.

NOVOMEŠKI ATLETI 
NA ZVEZNIH  
PRIPRAVAH

V času šolskih počitnic od 
20. januarja do 4. februarja so v 
več krajih zvezne in republiške 
priprave najboljših atletov in 
atletinj Jugoslavije in Slovenje, 
na katere je Atletska zveza Jugo
slavije oziroma republiška zveza 
poklicala kandidate za člansko 
in mladinsko državno reprezen
tanco. V Medulinu pri Pulju, 
kjer trenirajo tekači, je tudi Me
tod Žužek, na Rijeki se priprav
ljata deseterobojca Janez Penca 
in Darko Cujnik, v Novi Gorici 
pa so Vane Kržan, Edi KRanjčič

skupini B bodo skoraj L 
gotovo zmagale dekleta iz Črnomlja, 
dokaj dobro pa igrajo tudi osnov
nošolke iz Šentjerneja in Stopič.

Rezultati 1. in 2. kola, moški: 
Sentjemej-šentjernej (M) 17:7, Se- 

-  IM \  J  —

in Igor Sega. V Medulinu se pri
pravljajo metalci, med njimi 
Slavko Malnar 
Okleščen.

in brata

-entjernej < 
mič -  IMV 11:11, Črnomelj (V) -  

itne pogodbe, če izpolnjujejo *̂ r!ca (M) -  Črnomelj
pogoje, kot jih predvideva VII. po- 5, ’ ,. J, Šentjernej 11:12,
glavje načel poslovanja kreditnega Urnomelj -  Črnomelj (V) 10:1 V
sklada, ki so bila objavljena v Infor- ~ 15:12 in Šentjernej

(M) -  Krka (M) 8:12; ženske -  sku
pina A: Šentjernej -  Novo mesto

i objavljena 
macijah Telesnokulturne skupnosti 
SR Slovenije št. 47 v avgustu 1977. 
Kreditne zahtevke pošljite na naslov 
Telesnokulturne skupnosti SR Slo
venije, Celovška 25, do vključno 28. 
februarja.

19:3, Stopiče 
mesto -  Mirna

Mirna 9:11, Novo 
8:13, Stopiče

Šentjernej 10:14; skupina B: Črno- 
-  Stopiče (OS)melj 9:8, Novo

STOL:
14. POHOD

Člani koordinacijskega odbora 
planinskih društev jeseniške občine 
bodo pripravili 16. 17. in 18. febru
arja 14. pohod na StoL Organiza
torji predvidevajo, da se bo letoš
njega pohoda udeležilo več kot 
5000 ljubiteljev narave. Vsi pohod
niki bodo dobili značke. Zaintere
sirani dobijo več informacij o p o -  

, hodu pri občinskih odborih ZZB 
NOV ali pa pri predstavnikih TVD 
Partizana.
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SVETU

Prstan se 
sveti 

zaradi ledu
Saturnova skrivnost po
jasnjena — Potrdilo sep

tembra

Odkar je leta 1610 Gali- 
leo Galilei kot prvi človek 
ugledal skrivnostne prstane 
okoli planeta Saturna, je 
znanost poskušala odgovori
ti, iz česa so pretani sestav
ljeni. Danes vemo, da gre za 
ostanke naravnega Saturno
vega satelita, ki se je preveč 
pnbližal matičnemu planetu 
m ca je zato gravitacijska sila 
zmlela v koščke. Vse do le
tos pa je bilo nepojasnjeno, 
kako to, da je srednji od teh 
Saturnovih prstanov mnogo 
svetlejši. Med drugim naj bi 
to uganko razvoaala avto
matska sonda Pioneer 11, ki 
bo letos septembra letela 
mimo Saturna. Toda še pred 
njo je to uspelo ameriškemu 
astrofiziku Komanu Smolu- 
chovvskemu.

Smoluchovvski trdi, da 
Sončev veter prinaša mole
kule vode, ki nastanejo pri 
trčenjih drobcev iz vesolja in 
zunanjega Saturnovega 
prstana, do srednjega, kjer 
molekule zmrzujejo na kam
nitih koscih. Vendar ne gre 
za običajni led, ampak za 
tako imenovani amorfni led. 
Smoluchowski je amorfni 
led proizvedel v laboratoriju, 
ko je pri 100 stopinjah pod 
ničlo zamrznil molekule 
vode na primerni podlagi. 
Mikroskopska analiza je po
kazala, da kristali amorfnega 
ledu ne poznajo enakomerne 
razporeditve navadnega le
du, v katerem so kristali raz
porejeni strogo v vrste tri
stranskih piramidic. Amorf
ni led ima neenakomerno 
razporejene kristale.

Zaradi tega srednji prstan 
močneje odseva sončne 
žarke in je veliko svetlejši od 
ostalih. Hkrati pa amorfni 
led (nemogoča, da bi se ole- 
denele sestavine prstana pri 
medsebojnih trčenjih drobi
le. Smoluchowski zatrjuje, 
da postaja tako srednji 
prstan vse gostejši.

Radarska opazovanja so 
pokazala, da gre res za zale
denele kose, Pioneer 11 pa 
bo verjetno potrdil še ostala
Eredvidevanja, ko bo ob 

oncu letošnjega leta poto
val v neposredni bližini Sa
turna.

Kaj so pred 80 leti pisale Dolenjske Novice.

Rešitev prejšnje križanke

NEBESNI LOK — Anton Špehek iz Ločne pri Novem 
mestu je bil kar malo razočaran, ko je ugledal povečave po
snetkov mavrice. Vse bogastvo in vsa izjemnost tega narav
nega pojavi se je na čmo-beli fotografiji izgubila. To je bil 
zanj dober nauk, da je treba že pri iskanju in izbiri motivov 
misliti čmo-bdo, če se lahko tako izrazimo; se pravi, da mo
ra upoštevati, kako se bo pokrajina, predmet, dogodek, odra
z i  v odtenkih med čmo in sivo. Barve je treba odmisliti ali 
pa jih ugledati v ustreznem sivem odtenku. Kljub temu smo 
za tokrat izbrali enega od njegovih posnetkov mavrice, pred
vsem zaradi posebnega vzdušja, ki se je prikradlo v foto
grafijo. Mavrični lok deli nebo na temnejši in svetlejši del, 
opira pa se na zelo pusto pobočje, iz katerega štrli nekaj ko
lov. V kontrast svetlemu mavričnemu loku je temna sence 
travniške grivine. Žalostna in pusta pokrajina, kot nalašč za 
IralcžMi tesnoben dogodek. Morda bi resen fotograf ta motiv 
tehnično dodelal in ga tvorno vključil v serijo drugih posnet
kov.

I
Šušmarji za dokaz volje
MNOGO GOVORIMO o povečanju proizvodnosti in organi

zaciji dela. Oboje bomo dosegli le skozi boljše plačevanje. To 
smo doslej poskušali doseči le skozi razne luknje v knigo- 
vodstvih in na podobne nezakonite načine. Brez težav in na 
pošten način lahko dosežemo vse to z uvajanjem noim, z 
akordiranjem in s plačevanjem po enoti proizvoda. Če delavec 
več naredi, mora zato imeti večje prejemke. Delavec si tega želi 
in ie pripravljen več delati. Dokaz za to so številni primeri po
poldanskega šušmarjenja v gradbeništvu in čevljarstvu. Zakaj ne 
bi takih Sušmarjev raje uporabili za delo v podjetjih?

NA VSAKIH 9 kilometrov avto ceste stoji na področju novo
meškega okraja telefonski aparat. Uporabljajo ga lahko v slučaju 
potrebe vsi koristniki avto ceste, pa tudi okoliško prebivalstvo 
ob požaru, nujni. zdravniški pomoči in v podobnih primerih. 
Posebno opozorilo: čuvajmo telefone, da bodo vedno uporabni!

NA RAČUN TOVARNIŠKE menze v Beltu je padlo precej 
pikrih pripomb, češ da za sorazmerno visoko ceno nudi delav
cem slabo hrano. To je še posebno graje vredno, ker je znano, 
da so v Črnomlju nekatera živila cenejša kot v drugih industrij
skih krajih. Pri tem pa je seveda najbolj prizadeta delavska mla
dina, ki sestavlja 80 odst. vsega Beltovega kolektiva.

V MALEM IN VELIKEM Lipju so se starši tako spametovali, 
da so dali precej otrok študirat, saj jih študira iz teh dveh vasi 
kar osem — dijakov in dijakinj — sedem v Novem mestu, eden je 
že na univerzi v Ljubljani. Le tako naprej, da bomo imeli tudi 
pri nas kaj inteligence, da ne bodo rekli, da smo v Suhi krajini 
tako zabiti.

NA SEMANJI DAN so bile v Novem mestu najdene tri denar
nice ter pošteno oddane postaji ljudske milice z vsem denarjem 
in gotovino. Ker na semanje dni ljudje pogosto prijavljajo tatvi
ne, kaže primer na to, da jih verjetno malo vinjeni pozabljajo.

(Iz DOLENJSKEGA LISTA 
22. januarja 1959)

ALEKSANDRIJSKI ZA
KLAD -  V egiptovskem prista
nišču Aleksandriji so zaplenili 
okoli tisoč barvnih pornograf
skih filmov. Italijanski proizva
jalec jih je poslal na arabski trg 
v zaboju za kristalne kozarce. 
Ljubezenski zaklad so spregle
dali, posneta zdihovanja in stra
sti pa bodo za vedno zamrznili.

ZDRAVILNO MAMILO -  V
Kaliforniji so pred kratkim 
sprejeli zakon, ki dovoljuje, da 
zdravniki predpišejo marihuano 
kot zdravilo za glavkom, raka in 
nekatere druge bolezni. Bati se 
je, da bo veliko ljudi »zbolelo” 
za omenjenimi boleznimi.

SMRTONOSNI BANKOVEC
-  En dolar je vredno človeško 
življenje. Tako vsaj lahko sodimo 
po dogodku, ki se je pripetil na 
neki proslavi v Limi. Enemu od 
udeležencev je padel petdolar- 
ski bankovec v greznico. Ko ga 
je hotel pobrati, so ga omamili 
hlapi in padel je v greznico. 
Štirje drugi so ga poskušali re
šiti, a jih je doletela enaka uso
da. Vseh pet se je zadušilo.

GELLERJEV ROMAN -
Slavni Uri Geller, ki je nekdaj 
kot za šalo s pogledom krivil 
žlice in vilice, je ukrivil tudi 
slavno gospo Jacqueline 
Kennedy — Onassis. Najbrž jo 
je s svojim magičnim pogledom 
prepričal, daje nadvse nedobu- 
den pisatelj. Jackie namreč dela 
v neki založbi in njen glas nekaj 
pomeni, ko se založnik odloča 
za tiskanje.

EKONOMIKA -  V ameri
škem mestu Winona je sodišče 
obsodilo nekega fantiča zaradi 
kraje plastične igrače. Razprava 
je trajala uro in pol, končala pa 
se je z opominom mlademu 
tatiču. Pa poglejmo še račun: 
sodna razprava je stala okoli 
500 dolarjev, vrednost ukrade
ne igračke pa je 29 centov.

INFLACIJSKI REKORDER
-  Argentina je že tretje leto 
svetovni rekorder v inflaciji. La
ni so imeli 169,8-odstotno in
flacijo. Zanimivo je, da je voja
ški režim pri zrušitvi bivše pred
sednice Peron postavil boj proti 
inflaciji za eno poglavitnih na
log. Da niso narobe povedali in 
mislili boj za inflacijo.

Prijatelji rakov in napredka
(O r a k i h )  Kmetijska podružnica novo

meška priredi v nedeljo dne 29. t. m. ob 5. uri 
popoldne v gostilni g. Fr. Pintar-ja v Kandiji 
predavanje o rakih, kteremu ima slediti raz
govor o vprašanju, kaj se ima v bodočnosti vkre- 
niti, da se zopet zaredijo raki v Krki in v njenih 
pritokih. Kakor smo izvedeli, obljubil je priti k 
temu predavanju tudi ces. svetnik gosp. pro
fesor I. Franke iz Ljubljane, priznani naš veščak 
v tej stroki. Vabimo s tem vse prijatelje rakov in 
sploh napredka, da se udeleže v obilnem številu 
zanimivega pogovora.

( S m r t i  r e š i 1) Dne 3. t. m. zvečer, ko je 
tukajšnji uradni sluga gosp. Miha Zega po svojih 
opravkih šel iz Gerčevja proti Šmaijeti, našel je 
na pešpoti blizo Dolnjega VTha Andreja Avseca 
iz Smarjete nezavestnega v snegu ležati, ki gaje 
najbrž krč prijel. Ker je bila ravno isti dan huda 
zima in pot malo obiskana, bil bi revež ostal v 
snegu in spal, da se ne bi nikdar zbudil. Gospod

Zega je nesrečneža, ki ni mogel dalje iti, zadel 
na svoje rame ter ga nesel do malega četrt ure 
daleč ter ga pri prvi hiši na Toplicah pri Šmarje- 
ti izročil, kjer se je siromak do dobrega okrep
čal, oziroma odpočil, da je mogel do svojega 
doma priti. Slava vrlemu rešitelju!

( K o n e c  s v e t a . )  Zvezdogledi ali astrono
mi, ki nam vedno tako zanesljivo in natančno 
preračunajo, kdaj bo sonce mrknilo in kedaj 
mesec, imajo tudi preračunjeno, da bo letos 13. 
novembra naša zemlja z zvezdo repatico trčila; 
mnogi po svetu so v groznem strahu, da bo ta
krat konec sveta. Nihče ne ve, kdaj bo konec 
sveta. Da pa bo zemlja z zvezdo trčila, to pa 
smemo zvezdogledom verjeti, ker so vedno 
nebesne prikazni tako določno vnaprej preraču- 
nili.

(Iz DOLENJSKIH NOVIC 
15. januarja 1899) V .

Bazeni, v katerih sKiaaiscijo oapaane raaioaKtivne snovi.

Kje bo atomsko smetišče?
Kam z vse več odpadnimi radioaktivnimi snovmi? — Al' 
v vesolje ali v solnate sklade New Mexica -• Nevarnost

Jedrska energija je prinesla 
človeštvu veliko koristi in vsaj 
deloma potešila hudo energet
sko lakoto razvitih držav. Hkra
ti pa je strokovnjakom povzro
čila nemalo težav, ker ne vedo, 
kako bi se najbolj zanesljivo in 
brez nevarnosti znebili radioak
tivnih odpadnih snovi, ki nasta
jajo pri delovanju jedrskih reak
torjev, elektrarn in pri proiz
vodnji atomskega orožja. Samo 
v ZDA, kjer so doslej večino 
odpadkov jedrskih elektrarn 
spravljali pod vodo v posebnih 
bazenih zraven elektrarn, se bo 
količina nevarnih odpadnih
snovi do leta 1990 povečala od 
sedanjih 5 200 ton na 37.900 
ton. Kam z njimi?

V Franciji predelujejo odpad
ne radioaktivne snovi v steklas
to snov s postopkom vitrifikaci- 
je ter to snov zapro v kovinske 
vsebinke. Na Švedskem so izde
lali postopek, s katerim pod ve
likim pritiskom stisnejo vroče 
odpadne snovi v trdne kamne. 
Podobno poskušajo izdelati me
todo mešanja teh snovi s krista
li. Pri vseh teh primerih gre za 
kolikor toliko varno otrditev 
tekočih radioaktivnih odpad
kov. S trdnimi odpadki pa je ta
ko, da jih je mogoče samo za
preti v vsebnike in nekje zako
pati, oziroma odložiti.

Atomske smeti so nevarne 
predvsem zaradi tega, ker ostan
ejo radioaktivne dolga stoletja, 
odpadni plutonij pa celo četrt 
milijona let. Prostor, kjer naj bi 
jih zakopali, mora biti torej iz
jemno skrbno izbran.

Največ prednosti ima v ZDA 
zaenkrat ležišče solnatih skla
dov v New Mexicu. Skladi so 
stari 230 milijonov let. Geologi 
v njih niso zasledili nobenih 
znakov premikanja ali potresov. 
Vanje naj bi skopali veliko 
jamo, v katero bi odložili nevar
ne odpadke, nato pa bi pod
zemno votlino zasuli.

Ta zamisel je trenutno naj
bolj primerna, čeprav so pre
bivalci te zvezne države proti 
temu, da bi na njihovem ozem-

Preprosta, a učinkovito poro*' 
galo za smučarje.

lju zgradili atomsko smetišče- 
Vsekakor je zamisel u p o rab 
nejša kot nekateri predlogi, Pc 
katerih naj bi odpadke izstr; 
eljevali v vesolje in pokopavali 
pod večni led na severnem i*1 
južnem polu.

Nov kos opreme?
Ker je na slovenskih smuči* 

ščih vse živo in so smučarske 
zadeve v središču vsakdanjega 
zanimanja, bo tudi naše ljudi 
zanimala drobna iznajdba, ki * 
je znašla na policah športnih 
trgovin po svetu. Gre za za- 
penjalko smučarskih čevljev- 
Res drobna stvarca, a še kak° 
koristna.

To vedo najbolje vsi tisti 
smučarji, ki si morajo zapenjaj 
ali odpenjati smučarske čevlje 
na mrazu. Ker so sodobni čevlji 
za smuko narejeni iz plastičnih 
materialov, ti pa na mrazu sko
raj okamenijo, je dostikrat tak° 
enostavni posel, kot je zapenja- 
nje čevljev, hudo naporna stvar- 
Z aluminijasto zapenjalko, k> 
deluje po načelu vzvoda, je še 
tako zmrznjen čevelj lahko za
peti.

Zapenjalka je oblikovan? 
tako, da je njen širši del upora
ben tudi za strganje snega ali 
ledu s smučke in s čevljev.

Dosedanja poskusna uporaba
z a p e n ja lk e  j e  p o k a z a la , da  je
mala stvar izvrstno pomagalo 
reševalcem. Z njo je namreč 
mogoče varneje in z manj bole
čine odpenjati smučarske čevlji 
na nogah ponesrečencev. V 
ZDA je zapenjalka že vsakdanji 
spremljevalka članov nacional' 
ne smučarske patrole.

Kaj ti bo hiša, če ni miroljub
nega planeta, na katerega bi jo 
postavil.

H. D. THOREAU

Hinavec je pritlikav velikan.
V. HUGO

Pastirji bodo surovi toliko časa, 
dokler bodo ovce neumne.

E. GODIN
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Lov za zlatom v zelenem peklu
V brazilskih džunglah se ponavlja zgodovina Divjega zahoda — Zlatokopom  jemljeta 

življenje divjina in lastna divjost — Le redki so obogateli, večina samo gara

V osrčja pragozdov ob Amazonki, kamor poprej ni zašla noga, 
belega človeka, se zdaj stekajo življenjske poti najmanj 30.000 
ljudi. Z neudržljivo močjo jih v strahote zelenega pekla vleče 
mamljivi soj zlata, bajne pravljice o srečnežih, ki so našli debele 
zlate žile in čez noč obogateli; mnogim je iskanje zlata posled
nja priložnost, da se izkopljejo iz silne revščine. Vsi imajo cilj 
jasno pred seboj, vendar ga le izredno redki dosežejo. Več kot 
srečnih zlatokopov je v brazilskih džunglah lesenih križev, ki 
pthnijo v bujnem rastlinstvu in so zadnje znamenje na njihovih 
življenjskih poteh.

Sm rt je sestavni del življenja 
zlatokopov, k o t sta  sestavni del 
njihove opreme pištola in nož. 
Orožje pogosto spregovori, še po
sebno kadar se prične borba za 
pravico izkoriščanja zlatega naj
dišča.

„Ni meseca, da ne bi bili ustre
ljeni ali zaklani trije ali štirje zlato
kopi," je novinarjem revije Time 
povedal eden od iskalcev zlata. 
Zgodi se, da zlatokop odide v na
selje prodat kupček zlata, ki gaje 
izpral iz rečnega peska, a ko se 
vrne, dela na njegovem najdišču 
nekdo drug. „Take stvari se dajo 
urediti samo na en način,“ pravi 
iskalec zlata. Ko se stvari uredijo, 
je v džungli gomila in križ več.

V taboriščih zlatokopov vlada 
zakon izobčencev. V nekem tabo
rišču v osrčju Amazonske džungle 
skrbita za red med 1000 zlatokopi 
in 23 prostitutkami samo dva poli
caja. Se več kot ljudi je bilo v ta
borišču orožja, ki pač ni bilo tiho. 
Čuvarjem reda delajo hude pregla
vice pretepi v tako imenovanih ka

baretih, kamor se zlatokopi po 
trdem delu od zore do mraka za
tekajo, napijajo s pijačo cachaca, 
nato pa si dajo duška v krvavih 
pretepih.

„V džungli prevlada najmočnej
ši, ostali gredo lahko k vragu!“ je 
izjavil eden od strokovnjakov za 
območja Amazonke. Četudi zlato
kopom uspe, da se izognejo krva
vim medsebojnim obračunom, ne
varnosti ni konec. Njihovo vsako
dnevno garanje poteka v hudo ne
prijaznih krajih. Hranijo se s ti
stim, kar jim nudi narava: s srčiko 
palm, z maniokovimi koreninami, 
ribami in divjimi svinjami.

Tropske bolezni redčijo vrste 
iskalcev zlata. Nekateri postanejo 
plen požrešnih piranh. V nekaj mi
nutah obero človeka, da ne ostane 
od njega drugo kot kosti. Ker zla
tokopi veliko časa prestojijo v 
vodi, ko izpirajo pesek in iščejo 
zlata zrnca, so vedno izpostavljeni 
tej nevarnosti. Bolj kot piranh pa 
se bojijo ribice, znane pod ime
nom candiru. Ta žival zleze v člo

veka skozi katero od telesnih od
prtin. V telesu se premika in po
vzroča tako hude bolečine, da se 
žrtve raje same ubijejo, kot da bi 
trpele neznosne mulce.

Med tremi desettisoči iskalcev 
zlata, ki iščejo bamburTio, veliko 
najdbo, je le malo takih, ki na
jdejo vrednejše količine zlata. 
Vendar jim sama najdba boga
tejšega zlatega ležišča ne zagotav
lja, da bodo obogateli. Tisti hip, 
ko zlatokop najdbo prijavi, pade v 
roke „grabstakerjev“ . To so ljudje, 
Id rudokopu dajejo živila, mate
rial, organizirajo prevoz, za te sto
ritve pa zahtevajo delež od do
bička. Dostikrat so neuki zlato
kopi žrtve grabežljivosti in prevar. 
Zlatokopi sami pravijo grabstaker- 
jem kar lastniki najdišč.

„Dveh stvari še nisem videl," 
pravi zlatokop Jose E. Ferreira, 
..revnega lastnika in bogatega zla
tokopa."

Življenje navadnega iskalca zla
ta se vrti v žalostnem krogu. Letu 
dni mučnega garanja v sovražni 
džungli sledi teden ali dva počitka 
v najbližjem večjem mestu Itaitu- 
ba. Mesto z nepremagljivo močjo 
privlači zlatokope. Okus razkošja, 
normalnega življenja povsem zme
ša može, ki so dan za dnevom, 
teden za tednom in mesec za me
secem živeli na robu človeka še 
dostojnega življenja.

Nedolgo tega je neki zlatokop 
vstopil v eno od točilnic v Itaitubi

s svežnjem bankovcev v rokah. 
Plačal je pijačo vsem v lokalu, 
vsemu osebju. Konec pijančevanja 
je dočakal na obali reke, kamor se 
je odmajal skupaj s priložnostnimi 
tovariši. Na bregu je zakopal v 
pesek, kar mu je ostalo denarja, 
nato pa je pozval spremstvo, naj 
pade na kolena in koplje, če hoče 
njegov denar, ker ga je sam z veli
ko muko prav tako na kolenih 
iztrgal rečnemu pesku.

Veliko takih in podobnih zgod
bic kroži med zlatokopi. V vseh je 
zrno žalostne resnice, da iskanje 
zlata ne prinaša sreče. In vendar se 
število iskalcev zlata v brazilskih 
džunglah nič ne zmanjšuje, celo 
povečuje se. Vedno več ljudi se 
odpravlja v negostoljubno divjino 
iskat srečo. Največ je med njimi 
mladih mož iz revnih plasti brazil
skega prebivalstva. Z običajnim 
delom si ne morejo služiti kruha, 
pa stopajo na trnovo pot zlato
kopa. Sanje veliki najdbi, nepri
čakovanem bogastvu jim zastirajo 
pogled na resničnost.

Skupina zlatokopov v zasil
nem taborišču v amazonski 
džungli.
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»Takoj, že greva,« r*1' °dgovoril Velika 
K ača z jezikom  Irokc*^ ' Nato je pom ignil 
Ja sp e ru  in stopila sta  ̂ t0 *nu . V tro je  so ga 
h itro  osvobodili in poS*av'*1 na vodo. Potem  
so sedli van j, Mingo sP̂ Ct*ai. V elika Kača v 
sred i in  Ja sp c r na zad1'*1 ,n koncu. Mingo SC 
je  tru d il, da bi vodil K*nu Proti vzhodnem u 
bregu , onadva pa sta se eiTlu prev idno up i
ra la .
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Izmed gospa je bila ena soproga Orlova, tiha, drobna že
nica, ki je že navsezgodaj v polnem miru preskrbela, da je 
stalo vse, kar je bilo treba naložiti Sivčku, pred gradom na 
klopi, naročila hlapcu, da opravi dolgouha, in odposlala 
strica Pepeta. Potem pa je sprejemala v pritlični sobi poleg 
veže točno prihajajoče goste.: gospo Golovo z dvema hče
rama, gospo pl. Malijevo s hčerko in sinom in več mladih 
gospodov, večinoma študentov, bivajočih na počitnicah v 
bližnjem trgu ali sosednjih selih in gradičih.

Namenili so se danes na Kremen, dokaj visok hrib na 
vzhodu domače doline, ki mu vihunec diči majhna podruž
nična cerkev. Tudi kaplan je bil naprošen, da jim bere mašo 
tam gori, toda obetal je, da jih že pričaka pri cerkvi, ker mu 
je bil z doma pot tja priležnejši.

Počasi se je pomikala družba po gorskem kolovozu; bukev 
in kostanj sta širila košate svoje veje na desni in levi strani; 
pot pa je robilo leskovo in glogovo grmovje, iz katerega je 
sedaj tu, sedaj tam zletel vznemirjen kos ali vzplapotala 
plaha taščica. Mladi ljudje spredaj so hiteli naprej po dva, 
trije ali štirje skupaj, a sedaj in sedaj so zaklicali za njimi, da 
nikar tako burno. In potem so čakali sprednji, smejoč se in 
glasno govoreč, da so starejši prikorakali za njimi.

Maruša je tirala obloženega osla, ki so mu na vrhu polnih 
košar nadeli še razne zavijače in vrhnje suknje.

Poleg Maruše je stopal eden mladih gospodov, ki bi ga bil 
vsakdo spoznal na sto korakov za vseučiliškega dijaka kmet
skega rodu.

..Gospodična, pustite vendar meni tega osla!" je dejal, ko 
se je po kratkem postanku družba zopet pomikala dalje.

,Ah, kaj še! Ta je moj! Oh, ti Sivček, ti si moj!“ zavrne 
deklica na pol nejevoljno, na pol šaljivo.

„Utiudiio vas bo to tiranje! Glejte, saj ta neumna žival ne 
sluša in pot je čimdalje slabši!”

,Nič se ne bojte, gospod Vrbanoj," odgovori deklica, ,jaz 
ga že vem krotiti." Rekši nalahko udari po oslovem hrbtu z 
leskovko, katero ji je nedolgo urezal spremljevalec. Ddgo- 
uhec res skoči nekoliko dalje, tako da ga dohitita šele po 
kratkem teku, dočim se smeje in kriči zaostala družba za 
njima.

Vrbanoj, kakor ga je nazvala Maruša, prime uhanca za 
brzdo.

„Pa bi bil res skoraj ušel!“ sopne Maruša.
Potem korakata molče drug za drugim, Vrbanoj bolj 

skrbeč za žival, nego je očito treba, Maruša pa polglasno 
pevajoč za njim. S šibico je dražila in gladila osla po hrbtu.

Bila sta kakih petdeset korakov pred drugimi in za majh
nim ovinkom pota, ko se zdajci oglasi Maruša: ,Zakaj pa ne 
hodite z Julko, gospod Vrbanoj? ”

,Zakaj? ” ponovi ta, ne da bi se obrnil.
„Zakaj, da zakaj? Sicer -  do sedaj ste bili vedno z njo!” 
„Ako ni bilo drugih, ki so bolje kratkočasili gospodično 

Julko!“ meni ta suhotno.
„Hihi! Oh, ta Julka!“ se zasmeje deklica.
,Zakaj? Sedaj zopet jaz vprašam zakaj? “ se nasmehne 

tudi Vibanoj in na pol obrne k mladi deklici svoje lice, ka- 
žoče lahko rdečico.

,,Jaz bi ne povedala," deje deklica nekoliko počasno, „ali 
ta Julka je poredna, zlobna -  vi ne veste, kaj je storila!"

, fie,  res ne!“ deje Vrbanoj na pol začudeno,na pol rado
vedno, kaj ima pač otrok na srcu.

,3eveda ne veste! Toda povem vam: zapreti me je dala -  
tri ure zapreti! V gorenji sobi sem morala biti včeraj tri ure 
in ukazala je, da moram tisto neumno nemško pravljico -  
oh, saj sama ne vem, kaj je -  napisati najprej francoski, 
potem pa slovenski. Pomislite — tri ure sem pisala — no, pa 
kako! Maščevala sem se -  tako grdo sem pisala -  oh, kako 
grdo!“

„Pa zakaj ste bili zaprti? ” vpraša Vrbanoj obradoščeno. 
’,Prav po nedolžnem! Včeraj zjutraj sem bila doli na 

tratini pod gradom in Sivček, tale osel, se je tamkaj pasel; 
tako lepo je bilo pa sem ga zdajci zajahala in zdiijala sva po 
cesti proti vasi. Tam pa je naju srečal naš župnik. Jaz sem se 
smejala, on pa ne. On je šel prav tedaj k nam — no, in potem 
me je Julka zaprla. No, pa le počakajte, še nekaj vam po- 
vem!“

„Kaj pa še? “ reče Vrbanoj z glasnim smehom.
^Nič več se ne boste smejali! Vi ste tudi tako neumni, da 

Julki vse verjamete —“
„Hvala lepa!" zine Vrbanoj in zopet zardi.
,Da, da, vse verujete in da -  oh, kaj mislite, da ne vem?

Da ste najrajši blizu nje? Ali neumni ste, ko mislite, da je res 
tako dobra, kakor se hlini! Tri ure zaprta za nič in tisočkrat 
nič!“

,,Hej, halo,ho!“ kriče zadaj.
„Hej, halo!“ odgovori Vrbanoj, ne da bi ustavil Sivčka.
,Naj le vpijejo!" se zasmeje Maruška. „Čakajte, da vam 

vse povem!"
Vrbanoj je bil resnično radoveden in je zato gonil osla 

naprej.
,Se li spominjate, ko smo bili zadnjič v Rakitni, tam v 

tistem gozdiču -  slepo miš smo lovili -  in potem, ko smo šli 
domov, ste bili vi z Julko -  jaz sem vse videla -  saj je šla z 
menoj samo tista stara Golova gospodična, ki tako slabo vidi 
-  nihče drug ne hodi z menoj -  in tam sem videla, da ste vi 
dali Julki rdeč nagelj -  kajne? Recite, da ne!" 

r  Vsti trije, Sivček na sredi, so stopali sedaj drug poleg 
£ drugega, ker je bil pot širok, in Vrbanoj se ni mogel obrniti ^ 
* tako, da bi ne bilo videti izdajne rdečice na njega licu. ^
■ „Menda, menda!" reče glasno, šileč se na smeh.

^No, vidite, tako je! Dali ste ji rdeč nagelj, zvečer pri 
slovesu pa ji je gospod Pavel, ta, ki je pri Malijevih na počit
nicah, vaš prijatelj, dal tudi nagelj, toda -  belega. In veste li, 
kaj je storila ta Julka, ki jo imate za tako dobro? Tisti beli 
nagelj je vtaknila v kozarec vode in ga ima še vedno na oknu 
ter ga hodi duhat vsak večer, preden gre spat. Vašega pa ni 
nikjer!"

„Kam gaje dela? “ vpraša Vrbanoj skoro nehote.
„Kam? Zavrgla ga je, kaj drugega -  jaz ne vem,nisem ga 

videla. Vem le to, da vsak večer duha tisti beli nagelj.”
Vrbanoj stopa tako hitro, da ga Sivček in Maruša komaj 

dohajata.
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Tu je povedal Stezosledcu, kako sta se 

polastila čolna in da se je M ohikancu zgodila 
nesreča, kar je vse hudo potrlo. Kazalo je, da 
se ho odhod spet zavlekel, Stezosledec pa je 
žalostno, toda odločno izjavil, da ne bi bilo 
priporočljivo, če bi se le trenu tek  predolgo 
mudili. »Seržantu sem dal besedo, da mu v a r
no pripeljem  hčerko. Zato moramo takoj 
odriniti.«

slov. 
letovišče

prašek pro 
ti bolham

element
stopnišča v la č u g a

Mingo je  nekaj časa mislil, da bori samo 
s tokom, potem  pa je  le pogledal nazaj in 
sprevidel potegavščino. K akor tiger se je po
gnal Veliki Kači za v ra t in takoj nato sta 
spoprije ta  izginila v vodi. Jasper je bil zdaj 
sam  gospodar čolna in je  takoj i/.korislil tre 
nutek. P repustil je  D elavara njegovi usodi in 
z vsemi močmi zaveslal nazaj proti varnem u 
obrežju.
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Kratko življenje na veliki nogi
Drago Kostrevc. in Mira Pavšelj sta utem eljeno osumljena podpisovanja nepokritih čekov 

— Bančnike sta oškodovala za več kot 100 .000  dinarjev -  Oba v priporu

r

Minuli teden so v Novem mestu priprli 18-letnega Draga Kostrev- 
ca iz Šmihela pri Novem mestu in 21-letno Miro Pavšelj iz Družin
ske vasi. Utemeljeno sta osumljena, da sta z izdajanjem nekritih 
čekov oškodovala Jugobanko za 49.730, novomeško Ljubljansko 
banko pa za 61.000 din.

dežurni 
poročajo

n e p r e v i d n o  d e k l e t c e  -  v

torek, 16. januarja, je  7 -le tna  Diana 
Jambrošič iz Metlike šla peš po 
pločniku ob Cesti bratstva in enot
nosti. Nenadoma se je odločila, da 
bo stekla na drugo s traa  Sredi poti 
je deklico zadel z osebnim avto
mobilom Franjo Tučar, ki je pri
peljal iz Jurovskega Broda. Voznik 
nesreče ni mogel preprečiti. Diano 
je takoj odpeljal v zdravstveni dom, 
od tam pa so deklico poslali v novo
meško bolnišnico, kjer so ugotovili, 
da ima lažji pretres možganov.

TRČENJE NA LEDU -  Zvoni
mir Pohar iz Radeč je v torek, 16. 
januarja, popoldne vozil s tovornja
kom po regionalni cesti od Sevnice 
proti Tržišču. Pri Jelovcu mu je na
sproti pripeljal z avtobusom podjet
ja  „Goijanci“ Jože Miketič iz Zuni- 
čev. Voznika sta zavirala, na ledu pa 
ju je zaneslo, tako da sta trčila. 
Gmotne škode je za 58.000 din, 
medtem ko so jo  ljudje odnesli brez 

, praskice.

MED ZAVIRANJEM V PEŠCA
-  V sredo, 17. januarja zjutraj, je 
Anton Muc iz Gor.Lokvice vozil 
osebni avto od Metlike proti Rosal- 
nicam. Se na Cankarjevi cesti mu je 
nasproti pripeljal avto. Muc je začel 
zavirati, na spolzki cesti ga je za
neslo v desno. Zadel je v pešča Ilijo 
Šajatoviča iz Vejeija. Šajatoviča so 
odpeljali na zdravljenje v novome
ško bolnišnico.

V PET FICKOV -  V noči na po
nedeljek je bilo na Segovi v Novem 
mestu vlomljeno v pet fičkov. Nekaj 
škode je na kljukah, iz enega fička 
pa je nepridiprav odnesel tudi nekaj 
perila. Ga je že zeblo!

KURE S PETELINOM -  V noči 
na ponedeljek je bilo vlomljeno v 
klet Marije Kastelic v Muhaberu. 
Lakotnik ali morda celo sladokusec 
je odnesel 4 kure in petelina.

Kostrevc in Pavšljeva sta se 
spoznala pred nekaj meseci, ko 
je Kostrevc kot vajenec delal pri 
trgovskem podjetju Dolenjke, 
Pavšljeva pa je bila v službi v In
dustriji motornih vozil. Drago 
Kostrevc je konec oktobra lani 
uk zapustil, Mira Pavšelj pa je 
bila od začetka decembra v bol
nišnici. Decembra sta se naselila 
pri Pavšljevih v Družinski vasi. 
Sredi meseca sta se prijatelj in 
prijateljica sprla z Mirino mater
jo in odšla na popotovanje po 
Sloveniji in Hrvaški. Bonny in 
Clyde v žepni izvedbi.

V začetku so za življenje in 
zabavo zadostovali dekletovi 
prihranki, potem pa je dinarjev 
?manjkalo. S preostankom de

narja sta Darko Kostrevc in

SKRIVNOSTNO  
RUVANJE PRI 

BREŽIŠKEM GRADU
V torek, 16. januarja, so 

pripeljali v novomeško bol
nišnico hudo ranjenega 
28—letnega Alojza Drešaka 
iz Zakota pri Brežicah. Ugo
tovili so, da ima počeno lo
banjo in notranje krvavitve. 
Stanje se je še poslabšalo in 
Drešak je ponoči umrl.

Med poizvedbami so de
lavci UJV ugotovili, da je 
Drešak dan poprej hodil po 
brežiških gostilnah. Okoli 
21. ure je odšel proti gradu. 
Tam ga je našel na tleh neki 
občan in poklical zdravnika. 
Vse kaže, da se je Alojz Dre
šak z nekom zapletel v pre
tep, našli so namreč sledove 
ruvanja.

0DHLDLI LISTI

£
Resnične zgodbe ljudi, ki so si vzeli življenje

Na Trški gori so doma vino, 
apnenec in revščina. Ljudje so se 
sedaj po osvoboditvi nekako zna
šli, skoraj od vsake hiše imajo ne
koga v mestu v tovarni ali v kaki 
drugi službi. Od Trške gore dalje 
na vse strani je  svet prav tak, 
apnenčast in brez dobre zemlje, 
kjer uspeva na prisojnih straneh 
trta, na senčnatih pa redek mešan 
gozd.

Brat in sestra
Blizu Trške gore je zidanica, 

kjer gospodaija ni več, ker ga je 
vzela vojna. Ostala je mati s sedmi
mi otroki. Skraja nepreskrbljeni so 
le počasi odraščali, nekateri so si 
preskrbeli službe, drugi pa so še 
hodili v šolo. Starejši otroci so po 
malem pomagali domu z denarjem 
in kakim priložnostnim darilom, 
daje bilo življenje znosnejše.

Starejša sestra Minka in najsta
rejši brat France, ki oba nista ime
la dosti nad dvajset let, sta šla na 
Gorenjsko v službo in si našla delo

v tovarni. Zaslužila sta nekaj, 
pomagala domačim, sama si nista 
privoščila kaj posebnega. Skupaj 
sta stanovala, skupaj sta hodila na 
kakšno redko zabavo ali v kino, v 
javnem  pa sta bila doma in kova
la načrte za bodočnost. Redko sta 
obiskala dom, ker je pač vožnja 
precej stala; pa tudi predaleč je bi
lo in drugi dan sta bila utrujena v 
službi. O praznikih pa sta skoraj 
redno prihajala domov.

Tako sta prišla domov tudi za 
novo leto. Prinesla sta s seboj dari
la za mater in mlajše bratce in 
sestrice, prinesla sta tudi doživetja 
in zgodbice iz tujega kraja, pri
nesla sta tudi veselje in prijetno 
razpoloženje. Kakor povsod so tu 
di v domači hiši praznovali novo 
leto kar se da veselo. Ob zvokih 
harmonike so se mladi ljudje za
vrteli, prišli so sosedje, vina je bilo 
obilo, pa tudi potic in mesa. Pri
jetno razpoloženje je trajalo vso 
noč na Silvestrovo, ves dan novega 
leta in še precej pozno v noč. Na
slednji dan se je veselje nadaljeva-

Mira Pavšelj odprla tekoča ra
čuna pri Jugobanki in novo
meški Ljubljanski banki. V roke 
sta dobila čekovni knjižici.

S čeki sta dvigovala gotovino 
in plačevala tako imenovane go
stinske storitve. Iz tistega, kar 
jima bo bržkone povedal javni 
tožilec, je mogoče sklepati, da 
sta se Drago in Mira na račun 
čekov tudi oblačila, potovala s 
taksiji in se dobro imela v slo-

SMRT V HLEVU
V nedeljo zvečer so v hlevu 

pri konju našli mrtvega 70-let- 
nega Janka Mrgole ta iz Telč 13. 
Mrgole je šel okoli sedme zve
čer napajat živino. Jože Dule, 
ki je prišel v hlev za njim, gaje 
našel pod konjem. Domači in 
Dule so odnesli Mrgoleta v hišo 
in ga skušali spraviti k sebi. Po
klicali so tudi zdravnika, ki pa 
je ugotovil smrt zaradi poškod
be glave. Vse kaže, da je Mrgo
le tu v hlevu spodrsnilo, padel je 
na jasli, od tam pa pod konja, 
ki ga je s kopitom udaril po gla
vi.

RAZBITA GLAVA IN 
ZLOMLJENI NOGI

Ponedeljek ie bil nesrečen 
dan za avtoprevoznika Staneta 
Švajgerja iz Črnomlja. Ko je 
pregledoval tovor zavornih bob
nov, se je tovornjak prekucnil, z 
zaboji tovora je padel na zemljo 
tudi Švajger. Nesreča je hotela, 
da je eden od zabojev padel 
nanj in ga hudo poškoval. Ima 
rane po glavi in zlomljeni obe 
nogi. Zdravijo ga v Novem 
mestu.

NEPREVIDNA ŽENICA
Senovčan Dragutin Radej je 

v petek vozil z osebnim avtom 
po regionalni cesti od Krškega 
proti Sevnici. Ko se je pripeljal 
na Valvasorjevo nabrežje, je 
skušala pred njim iznenada 
prečkati cesto 86—letna Marija 
Kostrevc iz Krškega. Radej je 
ženico kljub zaviranju zadel in 
zbil na bankino. Ker je nekaj 
narobe z nogo, so Kostrevčevo 
odpeljali k zdravniku.

NAŠLI 21 
NEMŠKIH 

ROČNIH BOMB
Minuli četrtek je Franc 

Sabotin iz Srednje vasi pri 
Semiču našel v gozdu pri va
si več ročnih bomb. Ko so si 
kraj najdbe ogledali še milič
niki, so odkrili pod mahom 
in zemljo še 21 nemških roč
nih bomb. Poskrbeli so za 
uničenje.

lo, dokler ni po kosilu prišel čas 
odhoda. Minka in France sta se 
nekako s težavo poslovila od 
matere in mlajših bratov in sester. 
Slovo, ki bi moralo biti prisrčno 
in vedro, je postalo nekam čudno 
žalostno in solzno. Vsak s svojim 
kovčkom in neizogibno čutaro 
dolenjskega cvička sta se v družbi 
s sosedi in prijatelji napotila v 
smer proti Novem mestu.

V vasi pred Novim mestom je 
gostilna, kjer se vsak mimoidoči 
rad ustavi, posebno pa še, če je 
praznik. Gostilna stoji tik ob cesti, 
pod cesto pa se vije temnozelena 
Krka, ki ima prav tam breg dosto
pen. Tudi naša družba ni mogla 
mimo gostilne. Bil je lep sončen 
dan. Spet se je oglasila harmonika, 
na mizi se je pojavil cviček, druž
ba je zaplesala. Kako uro so se ta
ko zabavali.

Potem je France predlagal, da 
bi šli do Krke, se malo ohladili na 
svežem zraku in na bregu zaplesali 
ob harmoniki. Morda so zaplesali 
le enkrat. Gostje v gostilni se za to 
niso posebno zanimali. Po plesu 
sta si brat in sestra nekaj pošepni- 
la, stopila prav na breg Krke in se 
pognala vanjo. Očividci so zaklica
li na pomoč. Krka je bila mrzla, le 
rahlo je šumelo. Oba sta bila ne- 
plavača. Reka ju je vzela vase. 
Nekdo je stekel po čoln. Cez ka
kih deset minut so ju potegnili na 
breg, nekdo se je znašel in začel z 
umetnim dihanjem. Bilo je pre
pozno. Zdravnik, ki je prišel na 
mesto, je ugotovil le smrt.

Nihče ni vedel, zakaj sta si kon
čala življenje. Skrivnost sta od
nesla s seboj, nasilno onemela usta 
ju ne bodo izdala.

Dr. B O.

venskih in hrvaških hotelih. 
Njuno življenje se je sprehajalo 
na veliki nogi.

Drago Kostrevc je 14. januar
ja kupil na ljubljanskem avto
mobilskem sejmu tudi rabljen 
avto. Zanj je odštel 16.000 din. 
Tri dni kasneje sta se Kostrevc 
in Pavšljeva naselila v novo
meškem hotelu Metropol. Re
ceptorska služba očitno dela 
odlično, takoj so ju izsledili in 
priprli.

PO DOLENJSKI 
DE2ELI

•  Po precej dnevih so v če
trtek ugotovili, da je bilo vlom
ljeno v neki zagrebški vidend pri 
Brežicah. Nepridipravov je mora
lo biti več. Popili so precej piva, 
vina se niso dotaknili.

•  Minuli četrtek je Matija 
Perla iz Tribuč 'na železniški po
staji v Novem mestu miroljubno 
čakal vlak za v rodno Belo kra
jino. Pa mu pristopi možak, po
tegne nož in zahteva uro. Ko je 
Perla iztegnil roko, da bi se noža 
ubranil, mu je ropar spretno 
izmaknil uro in zbežaL Koliko je 
ura, je zanimalo 21-letnega 
Miho Hudorovca, ki mu pravijo 
tudi Zuti. Prebival je  v Žabjeku, 
zdaj je v priporu in prešteva 
minute, ure in dneve do srečanja 
s pravico.

•  Občan iz Vinice je v petek 
zvečer parkiral avto pred resta
vracijo Grad v Črnomlju. Okoli 
polnoči je fičko zginil, toda glej, 
naslednjega dne se je vozilce spet 
znašlo pred domačo viniško 
hišo. Lahko bi rekli, da si takih 
tatov še želimo. Če je sploh bil 
tat.

MOTIKA ZOPER 
OKNA IN VRATA

Ko je v ponedeljek zvečer 
Marija Zmajšek prišla domov, 
stanuje Ob Težki vodi v Novem 
mestu, je zgroženo ugotovila, da 
so na hiši razbita vrata in okna. 
Poklicala je miličnike, ki so so
razmerno kmalu ugotovili, da ne 
gre za vlom. Boris Sarič (20 let) 
iz Šmihela se ga je samo prepro
sto napil, pograbil motiko in se 
iz še neznanih razlogov polotil 
oken in vrat, ki so v lasti Marije 
Zmajšek. V kazenskem zakonu 
je člen o poškodovanju tuje last
nine.

ZGODOVINSKI POSNETEK — V Novem mestu javnih tele
fonskih govorilnic ni na pretek, pa še tiste, ki so, morajo 
predvidevati, da telefonski imeniki niso večni. Ostanke enega 
od poslednjih je skorajda po koščkih zbrala tudi kamera. 
(Foto: J. Pavlin)

Tožnik postal obtoženec?
Po mnenju novomeškega sodišča združenega dela je No- 
votehna Dragutinu Ladešiču zakonito odpovedala de

lovno razmerje

Sodišče združenega dela v Novem mestu je odločilo, da trgovsko 
podjetje Novotehna iz Novega mesta ni nezakonito odpovedalo 
delovnega razmerja svojemu uslužbencu Dragutinu Ladešiču iz 
Blatnika pri Črnomlju.

So se postaje 
milice spremenile

v hotele?
16. januarja popoldne so 

metliški miličniki pridržali do 
iztreznitve 29—letnega Antona 
Kralja iz Geršičev, ki se je moč
no opit pretepal z nekim go
stom v Mercatoijevem bifeju v 
Metliki.

Istega dne so šentjemejski 
miličniki preskrbeli prenočišče 
40—letnemu Borisu Brajdiču iz 
Mihovice. Brajdič je pijan pre
tepal svojo ženo, nato pa se je 
sprl še s sosedom Bojanom 
Jurkovičem.

V torek so imeli tudi delo 
trebanjski miličniki, ki so mo
rali pridržati do iztreznitve 
24—letnega Dušana Trataija z 
Rakovnika. Ta je popoldne pri
šel v Javornikovo gostilno, raz
bijal steklenino in zmerjal žen
ske.

DAn kasneje, 17. januarja 
zvečer, so si pregibali sklepe 
krški miličniki, ki so spravili na 
hladna 24-letnega Esada 
Hodžara iz Krškega. Hodžar je v 
Bobičevi gostilni razgrajal in 
klical na pretep, vendar gosti 
niso bili za to, raje so poklicali 
može postave.

Sevniški miličniki so v petek 
zvečer pridržali do iztreznitve 
Konrada Sirka iz Sevnice.Moč
no vinjen se je pretepal s sose
dom.

Sodišče v obrazložitvi odločbe 
navaja, da je bil Ladešič več kot dve 
leti vodja oddelka v skladišču Novo- 
tehne v Bučni vasi. Iznenada mu je 
padel na ramena očitek, da je omo
gočal popivanje delavcem v skladi
šču, ki izkupička od odpadnega bla
ga, ki so ga peljali na Dinos, niso 
vložili v sindikalno blagajno. Denar 
so delavci porabili za malice. Na
dalje je Novotehna Ladešiču očitala, 
da je samovoljno znižal ceno odpad
nega materiala in ga potem sam ku
pil, ter da si je dal izplačevati vse 
stroške prevozov na delo (iz Črnom
lja), čeprav je zaradi študija večkrat 
prenočeval v Novem mestu, kjer je 
imel sobo. Zaradi vsega tega je 
Novotehna Dragutinu Ladešiču od
povedala delovno razmerje.

Ladešič se je zatekel na sodišče 
združenega dela in trdil, da se je od
padni material prodajal za malico že 
pred njegovim nastopom za vodjo 
oddelka, da je odpadno železo res 
kupil zase, dogovorili pa so se za 
ceno. Kar pa se tiče neopravičenih 
plačil prevoza na delo je Ladešič po
vedal, da je moral biti zaradi študija 
na višji šoli v Zagrebu pravočasno na 
predavanjih. Iz Zagreba do Črnom
lja je dolga pot, zato si je v Novem 
mestu najel sobo. Najemnina je bila 
višja kot je znašalo nadomestilo za 
prevoze na delo.

Novotehna pa je menila, da bi La
dešič kot vodja enote moral poslo
vati pravilno. Ne bi smel dovoliti, da 
gre izkupiček od odpadnega mate
riala za malice in pijačo (zaradi tega 
se je bojda v enoti Novotehne raz
paslo pijančevanje), poleg tega pa si 
ne bi smel sam (brez komisije) zni
žati cene odpadnega materiala. La
dešiču so tudi očitali, daje  prejemal 
nadomestila za prevoze na delo (kot 
da bi se vozil iz Cmomlja), čeprav 
se ve, da je večkrat na mesec pre

nočeval tudi v Novem mestu, kjer je 
imel najeto sobo.

Sodišče združenega dela je bilo 
mnenja, da je Ladešič s svojim delo
vanjem in ravnanjem vsekakor kršil 
delovno disciplino. Zlasti s tem, ko 
si je samovoljno določil ceno odpad
nega železa. To železo je tudi od-
p e lja l, č e p ra v  o  te m  n i p o p re j o d -
ločala pristojna komisija. Zgodilo se 
je celo, da pristojna delavka v do- • 
bavnico ni hotela vnesti zneska ce
ne, pač pa je to storil Ladešič sam. 
Listino je podpisal dvakrat: kot 
prevzemnik in kot predstavnik Ugo- 
vine. Slednja se (mimogrede rečeno) 
od njegovega početja ograjuje.

Po mnenju sodišča, ki mu je pred
sedoval Vladimir Bajc, je Ladešič 
grobo kršil načela trgovskega poslo
vanja. Gre za ravnanje, ki ni v skladu 
s socialistično moralo, niti ne z na
čeli, kako postopati z družbeno last
nino.

Po mnenju sodišča se Ladešič ne 
more sklicevati na (morda res) nega
tivno prakso, ki jo je (morda) pre
vzel od svojega predhodnika. Tudi 
ni prav, da je Ladešič res samo 
enkrat ali dvakrat na teden prejemal 
nadomestilo za prevoz na delo, ko 
vendar ves mesec ni stanoval doma. 
Če bi bil Ladešič res tako zagret za 
pravico, kot je videti iz njegovega 
predloga, bi ravnal drugače.

Sodišče združenega dela skratka 
meni, da je Novotehna Dragutinu 
Ladešiču zakonito in upravičeno 
odpovedala uelovno razmerje. Tako 
je Ladešič iznenada postal (če temu 
lahko tako rečemo) iz tožnika ob
toženec. Sodišče združenega dela je 
namreč pralo Novotehnino perilo na 
Ladešičevo željo.

Dragotin Ladešič se je zoper od
ločbo novomeškega sodišče združe
nega dela pritožil na ustrezno repub
liško sodišče.

r a

VŽGALE SO SE SAJE -  16. ja- 
nuaija se je začelo močno kaditi na 
podstrešju Uhlove hiše na Ragovski 
cesti. Ko so si stanovalci zadevo 
ogledali, so ugotovili, da v pod
strešni sobi gori divan, na podstrešju 
pa tram. Takoj so začeli gasiti, na 
pomoč so prihiteli tudi gasilci. Pla
mene so zadušili. Pri ogledu so ugo
tovili, da so se vžgale saje v dimniku 
in pršele na vse strani.

DOTRAJAN DIMNIK -  Minuli 
četrtek je gorelo gospodarsko po
slopje Karla Giovanettija v Krmelju. 
Zgorelo je ostrešje in okoli 3 tone 
sena. Škodo cenijo na 30.000 din. 
Ogenj so zadušili gasilci iz Krmelja. 
Goreti je začelo pri dimni cevi, k ije

speljana skozi podstrešje, kjer je bilo 
seno. Omenjenega dne so kurili v 
spodnjem prostoru v kotlu za svinje. 
Iz dotrajane betonske dimne cevi so 
padle na seno iskre in rodile rdečega 
petelina.

PRETESNO SREČANJE -  V 
petek popoldne je Ivan Omerzu iz 
Dečnega sela peljal od doma proti 
Brežicam. V Glogovem Brodu mu je 
nasproti pripeljal s tovornjakom 
Franc Koren iz Gaberja pri Tržišču. 
Zaradi zaviranja je pred srečanjem 
tovornjak zaneslo v levo. Avtomo
bila sta trčila. Škoda ni velika, voz
nika osebnega avtomobila in njego
vo ženo pa so odpeljali v brežiško 
bolnišnico.
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G E T R T K B V  IN T E R V JU
Vsaka vas bi rada trgovino

Jarnovič: ,.L etos se ukvarjamo z gradnjo trgovskih 
lokalov, za bodočnost pa so prva skladišča"

Zadnjih osemnajst let pre
življa dobre in hude čase v 
Mercatorjevem kolektivu v 
Novem mestu Ciril Jarnovič 
in zadnje dve leti tudi kot 
direktor tozda Standard. Ne
malo kritičnih besed je že 
slišal in nemalo zabavljanj na 
sestankih, ker s trgovino 
zadnja leta potrošniki niso 
zadovoljni. Kritika leti vse
vprek. Pa vendar. .  . Vse 
kaže, da bo leto 1979 pre
lomnica v dosedanjem trgov
skem mrtvilu. Na gradnjo se 
pripravlja več kolektivov, 
Mercator pa ima tudi že

nje poslovne stavbe, oziroma 
za dozidavo 250 m2 površin. 
Samopostrežnico, ki je ob
čutno premajhna, bi radi po
večali tako, da bi bila izbira 
blaga boljša.11

— Kaj pa v mestu samem, 
ne bo nikakršnih sprememb 
v doglednem času?

„Tu imamo zaplete z do
zidavo in povečavo blagovni- 

Glavnem trgu. Tace na Glavnem trgu Ta ♦  ZDR^^iTVONA ENEM MESTU -  Gradnja novega zdravstvenega 
trgovska hiša posluje 10 let, . .  j oma nasproti kandijske bolnišnice kar dobro napreduje. Nedavno 
vemo Ha ie nremaihna m da ♦  ^  je več zdravstvenih služb iste stroke iz splošnega zdravstva

in bolnišnice že odločilo za skupno poslovanje, poslovanje ce
lotnega zdravstva na enem mestu pa bo v bodočnosti tudi v prid tej 
odločitvi. (Foto: R. Bačer)

Ciril Jarnovič: „Po letu
1980 bomo morali najprej 
zgraditi skladišča za grosi
stično prodajo, ker je to vsaj 
tako pomembno kot kakšna 
trgovina.1*
konkretne gradnje pred se
boj.

— Katere trgovine bo vaš 
kolektiv letos začel graditi, 
kje in kaj bodo nudile?

„Najbolj zahtevna in naj
večja gradnja bo na Cesti 
herojev, kjer je Pionir že od
prl gradbišče. Tu bo trgovski 
objekt obsegal 2880 m2 po
vršine, v njem pa bodo imeli 
samopostrežno trgovino, 
bife ter salon pohištva, belo 
tehniko ter vse drugo, kar 
spada pod geslo „vse za 
dom!“ V stavbi bo vrh tega 
ekspozitura Ljubljanske ban
ke, pogovariamo pa se tudi 
za tobačni kiosk. Projekt je 
izdelan, vse je urejeno, zdaj 
je odvisno v glavnem le od 
Pionirja, ki bo pozidal celo
ten kompleks. Trgovino bo
mo gradili tudi v Gotni vasi 
pri mostičku. Za ta objekt je 
lokacijska dokumentacija iz
delana, teče postopek za pri
dobitev zemljišča. Tu bo 
manjša trgovina preskrboval
nega značaja. Računamo, da 
bo letos izdelan celoten pro
jekt in da bodo opravljena 
vsa pripravljalna dela, v letu
1980 pa bi začeli eraditi. 
Tretja gradnja bo v Šentjer
neju, kjer pridobivamo loka
cijsko dovoljenje za poveča-

vemo, da je premajhna in da 
bi morali imeti bogatejšo iz
biro, pa doslej nikakor ni
smo mogli priti skupaj s 
predstavniki spomeniškega 
varstva, ki imajo svoja stali
šča, mi pa svoja. Vse kaže, 
da bo to  s posredovanjem 
občinske skupščine kmalu 
urejeno. Pozidali bi radi 
škrbino v uličici, ki gre od 
Glavnega trga do frančiškan
ske cerkve, posegli pa bi s 
tem tudi v stavbo (disco 
klub), ki je pod spomeni
škim varstvom. Lani smo na
ročili študijo pri Projektiv
nem biroju v Krškem, zdaj 
bomo skušali stvar urediti. 
Pridobili bi 1200 m2 površi
ne za prodajo blaga, spodaj 
pa bi imeli skladišča. V iz
praznjenem zdajšnjem salo
nu pohištva (ko se bo selil 
na Cesto herojev) pa še ni 
povsem določena vrsta trgo
vine. Ena izmed možnosti, 
za katero se ogrevamo, je, da 
bi tam prodajali konfek- 
cijo.“

-  Vemo, da so oddaljena 
naselja ob mestu in kot 
mnoge krajevne skupnosti in 
vasi močno zainteresirane za 
odprte trgovine, pa tega ni
kakor ne dosežejo. Ali pri
hajajo tudi k vam in kaj jim 
rečete?

„Veliko imam takih 
obiskov in tudi pismenih ob
vestil, da bi radi trgovino. 
Skoro vsaka vas jo  želi. Ne 
rečem, da je tudi ne potre
buje, ampak ni možnosti, da 
bi povsod gradili lokale. Za
dostiti moramo predpisom 
glede gradnje lokalov, kar pa 
veliko stane. Poudariti mo
ram tudi to, da ima zadnje 
čase banka veliko več razu
mevanja za trgovino in da 
smo dobili na primer za 
gradnjo na Cesti herojev pre
cej kreditov, ampak morali 
jih bomo odplačevati. Ne 
moremo se zadolževati več, 
kot zmoremo. Pri teh po
govorih s krajani različnih 
koncev pa ne bi bilo odveč 
boljše sodelovanje celotne 
trgovine. Da bi tudi za v bo
doče vedeli, v kateri kraj se 
bo kdo usmeril."

R . B A G E R

V 9
a r i

Družbeno usmeriti 
mednarodne stike

Programi ze leto 1979
Koordinacijski odbor za med

narodne stike pri občinski konfe
renci SZDL Novo mesto je 18. ja
nuarja obravnaval lansko mednarod
no aktivnost družbenopolitičnih 
organizacij, delovnih organizacij in 
društev ter ugotovil, da ni bila tako 
bogata kot katero leto poprej. Pre
mor je bil zlasti v sodelovanju z za- 
hodnonemškim mestom Ditzin- 
genom. Zelo aktivna je bila občin
ska organizacija ZSMS, pa tudi RK 
in TVD Partizan (sodelovanje v 
Igrah brez meja!), pri čemer pa je 
treba dodati, da morajo nekatere 
dosedanje, sicer uspešne oblike so
delovanja prerasti raven osebnih sti
kov. Odbor je odobril programe so
delovanja v letu 1979, pri čemer je 
naglasil, da je treba razvijati zlasti 
konkretne oblike sodelovanja, jih 
družbeno usmeriti in jim jasno do
ločiti cilje.

Bo spet golob na strehi?
Komunalna skupnost ima v načrtu obsežna dela, ampak če  tozdi ne bodo dajali doge 

vorjenega odstotka, bodo prihodki — kot lani -  ostali le papir brez vrednosti

Obširni programi krajevnih skupnosti, že načrtovane gradnje 
cest, kanalizacij in dmgih objektov so odvisni od tega, če bo zbra
nega dovolj denarja. Tudi velikopotezni načrti pri zbiranju obvez
nic od posojila za ceste imajo veliko vlogo. „ČE“ pa je velik 

jod, so rekli včasih . . .
Stavča vas. Rezerviranih pa naj 
bi bilo še poldrugi milijon di
narjev za sofinanciranje gradenj 
in asfaltiranje cest, ki sicer ni
majo mestnega značaja, jih pa z 
veliko požrtvovalnostjo gradijo 
krajevne skupnosti.

Pri rekonstrukcijah cest pred
lagajo povezavo med Belo 
cerkvijo in Vinjim vrhom, Pre
volami in Gradencem, Od Ždi- 
nje vasi čez Trško goro na 
Grčevje ter povezavo Goriške 
vasi z Zagradom in vasjo Dole. 
V predlogu je zapisanih še več 
manjših vzdrževalnih in drugih 
del, medtem ko dodatni dogo
vorjeni program obsega samo tri 
gradnje cest, in sicer: R atež- 
Gabije, Škrjanče—Ruperč vrh 
ter Dol. Toplice—Sušice. Prav te 
pa so izrecno odvisne od tega,

. če bo na domačem terenu zbra-_ 
nih toliko obveznic, kolikor je 
bilo obljubljeno.

kratkem bodo po krajev
nih skupnostih začeli obravna
vati program samoupravne 
komunalne skupnosti za leto 
1979, v katerem imajo po druž
benem planu občine prednost 
vlaganja v naloge skupnega po
mena, vlaganja v urejanje naselij 
mestnega značaja in nato nalož
be v lokalno cestno omrežje.

Med prednostne naloge skup
nega pomena je šteti sofinanci
ranje ureditve Ceste herojev od 
križišča pri novi banki do 
mosta v Ločni; modernizacijo 
cest Dvor—Kočevje in Prinovec- 
—Šmarjeta, prestavitev ceste 
Bršljin-Muhaber. Del sredstev 
je predvidenih še za prestavitev 
pokopališča v Novem mestu in 
ureditev smetišča z dovozno 
potjo v Leskovcu pri Brusnicah 
ter za ureditev mestne tržnice. 
Za vse navedeno bi morali imeti 
na razpolago blizu 25 milijonov 
dinarjev.

Pri predvidenih sredstvih za 
urejanje naselij mestnega znača
ja je najvišja postavka prihodek 
iz prispevka od uporabe mest
nega zemljišča. Ta sredstva so 
namenjena za čiščenje ulic in 
trgov, za vzdrževanje javne raz
svetljave in za dokončanje že * 
začetih del ob lanski konferenci 
mest.

Pri pomembnih gradnjah 
lokalnega značaja sta v planu 
gradnja mosta v Meniški vasi in 
pa gradnja ceste Veliki Cero
vec — Vrhe pri Dolžu. Za 
modernizacijo cest so predlaga
ne naslednje: Ratež—Brusnice, 
cesta skozi Gabrje, Ivanja vas— 
Mirna peč do železniške posta
je, Šmarje-Cerovi log-Orehovi- 
ca—Mokro polje, Bršljin—Preč- 
na-Straža ter Žužemberk-

Kar je sklenjeno, naj drži
Besedo odgovornost bom o poslej večkrat slišali — Komite je sklenil, da je potrebno na 

vseh ravneh doseči izpolnjevanje sklepov in dogovorov

POVSOD IZBOLJŠAVE
Letos bodo v novomeški občini 

zgradili osem transformatorskih po
staj: na Pristavi pri Podgradu, Cika- 
vi, v R si pri Straži, na Selih pri Do
lenjskih Toplicah, Javorovici, v Ve
likem Banu, Škocjanu in Dolenjem 
Maharovcu. Do vseh postaj bodo na
peljani tudi priključni srednjenapc- 
tostni daljnovodi. Nizkonapetostno 
omrežje na Trški: gori v Ždinji vasi, 

Karlovcih, Herinji vasi, Pahi, Grčev- 
ju in Straubcrku pa bodo obnovili. 
Prav tako bodo obnovili omrežje na 
Drganjih selih, Potovem vrhu in v 
Šmihelu. Letos bo prišla na vrsto 
tudi gradnja razdelilne transforma
torske postaje v Gotni vasi, hkrati 
pa bodo napeljali ustrezne daljno
vode visoke in srednje napetosti. Za 
načrtovano razdelilno postajo na 
Hudem pri Novem mestu pa bodo 
pripravili dokumentacijo.

17. januarja je na prvi letošnji seji komite občinske konference 
ZK v Novem mestu sprejel polletni delovni načrt komiteja in kon
ference, obenem pa sprejel zadolžitve v akcijskem programu za 
uresničevanje nalog, ki jih je sprejelo predsedstvo CK ZKS in zade
vajo gospodarsko politiko.

Široka družbenopolitična akcija 
Za dosledno in odgovorno uresniče- 
vanje stališč in sklepov, ki zave
zujejo komuniste pri uresničevanju 
Politike gospodarskega in druž
benega razvoja je že stekla prek vseh 
osnovnih organizacij in aktivov. Prav 
*j*ko se v akcijo vključuje občinska 
»upščina z izvršnim svetom pa sin
dikat, ki bo vodil akcijo v zdru
ženem delu. Povsod jc potrebno naj
resneje oceniti triletno obdobje, 
ugotoviti vzroke morebitnih neuspe- 

ov’ jih analizirati in sprejeti stabili
zacijske programe.

P o tre b n o  pa  j e  te obravnave in 
Program e sestavljati k o n k re tn o  v 
številkah, b rez  ,,naj b i“ in p o d o b n ih  
^ z .  P rilo žn o st za te h tn e  obravnave 
so tud i p ri zak lju čn ih  ra č u n ih , o k a 
terih b o d o  m orali povsod v naj

krajšem času reči svojo besedo de
lavci.

V delovnem programu za prvo 
polletje 1979 jc zajetih tako za ko
mite kot za konferenco veliko na
log. S politično akcijo skuša ZK 
prodreti na vsa področja družbenega 
dogajanja v občini, zlasti pa tam, 
<jer se zatika. Po sprejetem delov
nem programu je predvidena vsak 
mesec seja konference, medtem ko 
lio moral komite zasedati tudi po 
Jvakrat na mesec.

Komite je ob tej priložnosti raz
pravljal tudi o možnosti, da bi glede 
na velike potrebe po novih šolskih 
stavbah v osnovnem in srednjem šol
stvu in potrebe po raznih gradnjah v 
icrajevnih skupnostih začeli akcijo 
za uvedbo novega referenduma za

krajevni samoprispevek, ko sc bo 
sdajšnji iztekel.

KDOR iN VESTI RA, 
NAJ VEC DA

Več delovnih organizacij v No
vem mestu, predvsem pa sta IMV in 
„Krka nosilca ogromnih naložb v 
nadaljnji razvoj, se bo po dograditvi 
tovarniških objektov in morda še 
stanovanj za zaposlene znašlo pred 
novimi težavami: ne bo šol za otro
ke teh delavcev, na trgovin in nc 
drugih potrebnih objektov v novih 
soseskah. Zadnje'čase so na več se
stankih predlagali, naj bi zlasti večji 
investitorji obvezno namenili dolo
čen odstotek sredstev od celotne 
investicije za gradnjo takih objek
tov. To sc zdi občanom še malen
kosten prispevek v primeri s sred
stvi, ki gredo pri vsaki večji inves
ticiji bodisi na račun sprememb med 
gradnjo ali muh projektantov.

KER 
NI M UNA . . .

Mlin v Rumanji vasi jc po na
logu inšpekcijskih služb že nekaj 
časa zaprt, tako je celotna Top- 
liška dolina ostala brez mlina. 
Ljudje moko in kruh kupujejo, 
medtem ko z žitom krmijo ži
vali. Tako gospodarstvo je kaj
pak zelo kratkovidno, še manj 
pa donosno. Ljudje se tega zave
dajo, ampak ne vidijo drugega 
izhoda, kot prositi za pomoč 
krajevno skupnost.

Novost v letošnjem financira
nju pa je program enote za ure
janje stavbnih zemljišč, ki je 
dejavnost posebnega družbene
ga pomena in naj bi imela na 
razpolago okrog 38 milijonov 
dinarjev. Skupno z enoto za 
komunalo je planiranih 135 
milijonov dinarjev prihodka. 
Če . . .  Če bodo v tozdih dobro 
poslovali, če bodo imeli doho
dek, da ga bodo dali SIS, potem 
se bo gradilo po vsej občini. V 
nasprotnem primeru pa ne pa
dejo v vodo samo načrti znotraj 
tovarniških ograj. Kazno je, da 
tega dejstva vsi še ne poznajo.

R. B.

T A JN IK  JE  
N A JT E Ž E  BITI

Krajevne skupnosti v novomeški 
občini po podeželju težko dobijo 
tajnika, kajti ti posli so najbolj zah
tevni, pa zelo različno vrednoteni. 
Ponekod dajejo občasne nagrade za 
vso pisarijo in števlna pota, ki jih 

mora tajnik opraviti. Ponekod da
jejo mesečne nagrade, ni pa delo 
nikjer plačano „po resničnem de
lu", zato se največkrat te funkcije 
občani ogibajo. V večini krajevnih 
skupnosti so prepričani, da je obseg 
nalog čedalje bolj zahteven, da brez 
plačanega tajnika ne bo šlo. Če bo 
iz te moke kaj kruha, je težko reči, 
kajti sredstva krajevnih skupnosti so 
prepičla, da bi jih lahko žrtvovali za 
osebne dohodke. Letošnji proračuni 
še niso znani.

Nikoli ni pozno
Ko je dr. Miro Vodnik pred 

kratkim končal specializacijo iz 
splošne medicine, so mu znanci 
precej segali v roke s čestitkami. 
Ni namreč vsakdanje, da bi 
zdravnik, ki ima za seboj več kot 
trideset let prakse in se tako re
koč že pripravlja na upokojitev, 

še študiral Dr. Vodnik je na Do
lenjskem najstarejši zdravnik, ki 
se je študija lotil in ga tudi 
uspešno končal.

„Clovek se uči vse življenje," 
je rekel. „Mislim celo, da študij 
pomlaja.'1 Kot zdravnik se je v 
rodnem Novem mestu pojavil le
ta 1952. Sprva si je že po stažu 
nabiral izkušnje na kirurškem, 
nato na intemističnem oddelku 
splošne bolnišnice, potem pa je 
več kot 25 let opravljal službo 
splošnega zdravnika. Vajen je ne
prespanih noči in terenskega de
la.

,,Zdaj so dežurstva prav redka 
v primeri s časi pred petnajstimi 
in še več leti, ko sva s pokojnim 
dr. Adom Spilerjem dežurala 
vsak po pol meseca.1*

Dr. Vodnik pa je občanom 
znan tudi kot dober tenorist. Že 
toliko let poje v zboru „Dušan 
Jereb", da si je prislužil Galluso
vo značko. V prostem času pa je 
najraje v naravi, zato se je zapisal 
še k lovcem.

„Zdravila so za resnično bol
ne, sicer pa je bolje uživati 
naravna sredstva,“ meni spe
cialist dr. Vodnik

Se ves mladosten se vozi s ko
lesom, plava in čolnari, prepeva 
in pešači. Pravi, da je bil kot 
otrok večkrat hudo bolan, kot 
odrasel pa ne več. „Za ohranitev 
zdravja je najvažnejša prirodna 
prehrana, v kateri mora biti vseh 
pet osnovnih sestavin, od 
maščob do zelenjave. Soli na
sploh uživamo preveč, kar ško
duje. Dovolj bi bilo odraslemu 
na dan zaužiti 2 gr soli, nekateri 
pa je pojedo petkrat več."

Svoje zdravje pa dr. Vodnik 
ohranja tudi z medom in uživa
njem limon. C e bi po njem sodi
li, potem se ta recept odlično 
obnese.

Novomeška kronika
RAZLIČNI KOMENTARJI -  

Pred dnevi se je na gostišču „Ro-

ClLJI SO 
ZASTAVLJENI

Polovica šolskega leta je za nami, 
konferenčni pregled dela prvih raz
redov novomeške splošne in peda
goške gimnazije pa smo imeli 17. 
januarja. Po pet delegatov iz vsake 
razredne skupnosti, predsednik OO 
ZSMS na šoli in prof. Jerasova so 
razpravljali o najrazličnejših stvareh, 
ki zadevajo pouk in sploh delovanje 
učencev in razredov kot celote. Be
seda jc tekla o pomanjkljivostih, o 
delu pri mladinskih urah, o opravi
čevanju izostankov, o pomoči slab- 

. Šim učencem, o vprašanju vozačev 
in podobno. Seveda nc bo ostalo le 
pri besedah,

IRENA GRAHEK

rajo pri točilnih mizah, so že mod
rovali. »Bistro je zato, da boš šel ven 
samo z bistro glavo". Drugi pa: 
„Morda pa bistro pomeni reklamo 
za dobro pijačo, da ne bodo točili 
m otnih.. . “

RADOVEDNEŽI CEDIJO SLI
NE -  V izložbi Novotehne oz. njene 
prodajalne Avtodeli na Glavnem 
tigu se je pojavil avto „Polonez“ . 
Ker je bilo ves dan ob izložbeni šipi 
vse polno glav, ki so vsaj pokukale 
novo vozilo, je zadnji prišlec, ki ni 
nič videl, vprašal, kaj imajo. „Raz- 
prodaja je zajela tudi avtomobile. 
Dajejo jih po polovični ceni," je res
no odvrnil iznajčttjivi šaljivec.

NAJ KDO DRUG POSKUSI -  
Prebivalci Mestnih njiv in Prisojne 
poti pa dela Cankarjeve ulice, ki za 
hojo v mesto uporabljajo strmo Pri
sojno pot, vsako jutro kolnejo na 
poti v službo, ker sc prenekateri pri
pelje v dolino po zadnji plati, neKa- 
teri pa zajame tak korak, da se na 
glavni cesti komaj ustavi. Po tem 
klancu nosijo ženske domov tudi 
cekarje, kar je še posebno tvegano. 
Včasih se razbijejo steklenice in 
jajca, izteče mleko in podobno. Ta 
pot, čeprav jc precej prometna, je 
gotovo najslabša in najmanj vzdrže
vana v vsem mestu, ponoči pa tudi 
silno slabo osvetljena, včasih celo 
sploh ne!

VES TEDEN NI SOLATE -  Go
spodinja so prejšnji teden zaman

tekale od trgovine do trgovine in na 
tržnico -  zelene solate ni bilo 
nikjer. Tržnica je bila tudi sicer sla
bo založena. Vztrajata edinole 
Micka v zadružnem kiosku in pa juž- 
njak v stojnici na prostem, sicer pa 
je kaj malo prodajalcev. Cene se od 
prejšnjega tedna niso spremenile. 
Pomaranče so po 18 din, karfijola 
no 30 do 35 din, jabolka po 15 oz. 
20 din, grozdje po 30 din itd.

TA TEDEN JE BIL PLODEN -
V novomeški porodnišnici so minuli 
teden rodile: Marija Vedrič s Parti
zanske 14 -  Ivano; Mira Retelj iz 
Cesarjeve 29 -  dečka; Nada Lubec 
iz Segove 1 -  Kajo; Zdenka Hriber
nik iz Segove 18 -  Gregorja; Milja
na Križ iz Ragovske 12 -  Andreja in 
Metka Pirc , Nad mlini 42 -  dek
lico.

Ena gospa je rekla, da imajo 
taksi vožnje sicer uradni cenik, 
ki pa ga taksist kroji po svoje. 
Ena gospa je pred kratkim pla
čala 100 dinarjev za vožnjo od 
pokopališča do Vrhovčeve uli
ce. . .
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PLINA ŠE ZMANJKUJE. -  Čakalna doba za plin se je v Breži
cah podaljšala že na dvajset dni. Pošiljke so zadnje čase vedno 
redkejše. Kadar ima voznik srečo, pripelje po 250 jeklenk, to pa je 
skoraj kot kaplja v morje. Kupcem že ob oddaji prazne jeklenke 
povedo, kdaj tanko računajo na polno, da po nepotrebnem ne stoje 
v vrstah. Zaradi tega letos pred skladiščem na Čatežu ni takega 
navala kot lani. Tembolj pa je zasedena telefonska številka proda
jalne plina, saj ljudje komaj čakajo na nove pošiljke, posebno zdaj, 
ko se je elektrika podražila. (Foto: J. Teppey)

OD IZKOPA PESKA 
NIČ KORISTI?

Na Bizeljskem niso ravnol 
navdušeni nad spremenjeno po
dobo pokrajine zaradi dnevnega 
izkopa kremenčevega peska. 
Ugotavljajo namreč, da krajev
ne skupnosti ni nihče vprašal za | 
mnenje, še manj pa za od
škodnino. Salonit Anhovo- 
tozd Rudnik Globoko namreč 
črpa s tega območja vsak dan 
ogromne količine peska. Tovor
njaki, s katerimi ga odvažajo, pa 
seveda uničujejo tudi cestišče.

NA JESENICAH 
BODO GRA D IU

Delovne organizacije z ob
močja Jesenic in Velike Doline 
se s samoupravno stanovanjsko 
skupnostjo v Brežicah dogovar
jajo za graditev stanovanj. Po
staviti nameravajo dva stano
vanjska bloka; v vsakem bo po 
šest stanovanj. Naročili so že 
tudi urbanistični načrt. Na tem 
območju je zaposleriih okrog 
250 delavcev, in sicer: v
Kovinoplastu, v Metalgradu, v 
Gostišču grad Mokrice, v 
Osnovni šoli in v Remontnem 
zavodu v Bregani. Stanovanjski 
problemi so zelo pereči, zato je 
pobuda kolektivov za družbeno 
gradnjo naletela na odobravanje 
delavcev.

~ 1 w bo odločila skupščina
Izvršni svet umaknil zahtevo po stalnem dežurstvu v brežiški lekarni

V zadnji številki lista smo omenili zahtevo izvršnega sveta ob
činske skupščine v Brežicah po ponovni uvedbi dežurstva v Le
karni. Na pobudo delavcev Lekarne je izvršni svet minuli teden 
sklical sestanek s predstavniki občinske zdravstvene skupnosti in 
Zdravstvenega centra, da bi ta problem celoviteje obravnavali in ga 
osvetlili z vseh strani, zlasti s finančne in kadrovske.

Kolektiv Lekarne in pred- nekaj nad 700 tisoč dinarjev
stavniki Zdravstvenega centra 
sodijo, da bi zadostovalo, če 
podaljšajo odpiralni čas 
Lekarne ob delavnikih, ob ne
deljah in praznikih pa bi za po
trebe dežurnega zdravnika izda
jali zdravila še po eno uro do
poldne in eno uro popoldne. 
Tako bi bila Lekarna od pone
deljka do petka odprta od 7. do
20. ure, ob sobotah pa od 7. do
14. ure. To bi brez težav lahko 
takoj organizirali, medtem ko 
bi za dežurstvo potrebovali no
ve ljudi. To seveda pomeni po
dražitev službe. Za stalno de
žurstvo je Lekarna naračunala

dodatnih stroškov, vendar so na 
seji menili, da bi se to dalo iz
peljati za precej manjšo vsoto.

Lekarna je sredi 1977. leta 
ukinila dežurstvo zaradi kadrov
ske zadrege (porodniški dopu
sti, matere z majhnimi otroki), 
in s tako odločitvijo je soglašala 
tudi skupščina občinske zdrav
stvene skupnosti. Za soglasje je 
zaprosila tudi občinsko skup
ščino, vendar ni dobila nobe
nega odgovora, kar je sprejela 
kot tih pristanek.

Trenutno ima Lekarna na vo
ljo za dežurno službo le tri stro

kovne delavke, torej premalo. 
Tako predstavniki Lekarne, kot 
Zdravstvenega doma menijo, da 
bolniki za nujna zdravila niso 
prikrajšani, ker jih po dogovoru 
oskrbujejo z njimi dežurni 
zdravniki. Dokler so v Lekarni 
izdajali zdravila tudi ponoči, so 
sprejeli na noč povprečno po 
enega do tri recepte, pa še ti 
največkrat niso bili nujni.

Končno besedo bo imela 
občinska skupščina, ko bo pri
šlo to vprašanje na dnevni red 
skupaj s predlogi sindikata za 
ustreznejši odpiralni čas ura
dov, trgovin in ustanov, pred
vsem vrtcev, mesnic, sodišča, 
upravnih pisam ipd. Če bodo 
zbori vztrajali pri zahtevi o de
žurstvu, potem ga bo Lekarna 
izpeljala, zagotoviti ji bo pač 
treba dodatna sredstva.

JOŽICA TEPPEY

NOVO V BREŽICAH
V BROŠURI BODO VSI PODAT

KI -  V razpravah o potrebah po 
razpisu novega referenduma občani 
najprej vprašajo, kako so bili upo
rabljeni dosedanji samoprispevki, 
koliko obljub je bilo izpolnjenih in 
kaj je izpadlo iz programov zaradi 
podražitev. Na vsa ta vprašanja bodo 
dobili odgovor v brošuri, ki bo  izšla 
v kratkem in bo dobrodošel pripo
moček pri nadaljnjem odločanju.

ČAKANJE NA DEŽJU IN SNE
GU -  Prebivalci z območja Krške 
vasi in Velikih Malenc zahtevajo za
vetišče za potnike, ki čakajo na 
avtobuse. Postajališče je namreč 
močno izpostavljeno. V bližini ni 
nobenega zavetja. Dokler je bilo še 
pri starem mostu, so se potniki 
lahko umaknili pod streho Prahove 
gostilne, zdaj pa jim ne preostane 
drugega, kot čakati na vetru, na 
dežju in mrazu. Za košček strehe se 
zavzemajo zlasti starši šoloobveznih 
otrok, razen tega pa opozarjajo na

nujno potrebo po označitvi prehoda 
za pešce pri postajališču.

POZABILI NA TRGOVINO -  V 
Cerkljah zatrjujejo, da dela trgovina
v tako nemogočih razmerah, da bi 
sanitarni inšpektor zagotovo zahte
val, naj jo zapro, če bi si jo ogledal. 
Adaptacija lokala je bQa že zdavnaj 
napovedana, oziroma obljubljena, 
ker pa vsako leto zmanjka denarja, 
ostaja vse pri starem. Ljudje zaradi 
tega negodujejo in ugotavljajo, da bi 
bilo morda le bolje, če bi spustili v 
občino tudi kako konkurenčno 
podjetje, tako, ki bi držalo dano be
sedo.

OKOLJE BO CISTO -  V Cate- 
ških Toplicah poslej noben dimnik 
ne bo zasmrajal okolice. Za gretje 
novega hotela in drugih objektov ne 
bodo uporabljali ne premoga ne 
mazuta, ampak le elektriko in od
padno termalno vodo.

' TI
V

V NEDELJO ODLOČITEV. -  Volilci krajevne skupnosti Brestanica bodo 28. januarja gjasovali za nov 
samoprispevek, s katerim naj bi v petih letih zbirali 6,5 milijona dinarjev. To bo njihov delež za 
investicije v šolo, krajevne poti in ambulanto, katerih vrednost bo znašala 13,1 milijona dinarjev. Za 
zaposlene je predviden 2— ostotni samoprispevek od osebnega dohodka, za kmete pa enak odstotek od 
katastrskega dohodka od 1. maja letos do 1. maja 1979.

Za šolo, ambulanto in poti
V nedeljo, 28 . januarja, referendum v brestaniški krajevni skupnosti — V ečino  samo- 

prispevka za dozidavo osnovne šole, drugo za poti, pitno vodo in krajevno ambulanto
Prebivalci krške občine so že zdavnaj spoznali, da le združevanje kvadratnih metrov, pripravijo 

denarja lahko pospeši uresničenje pomembnih načrtov za napredek 
kraja oziroma krajevne skupnosti. O tem najbolj zgovorno pričajo 
številni uradni in neuradni samoprispevki.

Ob koncu minulega leta so se bodo končno zagotovili večino
pogojev za nemoteno delo prve

TO ZIMO ŠE POD MILIM NEBOM. -  Zimski posnetek z avtobusne postaje v Brežicah. Čakajoči 
bodo dobili streho šele po dograditvi nove avtobusne postaje. Ta ne bo več pred gimnazijo, ampak v 
bližini novega križišča z mestno obvoznico, kjer ne bo take stiske. (Foto: Jožica Teppey)

odločili za nov samoprispevek 
prebivalci podgorjanskih vasi iz 
podboške krajevne skupnosti, 
to nedeljo, 28. januarja, pa bo
do glasovali na referendumu ob
čani krajevne skupnosti Bresta
nica. Na zboru delegatov v de
cembru lani so se odločili, da 
bodo 65 odstotkov zbranega 

denaija namenili za dozidavo 
šolskih prostorov, četrtino za 
uresničevanje nekaterih komu
nalnih programov, preostalo 
vsoto pa za obnovo krajevne 
ambulante oz. za gradnjo novih 
prostorov za delo splošnega 
zdravnika pa tudi zobozdrav
nika, ki sicer že redno ordinira. 

Z dozidavo šolskih prostorov

BREŽIŠKE VESTI

Pokrovitelji
se izmikajo

KOMISIJA BO 
POROČALA

Komisija za spremljanje in uresni
čevanje zakona o združenem delu v 
brežiŠci občini bo v svojem poročilu 
za občinsko skupščino prikazala po
tek formalnega usklajevanja samo
upravnih aktov z zakonom, hkrati 
pa naj bi na željo občinske skupšči
ne poročala o delovnem programu 
za tekoče leto. Iz poročila želijo de
legati izvedeti tudi za ukrepe proti 
tistim, ki niso ravnali v skladu z 
zakonom.

POROKE 
BOLJ SLOVESNE

V brežiški občini sklene vsako 
leto zakonsko zvezo povprečno 170 
parov. Večina se jih poroči na se
dežu občinske skupščine, manjši del 
pa tudi na Bizeljskem, v Pišecah in 
Artičah, kjer za tako svečane prilož
nosti sploh mimajo na voljo pri
mernih prostorov. Zato ni nič izjem
nega, če sc marsikdo raje poroči 
drugje, na primer v Ljubljani.

Oddelek za notranje zadeve je že 
predlagal, da bi poslej ne sklepali 
več zakonskih zvez na krajevnih 
uradih, ampak samo v Brežicah. 
Obred naj bi bil slovesnejši, pa tudi | 
čas porok naj bi prilagajali željam 
občanom. Za pozneje se občinska 
skupščina . dogovarja o usposobit
vi novega prostora za te namene. v 
brežiškem gradu.

Slike na ogled v to 
varni?

O tern, da so v galerijskem 
svetu krške Valvasorjeve 
knjižnice in čitalnice začrta- 
Ji letošnjo likovno-razstavno 
dejavnost v občinskem sre
dišču, smo že pisali. Tokrat 
naj dodamo, da bodo pova
bila za sodelovanje naslovili 
na akademske slikarje in ki
parje Petra Černeta, Tinco 
Stegovec, Maksima Sedeja 
st., Ivana Kosa, Ljubico 
Kočič in Ludvika Pandurja 
ml.

Izpolnitev programa pa 
ni odvisna zgolj od sprejetih 
povabil, marveč tudi od 
..pokroviteljev" za posamez
ne razstave, ki naj bi jih po
novno našli v krških delov
nih organizacijah. Predstav
niki nekaterih, delegati gale
rijskega sveta, pa se sejam z 
redkimi izjemami ponavadi 
izogibajo, kot da bi se svoje 
vloge pri podružabljanju kul
turne politike ne zavedali. 
Krški organizatorji likovnih 
razstav pa bi radi z njimi ne 
le zagotovili denarni delež iz 
svobodne menjave dela, mar 
več spodbudili pokrovitelje, 
da bi del razstavljenih umet
nin vsaj za kratek čas posta 
vili v njihovo delovno oko
lje, kjer bi jih hote ali mimo
grede, pa četudi samo površ
no, spoznali njihovi delavci 

Tako bi odpadel tudi tisti 
izgovor, ki ga večkrat sli
šimo, češ saj bi tudi mi po 
gledali lepo sliko, kip, gra
fiko, pa nam je krška galerija 
nekoliko od rok. Prav zato 
bi bilo prav, če bi z delov
nimi kolektivi ,,Imperiala“ , 
..Preskibe" in ..Libne", ki 
jih nameravajo poprositi za 
letošnje pokroviteljstvo, do 
segli tako obliko sodelo
vanja.

Ž .Š E B E K

celodnevne šole v krški občini. 
Načrti za prizidek so že nare
jeni in obetajo štiri učilnice, no
vo kuhinjo, jedilnico in pionir
sko sobo. Samo od izida nedelj
skega glasovanja je odvisno, če 
bodo v marcu oziroma v aprilu 
lahko pričeli z zidavo in jo do
končali še letos, do dneva re
publike.

Soli so dodatni prostori nuj
no potrebni. Učenci in učitelji 
so v njej močno utesnjeni, pa 
tudi vse drugo osebje (kuharice 
in čistilke) dela v nemogočih 
razmerah. Tako na primer v 
kuhinji, ki meri komaj dvanajst

vsak dan po 320 obrokov tople 
malice in prav toliko kosil, ki 
pa jih morajo učenci použiti 
kar v svojih razredih. Bilo je si

cer predvideno, da bo telo
vadnica obenem jedilnica, toda 
kdo jo bo pospravil v petih oz. 
desetih minutah, kolikor traja 
odmor med urami.

Glasovanje za samoprispevek 
v brestaniški krajevni skupnosti 
pa ne bo samo odločanje za 
boljši jutri šolarjev, ampak tudi 
glasovanje za posodobitev kra
jevnih poti in napeljavo pitne 
vode do sleherne hiše in zasel
ka. Pa še to in ono bodo lahko 
izboljšali, za kar menijo, da bo 
pripomoglo k prijetnejšemu po
čutju ljudi v teh krajih.Zatorej 
bo nedeljsko glasovanje zago
tovo odraz takih hotenj.

J.T .

S Hrvaškega na Senovo
Ceste odprle poti do zaposlitve v razvitejših krajih

2e dober teden se v se novski 
temeljni organizaciji sevniške 
,,lisce" priučuje za delo pri ši
valnem stroju skupina 60 mla
dih delavk iz hrvaške občine 
Klanjec. Lani novembra začeto 
dogovarjanje med Zavodoma za 
zaposlovanje v Novem mestu in 
Klanjcu je torej rodilo uspeh in 
prineslo obojestransko dobro
došlo zaposlitev.

Za hrvaško občino pomeni 
to precejšen korak naprej v pri
zadevanjih po zaposlitvi presež
ka mladih ženskih delovnih rok, 
za konfekcijsko tovarno na Se
novem pa zasedbo vseh ta čas 
prostih delovnih mest, za katere 
n iti. v domačem kraju niti v 
krški občini ni bilo prijavljenk.

Po trimesečnem priučevanju 
bodo hrvaška dekleta usposob
ljena za delo in naloge konfek- 
cionarke -  industrijske šivilje 
ozkega profila. Delavke se vozi
jo na Senovo z avtobusi, ki pre
merijo vsak dan po 30 kilo
metrov razdalje in porabijo za 
to okrog 40 minut časa.

Do tako hitre zaposlitve je 
lahko prišlo le zaradi ugodnej
ših cestnih povezav. Z dogra
ditvijo in posodobitvijo cestnih 
odsekov med Senovim in Pod
sredo ter med Kozjim in Bistri
co ob Sotli so se namreč uresni
čile napovedi, da bodo Kozjan
sko in njegovo obrobje tja do 
hrvaške strani odprli razvitejšim 
predelom v sosedstvu.

Ž . Š .

KRŠKE NOVICE
ZBORI IN KONFERENCE -  Če

prav to za januar ni običajno, smo v 
tem mesecu v krški občini vendarle 
našteli več občnih zborov in letnih 
konferenc posameznih društev in 
klubov. Med njimi so bili prizadevni 
člani Čebelarskega društva, katerih 
dejavnost žal še vse premalo po
znamo, zbrali pa so se tudi ljubitelji 
nogometa, da bi se dokončno dome
nili, kako tej športni panogi v 
Krškem vmiti njeno nekdanjo ve
ljavo in množičnost.

ZAPORA KURIVA -  Tudi v 
krški občini je letošnja zima prese
netila vrsto občanov, ki niso ra
čunali, da bo v primerjavi s pretek
limi veliko bolj ostra. To, da si po
leti ali jeseni niso nakupili dovolj 
premoga ali ga sploh niso, se jim se
daj maščuje. V upravi senovskega 
rudnika dalj časa niso sprejemali 
naročil in vplačil za kurivo, krivdo 
za to pa nosijo izključno pozni na
ročniki!

ODLOŽITI A U  POSLUŠATI? -  
Pravzaprav si tega vprašanja, če bi 
kaj dali na svojo oliko, ne bi smeli 
zastavljati, ko v zadnjem času pri 
klicanju telefonske številke že uja
memo na liniji pogovor. Seveda je 
tako prisluškovanje včasih kar za
nimivo, čeravno govornikov ne po
znamo in je tako tudi bolje, saj 
slišimo tudi stvari, ki niso za v jav
nost.

„NIC NE PIŠITE!" -  Tak odgo
vor smo še pred kratkim dobili v 
posavski banki, ko smo želeli zved
eti, če bo 25. januarja res otvoritev 
novega bančnega poslopja v 
Krškem, kamor se bosta preselili tu
di območna zavarovalna skupnost 
..Triglav" in pošta. Poslovno stavbo 
na Trgu Matije Gubca končujejo 
namreč z zamudo. Minila sta dan 
republike in novo leto in morda bo 
enako minil tudi 25. januar, zato s 
prezgodnjimi napovedmi ne želijo 

razočarati javnosti. Res pa je, da na 
vselitev v nove prostore najbrž ne bo 
treba več dolgo čakati.
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Pomanjkanje podatkov ni izgovor
Akcija »Zaključni računi" ne dopušča odloga — Sindikalne konference odrekle

Sindikati v sevniški občini so se po nedavnem medregijskeiii 
seminarju v Rogaški Slatini nemudoma lotili dela. 17. januarja so 
ob dobri udeležbi izvedli posvet o tako imenovani akciji temeljitej
ših razprav zaključnih računov za poslovanje v minulem letu in še 
Marsikaj.

K

Računovodje, ki so marsikje 
v zadregi, kako ujeti zakoniti 
rok 28. februar, ko morajo 
zahtevane podatke prinesti služ
bi družbenega knjigovodstva, bi 
korali sedanjo akcijo sprejeti 
kot pomoč, ne kot dodatno 
delo. Niti zaključni računi niso

BOŠTANJ:
VSAK 

NAJ VIDI SEBE
Svet boštanjske krajevne skupno

sti je pred predvidenim samoprispev
kom za večnamensko dvorano in 
plavalni bazen pripravil predlog raz
delitve dela denarja, ki naj bi ga 
zbrali s tem samoprispevkom poleg 
osnovnega namena -  gradnje dvora
ne in bazena tudi za potrebe samih 
vaških odborov. Vaški odbori Log, 
Lukovec, Križ in Jelovec naj bi 
dobili 200.000 dinarjev, Jablanca in 
Vrh 150 tisočakov, Konjsko in 
Radna 100.000 dinarjev, Smarčna 
pa 80.000 dinarjev. Vaški odbor 
Boštanj naj bi za Apnenik, Grahovi- 
co, Veternik in Zapuže dobil 
170.000 dinarjev. Za primernejšo 
ureditev doma TV D Partizan v 
Šoštanju naj bi namenili 150 tisoča
kov, enak znesek naj bi namenili 
tudi za odkup in ureditev prostorov 
krajevne skupnosti.

sami sebi namen. Sindikat teija 
tehtno obravnavo, ki naj zajame 
vse delavce. Samo na ta način 
lahko pri gospodarjenju sleherni 
delavec vidi svoj položaj. Za 
razpravo -  rok se izteče s kon
cem tega meseca — niso nujne 
zadnje številke, ki bodo črno na 
belem zapisane v zaključnem 
računu, temveč bi bilo že lepo, 
če bi, denimo po sindikalnih 
skupinah, predstavili na razum
ljiv način tisto, kar je treba o 
gospodarjenju vedeti pravzaprav 
sleherni dan.

Dnevni red letošnjih letnih 
sej sindikalnih organizacij 
bodo seveda vsebovali še vrsto 
drugih vprašanj. Predvsem bo 
treba temeljito pregledati samo
upravne akte. „Piko na i“ v tem 
pregledovanju naj bi prihodnji 
mesec izrekli na skupnem zase
danju zbora združenega dela 
občinske skupščine in sindikal
nega sveta.

Letos po vsej veijetnosti ne 
bo sindikalne liste, kot smo jo 
bili doslej vajeni. Na sevniškem 
posvetu so govorili o izhodiščih 
predvidenega dokumenta. Obili
ca dela teija posebno izobraže
vanje sindikalnih aktivistov in 
izvršnih odborov. L e-to  je tudi

GRADNJA NAPREDUJE — Sevniški tozd Betona navkljub zimi 
nadaljuje gradnjo novega doma upokojencev v novem delu mesta, 
ptolpnica dobiva te dni tudi dokončno zunanjo podobo. Z lepo 
'ego sredi mesta bodo upokojenci lahko dejavno povezani z 
ntripom kraja. (Foto: Železnik)

SEVNIŠKI PABERKI
ki se je s šolskimi počitnicami šele 
prav razmahnila.

PRVA TEKAČA -  Nedeljskega 
smučarskega teka po poteh Kokrš- 
kega odred v Dupljah na Gorenj 

udeležil

V PODPORO GODBI -  Delavska 
fhT . P”  sevniškem gasilskem dru- 
stvu je lani uspešno nastopila v jav- 

°sti z vrsto nastopov. V tem mese- 
s° razpisali vpisovanje podpornih 

“ nov. Letna članarina znaša 120 
Mnarjev. Godba se med drugim ob- 
®uje pospremiti slehernega pod-

.—  pogreba. Vodstvo godbe se 
fanrnia tudi za podmladek. Avdicije 
d“..nove godbenike so vsak 'pone- 
jjJJfk in petek od 18. ure dalje v 

i. i sobi godbe v sevniškem ga
jsk em  domu.

CAS RAZPRODAJ -  Po običaj- 
n novoletnih inventurah so tudi 

P r-j^n išk ih  trgovinah objavili raz- 
P aaje, večinoma tekstilnega blaga 

obutve. V trgovini sevniškega 
govskega podjetja na Glavnem 

skih Je, na voljo tudi nekaj smučar- 
oblačil, kar utegne priti prav 

‘komu še za letošnjo smučarijo,

skem sta se udeležila med 
množico tekačev, vseh je bilo 1961, 
tudi prva dva Sevničana: Ludvik 
Žuraj iz Stillesa in urednik sevniške
ga radia Pavel Perc. Žuraj je uspešno 
nastopil že lani, ko je bil na 30 km 
teku 24. Oba tekača med nastopajo
čimi nista zasledila še kakšnega ude
leženca iz Posavja. Zanimanje za 
smučarske teke dobiva torej v Po
savju le počasi nove pristaše.

SLABA TOLAŽBA -  Precej vo
de je preteklo, da so v starem delu 
Sevnice, zatem ko so od tam odselili 
pošto, dobili javno telefonsko govo
rilnico. Krajani si z njo ne morejo 
kaj prida pomagati, ker naprava ne 
omogoča medkrajevnih pogovorov.

redvideno za prihodnji mesec. 
’ed prvenstveno vlogo sindikal

nih osnovnih organizacij na ob
močju KS Sevnica in Boštanj 
štejejo tudi akcijo za izvedbo 
referenduma o samoprispevku 
za gradnjo večnamenske dvora
ne in bazena.

A. ŽELEZNIK

Zafteti pri sebi
Varstvo okolja

Na zadnji seji komisije 
občinskega izvršnega sveta 
za varstvo okolja je bilo izre
čenih tudi nekaj ugodnih 
ugotovitev o sevniškem oko
lju. Če drugega ne, so pridne 
roke sevniških šolarjev pri 
biološkem krožku z zbirko 
mahu dokazale, da je bil 
zrak v preteklosti izredno 
dober. Tako so namreč me
nili, ko so te vzroce mahu 
vzeli pod lupo strokovnjaki 
v Ljubljani.

Nekakšna mikroklima do
line, kjer leži Sevnica z oko
lico, že za predvojne turiste 
ni bila skrivnost. Da je tod 
za spoznanje topleje, lahko 
vidi vsak avtomobilist, ko se 
zapelje le nekaj kilometrov v 
katerokoli smer iz te doline.

Da bi tako tudi ostalo, je 
odvisno od vseh. O industrij
skem onesnaževanju, poseb
no iz Jugotanina, je bilo že 
dovolj govora. Razprava v 
komisiji se je proti kraju seje 
osredotočila še na širše vi
dike varstva okolja. V Sev
nici imajo že nekakšne ide
jne zamisli, kako naj bi s pri
ključevanjem na večje kot
lovnice odpravili množico 
sajastih onesnaževalcev. 
Eden takšnih zgledov zadnje 
čase je lahko „Lisca", ki 
družno s svojimi obrati ogre
va sevniško šolo in TVD Par
tizan. Nekaj večjih industrij
skih kotlov od Kopitarne do 
žage naj bi zajelo stavbe v 
svoji okolici.

Strokovnjaki tudi ugotav
ljajo, da ima občina dober 
občinski odlok o varstvu 
okolja. Njegov avtor, sedanji 
predsednik sevniškega turis
tičnega društva inž. Stane 
Kočevar, ima povzetek pri
pravljen za natis. Tako raz 
množen naj bi prišel v sle
herno gospodinjstvo. Osve- 
ščevati želijo torej sleher
nega posameznika, da bi bilo 
tako lahko vsem skupaj lep
še!

A. Ž.

DANES SEJA IS
Danes se bodo na prvi seji po 

novem letu sestali člani občinskega 
izvršnega sveta v Sevnici. Med dru
gim bodo povedali svoje mnenje o 
predlogu občinske zdravstvene 
skupnosti, da za potrebe te skupno
sti namenijo 615.000 dinarjev iz lan
skega presežka zbranega denarja. Na 
tej seji naj bi izoblikovali tudi do
končno vsebino resolucije za gospo
darjenje v občini v tem letu za 
sklepno razpravo med delegati.

Na vrsti tudi šole
Spomladi začetek  gradenj

Tajnik občinske izobraževalne 
skupnosti Franc Bastardi je na zbo
ru občanov uličnega odbora SZDL v 
Šmarju odgovoril na vprašanje, kako 
se uresničuje načrt izgradnje šol po 
lani izglasovanem samoprispevku. 
Novi vrtec v Naselju heroja Maroka 
v Sevnici -  gradijo ga poleg nekda
njega Liscinega samskega doma (ta 
je že tako preurejen v vrtec) -  naj bi 
bil nared marca.

Že spomladi naj bi pričeli z do
graditvijo k obstoječi šoli v Sevnici. 
Nekdanjo Starmanovo hišo pravkar 
rušijo. Podobno kot naložba v Sev
nici sta pripravljeni tudi gradnji šole 
v Krmelju in Tržišču. Denarja za vse 
to še ni dovolj, saj se samoprispevek 
zbira pet let, predstavniki sklada za 
gradnjo šol pa so pri Ljubljanski 
banki -  Temeljni banki za Posavje v 
Krškem, že dobili obljubo za garan
cijo. Brez tega tudi ne bi mogli prija
viti naložb.

Pospešen razvoj ne dovoli premora
Avgust Gregorčič, predsednik IS: »Vrednost vseh letos predvidenih naložb bo znašala 

500  milijonov — Prvo leto uresničevanje dogovora manj razvitih KS

Poročali smo že o razpravi o številnih načrtih v trebanjski oo- 
čini. Občinski izvršni svet bo strnil vse pripombe v gradivu, ki bo 
prihodnji mesec prišlo ponovno pred delegate občinske skupščine. 

Lani sprejeta obsežna gradiva kot lani naj bi podaljševali kra-
za pospeševanje manj razvitih 
krajevnih skupnosti znotraj v 
republiškem merilu priznane ce
lotne nerazvite trebanjske obči
ne bodo doživele prvo spodbu
do z letos predvidenimi akcija
mi. Predsednik izvršnega sveta 
občinske skupščine Avgust Gre
gorčič jim pripisuje velik po
men in obrazloži: „V pripravi je 
akcija za posodobitev ceste 
Mokronog- Trebelno-Pdjane. 
Ponekod naj bi bila asfaltirana, 
drugod še makadamska. Vred
nost teh del bo znašala pred
vidoma 10 milijonov dinarjev. 
Tudi v našem delu Suhe krajine 
ponovno pričakujemo mladiri- 
ske delovne brigade. Podobno

TEŽAVNA PRENOVA
Ko je občinska kulturna skupnost 

pričela v trebanjskem domu kulture 
urejati spominsko Golievo sobo, 
kjer bo tudi čitalnica trebanjske 
knjižnice, je postalo šele očitno, da 
zadeva ni tako preprosta. Namesto 
dotrajanega lesenega stropa je bilo 
treba vliti kar novo betonsko plo
ščo. Na novo so medtem uredili tudi 
vhod v dvorano in stopnišče. Kdor
koli se je že ukvarjal s preureditvami 
v stari zgradbi, ve, da takšni posegi 
niso preprosti. Zaenkrat še ni mogo
če reči, kdaj bo dom spet nared.

VSE VEČ 
NASTOPOV

Mokronoški vokalno-instrumen
talni ansambel Amidi nastopa na vse 
več prireditvah v domačem kraju in 
občini. Za novo leto jim dela ni 
manjkalo. Konec tedna so ob koncu 
šolskega polletja nastopili v Treb
njem. Fantje so zaradi študija vezani 
na shajanje le ob koncu tedna in 
praznikih.

Ne to ne ono
Zakaj v mokronoškem  
Induplatiju nimajo pogo
jev za ustanovitev 

tozda?

Minulo jesen so se sin
dikati v trebanjski občini lo
tili akcije za . ustanavljanje 
tozdov v tako imenovanih 
dislociamih obratih. Na seji 
občinske konference ZK je 
bilo rečeno, da se je treba 
akcije nemudoma lotiti, brez 
slepomišenja. Na zadnji seji 
občinske konference ZK 12. 
januarja v Trebnjem so govo
rili o mokronoškem obratu 
jarškega Induplatija, ki je bil 
tudi na seznamu takšnih 
obratov.

Proti kraju lanskega de
cembra so iz centrale kar v 
imenu mokronoških delav
cev odgovorili, da v Mokro
nogu nikakor nimajo pogo
jev za ustanovitev tozda. 
Utemeljitev: mokronoški de
lavci v svojem obratu bojda 
niso povezani z enotnim de
lovnim procesom (?!), v 
njem niso sposobni samo
stojno ustvarjati celotnega 
prihodka in pridobivati do
hodka.

Pri družbenopolitičnih 
organizacijah v Trebnjem 
vseeno mislijo, da se ne kaže 
toliko zapletati. V Mokro
nog, denimo, samo pripe
ljejo platno za šotorska kri
la, pridne roke tamkajšnjih 
delavk pa opravijo vse dru
go. Zato so na konferenci 
ZK menili, da je treba po
novno ugotoviti pogoje za 
oblikovanje tozda v Mokro
nogu. Res je, da je treba za 
to tudi marsikaj storiti, saj v 

nekdanji Bulčevi gostilini, 
kjer je ta obrat, še pisarne 
ni. V matičnem podjetju so 
se bili pred časom pravno in 
moralno zavezali, da bodo 
obrat preselili v staro šolo. 
Žal še vedno ni nič storjeno.

Marsikaj je torej zrelo za 
temeljit pogovor in akcijo!

A. Z.

t lam naj bi 
ke vodovoda: tokrat med Pod- 
liscem, Dobrničem in Presko in 
Zagorico ter Dobravo. Brigadirji 
naj bi sodelovali pri rekonstruk
ciji cest med Dečjo vasjo, 
Vmom, Svetinjami inRepčami. 
Mladi načrtujejo 30.000 delov
nih ur, vrednost del pa ocenju
jejo na tri milijone dinarjev. 
Predvideno je tudi asfaltiranje 
ceste skozi vas Sela—Šumberk. 
Tudi druge krajevne skupnosti 
nimajo nič manj zahtevnih 
načrtov. Komunalna skupnost 
bo pri modernizaciji cest so
delovala s soudeležbo ene tretji
ne denarja od vrednosti del in 
kajpak deleža KS.

Ob obilici predvidenih nalog 
za to leto predsednik Gregorčič 
meni, da med njimi velja za
držati tudi nekatere, ki so 
dolgoročnejšega značaja, treba 
pa jih je vsaj pričeti reševati. To 
je že nič kolikokrat načeto 
vprašanje korenitejšega razvoja 
gostinstva in turizma. Izvršni 
svet si bo prizadeval iskati mož
nosti za nove naložbe v indu-

NA ČELU KS
Mirenska skupščina krajevne 

skupnosti šteje 37 delegatov. Za 
predsednika te skupščine je bil iz
voljen Janez Janežič, v preteklosti 
uspešen predsednik mirenskega 
sveta KS. Samemu svetu načeluje 
inž. Maks Kurent. Za predsednika 
krajevne konference SZDL je bil iz
voljen Miran Bizjan, ravno tako iz 
Tovarne opreme.

strijo, ki naj bi pomenile še 
povsem nove proizvodne 
zmogjjivosti. V občini računajo 
tudi na svoj delež pri velikan
skem razvojnem načrtu novo
meškega IMV.

ALFRED ŽELEZNIK

Kino vseskozi 
rentabilen

Naj bodo pripombe k sporedu 
trebanjskega kina tak&ie ali 
drugačne, v vseh minulih 30 letih je  
kino vedno posloval pozitivno, brez 
dotacij. Miloš Bizjak je bil ves ta čas 
njegov upravnik, blagajnik in kar je 
še bilo treba.

Pred novim letom je dokončno 
sklenil, da odstopi in se vme v rodne 
Brežice. V vseh imenovanih 30 letih 
ni bilo sobote ali nedelje, da ne bi 
bilo kina. To torej pomeni, da teh 
dni ni poznal zase. Kolikor je  bilo le 
mogoče, je preuredil notranjost tre
banjskega prosvetnega doma. Oko
lico dvorane so v tem času primemo 
zasadili. Res je, da je bilo za to na
menjenih nekaj posojil, vrnjena pa 
so bila iz dohodka kina in od upo
rabe doma.

Miloš Bizjak: skromno, a vse
skozi uspehio poslovanje.

OZKO GRLO — V tem letu naj bi republiška cestna skupnost 
plačala nov asfaltni sloj po glavni ulici skozi Trebnje, ki je bila pred 
časom uničena zaradi obvoza vsega prometa z avtomobilske ceste. 
Zaenkrat še ni dogovorieno, kako priti do ustreznejšega nadvoza 
čez železnico pred priključkom na avtomobilsko cesto. (Foto: 
Železnik)

IZ KRAJA V KRAJ
SUHE CEVI -  Znano je pomanj

kanje vode v Trebnjem, še manj za
vidljivo je v Suhi krajini. V Knežji 
vasi pravijo, da je voda kratkotrajno 
pritekla po ceveh edinole pred tremi 
meseci. Rečeno je bilo, naj bi jo 
spustili proti Knežji vasi po 10.000 
litrov na dan, vendar vaščani z ža
lostjo ugotavljajo, da o tej vodi ni ne 
duha ne sluha.

USPEŠNI PRI VZGOJI -  Občin
ski odbor Rdečega križa v Trebnjem 
je v minulem letu med svojo izredno 
pestro dejavnostjo organiziral tudi 
vrsto posebnih zdravstvenih preda-

NOVO VODSTVO -  Podobno 
kot po ostalih krajevnih skupnostih 
so tudi v Mokronogu izvolili nove
ljudi v vodstvo krajevne skupnosti in 
krajevne konference SZDL. Krajevni 
konferenci bo vnaprej predsedoval

vanj. Pripravili so kar osem preda
vanj o zdravi prehrani bolnika, pet 
predavanj je buo namenjenih preda
vanjem o prvi pomoči za učence 7. 
razredov, po dvoje predavanj je bilo 
namenjenih obravnavi zlatenice in 
spolni vzgoji, eno pa drugim nalezlji
vim boleznim. Razveseljivo j-', da so 

• bila vsa predavanja dobro obiskana, 
ljudje si jih želijo le še več.

Tone Zidar, za sekretaija pa je bfl 
izvoljen Ivan Vovk iz Hrastovice. Za 
predsednika sveta krajevne skupno
sti so izvolili Alojza Brunčka, za 
predsednika skupščine KS pa Jožeta 
Hočevarja.

RUŠITVE ODLOŽILI -  Med
občinska gradbena inšpekcija je ko
nec minulega tedna obvestila črno
graditelje v trebanjski občini, kate
rih objekti so bili predvideni za ruše
nje, da se rušenje zaradi slabega vre
mena do nadaljnjega odloži To kaj
pak ne pomeni, da iz vsega ne bo 
nič. Pri Jeršinovih na Račjem selu 
so spomo gradbeno jamo v tem času 
že sami zasuli.

TREBANJSKE NOVICE
j. januarja 1979 DOLENJSKI LIST 17



Za Stari trg novi priključki
Letos telefon v vseh črnomaljskih krajevnih skupnostih — Stari trg dobi 40 novih 

priključkov — Dva nova obrata, sodelovala bo Kolinska iz Ljubljane

Pri uresničevanju družbenega načrta črnomaljske občine za 
letošnje leto bodo morali odgovorni misliti predvsem na štiri ključ
na področja: na krepitev delegatskega sistema in uveljavljanje 
samoupravnih družbenoekonomskih odnosov, dosledno bodo 
morali izvajati ekonomsko stabflizacijo na vseh ravneh in pospeše
no uresničevati naloge, ki so ključnega pomena za uresničitev sred
njeročnega družbenega načrta, ob tem pa bodo morali nenehno 
skrbeti za dobre kadre.

V organizacijah združenega 
dela čaka vse zaposlene v letoš
njem letu obilo dela. Rast za
poslenosti v združenem delu naj 
bi bfla 8 odstotna, kar pomeni, 
da se bo število zaposlenih v le
tošnjem letu povečalo za okoli 
450. Letošnji družbeni pro
izvod naj bi po ocenah znašal 
okoli 1,2 milijardi din, produk
tivnost dela naj bi porasla za 
najmanj 3 do 4 odstotke, čisti 
osebni dohodki pa (nominalno) 
za okoli 20 odstotkov. Izvoz 
bodo povečali za 22 odstotkov, 
uvozili pa naj bi za dva odstot
ka manj, kot izvozili. Dokaj tež
ka naloga čaka tudi vlagatelje. 
Izpeljati morajo vse naložbe, ki 
so v teku že iz prejšnjih let.

IZOBRAŽEVANJE
PROSVETNIH

DELAVCEV
Skupnost osnovnih šol črnomalj

ske občine je pripravila tridnevno 
idejno in strokovno izobraževanje 
prosvetnih delavcev. Seminar sc je 
začel včeraj dopoldan, končal pa se 
bo v petek, ko bodo slušatelji 
obiskali delovne organizacije Bclt, 
Beti, Iskro in GOK. Predavali so 
Ivan Bitenc, dipl. psih. Milan Krajnc 
in dr. France Strmčnik.

Na področju prometa in zvez 
bo najvažnejša naloga akcija za 
nadaljevanje asfaltiranja parti
zanske magistrale na oaseku 
Adlešiči-Zuniči vključno z 
mostom preko Kolpe, opraviti 
bo potrebno tudi posodobitev 
cestišč, ki jih predvideva načrt 
javnih del, že letos pa bodo iz
kopali temelje za most Sodevci 
— Blaževci. Na področju PTT 
prometa bo novomeško PTT v 
letošnjem letu v občini za ob
novo in posodobitev vložilo 
3,735.000 din. Obnovili bodo 
pošto v Starem trgu, razširili 
krajevno kabelno omrežje v 
Črnomlju, Stari trg bo dobil 40 
novih priključkov itd. Telefon
ske zveze bodo dobile prav vse 
krajevne skupnosti.

V letošnjem letu čaka precej 
dela tudi kmetijce. Zgraditi bo
do morali hladilne bazene za 
hlajenje mleka, proizvodnjo go
vejega mesa bodo zaradi tržnih 
razmer usmerili v pospešeno 
pitanje govedi na višjo težo, pri 
tem pa bodo uporabljali doma 
pridelano krmo, proizvajalci 
vrtnin naj bi letos postregli 
predvsem domači industriji itd. 
Mislijo tudi na izgradnjo nekaj

CRMOSNJICE
partizanska
magistrala

.PARTIZANKA* ŠE NEPREVOZNA - Strokovnjaki, ki so si 
v Črmošnjicah ogledali mesto, kjer se je pred dobrim mese
cem odtrgal zemeljski plaz, so odločili, da bodo poskrbeli za 
dodatno drsenje kamenja in prsti. Delavci novomeškega cest
nega podjetja, tozd vzdrževanje in rekonstrukcija, te dni 
okoli 40 m nad cesto vrtajo v skale, po eksploziji pa bo po 
pobočju zdreelo še okoli 200 do 300 kubičnih metrov 
zemlje, nakar jo bodo začeli odvažati. Hitrost del je močno 
odvisna od vremenskih razmer, menijo pa, da bo partizanska 
magistrala prevozna še pred koncem februarja.

ČRNOMALJSKI DROBIR
SNEG ZA KRPANJE CEST -  S 

svojo komunalno službo Čmomalj- 
čani nikakor ne morejo biti zado
voljni. Medtem ko so bile ceste mi
nuli teden še kolikor toliko čiste, so 
bili pločniki še najbolj podobni ste-

J

novih
obrat

obratov, predvsem na
za predelavo kokošjega 

mesa in obrat za predelavo
temrasdinskih proteinov, pn 

pa bo sodelovala tudi ljubljan
ska Kolinska.

UNIČENI ZNAKI -  Kadar je 
črnomaljskim nepridipravom 
posebno dolgčas, se spravijo 
nad prometne znake. Sad njiho
vega dela je dobro viden tudi na 
današnji fotografiji.

r»i

zam za bob. Slabe volje so bili tudi 
lastniki avtomobilov. Glavna cesta je 
namreč sedaj, ko je sol opravila svo
je delo, še najbolj podobna zorani 
njivi. Ker so cestarji pozabili na pe
sek, jim avtomobilisti predlagajo, da 
največje luknje zakrpajo s snegom, 
ki ga je ob cestah tako in tako pre
več.

GLAS MLADIH V NOVI 
OBLEKI -  Gasilo mladih iz Emone 
in Dolenjke bo poslej pestrejše. 
Uredniški odbor se je odločil za nov 
ličen ovitek. Ce bo poslej tudi vsebi
na tako dobra, kot je naslovna stran 
Glasa mladih, bodo imeli mladi 
trgovci precej boljše glasilo.

e n a js t a  So l a  v g r a d u  -
Črnomaljski srednješolci so si svojo 
enajsto šolo našli v prostorih resta
vracije Grad. Minuli četrtek so ko
rajžno .špricali' matematiko, da pa 
jih ne bi kdo presenetil, so si omislili 
celo stražo. Bržkone pri uri matema
tike niso tako domiselni in spretni.

BREZ SESALCEV -  Minuli te
den je gospodinja, ki je želela kupiti 
sesalec, iz vsake trgovine odšla 
praznih rok. V Dolenjkini trgovini 
so na pultu sicer imeli ta čas iskan 
gospodinjski pripomoček, a kaže, da 
ga kar vsak, čeravno je imel denarni
co polno, ni mogel kupiti. Temu se 
reče trgovanje po črnomaljsko.

BODO ENOTE 
POSTALE TOZD?

Ko so se člani občinskega sveta 
Zveze sindikatov Črnomelj pogovar
jali o najvažnejših nalogah, ki jih bo
do morali opraviti v letošnjem letu, 
niso pozabili na akcijske naloge za 
uveljavljanje družbenoekonomskih 
in političnih odnosov. Tako bodo 
pomagali vsem delovnim enotam, ki 
imajo možnosti, da se oblikujejo v 
tced. V poštev pridejo zlasti IMV 
(Adlešiči), Novost, Emona in Žito.

POSLEJ VEČ 
NAGRAJENCEV

Člani predsedstva občinske kon
ference SZDL Črnomelj so na zadnji 
seji med drugim razpravljali tudi o 
podeljevanju družbenih priznanj. V 
minulem letu so podelili le sedem 
odličij, za kar so člani predsedstva 
menili, da je odločno premalo. Zato 
bodo imeli poslej člani koordinacij
skega odbora za kadrovska vprašanja 
in komisije za odlikovanja več dela, 
zakaj v občini je zagotovo precej 
več občanov, ki si zaslužijo prizna
nje. kot pa jih podelijo. Pogovorili 
so sc tudi obližnjem občinskem 
prazniku in okvirni prireditvi ter 
sklenili, da bodo tudi letos podelili 
pet občinskih plaket.

DINARJI ZA 
BODOČE PFDAGOC-F
Črnomaljska občinska izobraže

valna skupnosti štipendira 66 štipen
distov za pedagoške poklice, in sicer 
17 štipendistov na višjih in visokih 
šolah ter 49 štipendistov na srednjih 
šolah. V letošnjem letu bo skupnost 
financirala vzgojo v domovih: za 3 
učence v zavodih za usposabljanje, 
za 40 učencev v dijaških domovih za 
učence posebne osnovne šole, za 10 
učencev v dijaških domovih za 
učence osnovnih šol ter za enega 
učenca v osnovni šoli, ki jc pri tuji 
družini.

Leto razvoja 
otroškega varstva

V Vinici bodo dogradili
vrtec za 68 otrok

V črnomaljski občini so že lani 
sklenili, da bo letošnje leto nadalj
njega razvoja otroškega varstva. V 
Vinici bodo dogradili vrtec, ki bo 
veljal 8,973,000 din, na novo pa bo 
sprejel 68 otrok.

Tako bo prišlo v občini v varstvo 
kar 20 odstotkov več predšolskih 
otrok. Razen tega se bo povečalo 
tudi število obiskovalcev 80-urnega 
programa varstva. Računajo, da bo 
hodil letos v tako imenovan potujo
či vrtec okoli 200 otrok, in sicer v 
Dragatušu, Starem trgu in v krajih s 
podružničnimi šolami.

Navzlic temu pa bo moralo še 
preccj otrok ostati doma. Tudi zato 
bodo v črnomaljski občini organizi
rali varstvo pri družinah, ki je do- 
sedaj postreglo z ugodnimi rezultati.
V Črnomlju že razmišljajo o novem 
vrtcu, zato bodo v letošnjem letu 
odkupili za novogradnjo zemljišče, 
izdelali pa bodo tudi projekt. Ob 
tem mislijo na potrebne kadre in 
marsikatero dekle, ki bo letos kon
čalo osnovno šolanje, bo lahko do
bilo štipendijo, če se bo odločilo za 
vzgojiteljsko šolo.

SKORAJ LETO ZAMUDE -  Prizidek pri metliškem Domu počitka naj bi bil za otvoritev nared že 
maja 1978. leta. Metliško TCP je nato postavilo dmg datum: konec novembra 1978. K a ž e  d a  bo 
moralo 51 bodočih varovancev na postelje v sodobnem prizidku čakati še lep č* . Na sliki: sodobni 7" 
del Doma počitka.

Vpliv mladih je še premajhen
I Mladi v metliški občini zastopani v vseh delegacijah in organih — Uspešen aktiv mladih K, 

zadružnikov — Neaktivni študentje — Za mladinsko republiško akcijo ju
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Pred kratkim sta se v Metliki na skupnem sestanku sešli dve 
»neraciji družbenopolitičnih delavcev: člani predsedstva občinske 
konference ZSMS in komiteja občinske konference ZKS. Razprav
ljali so o uspehih podobnega sestanka izpred štirih let, nato pa so 
ocenili delavnost metliške mladine po kongresih.

Ko so ocenjevali minulo delo dosegla pri vzpostavitvi delegat-

VEC LOKALNIH 
M DA

Člani centra za M DA pri občinski 
konferenci ZSMS Črnomelj so se na 
zadnjem sestanku pogovarjali o na
logah, ki jih čakajo v letošnjem letu. 
Sklenili so, da se bodo mladi iz 
črnomaljske občine udeležili nekaj 
zveznih in republiških akcij, pripra
vili pa bodo tudi več lokalnih mla
dinskih delovnih akcij. Ena od teh 
naj bi trajala 21 dni.

SKUPNA SEJA

Minuli teden so se na skupni seji 
-brali člani črnomaljskega komiteja 
in predsedstva občinske konference 
ZSMS. Ocenili so razmere v mladin
ski organizaciji, opredelili naloge 
mladih komunistov in sc pogovorili 
o kongresnih stališčih. Po konča
nem sestanku so sc člani komiteja 
pogovorili o konferenci, ki naj bi bi
la konec januarja.

mladinske organizacije, niso 
mogli mimo uspehov, ki jih je

Ukrepanje ob 
mrzlem pozdravu?

Dragi (ne)odgovomi tova
riš!

Veš, takole včasih, ko mi 
je avtomobila preko glave, se 
sprehodim po našem lepem 
mestu, loveč svež zrak in 
gledajoč zadeve okoli sebe. 
Koraki me neso mimo ben
cinske črpalke, kjer je na
vadno gneča, mimo Bevče- 
ve, Doltarjeve, Čmugljeve, 
Okornove in Živkovičeve 
hiše. Na levi strani so Hmja- 
kovi, pod cesto Krčevi in 
malo više Opalkovi, z levjo 
glavo na pročelju bajte, v 
ozadju pa se košati Komen
da in curek Bojice.

Hodim po asfaltu, ki je 
resda že precej zdelan, nič- 
kolikokrat zakrpan, bogat z 
manjšimi in večjimi luknja
mi, ki spravljajo šoferjem 
kletvice na usta. Pločnik je 
moja pot, toda -  ojej! Tako 
ozkega, neprimerno izpelja
nega prostora za pešce ne 
najdeš tako zlahka, pa če
tudi si nagnjen k iskanju 
dlak v jajcu. Spomin me, 
hvala bogu, še ne zapušča in 
dobro se spominjam načrta, 
ki je govoril o tem, kako bo 
narejen od Opalka do Krča 
nadhod, da pešcem ne bo 
treba hoditi po cestišču in se 
tako nastavljati kolesom, ne
varnosti, da te kdo zgazi, da 
naredi kdo iz tebe pretek
lost, le spomin žalujočim 
ostalim. Pa zadeva ni prišla 
nikoli na vrsto.

In sedaj je zima (katera že 
po vrsti? ). Gorjanska cesta 
že grozi s poledico, mraz je, 
da zajec išče svojo mater. 
Nebo je natreslo snega, 
plundra se nabira ob robovih 
ceste, kolesa avtomobilov jo 
mečejo po ljudeh, po otro
cih, vračajočih se iz šole, in 
domov prihajajo mokri, pre
zebli, zmrznjeni, kajti na 
omenjenem delu ceste ni 
mogoče skakati v stran, ni se 
mogoče zatekati v veže, člo
veku ostane le lastna jeza, 
preklinjanje, ki baje olajša 
dušo in pomaga odpravljati 
čir na želodcu.

Da, šoferji bi bili lahko 
obzimejši, tu bi lahko vozili 
počasneje, lahko bi uprizar
jali slalome med pešci, še 
najbolje pa bi bilo, ako bi se 
kar priključili družini pe
šcev.

Morda velja to tudi zate, 
dragi (ne)odgovomi tovariš. 
Morda bi se osebno zavzel za 
rešitev zadevščine že takrat, 
ko bi dobil prvikrat mrzel in 
umazan pozdrav v lastni 
obraz.

TONI GASPERIC

skega sistema v svoji organizaci
ji. Mladi so sedaj zastopani v < 
vseh delegacijah, v skupščinah 
samoupravnih interesnih skup
nosti in družbenopolitičnih 
skupnostih. Vendar mladinske
ga vpliva zaenkrat še ni dovolj 
čutiti. Ustrezno so zastopani 
tudi v organih v temeljnih orga
nizacijah združenega dela.

Na sestanku so nadalje meni
li, da je mladinska organizacija 
pri podru zabijanju kadrovske 
politike prevečkrat postavljena 
ob stran, vendar se je v zadnjem 
času že uveljavilo pravilo, da se 
mora mlad človek, ki želi posta
ti član Zveze komunistov, naj
prej spoprijeti z delom v osnov
nih organizacijah ZSMS. Dokaj 
kritično so ocenili sodelovanje 
mladinskih organizacij z organi
zacijami ZK in sindikata, in 
sicer v okviru tozd. Najbrž se 
mladi tudi zato pri delu srečuje
jo s težavami. Najpogosteje pri- 
manjkujeza njihovo delo denar
ja, nekateri se neradi udeležuje
jo idejnopolitičnega izobraževa
nja, le redkokdaj se zgodi, da 
mlad človek brez težav dobi 
družbeno stanovanje. Ko so se 
pogovarjali o mladih kmetih,so 
z veseljem ugotovili, da jih želi 
precej ostati doma. V občini že 
lep čas deluje aktiv mladih 
zadružnikov, ki skrbi za stro
kovno usposabljanje, dobro pa 
sodeluje z domačo Kmetijsko 
zadrugo in njeno pospeševalno 
službo. Udeleženci sestanka pa 
niso bili zadovoljni s študenti. 
Čeravno se je njihov klub reor
ganiziral, napredka ni videti. 
Kaže, da visokošolci menijo, da

je političnemu delu zadoščeno 
že z redkimi športnimi priredit
vami.

Lep korak naprej so mladi v 
metliški občini naredili na 
področju izobraževanja in kul
ture, saj so v krajevnih skupno
stih in tozdih že lep čas edini 
nosilci kulturnega življenja. Nič 
slabše ni v zadnjem času na 
področju splošnega ljudskega 
odpora in civilne zaščite, pro
stovoljnega mladinskega dela 
itd. Za brigade, šolo samouprav
ljanja, se navdušuje vse več mla
dih in tudi zato bi Belokranjci 
kaj radi videli, ko bi lahko v 
,deželi brez* pripravili delovno 
akcijo na republiškem nivoju.

V KUMROVCU 
DOM KRAJEVNIH 

SKUPNOSTI
Te dni so dobili predsed

niki svetov metliških krajev
nih skupnosti dopis, ki jih 
opozarja, da se je v državi
z a č e la  a k c ija  za  zbiranje
sredstev, s katerimi naj bi v 
Titovem rojstnem kraju po
stavili dom jugoslovanskih 
krajevnih skupnosti. Akcija, 
ki je zelo dobro stekla v so
sednji republiki, se je začela 
tudi v Sloveniji. Dom bodo 
zgradili izključno z denar
jem, ki ga bodo zbrali po 
krajevnih skupnostih.
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SESTANEK BORCFV
V začetku februarja bo občinski 

odbor ZZB NOV Metlika pripravil 
sestanek s predsedniki oziroma taj
niki borčevskih krajevnih združenj- 
Pogovorili sc bodo o sodelovanju s 
krajevnimi skupnostmi in s SZDL 
kot frontno povezovalko dela. Člani 
odbora ter predsedniki bodo govori
li tudi o nalogah zveze borcev, ki so 
vezane na resolucijo kongresov Z K.

SPREHOD PO METLIKI
.KOLOVRAT MED MLADIMI -  

Po dolgem premoru je uredniški od
bor Kolovrata, glasila občinske kon
ference ZSMS Metlika, zbral gradivo 
in uredil letošnjo prvo številko. Od 
zadnje v minulem letu je precej bolj
ša, čeravno bralci menijo, da še 
vedno ni taka, kot bi radi mladi. Ko
lovrat prinaša poročila o delu osnov
nih organizacij, nekoliko bolj za
nimivo je poročilo o MDA Bela kra
jina, uredništvo se je spomnilo tudi 
mladinskega kongresa, v drugem de
lu glasila, pa so precej prostora od
stopili mladim literatom.
. MESTO BREZ KRMILNIC -  
Svoje dni se je občinsko središče po
stavljalo s številnimi ptičjimi krmil
nicami, ki sojih naredili osnovnošol
ci in postavili po zelenicah. Letos je 
malih lesenih hišic malo, pa še te so 
polomljene in prazne.

KAKO DO PREMOGA? Čeravno 
do Kanižarice v sosednji občini ni 
daleč, pridejo občani ao kan izuri 
škega premoga bolj težko. Nekateri 
so ga naročili še lani, pa ga še sedaj 
niso dobili. Sprva so bui zamude ce
lo veseli, zakaj računali so, da bo

Sremog prišel prav za drugo zimo. 
£r pa je januar pokazal zobe, se 

bojijo februarja, ko bodo domala 
brez kurjave.

SMUČARSKI TEČAJI -  V obči
ni so prav vsako leto ob šolskih zim
skih počitnicah pripravili smučarske 
tečaje. Le malokdaj so uspeli, če
ravno so imeli na voljo vlečnico. Ni 

bilo namreč snega. Letos je snega 
dovolj, pokvarila pa se je vlečnica. 
Bo osnovnošolska mladež ob tečaje 
tudi letns?

SINDIKAT:
ZA RAZUMLJIVO 

GOVORICO ŠTEVILK
Metliški občinski sindikalni svet 

je pred tednom začel z akcijo pred 
analizo zaključnih računov v organi
zacijah dela. Od strokovnih služb 
terjajo, da čimbolj enostavno pri
kažejo delavcem stanje in probleme 
gospodarjenja. Poročila morajo biti 
kratka, osredotočiti pa se morajo 
predvsem na stroške poslovanja in 
materialne sUoške, na delitev do
hodka kot celote ter na delitev na 
osebne dohodke itd. Analiza gospo
darjenja v letu mora biti nared do 
konca meseca, delavci pa se morajo 
o njej pogovoriti v februarju.

metliški tednik
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Jo kdaj prestopanje v Ribnici?
t a e ,  da je rešitev v ribniških rokah — Za Struge veliki stroški in malo potnikov — Zakaj 

avtobusna postaja še ni bila splužena? — Čakanje na prometne table

kerŽe pred leti smo poročali o kritiki potnikov,   r
aAP uvedel primestno progo in s tem uvedel prestopanje potnikov 
na progi Ljubljana-Kočevje najprej v Velikih Laščah, nato pa v 
Ribnici. Zdaj pa je sam SAP dal pobudo, da bi primestno linijo uki- 
n,li. se pravi, da ne bi bilo več prestopanja. Vendar naj bi ta zah
teva priŠa od „spodaj, se pravi od občin. Občinska skupščina Ko-
cevje je tak predlog že poslala SAP, občinska skupščina Ribnica pa vozi v struge ie se en »apov avtoous 
n®. čeprav je njen izvršni svet predlog Sapa o novem voznem redu na teden. medtem ko so prej trije ali

bodo potniki spet vozili brez pre
stopanja. Pri tem so seveda prizadeti 
predvsem potniki, ki vstopajo ali iz
stopajo na postajah od Ribnice do 
Kočevja.

Pozanimali smo se tudi, zakaj 
vozi v Struge le še en Sapov avtobus

sprejel.
. Pri Sapu smo zvedeli, da potrebu- 
JeJ° za postopek pri Gospodarski 
zbornici za ureditev vožnje brez pre
stopanja zahtevka obeh občin. V 
R*bnici pa smo dobili odgovor, da

pismenega zahtevka ne bodo poslali, 
ker jim tudi sedanji režim odgovarja, 
saj je vožnja s primestno progo celo 
nekoliko cenejša kot z redno. Iz 
vsega tega se ne da ugotoviti, kdaj se

__ Rešitev je v nas samih
Mladina razpravljala o slabem obnašanju skupine mladih 

v Kočevja — Kaj jih žene na slabo pot?

O nasilniškem obnašanju sku- 
Pine mladih v Kočevju je pred 
Matkim razpravljalo predsed
stvo občinske konference ZSM 
Kočevje. Razprave se je udeležil 
tudi predsednik socialnega 
skrbstva Anton Kajfež, ki je 
Mrokovno prikazal, kaj vse mla
dega človeka žene, oz. vleče na 
^abo pot.

Osnovna ugotovitev posveta 
fr bila, da se razni organi vple- 
^jo v življenje mladega človeka 
“®te, ko že zaide na krivo pot. 
1° pa je prepozno. Z mladimi 
[e treba delati prej. Pri tem naj

sodelovala ZSM, SZDL, psi- 
h°'ogi, socialni delavci, SIS za 
2aPoslovanje, aktiv mladih ko
munistov in drugi.

Nakazali pa so tudi mnoge 
probleme, ki jih tokrat še niso 
razrešili. Tako je treba ugoto- 
^ ti, če so mladi prestopniki za
posleni ali ne. Od česa žive? 
Kje dobivajo denar za življenje, 
P‘jačo? V ustavi piše, da ima 
vsak pravico do dela, ne pa 
tudi, da mora vsak delati.

Za aktivno izkoriščanje pro- 
•tega časa je v Kočevju slabo 
soskrbljeno. Mladinci so spet 
Opozorili na svoja 10 in večlet- 
ia prizadevanja, da bi dobili 
nladinski klub; hkrati pa so kar 
tami priznali, da bi radi veliko 
>,a ne znajo organizirati niti ple- 
a, da bi potekal brez izgreda", 
'n  tem so opozorili na novo- 
etni ples gimnazijcev, ki je 
Horal biti prehitro zaključen.

Mladi so z vso odgovo rnostjo  
»pozorih, kako starejši prestop
niki silijo v kriminal mlajše in 
Pbkejše; na kraje v osnovni šoli, 
fa tatvine koles in ropanje avto
mobilov; na žalostno dejstvo, 
'a si učenci v šoli sicer pridobe 
fnanje, ne pa delovnih navad; 
j13 neživljenjski predpis, po ka
terem so lahko redaiji na plesih 
"Pridni jančki“ , ki seveda niso 
•Posobni krotiti izgrednikov; na 
kriminal „belega ovratnika“ ;na 
Kžave socialne službe (denar, 
tadri); na napake pri sojenju

mladoletnikom, se pravi na nji
hovo nepedagoško (ampak le 
paragrafarsko) obravnavanje;na 
dejstvo, da so zavodi za mlado
letnike prepogosto šola krimi
nala itd., itd.

, .Rešitev vsega tega je v nas 
samih,“ so složno ugotovili in 
da se ne kaže zanašati le na 
ukrepe organov pregona in kaz
novanja. Za to bodo, po tem, 
prvem razgovoru sklicali še ne
katere. Nekdo je dal zanimiv 
predlog, naj bi nanje povabili 
tudi mladince, zaradi katerih so 
ti razgovori potrebni, da bi sami 
povedali, kaj jih žene na slabo 
P o t. J. PRIMC

štirje. Odgovor je bil, da imajo s 
progo izgubo. Proga Kočevje- 
Struge preko Hinj je v obe smeri 
dolga 60 km. Lastna cena avtobusa 
za kilometer znaša 14,21 din, kar 
pomeni, da bi na eni vožnji morali 
kasirati preko 850 din, v resnici pa 
so od 70 do največ 120.din.

Zadnje vprašanje se je nanašalo na 
dejstvo, da to zimo ploščadi pri 
avtobusni postaji sploh še niso splu- 
žili, zaradi česar je tu včasih kar vi
sok sneg, ob mrazu je nevarna po
ledica, ob odjugi pa morajo potniki 
do postaje skoraj „plavati“. Odgo
vor je bil, da plužili niso le zato, ker 
bi sicer tu parkirali osebni avto
mobili.

SAP je Krajevni skupnosti 
Kočevje že naročil prometne znake 
..Parkiranje osebnih avtomobilov 
prepovedano", ta pa je table naro
čila pri Meblu, od koder jih pa še 
niso dobili. Osebni avtomobili -  
predvsem tistih lastnikov, ki se ogla
sijo v bifeju na avtobusni postaji -  
že zdaj ovirajo promet avtobusov, 
če bi bila postaja splužena, pa bi 
bilo takih parkiranih avtov tu še več.

Postajo bodo torej plužili, ko bodo 
postavljeni že naročeni prometni 
znaki.

J. PRIMC

OSiLNIŠKI ZLATOPOROČENCI — Na fotografiji so v prvi vrsti z 
nageljčki in listinami zlatoporočenci. Od desne proti levi je prvi par 
zlatoporočencev Ožbolt, drugi par zlatoporočencev Tomec, tretji 
pa Janež. (Foto: Jože Adamič)

Srečanje zlatoporočencev
Organiziralo ga je Društvo upokojencev iz Kočevja 

Trije pari v Osilnici, dva v Kočevju

Društvo upoKojencev Kočev
je je konec minulega leta orga
niziralo srečanje zlatoporočen
cev z območja KS Osilnica v 
kočevski občini. To je bil prvi 
tak dogodek na tem območju, 
medtem ko so v Kočevju taka 
srečanja organizirali že tretje 
leto zapored.

Vsi trije pari iz Osilnice so sicer 
srečanje doživeli z delno zamudo, a

DROBNE IZ KOČEVJA
PROGRAM TV -  Ivan Razpot

ij , Kočevja je v našem listu in 
JUbljanskem dnevniku pisal o spre- 

m| . u Programa TV na 8. kanalu, 
jegove ugotovitve držijo. Kaže pa, 

n P,Sanje v časopise ir
S J f t S .o d d 6"* TV

kakšno pojasnilo, kaj 
storiti. To je običaji 
— jn (fopjsovanja. Nove oblju

v časopise in prošnje na 
—  oddelek TV ali pa sploh 

TV nič ne zaležejo. Dobimo le

Q h 6 a n  
v P » ' a B u J o

e d v e d  
o d g o v a r j a

~~ Slišal sem, da boš končno 
* lahko dal medvedka v var 
lv°. ko bo dograjen novi vrtec.

"  Jaz pa se bojim, da spet ne 
0 nič , ker je sedanji vrtec pre- 
^olnjen, in da ga bodo raz- 

J^ttenili tako, da bodo iz nje- 
“  preselili del otrok v novi 
'ttec.

bi bilo treba 
jno ves uspeh 

)Iju-
za ureditev 8. kanala ti pride po

vedat sosed, ki gleda in posluša TV 
na 3. kanalu, saj osmi spet ne dela. 
Tako se vrti ta zadeva okoli 8. kana
la že vse od njegovega obstoja.

HRANA ZA PTICE -  Društvo za 
varstvo in vzgojo ptic je obvestilo 
ljubitelje ptic, da je kupilo 3 tone 
krmil za ptice. Pozvalo je tudi obča
ne, naj v tej hudi zimi po svojih 
močeh pomagajo pticam, predvsem 
s krmljenjem.

ČAS POPUSTOV -  Naval na 
trgovine je zdaj zaradi popustov sko
raj večji kot pred prazniki. Živo
barvni plakati oznanjajo pri zimski 
konfekciji in obutvi popust od 30 
do 40 odst. ali celo ao 50 odstot
kov. Slednji popust je varljiv. Kak
šen je ..odstotek1* kakovosti, kakšne 
so mere oblek oz. številke , je pa 
drugo vprašanje.

KMALU VOLITVE -  Te dni bo
do v mestu Kočevje ustanavljali od
bore SZDL za območja posameznih 
krajevnih odborov Krajevne skupno
sti Kočevje- mesto in volili njihova 
vodstva. Volitve novih vodstev kra
jevnih odborov KS v mestu pa bodo 
predvidoma poleti.

so se ga kljub temu zelo razveselili 
Veronika in Izidor Ožbolt iz Mand
ljev sta se namreč poročila že 5. 
avgusta 1923. Marija in Franc To
mec iz Osilnice S. julija 1925, Karo
lina in Rudolf Janež pa 6. maja 
1928.

Vsi zlatoporočenci so dobili nage- 
Ijčke, žene pa še šopek. Predstavnik 
Društva upokojencev jih je po
zdravil, jim spregovoril in jim pode
lil počastitvene listine. Srečanja so 
se udeležili tudi predstavniki KS 
Osilnica.

Podobno svečanost je društvo 
organiziralo tudi za preostala dva 
para zlatoporočencev, Veroniko in 
Petra Pojeta, ki sta se poročila 5. 
julija 1925, ter Ano in Karla Pre
mrla, ki sta si rekla ,,da“ 28. januar
ja 1928. Zanje je bila svečanost 
klubski sobi Društva upokojencev v 
Kočevju.

Za novo leto se je Društvo upo
kojencev spomnilo upokojencev, ki 
so člani društva in so stari 80 in več 
let ali pa so težji bolniki, se pravi 
taki, da ne morejo hoditi. Skupno je 
bilo obdarjenih 145 takih članov 
društva, za kar je društvo porabilo 
18.000 din. J- P-

Ribniško jezero -  kje, kdaj, zakaj?
& I _ I. o ! i n  7 o l i a  ■ ~r r l n r a r l n n i i k  r*nnr+/M» iv«Nekaj misli, pomislekov in želja iz dosedanjih načrtov in razprav

Več let že poročamo o prizadevanjih, da bi del ribniške kotline 
rešili pred poplavami, in o nakazani rešitvi, da bi presežek voda, ki 
poplavljajo, zajeli v umetno jezero. Razmišljanja občanov o tem 
predlogu so bila usmeijena bolj v škodo, ki jim bo storjena z jeze
rom, kot na korist, ki jo bodo pridobili oni in skupnost. Kljub tem 
nestrokovnim razmišljanjem je že v izdelavi idejni projekt o jezeru.

Projektant, Inženirski biro 
Elektroprojekt iz Ljubljane, je v svo
ji raziskavi ugotovil, da je zemlja na 
območju Ribnice in okolice pro
pustna, sicer bi bila že danes vsa do
lina eno samo veliko jezero. Ce so 
tu vodne razmere normalne, vode 
poniknejo v nekaj ponorih in vrsti 
manjših požiralnikov. Vendar tudi 
požiralniki ne morejo sprejeti vedno 
vseh voda, saj je razmerje med nizki
mi in visokimi vodami kar 1:500.

Občani se sprašujejo, zakaj včasih 
ni bilo poplav, zalitih kmetijskih 
površin, hiš in naselij. Vedeti je tre
ba, da poplave v Ribnici, Sodražici 
in deloma tudi v Goriči vasi povzro
čata potok Bistrica in Zlebiščica. V 
letih nazaj so ob teh vodah stali mli
ni in žage na vodni pogon, od kate
rih je vsak za svoje obratovanje po
treboval določeno količino vode, ki 
se je zbirala v manjših zajezitvah. Te 
zajezitve, ki jih je bilo veliko, so 
zadrževale vodo in do določene 
mere uravnavale enakomerno pre
pustnost obeh potokov.

Ko so ti kraji doživljali gospodar

ski napredek, je prihajalo do različ
nih posegov v vodni režim. Tako 
smo čistili struge potokov in jih del
no tudi regulirali. Vse to je vplivalo 
na hitrejši tok voda do doline.

Ne pozabimo tudi na nedisciplino 
občanov, ki so vode spremenili v od
lagališče vsega, česar niso potrebo
vali. Zato voda narašča in poplavlja. 
Da ne bo še večje škode, je treba 
poplave preprečiti. Strokovnjaki 
predlagajo, naj bi pri Ribnici zgradili 
zadrževalnik vode. Le tako bodo od
pravljene povodnji v Sodražici, 
Ribnici ter Kočevski ddini.

V gradivu za javno razpravo so 
nakazane tri možnosti bodočega za
drževalnika oz. jezera, ki naj bi bil 
na območju Brezja nad naseljem Pri
gorica. Marsikdo se bo vprašal, če
mu Brezje in Prigorica. Raziskave so 
pokazale, da je to edini kraj, ki bo 
omogočal zadrževanje vseh voda iz 
vseh vodotokov v občini, razen 
Obrha, ki leži niže kot predvideno 
zajetje. Razen tega je to območje 
zaradi močvirnate zemlje kmetijsko 
slabo izkoriščeno. Na njem tudi ne

stojijo komunalni in stanovanjski 
objekti, razen nekaj manjših. Naj
pomembneje pa je, da je to edino 
območje, kjer voda ne pronica v niž
je zemeljske plasti.

O treh inačicah zadrževalnika, 
smo že poročali, a si še enkrat osve
žimo spomin. Po prvi naj bi bil 
zadrževalnik suh, se pravi, da bi bila 
v njem voda le takrat, da bi odvrnila 
nevarnost poplav. Zadrževalnik bi se 
napolnil z vodo in tako preprečil 
poplave. Ob prvi ugodni priložnosti 
bi zadržano vodo lahko izpustili. Po 
izteku vode bi zemljišče spet upo
rabljali kot pred poplavo.

Po drugi inačici bi bilo tu stalno 
jezero s površino okoli 140 ha. Jeze
ro bi lahko uporabljali za rekreacij
ske namene, za čolnarjenje, športni 
ribolov itd. Voda v njem bi se ob
navljala iz pritokov potokov Ribnica 
in Sajevec.

Po tretji inačici bi bilo tu okoli 
370 ha veliko jezero (kot Bohinj
sko). Njegove vode bi lahko uporab
ljala le industrija obeh sosednjih ob
čin; del vode pa bi lahko v sušnem 
obdobju uporabili za poživitev 
vodotokov pod zajezitvijo.

V vseh treh inačicah je predviden 
manjši armirani betonski jez na po
toku Bistrica in dovodni kanal od 
Bistrice do korita potoka Sajevec. 
Naloga jezu je, da normalne (nizke) 
vode spušča namoteno dalje skozi 
Ribnico, ko pa nastopijo visoke vo
de, se začno zapornice avtomatsko 
zapirati in usmerjati vodo po umet
nem kanalu v zadrževalnik oz. jeze
ro. Projekt predvideva takšen kanal, 
ki ne bo kvaril videza pokrajine in se 
bo prilegal naravnemu okolju.

V krajevni skupnosti Ribnica in 
Dolenja vas sta bili že izvedeni javni 
razpravi o jezeru. Povsod so občani 
poudarili, da je ureditev vodnega 
režima nujna in da je treba urediti 
zadrževalnik oz. jezero. Niso pa se 
dokončno odločili še za nobeno 
inačico. Stališča so bila različna. Se
veda bo morala reči svoje tudi Ob
močna vodna skupnost Ljubljanica 
-Sava, ki bo investitor tega načrta.

Tudi občinska skupščina bo na 
GASILCI VADIJO — Gasilska društva na območju občine Ribnice eni svojih letošnjih sej obravnavala 
pridobivajo v zadnjem obdobju vse več novih članov pa tudi nove 13 načrt in sprejela dokončne skle- 
opreme. Posebno pozornost posvečajo vadbi. Na sliki: desetina GD 
Ribnica med vajo. (Foto: M. Glavonjič)

lani 11 rdečih petelinov
Letos slabi GD Jurjeviča 70, GD Sodražica pa 80-letnico

pe. Če želimo zadevo rešiti, si mora
mo prizadevati, da pride gradnja rib
niškega zadrževalnika v srednjeročni 
načrt Območne vodne skupnosti 
Ljubljanica-Sava 1980 do 1985. Do 
takrat bo še vse po starem.

FRANC ŽELEZNIK

Lani je v ribniški občini rde- 
>etelir

kar ni zaskrbljujoče. Začetek
či petelin 11-krat zakikirikal,

tega leta je nekoliko manj obe
taven, saj je prvi večji požar iz
bruhnil že 7. januarja, in sicer v 
Kotu.

Prizadevni gasilci so lanskih 
11 požarov omejili in pogasili, 
da ni bilo večje škode. Ti požari 
šobili v Dolenji vasi, Riku, Inle
su, po gozdovih in drugod. Ob 
gašenju se je pokazalo, da je tre
ba gasilska društva oz. gasilce 
opremiti še z učinkovitejšimi 
napravami za gašenje, kar po
meni, da je treba za gasilstvo 
tudi več denarja.

Ob nedavnem pregledu sta
novanjskih blokov, ki ga je 
opravila komisija požarne var
nosti, so ugotovili tudi pomanj
kljivosti pri vodovodnem omre
žju. Marsikje niso imeli dovolj 
gasilnih aparatov. Zato sta sa
moupravna stanovanjska
skupnost in gasilsko društvo 
sklenila kupiti za bloke univer
zalen protipožarni aparat 
S-250.

Veliko pozornost posvečajo 
tudi usposabljanju gasilcev. 
Tako bodo spet organizirali te
čaj za gasilske strojnike, svoje 
člane pa bodo poslali na tečaj

za višje gasilske častnike, ki bo 
v Ljubljani. Posebno pozornost 
bodo posvetili delu s pionirji in 
mladino ter novimi gasilci.

Samoupravni sporazum o fi
nanciranju društev in občinske 
gasilske zveze je za letos podpi
sana. Za te namene bo Šlo 0,30 
odstotka od kosmatih osebnih 
dohodkov.

Ob koncu naj omenimo še, 
da bo letos GD Jurjeviča praz
novalo 70-letnico, GD Sodra
žica pa 80-letnico. V Sodražici 
je novi gasilski dom že pod stre
ho. Osrednja svečanost v Sodra
žici bo 9. avgusta, ko bo GD 
Sodražica dobilo tudi gasilsko 
cisterno. M. GLAVON JIČ

MIRKO MIHELIČ, predsednik 
GD Sodražica: „Novi gasilski 
dom bo omogočil gasilcem bolj
še in uspešnjeSe delo.“ (Foto: 
Glavonjič)

SODRAŠKA MREŽA

Lani

Rekordno število novih
v občinah Kočevje in Ribnica 799  novih šoferjev 

amaterjev in 104 poklicni šoferji

Lani so bili v Kočevju redni 
izpiti za voznike motornih vozil 
iz območja občin Kočevje in 
Ribnica. Izpiti iz teorije so bili 
vsakih 14 dni, iz praktične vož
nje pa najmanj enkrat na teden.

Skupno je lani delalo izpite 1974 
kandidatov, kar je v zadnjih desetih 
letih najvišje število. Iz območja 
občine Kočevje je bilo 1194 kandi- , 
datov (60 odst.), iz občine Ribnica 
pa 780 kandidatov (40 odst.). Skup
no je opravilo zaključne izpite 799 
kandidatov, padlo jih je 1013, izpi
tov pa še n> zaključilo 162 kandi
datov. Kljub ostrejšim merilom za

opravljanje izpitov je odstotek uspe
šnosti nad povprečjem prejšnjih let.

Med 799 kandidati, ki so uspešno 
prestali izpit, je 60 motoristov in 
737 voznikov osebnih avtomobilov. 
Novih voznikov-amaterjev je kar 
7-krat več kot novih poklicnih šo
ferjev; teh je lani opravilo izpit 104, 
od tega je voznikov tovornjakov 59, 
avtobusov 1 in za traktorje (kjer 
prevladujejo kmetje) 44.

Vsekakor pomeni število 799 no
vih voznikov ogromen uspeh. T aje  
tudi posledica rasti življenjskega 
standarda in velik prispevek za okre
pitev ljudske obrambe.

ANDREJ ARKO

MALO SMUČARJEV -  Muhasto 
vreme jo  zagode tudi vsem, ki bi ra
di smučali. Ob žičnici pri Izberja je 
ob delovnih dneh skoraj povsem 
prazno, ob nedeljah pa je tu tudi 
malo smučarjev, da ima vlečnica 
slab promet.

GREMO V KINO -  V kinu doma 
JLA v Ribnici bodo ta teden nasled
nji filmi: danes, 25. januarja, „Vabi- 
lo na večerjo z umorom"; 27. in 28. 
januarja ..Oddaljena trobenta" 
(matineja ..Stan in Olio v tujski legi
ji"); 31. januarja in 1. februarja „Ni- 
sem ti obljubil cvetja".

PADEC PREBIVALSTVA -  Na 
območju matičnega urada Sodražica 
se »e lani rodilo 27 otrok, umrlo pa 
je 38 občanov. Vsi novorojenčki so 
zagledali luč sveta v porodnišnici.

CESTE KRPAJO -  Kljub zimi in 
mrazu požrtvovalni cestni delavci z 
asfaltom krpajo luknje na cestah. 
Vreme, ko sta se hitro izmenjavala 
sonce oz. odjuga in mraz, je zelo 
škodilo cestam. Precejšen del ceste 
od Žlebiča proti Sodražici je  skoraj 
popolnoma uničen. Krpanje tu ne 
d o  pomagalo, pač pa bo treba cesto 
ponovno preliti z asfaltom. Tudi v 
Ribnici s cestami ni bolje, najslabša

pa je zelo verjetno Kolodvorska uli
ca.

PREMAJHEN ŠTEDILNIK -  V 
Pletenini oz. tozdu Krim je število 
zaposlenih od aprila lani porastlo za 
60, oziroma na 102. To se je poka
zalo kot dobro v proizvodnji, saj so 
lahko uvedli tudi drugo izmeno, kot 
slabo pa v lastni kuhinji, kjer imajo 
premajhen štedilnik.

o b č a '?  o - V
vprašuje l

v V  ^

ii  ̂ v  /medved 
 ̂ . odgovarja

-  Ste pa lepo uredili brežine 
Bistrice skozi Sodražico?

-  Žal pa bo treba en breg 
ponovno razkopati in vanj polo
žiti kanalizacijo do bodoče 
čistilne naprave, ker se je med 
gradnjo nekaj hudo zataknilo.

KOČEVSKE NOVICE REŠETO
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TEDENSKI KOLEDAR

Četrtek, 25. januarja -  Trpimir 
Petek, 26. januarja -  Tit 
Sobota, 27. januarja — Angela 
Nedelja, 28. januarja -  Tomaž 
Ponedeljek, 29. januarja -  Valerij 
Torek, 30. januaija -  Martina 
Sreda, 31. januarja -  Janez 
Četrtek, 1. februarja -  Brigita

LUNINE MENE

28. januaija ob 7.19 uri -  mlaj

BRESTANICA: 27. in 28. 1. 
ameriški barvni film Nenavadne pri
ložnosti.

BREŽICE: 26. in 27. 1. ameriški 
barvni film Oče Drakula in sin. 28.

in 29. 1. angleški barvni film Pamet
nejši sin Sherlocka Holmesa. 30. in 
31. 1. italijanski barvni film Pritepe
nec.

MIRNA: 27. 1. film Amazonke.
MOKRONOG: 27. in 28. 1.

Praznovanje pomladi.
KRŠKO: 27. in 28. 1. angleški 

film Zemlja, zgubljena v času. 1.2. 
ameriški film Annie Hall.

NOVO MESTO: Od 26. do 28. 1. 
ameriški barvni film Mesto, ki je tre
petalo ob sončnem zahodu. 29. in 
30. 1. angleški barvni film Casandrin 
most. 31. 1. in 2. 1. francoski barvni 
film Kako posneti pomo film?

NOVO MESTO -  KINO JLA: Od 
25. do 28. 1. ameriški film Elvis 
Presly. 29. in 30. 1. ameriški film El 
Meksiko.

RIBNICA: 27. in 28. 1. jugoslo
vanski fil Mala čudesa velike narave.

SEVNICA: 27. in 28. 1. film Naj
daljši dan. 31. 1. in 1.2. film Pro
dajalka vijolic.

S L U Ž B O  D O B I

IŠČEMO žensko za varstvo dveh 
otrok v popoldanskem času na 
domu. Dragica Ratajec, Trebnje.

SLUŽBO dobi priučen avtoklepar 
ali ličar. Plača po dogovoru. Na
stop službe 1. februarja 1979. 
Hinko Benčinko, avtokleparstvo, 
Leskovec pri Krškem.

IŠČEM KV ali priučeno kuharico za 
delo v kuhinji in pridno osebo, ki 
ima veselje do gostinstva, za strež
bo nedaleč od Trebnjega. Po
nudbe pod šifro „DOBRO PLA
ČILO”.

S L U Ž B O  I S C E

VZAMEM v varstvo enega otroka.
Naslov v upravi lista (255/79). 

FRIZERSKA pomočnica z enoletno 
prakso išče službo. Naslov v upra
vi lista (267/79).

S T A N O V A N J A

MATI SAMOHRANILKA triletnega 
otroka, ki se je pred kratkim vrni
la iz tujine, išče neopremljeno 
stanovanje v Novem mestu ali 
bližnji okolici. Naslov v upravi 
lista (269/79).

KGP NOVOGRAD, Novo mesto, 
išče za svojega strokovnega sode
lavca opremljeno ali neopremlje
no sobo v Novem mestu. Po
nudbe zbira tajništvo DO, Germo
va 3.

V BLIŽINI Novega mesta dam sta
novanje in ostalo oskrbo za po
moč na kmetiji v popoldanskem 
času. Naslov v upravi lista 
(216/79).

MIRNA ZAKONCA, SLOVENCA, 
ki spoštujeta hišni red, potrebu
jeta v Dolenjskih Toplicah za do
ločen čas ogrevano opremljeno 
sobo s souporabo sanitarij ali 
opremljeno garsonjero. Cenjene 
ponudbe pošljite na oglasni odde
lek DL pod šifro „DOBRA IN 
ZANESLJIVA plačnika” .

M o t o r n a  v o z i l a

PRODAM zastavo 750, letnik 1972, 
'registrirano do 1979. Jordankal 
3, Mirna peč.

PRODAM zastavo 101, letnik 73. 
Franc Colarič, Jablanice 12, 
Kostanjevica.

PRODAM zastavo 101, letnik 76. 
Aleksander Pirh, 68232 Šentru
pert 85.

PRODAM renault 4 v dobrem stanju 
ter prinza 1200 C ali zamenjam 
za zastavo 750. Alojz Pavlič, Gor. 
Maharovec, Šentjernej.

PRODAM osebni avto Zastava 101, 
letnik 1975. Zupanc, Nad mlini 
18, Novo mesto.

PRODAM zastavo 101, oktober 
1977. Marjan Černe, Novo mesto, 
Majde Šilc 4.

PRODAM renault 8, letnik 1970, 
81000 km. Ogled vsak dan po
poldne, razen torka, srede in 
petka. Milena Hren, Veliki Slat- 
nik 3 ,Novo mesto.

PRODAM kombi IMV 1600, letnik 
1970, ali zamenjam za osebni 
avto do 1300 cm 3. Grič 6, Ko
stanjevica.

TATA MERCEDES, letnik 73, ka- 
son s ccrado, registriran, ugodno 
prodam. Franc Miklavčič, Mali 
Videm 4, Velika Loka.

PRODAM zastavo 750, letnik 1974, 
prevoženih 43.000 km. Oglasite 
se na naslov: Peter Terzič, Ul 21. 
oktobra 15/4, Črnomelj.

PRODAM zastavo 750, letnik 1970, 
in prikolico za osebni avto. Jože 
Hudoklin, Gor. Maharovec n. h., 
Sen tj er ne j

PRODAM traktor Ferari (30 KM), 
dobro ohranjen. Cena po dogo

voru. Naslov v upravi lista 
,(237/79).

PRODAM avto Diane 6, star dve 
leti. Kopina, Majde Šilc 22, Novo 
mesto.

PRODAM fiat 1300, letnik 1976. 
Ogled vsak dan popoldne, razen 
torka in petka. Škrlj, Mirna 130.

PRODAM dobro ohranjen audi 50 
LS, stari tri leta. Informacije na 
telefon 2 3 -697  od 16. ure dalje.

PRODAM 125 PZ, letnik 71, regi-
 ---------. . .  /g r-

jena je tudi plinska naprava. Igor 
Štukelj, Semič 36.

striran do novembra 1979. Vgra 
t je
kelj,________

POSLAVLJAM se od škode, težko, 
a kaj si morem. Ugodno jo  pro
dam, če ste interesent. Pridite in 
oglejte si jo! Janez Škrinjar, 
Kašča 4, Semič.

PRODAM traktor Zetor 42 KM 
(komplet) s prikolico, plugom ter 
branama, letnik 77. Prodam samo 
kom plet Jože Bevc, Zagorje 31, 
Lesično. Informacije Rajko Bevc, 
Dol. Toplice 75, telefon 85-768.

PRODAM tovorni avto Mercedes 
1418, letnik 1970. Martin Kem, 
Škocjan 50 pri Novem mestu.

PRODAM avtomobila zastavo 750 
in austin, letnika 1970, po ugodni 
ceni. Silvo Koželj, Loka 3 a, 
Serttjemej.

AVTO MOSKVIČ 2140, letnik 
1976, ugodno prodam. Plantan, 
Stranska vas 10, Novo mesto.

PRODAM traktor Tomo Vinkovič 
30. Naslov v upravi lista 
(261/79).

PRODAM avto R 8, 10.000 km po 
generalni. Jože Gorišek, Gor. 
Vrhpolje 80.

PRODAM Škodo, letnik 74, in pri
kolico nosilnosti 500 kg. Stane 
Butalin, Regerča vas 88, Novo 
mesto.

PRODAM traktor Ursus 355, plug 
Slovanac, prikolico za prevoz živi
ne in mlatilnico. Anton Berus, 
Srednji Globodol 6, Mirna peč.

PRODAM traktor Ursus 35 KS, v 
dobrem stanju (600 del. u r) 
Alojz Lenarčič, Pristava 8, Stopi
če pri Novem mestu.

P R O D A M

PRODAM kombajn znamke Koedel 
Boehm Combi. Josip Kern, Stara 
vas 7, Škocjan.

12, 13, 14, 15 in 16-colskc gumi 
vozove za konjsko, volovsko in 
traktorsko vprego prodam. Dela
mo tudi osi za traktorske prikoli
ce. Dostava na dom po dogovoru. 
Stane Bulc, Jurčkova pot 73, 
Ljubljana-Rakovnik.

PRODAM peč na olje EMO 8 in šte-
■ dilnik na trda goriva 55 x 55. Pri

sojna 2, Novo mesto.
PRODAM orgle Tiger (enomanucl- 

ne); harmoniki H/E,A in Cis, Fis, 
H; štiri stojala za mikrofon; dva

mikrofona FBT. Jože Maver, Dol. 
Nemška vas 7 a, Trebnje.

PRODAM več ton semenskega in 
jedilnega krompirja sorte igor, 
več ton sena, slamoreznico na 
motorni pogon, dvobrazdni plug, 
stiskalnico za sadje, ciganico, 
kopalno kad in prašiča bekona, 
težkega 180 kg. Stanko Jaki, Bri
nje 6. Šentrupert.

PRODAM diatonično harmoniko 
Melodija C,F,B dur. Cena po do
govoru. Jože Bizjak, Veniše 26, 
68273 Leskovec pri Krškem.

PRODAM _ traktorski obračalnik 
Favorit. Žonta, Potov vrh 2.

PRODAM štiriletno nemško ovčar
ko s štirimesečnim mladičem. 
Anton Femec, Krško, telefon 
71-476.

UGODNO prodam televizor Gorenje 
(črno-bel). Peter Langer, Krško 
C. 4. julija 52, telefon (068) 
71 -503  popoldne.

PRODAM štiri leta staro kobilo. 
Naslov v upravi lista (232/79).

PRODAM les za ostrešje (grušt). 
Cena 16,00 din m3. Naslov v 
upravi lista (234/79).

PRODAM dva prašiča, po 100 kg 
težka. Franc Kastelic, Jama 2, 
Birčna vas pri N ovem mestu.

PRODAM skoraj nov hladilnik 
Gorenje (še garancija). Ogled vsak 
dan od 16. do 18. ure. Granda, 
Mestne njive 11, telefon 23-373 .

100 TON ODLIČNEGA hlevskega 
gnoja, 4 tone sena in kabino za 
traktor Zetor 3511, prodam. 
Cvelbar, Gorenja vas 22, Šmarje
ške Toplice.

PRODAM 3 tone trboveljskega pre
moga Orehovec in skoraj novo 
peč na olje Husnuarna. Kavčič, 
Slančeva 7.

UGODNO prodani globok otroški 
voziček. Strojin, Bršljin 61, Novo 
mesto.

PRODAM trajno gorečo peč Kreka. 
Stane Butalin, Regerča vas 88, 
Novo mesto.

GIBSON kitaro (kopija), prodam. 
Kulovec, Vavta vas 79, Straža, 
telefon 84 -530  int. 53.

P O S E S T

V BLIŽINI KRŠKEGA prodam par
celo, 1 ha, z vinogradom, 1.600 
trt, 8 let stare (žametna črnina, 
modra frankinja, kraljevina in ne
kaj rizlinga), vse na Žid. Na parce
li-je tudi okoli 150 sadik črnega 
ribeza, nekaj bukovega gozda in 
zidanica. Elektrika na parceli. 
Zraven je tudi vodovod. Informa
cije po telefonu (068) 2 3 -462  od 
18. ure dalje.

ENODRUŽINSKO HIŠO, primerno 
za obrtnika v Ribnici (Dol), po
ceni prodam. Informacije pri 
Anici Petek, Ob Bistrici 3, Rib
nica.

UGODNO prodam okoli 50 arov 
vinograda z zidanico (Koglo pri 
Šmarjeti). Dostop z vsakim vozi
lom. Marija Bregant, Žaloviče 17, 
68220 Šmarješke Toplice.

HIŠO V GRADNJI (delno IV in V. 
faza) v bližini Radeč prodamo. 
Plačilo možno delno na gradbeni 
kredit. Hiša je primerna tudi za 
obrtnika. Informacije na telefon 

(068) 21 -723  in t 33 od 7. do 
12. ure.

PRODAM 11 a vinograda, 30 arov 
pašnika ter nekaj gozda na Golu- 
šniku. Je lepa sončna lega. Roz
man, Ždinja vas 22, Otočec.

PRODAM 8 arov vinograda na 
stebrih (starega 6 let) ob cesti na 
Tanči gori. Vprašati Peter Brine, 
Kanižarica pri Črnomlju.

OB KRKI na Dol. Polju pri Dol. 
Toplicah prodam novo stano
vanjsko hišo. Ogled vsak dan od 
15. ure dalje. Naslov v upravi lista 
(225/79).

NA DEŽELI, 16 km iz Kočevja, v 
prijetni vasici prodam hišo s po
slopjem na lepi legi, po ugodni 
ceni, primerno za upokojence ali 
vikend. Jože Grabcrar, Koprivnik 
št. 19 pri Kočevju.

OB ASFALTNI cesti na Malem 
Trnu prodam parcelo 30 arov 
(nji /a-travnik). Ugodno /a  grad

njo vikenda. Naslov v upravi lista' 
231/79).

PRODAM novejšo hišo v Črnomlju. 
Selitev po dogovoru. A. A. Loj
zeta Fabjana 8, Črnomelj.

SKRBNIM staršem JOŽETU in ANI 
SMOLE iz Gor. Dobrave pri Treb
njem iskreno čestitamo za 50-let- 
nico skupnega življenja. Otroci z 
družinami.

DRAGIMA staršema AMALIJI in 
ALOJZU KRESETOVIMA iz 
Podgore, mami za 70. očetu pa za 
74. rojstni dan še veliko zdravih, 
srečnih in skupnih dni, otroci z 
družinami in snaha s sinom.

DRAGI in skrbni mami ANI 
PEZDIRC iz Dolenje vasi pri 
Črnomlju za 71. rojstni dan še 
mnogo zadovoljnih let, predvsem ’ 
pa zdravja, želijo hčerke Milka, 
Tončka, Anica, Mici, Lojzka, Da
nica, Vanja, Jožica in sinova 
Vinko in Peter, vsi z družinami 
ter trideset vnukov in osem pra
vnukov.

DRAGEMU bratu in sinu PETRU 
ŠPRAJCERJU iz Vojne vasi želijo 
za 20. rojstni dan še mnogo zdra
vih, srečnih ter zadovoljnih let, 
oče, mama, brat Branko in sestra 
Danica.

DOBRIM staršem očetu MATIJI 
BOJANCU iz Male Bučne vasi za 
80-letnico in mami FRANČIŠKI 
za 70-letnico iskreno čestitajo in 
želijo še vrsto zdravih in srečnih 
let hvaležni otroci: Mari in Vera, 
France, Tone in Jože z druži
nami.

27. JANUARJA praznuje 60-letnico 
naš dobri, skrbni oče ALOJZ 
ZVAR s  Senovega-Ravne. K ju 
bileju iskrene čestitke otroci z 
družinami. Mamici pozdrav.

ODVETNIK BRANKO RUPNIK 
obvešča cenjene stranke, da je s 
15. 1. 1979 preselil svojo odvetni
ško pisarno iz Jerebove 14 v nove 
prostore VRHOVCEVA UL. ŠL 5 
(ul. poteka od postaje milice pro
ti restavraciji „Pri vodnjaku” ) 
kjer redno uraduje.

STEKLARSTVO MOJCA PEČEK, 
Partizanska 15, Novo mesto. 
Steklarske usluge, okvirjanje slik, 
izdelava vitraž. Se priporočam!

CENJENE stranke obveščamo, da 
bomo začeli oddajati dvomesečne 
piščance (bele, rjave) 20. febru
arja. Sprejemamo tudi naročila. 
Ivan Turk, Sela pri Ratežu 21, 
Otočec ob Krki.

DOM JLA organizira vsako soboto v 
svojih prostorih ples od 20. do 
24. ure. Zabavala vas bo skupina 
ELIPSA z narodno in zabavno 
glasbo po vašem okusu. Vljudno 
vabljeni!

&

Z A H V A L A

Po dolgi in hud i bolezni nas je v 69. 
letu starosti za vedno zapustil dragi 
mož, oče, brat in stari oče

JANEZ 
BOLTEZ

iz Črmošnjic 29
Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom in vaščanom, ki ste ga v času bolezni obiskovali, vsem, ki ste mu 
podarili vence in cvetje. Posebno sc zahvaljujemo dr. Trobišu, dr. Mancetu in vsemu strežnemu osebju 
pljučnega oddelka za dolgoletno zdravljenje. Lepa hvala tovarni Novoteks za podaijene vence in tov. 
Kranjčiču za poslovilne besede ob odprtem grobu. Nadalje sc zahvaljujemo splošni bolnici za podarje
ni venec, župniku za opravljeni obred in pevskemu zboru Stopiče ter Zvezi borcev Stopiče za podar
jeni venec. Lepa hvala Rezki Goršinovi, Rcnušcvim, Juršičevim in vsem, ki ste kakorkoli pomagali in 
počastili spomin našega dragega ata.

Žalujoči; žena Francka, sinova Ivan, Jože, Cvetka, Joži, Marija z družinami, brata Tone, 
Tine, sestra Mici ž družinami ter drugo sorodstvo

Črmošnjice, dne 13. januarja 1979

A

» M
PODPISANI IGNAC KUClC in 

Vrbja št. 6. se zahvaljujem SO 
Krško in KS Kostanjevica za do
deljeno materialno pomoč ob 
elementarni nesreč)

R A Z N O

OSAMLJEN moški srednjih let želi 
spoznati žensko enake usode za 
občasna srečanja. Ob obojestran
ski simpatiji iz razumevanja 
možen zakon. Ivo Mikloška, Glav
ni trg 48, 68290 Sevnica.

L-PREKUCt
ANTON BARBORIC, Gorenja vas 

27. Šmarješke Toplice, prepove
dujem odvažanje peska v Drjaški 
dolini brez dovoljenja. Kdor tega 
ne bo upošteval, ga bom sodno 
preganja)

Z A H V A L A

Po dolgi in hudi bolezni nas je v 78. 
letu starosti za vedno zapustila naša 
draga mama, sestra, stara mama in 

teta

PAVLA 
LEVSTEK

iz Travnika v Loškem potoku
Zahvaljujemo se vsem sorodnikom, prijateljem in znancem, ki so 
nam v težkih trenutkih izrekli sožije , darovali vence in cvetje ter 
pokojnico spremili na njeni zadnji poti. Posebna zahvala patro
nažni sestri Francki Mohar za njeno neprecenljivo pomoč/ prav 
tako Ivanu Lavriču za izrečene besede ob odprtem grobu v imenu 
ZB in pevcem. Hvala tudi osebju Onkološkega instituta, stavba 
„B“ in duhovniku za opravljeni obred.

Žalujoči; sinovi France, Jože, Janez, Mirko in Pavla z 
družinami, sestra Marija in drugo sorodstvo

V S P O M I N

Danes mineva žalostno leto, odkar 
nas je za vedno in mnogo prezgodaj 
zapustil naš dobri moz, oče, stan 

oče, sin, brat in stric

JOŽE 
PODRŽAJ

iz Novega mesta, Gubčeva 25
Tih in prazen je dom brez Tebe, še vedno si v naših srcih 
in mislih. Hvala vsem, ki se Te spominjajo in obiskujejo 
Tvoj prerani grob.

Žalujoči: vsi tvoji

Z A H V A L A

Ob bridki in nenadomestljivi izgubi 
našega ljubega moža, očeta, starega 

očeta, brata in strica

JOŽETA
GAŠPIRJA

iz Domžal

se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, prijateljem in znan
cem, vsem, ki ste ga v tako velikem številu spremili na 
njegovi zadnji poti, darovalcem cvetja in vencev ter vsem, 
ki ste nam osebno ali pismeno izrazili sožalje. Hvala de
lovnim organizacijam, kolektivu Slovin ter Mizarstvu Ko
stanjevica. Vsem še enkrat iskrena hvala!

Vsi njegovi

V S P O M I N

27. januarja bodo minila tri leta, odkar je zaprl svoje trudne oči 
moj dragi mož

VINCENC VOUK - CENE
iz Leskovca pri Krškem

V samoti, žalosti in bolečini

Marija Vouk — Mimi

DOLENJSKI LIST
IZDAJA: Časopisno založniško podjetje DOLENJSKI LIST,Novo 

mesto -  USTANOVITELJ LISTA: občinske konference SZDL Bre
žice, Črnomelj, Kočevje, Krško, Metlika, Novo mesto, Ribnica, Sev
nica in Trebnje.

IZDAJATELJSKI SVET je družbeni organ upravljanja. Prcdsed-- 
ik: Slavko I.upšina.

ODBOR: Marjan Legan (glavni in odgovorni ured-
I Lr  I M l ln n  v l/n lt  / n  »M —.. A : 1. \ n  : . TV. V A « i , m«

nik: Slavko Lupšina.
UREDNIŠKI ODBUK: Marjan 

nik), Milan Markelj (namestnik), Ria“ Bač er, Andrej BartoljiMarjan 
Bauer, Janez Pczelj, Jože Primc, Drago Rustja, Jožica Teppey, Ivan 
Zoran in Alfred Železnik. Tehnični urednik Priloge: Dušan Lazar. 
Ekonomska propaganda: Janko Saje in Marko Klinc.

IZHAJA vsak četrtek -  Po.samezna številka 6 din, letna naročnina 
238 din polletna naročnina 119 din, plačljiva vnaprej -  Za inozem- 
stvo 480 din ali 25 ameriških dolaijcv oz. 50 DM (oz. ustrezna druga 
valuta v tej vrednosti) -  Devizni račun' 
5 2 1 0 0 -6 2 0 -1 0 7 -3 2 0 0 0 -0 0 9 -8 -9 .

OGLASI: 1 cm višine v enem stolpcu 130 din, 1 cm na določeni 
strani 160 din, 1 cm na srednji ali zadnji strani 200 din, 1 cm na prvi 
strani 250 din. Vsak mali oglas do 10 besed 50 din, vsaka nadaljnja 
beseda 5 din - Za vse druge oglase velja do preklica cenik št. 10 od 1.

L ?.7,?  7 Na mnenja sekretariata za informacije IS skupšči
ne SRS (st. 4 2 1 -1 /7 2  od 28. 3. 1974) sc za Dolenjski list ne plačuje 
davek od prometa proizvodov.

TEKOČI RAČUN pri podružnici SDK v Novem mestu: 
52100 -603-30624 -  Naslov uredništva: 68001 Novo mesto, Ulica 
talcev 2, p.p. 33, telefon (068) 23-606 -  Naslov uprave: 68001 
Novo mesto, Glavni trg 3, p.p. 33, telefon (068) 23-611. Nenaro
čenih rokopisov in fotografij ne vračamo Časopisni stavek, filmi in 
prelom: CZl’ Dolenjski list, Novo mesto -  Barvni filmi in tisk: Ljud
ska pravica, Ljubljana.
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Kovina

V času od 11. do 17. januaija so 
v novomeški porodnišnici rodile: 
Manja Bat iz Dol. Toplic -  Aleša, 
Martina Nosan iz Dolnjega Suhodola 
_ Boštjana, Zdenka Kruh iz Reger- 
če vasi -  Sebastjana, Marija Avbar z 

I Muhaberja -  Jerneja, Jelka Gimpelj 
iz Kota pri Semiču -  Natašo, Lučka 
Pezdirc iz Črnomlja -  Mateja, Mari
ja Grabrijan iz Malega Nerajca -  
Marjeto, Marija Žabkar iz Dobrave 
-  Matjaža, Vincencija Sulc iz Preč
ne -  Boruta, Neža Hočevar iz 
Grmovelj — Iva, Mladženka Bjeloše- 
vič iz Cešče vasi — Biljano, Ivana 
Filak iz Gribelj -  Antona, Ana 
Perpar iz Dolnjega Suhodola -  
Matjaža, Anica Bajuk z Radoviče -  
Andreja, Ida Jankovič iz Krškega -  
Mojco, Marija Povše iz Zagorice -  
Damjana, Vera Voglar z Brezove 
gore -  Andreja, Branka Kobe iz 
Uršnih sel -  Kristino, Vlasta Hutar 
iz Črnomlja -  Niko, Ivanka Kržan 
iz Gorenje vasi -  Tino, Vesna Kapš 
iz Lokev -  Igorja, Pavla Škufca iz 
Visejca -  Pavlo, Božena Č em ac- 
Košuta iz Črnomlja -  deklico, Stefi- 
ca Mrljak iz Fratrovcev -  dečka, 
Jožica Krevs iz Mirne peči -  
deklico, Jožica Potrbin iz Malega 
Vidma -  deklico, Dragica Bogolin iz 
Krškega -  dečka, Marija Kambič s 
Sodnjega vrha -  dečka, Amalija 
Mam iz Pngjreč -  dečka, in Anica 
Stopar iz črneče vasi -  dečka. -  
ČESTITAMO!

POPEVKA 
VESELE JESENI 79
Mariborsko društvo glasbenih 

delavcev „Harmonija“ razpisuje 
javni natečaj za popevko Vesele 
jeseni 79, ki bo v letošnjem 
septembru v Mariboru. Natečaja 
^  lahko udeležijo vsi ustvarjalci 
zabavne glasbe s skladbami, ki še 
niso bile javno predvajane ali 
Posnete. Izvedenih bo 16 po
pevk z narečnimi besedili, po
samezen skladatelj pa bo lahko 
nastopil le z dvema popevkama. 
Skladbe naj bodo vedre, zaže
leno pa je, da bi predstavile 
barvitost slovenskih narečnih 
območij tako z glasbo, kot tudi 
besedili. Natečajniki naj pošljejo 
^p ise  melodij v treh izvodih z 
naznačeno harmonijo, tempom 
'n podpisanim besedilom, bese- 
dilo pa naj bo posebej natipkano 
v dveh izvodih. Šifriranim skla
dbam je treba v posebni ovojnici 
Priložiti naslov avtorja glasbe in 
besedila ter predlog za izvajalca 
'n aranžerja. Podeljenih bo osem 
nagrad (od 1.000 do 5.000 
dinarjev) za glasbo, besedilo in 
Aranžma, natečaj pa bo trajal do 
^8. februarja letos. Prijave spre
jema: Društvo glasbenih de
lavcev „Harmonija“ , Maribor, 
Rotovški trg 1/1, s pripisom „Za 
popevko Vesele jeseni 79“ .

Z A H V A L A

Ob_ nenadomestljivi in boleči izgubi 
našega dragega moža, očeta, starega 

očeta in strica

JANEZA 
JERALIČA

iz Mačkovca 11, Novo mesto
se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom , vaščanom , 
znancem in prijateljem , ki so nam izrazili sožalje, darovali’ 
cvetje in vence in ga v tako lepem številu pospremili na 
njegovi zadnji poti. Posebna zahvala kirurškem u oddelku 
v Novem m estu, M ercatorju TOZD S tandard, SGP Pionir, 
KZ Grm iz Novega m esta, ZB O točec, župniku za oprav
ljeni obred ter tov. Vovku za poslovilne besede. Vsem še 
enkrat iskrena hvala.

Žalujoči: žena Kristina, hčerka Maijana z družino, sinova 
Janez in Slavno ter drugo sorodstvo

J  .....................................................

s +  \  Hvala za vašo kri, \
5 W  ki rešuje življenja! S

J
P 11. januarja so darovali kri v novomeškem transfuzijskem oddelku- s  
t  Martin Luzar, Stane Hrastar, Drago Mavsar, Franc Muhvič, Mijo Sku- N
^  h i '  17 ra  tv> P o - j i / a / I o  I i v m  D J . l  T „  * x k  . JS !* -  F™1*  Gazvoda, Josip Bdai, Jože Nučič, Martin Pirc, Antonija
*  Oberč, Franc Udovč, Ciril Kermc, Ahmed Halibovič in Ciril Miklič J  
£  člani IMV Novo mesto; ’ ^

£  „ , Jože/ a Sumiga, Marija Bojanc, Alojzija Gorenc, Anica Kobe Cvetka J* 
£  Štefka Luzar, Anica Avsec, Majda Ovniček Ivanka Vaiovič in w
J  čla"j. Novo mesto; Janez Kermc, Milka Papež t
j  Martina Saše k, Ivan Šiška, Tilka Fine, Martin Gazvoda, Cvetka Zu- N
*  pančič in Mirko Zupančič, člani Krke, tovarne zdravil, Novo mesto- ^  
2  J  ^ Repna, Jernej Bratkovič, Franc Somrak, Janez Udovč, Anton i
*  Kmk m  Anton Kostrevc, člani Vodovoda, Novo mesto; Alojz Božič, k  
J  Slavko Štepec Bons Kranjc, Alojz Zoran, Cvetka Peteline, Cvetka 5
4  i r 1.3? ’ !?lca Skubic m Anton Vesel, člani Pioniija, Novo mesto; J  
?! ,, ozm.^n’ Brečko Jordan, Dušan Kmet, Janez Senica in Jože 2  
2  ™'k!|č, člani Novolesa, Straža; Stanka Šinkovec, kuharica z Rateža; S  
J  Manja Golobič, Milan Goršin, Branko Malešič in Janez Dular, člani ^  
?  Novoteksa, Novo mesto; Stefan Skvorc, Slavko Barborič, Slavko > 
P Blatnik, Silvo Sercdj, Janez Jakše. Stefan Črnec, Hubert Miklavc, J  
t  Marjan Dar, Slavko Boh te, Ivan Škufca, Leopold Krevs iri Rudi S  
J  Kuplenik, člani Novograda, Novo mesto; Jožca Kavšek, članica *  
^  Laboda, Novo mesto; Karel Moltara, član Industrije obutve, Novo J  
^  mesto; Franc Bevc, kmet iz Gorenje vasi, Avgust Pribanjič, član GO 5
5  Podturn; Tone Miklič, klepar iz Lukovka; Jakob Kulovec, upokoje- S 
£  nec iz Gornje Straže; Martina Terček, Zinka Rom in Nikola Padevski, *  
J  člani občinske skupščine Novo mesto; Ana Lunder in Andreja Rifelj *  
^  članici Iskre, Novo mesto; Ivan Klemenčič, kmet iz Zdinje vasi’ J  
0  Janez Gabrijelčič, član Pionirja, Novo mesto. ’ 5
J  _ J,6 ,.jaI!“aria : Franc Vidmar, Ivanka Derčar, Franc Knišič in Stane !  
5  Bartok člani Novolesa, Straža; Jože Cesar in Matija Kastelic, člana S 
S  Javn‘h skladišč Novo mesto; Janko Dobavičnik, član Varnosti, Novo >
*  mesto; Franc Pintar, Martin Zura, Ivanka Simončič, Franc Loear 2 
t  Ana Bartolj, Marjeta KLemenčič, Vinko Gradišar, Franc LuzaPin & 
$  Franc ^ n c ,  člani Novoteksa, Novo mesto; Jože Krejan član 5  
,  Komunalnega podjetja Novo mesto; Anton Drenik, Jože Avguštin. *  
t  Kužnik, Rajko Kirn, Damjan Kos, Karel Zupan, Franc Češek 5
t  Ot? Heeediš j„ Franc U s, član, IMV Novo m e s t^ L n ^ V ira ^ U n  S 
^  Jože Zaksck, člana Krke, tovarna zdravil, Novo mesto* Alni7 ^
5  ^ a  Lokovfck Janez Vovko, Nada Ratojc ^  B ^ i T i ? u < &  5  
t  čla" ‘ obut ve. Novo mesto; Sark o H aznikS loboSm  J
£  ObradOTič, Božidar Bon, Manca Povše, Anton Tasič, Andrej Jurca in S
*  Darujel Adamič, člani Ele, Novo mesto; Milka Kastelic, Bojan Gač- *
4  nilc’ Anton Lovšin, Ivan Dežan in Bine Bajc, člani PTT Novo mesto- ^  
t  » .  Član IMF Ljubljana; Jože Miiiaiič, Drago Novak in Ivin $  
J  Kastelic, člani Novograda, Novo mesto; Ivanka Bon?članica Elektra 5  
,  Novo mesto; Helena Bojane, članica Iskre, Novo mesto; Marko Lu- >

zar, član Pionirja, Novo mesto; J
m w n 8‘ janVaria; J° že, Kreme, član VGP Novo mesto; Anica Križman, S 
J  Milka Božič, Ludvik Mežan, Martin Kozjan, Anica Kocjan Alojz 5  
p  Urbič, Brane Avbar, člani Novoteksa, Novo mesto; Marjan Becele *  
f  član Ele, Novo mesto; Janez Ferlič, steklar iz Novega mesta, Marija 5
*  Krevs in Danica Fink, članici Laboda, Novo mesto; Polde Selan, član S 
J  Komunalnega podjetja, Novo mesto; Matjan Balič, Janez Bučar, Ja- S  
^  nez Jcnič, Franc Medic, Ivan Hribar, Lucija Rojc, Stanislav Hren J
5 Stane Gazvoda, Peter Gazvoda, Vlado Tratar, Spasenka Lazarov J  
£  Branko Groznik, Pavel Žurge, Sergio Zižič, Pavel Cvitko, Jože BarbcK S
*  rič, Milorad Džudovič, Silvo Erpe, Branko Kokalj, Alojz Novak N 
£  Nikola Radženovič, Marija Pšeničnik, Stefan Rauh, Janko Badovinac’ S 
+ Peter Gerzetič in Josip Mikešič, člani IMV Novo mesto; Ivan Zidarič ^
/  in Andrej Seničar, člana Pionirja, Novo mesto; Avgust Bradač Jože t
*  Razpotnik, Slobodan Bcio, Nevenka Lipovšek in Andrej A lbert’ člani 2  
J  PTT Novo mesto; Jože Goršin, mizar iz Bršljina; Vanja Režek Andrej S 
^  Pepel, Boris Gomizel in Rudi Rozman, člani Krke, tovarne’zdravil ^
/  Novo mesto; Anton Vidmar, Ciril Bukovec, Anton Hecl in Anton £
*  Novak, člani Novolesa, Straža; Jože Pavlin, član Hmeljnika, Novo s  
J  mesto; Anton Zakšek, član Novograda, Novo mesto; Alojz Avbar H 
^  upokojenec iz Bršljina; Zdravko Bučar, dijak kmetijske srednje šole’ 5  
£  Novo mesto; Peter Pavlin, član Novograda, Novo mesto; Mojca Miha- 2  
'  *«č, članica Splošne bolnice, Novo mesto; Marjeta Židanik članica S 
J  Krojača, Novo mesto; Jože Bratkovič, član Intcrcvrope N
*  ^

Gl. m o to  
f r. dap. 
PM-da- 
Calais

Z A H V A L A

Nenadoma nas je v 51. letu starosti 
zapustila draga mama, stara mama 

in sestra

ANICA 
VARLEC- 
GRMIČ

Ul. Majde Šilc 8, Novo mesto
Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki ste nam v najtežjih trenutkih 
stali ob strani, ji darovali vence in cvetje ter jo  v tako velikem 
številu spremili do preranega groba. Posebna zahvala sindikalni 
organizaciji bolnice, pljučnemu oddelku, ZB, Labodu, Itasu, go
vorniku ZB za poslovilni govor ter pevcem, godbenikom in sosta
novalcem.

Hčerki Slavka in Mari z družinama ter drugo sorodstvo

Glavni
Števnik

Psiho- 
teh n ičn i 
p o *  Ul

G ozd

Požirek
tek o č in e

A nton
Derm ota

Orožje 
t  te tivo

Firm a

Z A H V A L A

V 55. letu starosti je prenehalo biti srce naše ljubljene mame, sta
re mame, sestre, tete in tašče

MILKE LUPŠINA
iz Starega grada 41, Krško

Iskrena hvala vsem sorodnikom, prijateljem, sosedom in znancem, 
ki ste nam pomagali v najtežjih trenutkih ter podarili vence in 
cvetje in izrazili sožalje. Posebna zahvala velja kolektivoma Impe- 
rial Krško in Skupščini občine Krško za podarjene vence, tov. 
Špilerju za poslovilne besede ob odprtem grobu, kaplanu za 
opravljeni obred ter pevcem s Senovega za zapete žalostinke. 
Vsem, ki ste drago pokojnico spremili v tako velikem številu k 
preranemu počitku, se enkrat iskrena hvala.
Draga mama, pogrešamo te, ker smo te imeli radi.

Žalujoči: hčerka Marinka z družino, hčerka Zinka, sestre 
Milena, Ema in Fanika z družinami ter drugo sorodstvo

Z A H V A L A

Ob bridki izgubi naše drage mame, 
stare mame, sestre in tete

KAROLINE 
KRAKAR

roj. KUŽNIK 
iz Reber pri Žužemberku

se iskreno zahvaljujemo dobrim sosedom in vaščanom, ki so ji 
kakorkoli pomagali v času njenega skromnega življenja. Posebna 
hvala zdravnikom in zdravstvenemu osebju kirurškega oddelka 
novomeške bolnice, kakor tudi dr. Kocutarju za zdravljenje in laj
šanje bolečin. Srčna hvala kolektivu Iskra Žužemberk za daro
vano pomoč in vence, župniku pa za lepo opravljeni obred. Hvala 
vsem tistim, ki so našo mamo pospremili k večnemu počitku.

Žalujoči: hčerki Karolina in Micka z družinama, sinova 
Albin z družino in Florjan, sestra Mary z družino, Kužni- 

kovi in drugo sorodstvo

Reber, Žužemberk, Stari trg pri Ložu, Chicago USA, 
Ljubljana

Strupen 
alkaloid 
v gnijočih 
m iiicah

Z A H V A L A

V 21. letu starosti nas je za vedno 
zapustil naš sin in brat

iz Koblarjev 10 pri Stari cerkvi
Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, znancem, prijateljem 
in vaščanom, ki ste nam pomagali v najtežjih trenutkih. Najlepša 
hvala darovalcem cvetja m vencev ter vsem, ki ste nam izrekli 
sožalje in jo spremili na njeni zadnji poti. Posebna hvala godbi iz 
Kočevja ter župniku za opravljeni obred. Vsem iskrena hvala.

Žalujoči: sinovi Ludvik s hčerko Mirico, Miro in Štefan z 
družino, hčerki Angelca in Milka z družinama, deset 

vnukov in pravnuk

TONE
BARLE

Gor. Selce, januaija 1979

Iskreno sc zahvaljujemo vsem prijateljem in znancem. Posebno se 
zahvaljujemo DO Donit Velika Loka za podarjene vence in po
slovilne besede ob odprtem grobu. Zahvala kaplanu za opravljeni 
obred.

Žalujoči: ata, mama, sestri, brat, stara mama in drugo so
rodstvo

Z A H V A L A

V 66. letu starosti nas je za vedno 
zapustila naša ljuba mama, stara 

mama, babica, sestra in teta

ANGELCA
ANDOLJŠEK
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„ Vsak, kdor pride v služ
bo s srcem, mora biti vdan 
delovnemu mestu ali podjet
ju. Zavzetost porodi tudi za
misel. Stroj ni od vedno, 
možno ga je izboljšati. Če je 
stroj boljši, dela manj napak, 
proizvodnja je večja. Stroje 
sem izboljševal tudi zato, da 
sem imel jaz manj dela, s 
tem pa posredno tudi dru
gi,'' pravi Ivan Lahajner iz 
Cegdnice pri Novem mestu. 
Lahajner je dobil zvezno pri
znanje in nagrado za osem 
izboljšav (inovacij), hvalili 
pa so ga tudi v novomeških 
izumiteljskih okvirih.

Nekdanji vzdrževalec tkal
nih strojev v Novoteksu (no, 
v pokoju je komaj leto dni) 
se seveda ne spominja, kako 
ga je oče železničar leto sta
rega prinesel v Novo mesto. 
, fla  Gorenjskem sem samo 
rojen, vse hlače sem pogulil 
na Dolenjskem, morda so 
me prav zaradi tega dali v uk  
za krojača, “ se prešernih dni 
ob Krki spominja Lahajner. 
Igla mu ni dišala, leta 1941 
se je kot delavec zaposlil v 
Pencovi tekstilni tovarni. 
Delal je vse, kar je še f dolo
čil: bil je čistilec strojev, zi
dar, kurjač, barvar. Osvobo
ditev ga je zanesla nazaj v 
tkalnico.

Kaj je v svojem življenju 
za družbo dobrega naredil 
Ivan Lahajner? Zaslužen je, 
da valjček, ki je vlekel suro
vo tkanino, blaga ni več 
trgal. Bodičasto pločevino je 
nadomestil z  navadnim smir
kovim papirjem. Iz tkalskih 
strojev VTR je prišlo na tiso
če kvadratnih metrov nepo
škodovanega blaga. Za
menjal je tudi nekakšno 
sklopko, k i je še posebno ra
da nagajala. Prej je delovala 
na temelju usnja, Lahajner je 
zadevo spravil v sodobnejše, 
ferodne okvire Te izboljšave 
mu zavistneži v lastni tovar
ni nikoli ne bi priznali, če ne 
bi za vnetega izumitelja pri
čal neki inštruktor tekstilne 
šole iz Kranja, ki mu je La

hajner kot prvemu navrgel 
idejno rešitev. Pred inštru
ktorjevo avtoriteto so se 
„podgane“ poskrile po ko
tih.

Tu je tudi zamenjava 
udarne ročice pri strojih 
VTR. Izboljšava je prihranila 
delo enega delavca. Veliko 
manj dela in več denarja (ne 
Lahajnerju) je prineslo tudi 
nekakšno stojalo za obdela
vo platin listovke. A li nekaj 
podobnega. Kdo bi razumel 
te strojnike!

Skratka: Ivan Lahajner je 
človek, ki je družbi prispeval 
osem izboljšav. Za koga so 
nepomembne, dobronamer- 
než in poznavalec pa se vese
li vsakega nekoliko drugače 
in bolj namembno zasukane
ga vijačka.

A li ko t pravi Lahajner: 
„Vsa najboljša leta življenja 
sem delal na tkalskih strojih 
VTR. Modemi so bili pred 
drugo svetovno vojno, kma
lu jih bodo odpeljali na od
pad, tako, ko t so mene. 
Vseh mojih osem izboljšav je 
bilo narejenih na teh, zdaj 
odpisanih strojih. Za menoj 
ne bo nič ostalo, razen zado
voljstva, da so tisti smirkov 
valj, ki ne trga, kasneje 
izumili tudi na tujem (ne da 
bi vedeli zame), stojalo za 
tiste listovke pa sem videl 
tudi v Laškem in Varaždinu. 
Dobesedno „prepisano“.
No, ostalo je vsaj zadovolj
stvo, zavest, da sem bil prvi

Včasih, tudi še po vojni, 
so šefi nam, strojnikom, go
vorili, da mora biti vse kot 
original. Vsak del stroja bi 
moral biti potemtakem ved
no enak. Se danes bi se vozi
li s parnim avtomobilom. Pa 
ne more biti tako. Stroj ni 
od vedno, tako ko t sta člo
vek ali drevo. Človekove ro
ke ali cvetoče veje res ne ka
že spreminjati, zares pa ne 
vem, zakaj ne bi spreminjali 
strojev. Pa čeprav samo ene
ga od njihovih stotisočerih 
vijakov. “

MARJAN BAUER
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V Zalogu opekarji „žegnajo”
Še živ star običaj ob prižiganju prvega ognja v opekarni 

Zalog — 22 tisoč ton mazuta za 17 milijonov enot

OPEKARSKI „ŽEGEN“ — Letos so zakurili v najstarejšem delu za
loške peči. Opekarskega „žegna“ pa ni bila deležna samo peč,
ampak so si z njim poplaknili grlo vsi, ki si ob nji služijo kruh. 
(Foto: M. Markelj)

Odkar stoji peč za žganje opeke v 
Zalogu pri Novem mestu, tega pa je 
že okroglih 82 let, je navada, da v 
začetku leta, ko peč zakurijo, p r ri 
ogenj ,,požegnajo“. Nekdaj so ognju 
dali piti dobro kapljico iz kotlov do
mačih žganjekuhov, danes pa se ie 
kačja slina že umaknila tovarniško 
pridelanemu vinjaku. V petek, 19. 
januarja, je v.d. direktorja Pavle Sta
rič podkrepil ogenj s kapljami in z 
besedami: ,,Naj peč dobro dela in 
pomaga, da bomo lahko v e t proiz
vedli to leto!"

Zaloška peč je potegnila, kot da 
bi ji opekarski „žegen“ res pomagal.

Nekaj dni v peči kurijo z drvmi, 
šele ko se dobro ogreje, vključijo na
prave za izgorevanje mazuta. Do 
zadnjega dne v letošnjem decembru, 
ko bodo po skoraj letu dni nepre
kinjenega gorenja 61 metrov dolgo 
peč ugasili, bo v nji zgorelo okoli

J

Milica Miculovič (25 let) iz Vlaškega dola v Srbiji je v petek pred 
poldnevom v avtobusu podjetja „Slavnik“ , ki je ustavil na bencin
ski črpalki v Trebnjem, rodila krepko deklico. Dr. Jernej Kranjc in 
sestra Katica, ki sta prihitela na pomoč iz Trebnjega, sta lahko 
samo še ugotovila, daje narava opravila večino dela. Mater in punč
ko sta uredila in preskrbela prevoz v novomeško bolnišnico.

Milica Miculovič pripoveduje: „Z 
možem Urošem Iličem sva se v četrtek 
odpravila iz Zagreba '• i iubljano ku
povat suho robo, ki jo potem proda
java po hišah. V petek sva šla nazaj, 
ob osmih dopoldne sem začutila v 
trebuhu bolečine. Roditi bi morala 
čez šest dni, zato sem mislila, da ne 
bo nič hudega. Ob 11. uri sva z Uro
šem sedla na avtobus, k ije  peljal proti 
Zagrebu, kjer imam teto.

Sredi poti sem dobila popadke, pri
jazni šofer avtobusa je ustavil pri neki 
bencinski črpalki V avtobusu so bili 
kot nalašč sami moški, niti ene žen
ske. Vsi so šli ven, pri meni je ostal 
samo mož. Kaj veliko mi ni mogel po
magati, še nikoli ni bil pri porodu. Pri
jel pa je  otroka, ko je prišel na svet. 
Takrat sta že prihitela tudi zdravnik in 
sestra."

Dr. Jernej Kranjc iz Trebnjega: „Z 
našo glavno sestro Katico Gričar sva 
počakala še posteljico, nato pa Micu-

Spet vlom v pošto
Drugi vlom v kočevsko  

pošto, četrti pri Zidarju

V noči iz 17. na 18. januar je 
bilo spet vlomljeno v prostore 
kočevske pošte in v prostore 
SGP Zidar na Turjaški ulici v 
Kočevju. V  oba prostora je bilo 
vlomljeno zadnjič pred tremi 
tedni. V prostore SGP Zidar pa 
je bilo vlomljeno že četrtič.

Vlomilec je tudi tokrat prišel 
tako v prostore pošte, kot v 
prostore SGP Zidarja, skozi raz
bito okno. Na pošti ni našel oz. 
odnesel nič pomembnega. Pri 
SGP Zidar je bila blagajna tudi 
tokrat pretrd oreh. Pač pa je 
zmaknil za okoli 2.000 din blo
kov za prehrano. Za storilcem 
še poizvedujejo.

lovičevo in punčko odpravila v novo
meško porodnišnico. Porod je bil nor
malen."

V soboto smo govorili tudi z dr. 
Francem Preskarjem iz novomeške po
rodnišnice. Dr. Preskar je povedal, da 
se mati in otrok dobro počutita in da

MATI iN HČI — »Najbrž bomo
punčki rekli Slavica v prijazen 
spomin na podjetje Slavnik,“ 
pravi Milica Miculovič.

QUEEN V 
LJUBLJANI

V sredo, 7. februarja, bo v 
ljubljanski Hali Tivoli nasto
pila znana angleška skupina 
Queen. Skupina velja za eno 
najbolj priljubljenih, hkrati 
pa tudi najbolj izbrušenih, 
kar zadeva nastop na odru. 
V zadnjem času so že tako 
odlični show še izboljšali z 
novimi svetlobnimi učinki in 
novimi scenskimi zamislimi. 
Vstopnice za atraktivni na
stop skupine Queen je mo
goče kupiti pri Generaltu- 
ristu na Gosposvetski 7 v 
Ljubljani, rezervirati po tele
fonu na številki 061 — 21 — 
206, lahko pa jih kupite tudi 
v blagajni Hale Tivoli. Kon
cert se bo začel ob 20. uri.

»Domoljubna* papiga
Papiga prof. glasbe Slavka Rauha iz Novega mesta zna za
žvižgati našo himno -  Zdaj pridno vadita „Oj Kozaro!"

0 MOŽU, KI JE NOSIL OEIEŽMCO
Franci Sejnik je bil človek 

sestankov. Videti gaje bilo v 
vseh sejnih sobah, povsod z 
notesom in s svinčnikom v 
roki. Beležko je odprl le te
daj, kadar je spregovoril kdo 
od občinskih veljakov. 
Takrat je postal Sejnikov 
obraz resen, oči so se mu za
pičile v papir, roka pa je tek
la . . .

Občinski velmožje so to 
Francijevo prizadevnost 
kmalu opazili in tovariš 
Župan je rekel: „Tale Sejnik 
sila resno jemlje družbeno 
delo. Fantje perspektiven.“ 

Svojo misel je obelodanil 
tudi tovariš sekretar: 
„Franči Sejnik je eden red
kih delegatov, ki vestno 
spremlja na sestankih izre
čene besede. Pri naslednjem 
evidentiranju ne smemo po
zabiti nanj.“ 

i  Možje sestankov si niso 
% mogli zamišljati Sejnika brez
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beležnice ali beležke brez 
Sejnika. Dečko je sčasoma 
postal sinonim za dobrega 
delegata in neredko je bilo 
slišati: ,Kar poglejte tova
riša Sejnika: na sestankih ne 
dremlje, ne bere časopisov 
za hibti drugih, ne šepeta 
neumnosti, marveč spremlja 
pomembnosti.“

Sejnik bi napravil brez 
dvoma lepo kariero, da ni 

pozabil nekega lepega sonč
nega dne beležnice na stolu 
repiške občinske sejne sobe.

,Pa prelistajva,*4 je rekel 
tovariš Zupan, ko je dvignil 
notes do primerne razdalje.

„Dajva,“ je pritrdil z ne
strpnostjo v glasu tovariš 
sekretar. Na vsakem listu je 
bil napisan datum, pod njim 
pa risba govomuca, ki je 
oštevilčenega dne največ go
voril. Tovariš Župan je bil 
narisan petkrat: dvakrat je

pritaknil Sejnik njegovemu 
debelemu, okroglemu obra
zu oslovska ušesa, trikrat pa 
telesu rep neke nedoločene 
živali, morda prašiča. Tova
riš sekretar pa je bil upodob
ljen samo dvakrat, obakrat z 
rogovi, ki so tvorili krasen 
podaljšek njegovemu suhe
mu, podolgovatemu obrazu. 
V notesu so bili narisani še 
drugi repiški pomembneži; 
njihovi obrazi so imeli pri
tikline; lisičje repe, konjske 
podkve, vranje oči, sračja 
gnezda, peresa gosk, kokošje 
kljune in podobno.

„Baraba!“ je rekel tovariš 
Župan.

,JMesposobnež!“ je pribil 
tovariš sekretar.

Tako so se človeku, ki je 
obvezno nosil beležnico, 
pred nosom zaprla na stežaj 
odprta vrata.

TONI GAŠPER IČ

Slavko Rauh, zborovodja in pro
fesor glasbene vzgoje na osnovni šoli 
Grm v Novem mestu, ima papigo 
(čopasto nimfo), ki zna odžvižgati 
državno himno. Da ne bomo pretira
vali: samo njen prvi deL

Papigi, pravzaprav je papagaj, je 
ime Koki. Njegovo žvižganje se ne 
razlikuje od človeškega. Ko je Koki 
razpoložen, ponavlja prvi del naše 
himne po cele ure. Pri odprtih oknih 
se sliši njegova melodija celo iz če
trtega nadstropja stanovanjskega 
bloka na Drski. Kaj si mislijo ali me
nijo poslušalci, nočemo ugibati.

Slavko Rauh pripoveduje, da mu 
je Koki na desetine ur prečepcl na 
prstu, se dotikal njegovih ustnic in 
poslušal. Rauh pa je žvižgal in žviž-

STISNILO GA JE 
MED TRAKTORJA
17. januarja je v novo

meški bolnišnici umrl 
60-letni Janez Jaralič iz 
Mačkovca. Jaralič je 9. ja- 
nuaija spravljal traktor pod 
skedenj, ker pa je bilo lede
no, so se kolesa vrtela na 
mestu. Sin Slavko mu je ho
tel pomagati z drugim tiak- 
toijem. Pripeljal je do očeto
vega traktorja, da bi ga po
tisnil. Oče je stal med obe
ma traktorjema, zavora nje
govega traktorja je popusti
la, Janeza Jaraliča je stisnilo 
med obe vozili. Zdravniki 
mu niso mogli pomagati, po
škodbe prsnega koša so bile 
prehude.

22.000 ton mazuta. V tem času 
bodo v peči nažgali 17 milijonov 
opečnih enot.

Peč bo torej marljivo delala in se 
ravnala po željah, izrečenih pri ,,žeg- 
nu“. Če pa je potreba po opeki pri 
nas večja, kot jo zmore pokriti za
loška peč, pač ni kriva peč niti 
opekarski ,,žegen“.

V avtobusu je rodila hčerko
.Zasilna porodnišnica" koprskega Slavnika ustavila pri Trebnjem — Med potniki niti ene 

ženske - Milica Miculovič rodila možu v roke — V znak hvaležnosti Slavica?

bodo ponju prišli iz Zagreba. To seje 
kasneje tudi zgodilo.

V bolnišnico je poslalo podjetje 
„Slavnik“, katerega avtobus je bil za
silna porodnišnica, Milici Miculovič in 
hčerki brzojavko z najboljšimi želja
mi. Mati razmišlja, če ne bi v znak 
hvaležnosti punčko imenovala Slavica.

Mimogrede naj omenimo, da so 
sprejeli potniki zasilni enourni posta
nek Slavnikovega avtobusa v Treb
njem brez godrnjanja, očetu Urošu 
Iliču, ki je bil od vseh najbolj brez 
glave, so vsi po vrsti čestitali. Slavica 
ali kakorkoli ji bo že ime, je četrta hči 
25-le tne  Milice Miculovič. Prvi hčeri 
Gordani je 9 let, Vesni 7, Mirjani pa 5.

gal. ,,Nato je zažvižgal tudi Koki,“ 
pripoveduje profesor, „najprej prvi 
ton, nato drugi, pa spet prvi in dru
gi, dokler ni gladko steklo."

Glasbeni pouk sta Rauh in Koki 
nadaljevala s pesmijo „Sivala je 
deklico zvezdo", zdaj pa ponavljata 
„Oj Kozaro". Ko se Koki zmoti, po- 
maje z glavo in ponovi le ton, ki ga 
ni zadel.

V Guinnessovi knjigi rekordov 
(med njimi jih je veliko tudi beda
stih) ne piše, koliko pesmi največ 
lahko obvlada papagaj iz vrste čopa
stih nimf. Naj bo tako ali drugače, 
dejstvo je vsekakor, da je Rauhova 
starejša hčerka v prvem razredu v 
nalogi napisala, da ima njihova dru
žina pet članov. Deklica je štela tudi 
Kokija.

J. PAVLIN

Kočevski melanin 
šampion Slovenije
Doslej največji uspeh ko

čevskega društva

Na nedavnem slovenskem 
prvenstvu v Mariboru, na kate
rem so ocenjevali ptice, je bil 
najbolje ocenjen kanarček Silva 
Guština iz Kočevja. Prejel je 
diplomo, zlato medaljo in naziv 
„šampion Slovenije” .

Silvo Guštin, ki je od aprila 
lani tudi predsednik kočevskega 
Društva za varstvo in vzgojo 
ptic, je član društva sicer šele od 
1974 (društvo je bilo ustanovlje
no leta 1971), vendar je ptice 
gojil že od malega, za kar ga je 
navdušil oče. V začetku je gojil 
vse vrste kanarčkov, kasneje pa 
je uvidel, da je le s specializacijo 
možno doseči večje uspehe.

Oče Anton Guštin goji zdaj le 
vrsto lipokrom, to je kanarčke 
na svetli podlagi (beli, rumeni, 
rdeči); sin Silvo pa le vrsto mela
nin, to je kanarčke na temni 
podlagi.

Prvi uspeh take vzgoje je prav 
prvo mesto na tekmovanju v 
Mariboru. Vendar to  ni edini 
večji uspeh kočevskega društva, 
saj sta predlani na republiškem 
prvenstvu zasedla Anton Južnič 
2. mesto 0ipokrom), Anton 
Oištin pa 3. mesto (klasični 
melanin).

Člani kočevskega društva so
delujejo tudi na državnih tekmo
vanjih, upajo pa, da se bodo 
lahko udeleževali tudi svetovnih. 
Za zdaj jim za  u d e le ž b o  na v c e -  I
jih tekmovanjih manjka pred
vsem denarja. Člani društva si 
žele tudi društveni prostor.

I. PRIM C

ŠAMPION IN NJEGOV 
REJEC — Kanarček (klasič
ni melanin), ki je na tekmo
vanju v Mariboru 17. de
cembra lani prejel naziv 
šampion Slovenije” in nje
gov rejec Silvo Guštin iz 
Kočevja, ki si je z njegovo 
vzrejo priboril zlato 
medaljo.

KOČEVJE:
DANES K PTICAM

Danes, 25. januarja, ob 8.30 bodo 
v avli nove osnovne šole v Kočevju 
odprli razstavo ptic, ki bo trajala do 
28. januarja. Člani kočevskega Dru
štva za varstvo in vzgojo ptic bodo 
tokrat prikazali okoli 250 ptic, in 
sicer okoli 150 kanarčkov, papige, 
križance, eksotične ptice in zunanje 
ptice. Pokrovitelj razstave bo Gozd
no gospodarstvo Združenega KGP.

UČITELJ iN UČENEC -  Profesor Slavko Rauh in papagaj Koki v 
duetu. (Foto: J Pavlin)



nogom eta verje tno niti malo ne čudijo. No, 
namizni tenis vzbuja manj navijaških strasti, ali 
pa im ajo  ljudje, ki ga igrajo, bolj um irjeno  
pospravljene možgane.

Domovina namiznega tenisa v najpreprostejši 
obliki sta Kitajska in Japonska, od k oder  tud i v 
najnovejši dobi izvirajo m noga namiznoteniška 
odkritja  — tak o  žoga iz celuloida, lopar, prevle
čen z gobasto  gum o in tak o  naprej. Igro z lopar
jem in žogo so poznali tud i Indijanci C ok tas  iz 
Južne Amerike, v Franciji pa je v 15. in 16. 
stoletju na dvoru slovela igra z žogo in dlanjo. 
Dlan je pozneje  zamenjal lopar — lesen okvir, na 
katerega so napeli pergam ent.  T ako  je nastala 
osnovna oblika tenisa. Ko je zašla igra med 
navadne ljudi, je ti niso mogli igrati v velikih 
dvoranah (k o t  dvorna gospoda.)  Pomagali so si 
tako, da je dvorano zamenjala miza. Loparji so 
bili najrazličnejši. Tudi deske za sekanje mesa.
V drugi polovici XIX. s toletja je bil namizni 
tenis posebno  priljubljen v Parizu in Londonu. 
Londonski tisk je leta 1970  obsežno  poroča l o 
hrupni igri, ki so jo igrali š tuden tje  na mizah. 
Žoga je bila iz plutovine, udarjali so jo  s po 
krovi od škatel za kekse.

Anglež T hom as Barter, človek poslovnega 
duha, je leta 1891 patentiral igro z žogo iz p lu 
tovine in loparjem iz m očnega kartona. Rekli so 
tej igri m iniaturni tenis, še raje pa vif—vaf ali 
flim flem.

Za razvoj namiznega tenisa je posebno  zaslu
žen Anglež Jam es Gibb, špor tn ik  od glave do 
peta in ustanovitelj Angleške am aterske  zveze. 
Ko je potoval po  ZDA, je odkril žogo iz c e lu 
loida, kar je naredilo  v nam iznem  tenisu revolu
cijo. Mala žogica gospoda Gibba je osvojila 
zemeljsko oblo, igro pa je Anglež imenoval

ping— pong, ker je po zvoku to  ustrezalo zvoku 
udarca žoge ob lopar ali mizo. V Ameriki je 
izbruhnila m o da  namiznega tenisa, prirejali so 
tečaje, odpirali igralnice, predpisali posebna 
oblačila.

Prvi loparji so imeli dolg ročaj, njihova po
vršina pa je bila prevlečena s k a r tonom , blagom, 
plutovino, te leč jo  kožo ali pergam entom . N ato  
pa je nekega lepega dne neki mister G oode  po 
naključju zagledal v blagajni neke lekarne rebra
sto gumijasto ploščo. V hipu se mu je 
poblisnilo, spoznal je veliko vrednost gumijastih 
reber za rotacijo  in neslišnost udarcev. Leta 
1902 je z loparjem, ki je imel gumijasto pre
vleko, premagal v L ondonu  tedanjega prvaka 
kar s 50:3. T ako  se je G ood vpisal med reform a
torje namiznega tenisa.

Jugoslovanom gumijasta novotarija  ni bila 
povšeči. Na svetovnem prvenstvu luta 1939 v 
Kairu je naše moštvo  Heksner—M arinko—Doli
nar še vedno  igralo z veiikim lesenim loparjem, 
ki so ga držali v s ta rom odnem  stilu. Kot lopato. 
No, kljub temu so bili drugi, Dolinar pa med 
posamezniki tretji. Ko smo že pri drži loparja, 
ga danes več inom a drže v rokah ko t  peresnik 
(ang. penholder).

Manj zn ano  pri namiznem tenisu je, da ima 
žogica iz celuloida lahko obseg od 11,43 do  
12,06 cm, težka  pa mora biti med 2,40 do  2,53 
grama. Lopar  je lahko izdelan iz po ljubne snovi. 
Velikost in debelina nista predpisani (lahko bi 
bil torej velik ko t  škaf), le nalepljena obloga iz 
gobaste gume z gladko ali nazo bčan o  površino 
ne sme biti debele jša k o t  4  mm. Obloga, ki je v 
navadi v Evropi šele od leta 1952, om ogoča  
žogi še večjo  vrtljivost in neslišnost ter tako 
dovoljuje še bolj od ločno, h it ro  in napadalno 
igro. O benem  pa močnejši servis in rezane žoge.

Igralci nosijo gumijaste  copa te  in lahko ob le 
ko, ki je lahko katerekoli barve, samo bele ne. 
Bela žogica bi na belem ozadju motila soigralcu 
vidljivost.

Mnoge države so vpeljale namizni tenis ko t  
obvezen p red m et v srednje in visoke šole 
(Japonska, Švedska, Kitajska). V Sydneyu, 
Tokiu in Chicagu prem orejo  dvorane, v katerih 
je tud i do  5 0 0  miz (I). Najbolj znan igralec 
namiznega tenisa je v dosedanji zgodovini te 
igre Madžar (kasneje se je poangležil) V ik to r  
Barna, ki je bil svetovni prvak kar 2 2 - k r a t ,  za
nimiv posebnež pa je tudi Fred Pery, ki je leta
1929 osvojil nam iznoten iško  prvenstvo sveta v 
letih 1934, 1935 in 1936 pa je bil tudi 
zmagovalec v W imbledonu, kjer igrajo pravi 
tenis. Redka nadarjenost!

Jugoslovani so na nam iznoten iškem  odru 
vedno nekaj pomenili . Tu so imena Harangozo, 
Dolinar, Korpa, Vecko, Vogrinc, Heksner,  
Marinko, Markovič, Gabrič, Maksimovič, 
Hrbud, VVeissbacher, Teran, Šurbek, S tipančič, 
Kosanovič in drugi.

Če na tanko  pomislimo, je namizni tenis v 
svetu, ki mu vse bolj vladajo športi, za katere je 
treba na kilograme bankovcev, redko zanimiva 
igra. Lahko ga igramo od najmlajših let do 
pozne starosti. Pristopen je vsem, je zanimiv in 
poceni.  Igralcem daje veliko m ožnos t gibanja, 
kombinacij iznajdljivosti, hitrih odločitev  in 
hitrih refleksov. Ping—pong krepi vse mišične 
skupine, razvija sposobnost koncentracije, pri
vzgaja spretnost , na tančnost,  vzdržljivost in 
potrpežljivost. Je eden najhitrejših športov.

In vse to  zaradi nekega gentlemana Jamesa 
Gibba in njemu podobnih ,  ki pa niso niti v 
najdrznejših sanjah nikoli pomislili,  da lahko 
tako m ajhna bela kroglica zavzame tak o  veliko 
zemeljsko oblo.

Nedavni nam iznoteniški dvoboj Jugoslavije in 
Francije v novomeški športn i  dvorani je naklju
čen  razlog, da neko liko  bolj pogledam o v obisti 
športu , s ka ter im  se na svetu aktivno ukvarja 
blizu 30 milijonov ljudi. Namizni tenis spada 
med igre z žogo, ta  pa ima svojo m o č .  T ak o  na 
prim er zgodovina piše, da je neki kitajski cesar 
zaradi iger z žogo zanemaril vladavino in držav
niške dolžnosti ,  č e m u r  se današnji privrženci
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NJIM 
LJUBEZNI 
IN SKRBI

„O tro c i  se m ora jo  kopati in sonči ti  v ljubez
ni, v blago dejs tvujočih  čustvih, da ce los tno  p o 
ganjajo njihove ,,m lad ike"  kvišku. In naša č lo 
veška do lžn os t  je, da jim ljubezen da jem o vsak 
d an  in ne le m imogrede. Dajati jim jo  m o ra m o  
vsi -  d ruž ina  in d ru ž b a ."  T ak o  je nedavno  za
pisala Olga V ipotn ikova, znana slovenska d ru ž 
b en o p o l i t ičn a  delavka s p o d ro č ja  vzgoje in var
stva o troka .  Njene besede naj bi si vzeli k srcu 
to l ik o  bolj v letošnjem letu , ki je v m e d n a ro d 
n em  merilu v celoti p o sv ečen o  skrbi za o troka .

Še bolj ko t  povsem zdravim o tro k o m  gre 
d ru žb en a  in siceršnja p o z o rn o s t  staršev 
o t ro k o m ,  m oten im  v duševnm  in telesnem raz
voju. Glede tega se lahko  v novomeški občin i 
pohvalimo: pred nekaj meseci sm o dobili naj

sodobne jšo  stavbo z vsem k o m fo r to m  za take 
o troke .  3  preselitvijo pa je izbrisano tud i ime, ki 
je marsikoga m ot ilo .  Ni več posebne šole v Šmi
helu, m arveč  šola , ,Dragotina K ette ja" .  Kako v 
njej p o tek a  šolski d an ,  b o d o  najbolj zgovorno 
povedale fotografije:

1) Največje veselje je, kadar  je po u k  telesne 
vzgoje v lepo opremljeni telovadnici. T eo re 
tični p o u k  je tudi zanimiv, če  so učila sodobna 
in tovarišica prijazna. 3) P rak t ičen  po uk  in pri- 
vzgajanje ročn ih  spretnosti je največjega p o m e 
na. O troci se n a u č e  izdelovati neverjetno  lepa 
ro čn a  dela. 4) F an tič  b o  m ord a  kovinar, s t ru 
gar, za to  se osnov bod očeg a  poklica nauči *e v 
osnovni šoli. Pri glasbeni uri pridejo  pri m a r
s ikaterem  o tro k u  d o  izraza skriti talenti.  6) V 
kuhinji se fantje  in dek le ta  d ru ž n o  uče  
pripravljanja najrazličnejših jedi. In kako  k u h a 
jo! I 7) V posebni skupini se otroci ob igri priva
jajo sp re tnost im . Lego kocke so zanje ko t n a 
lašč. Učiteljski kolektiv — vsi so posebej šo
lani — se z izredno zagnanostjo  posveča o t r o 
kom . Prav vsak uspeh in k o n č a n o  osem letno  
šolanje pa je ob vsakem o tro k u  tud i najlepši 
osebni uspeh vsakega predavatelja.

VOJAŠKI KOTIČEK

LOK NI
ODPISANO
OROŽJE

M alokdo  ve, d a  so m ed d rugo  svetovno vojno 
z lokom  in p u šč ico  ubili več k o t  20 .000  voja
kov sil Osi. S ta rodavno  orožje so uporabljali 
največ britanski kom andos i m ed  akcijami na 
Norveškem in A m eričan i v bojih z Japonc i  na 
Pacifiku. Je  lok tud i danes še u č in ko v i to  o ro ž 
je?

Puščica, izstreljena iz sodobnega loka, ima 
za če tn o  h i t ro s t  okoli 20 0  km na uro. P o v p reč 
n o  je puščica  dolga okoli 70 cm , zaradi p o raz 
delitve izstrelne m o č i  p o  vsej dolžini ima tudi 
iz redno p rodo rn os t .  Če jo  izstrelimo v vodo.

t

t

prodre  p re m o č r tn o  več ko t  5 metrov  globoko, 
m ed tem  ko krogla, izstreljena iz vojaške puške, 
p o  p reboju  vodne gladine h i t ro  . .zaplava" in 
p o tone .

Puščica, oprem ljena  z lovsko konico, ima d o
6 ostro  nabrušenih  reznih ploskev. Rana, ki jo  
povzroči ,  je zelo velika, kri h i t ro  o d t e č e . . . .  
V ie tnam ska  vojna je vnovič potrd ila  u p o rab no s t  
loka in puščice  v vojaške namene. Južnoviet- 
namski partizani so poleg norm aln ih  lokov u p o 
rabljali zoper  sovražnika tudi samosprožilne 
loke, p o d o b n e  sam osprožiln im  minam. U poraba  
tega starodavnega orožja  v indokitajskem spo
pad u  ni bila sam o u č in k o v i to  usklajena s so do b 
nim orožjem , p o m em b n a  je bila tudi zaradi iz
redno  učinkovitega psihološkega delovanja na 
sovražnika.

Posebni poročeva lec  nekega ameriškega dnev 
nika je takole  po ro ča l  z vie tnamskega bojišča:

„Skozi džunglo  se prebija eno ta  pešakov. 
N en e h n o  opazuje jo  okolje, iz katerega preži na 
m ar ince  sovražno ljudstvo. E n o ta  napreduje  po 
n ač r tu .  N en adom a krik. Po ročn ik  je stopil v Ho 
Ši Minhovo past. Zgrudil se je in s strašnimi 
kriki vznemiril džunglo . Vsi smo prihiteli . Ni
kjer ni počilo ,  a p o ro č n ik  je umiral v strašnih 
m ukah .  V trebu hu  se mu je razletela Ho Ši Mi- 
nhova bambusova puščica. Tisti h ip je završalo. 
Polovica naše če te  je bila na tleh. V sako m u r od 
ležečih je iz telesa štrlel šrcelj bambusove p u 
ščice. Nekateri m ed  njimi so umrli v strašnih 
bo leč inah .  Kakšna primitivna h u d o b n o s t  v teh 
rum enih  vragih!"

Puščica je p r a k t ič n o  b rezšum n o  orožje. Prav 
to  pa v sovražne vrste vnaša pan iko ,  saj je sod o 
b en  vojak navajen grom a in ognja. V ietnam ska 
vojna je pokazala ,  da  so puščice, ki jih je vojak 
sprožil sam ali pa so jih nanj izstrelili nevidni 
naspro tn ik i ,  povzroči le  več panike ko t  pa vse 
na Indokitajskem  izstreljene rakete. Sovražnik, 
še p o se b n o  če  prihaja  iz teh no lo šk o  razvite 
d ružbe ,  v kateri so h rup ,  sodobna tehnika, 
a tom ski 'nabo ji  in p o d o b n o  del vsakdanjosti , 
težko  dojam e, da zadetek  puščice, ki štrli iz 
telesa njegovega bojnega tovariša, pom eni prav 
tako  zanesljivo sm rt k o t  eksplozija a tom ske 
bom be.

Seveda ima danes lokostrelstvo v življenju 
človeka predvsem šp o r tn o  obeležje. V zadnjih 
letih so ustanovili lokostrelske klube tud i v Slo
veniji; najboljši so v Mariboru in Ljubljani. O d
lični m ar iborski lokostrelec  inž. Bojan P ostruž
nik je na olimpijskih igrah v Montrealu  zasedel 
ug ledno 9. mesto.

S odobni loki so grajeni na tem elju  m ongo l
skih in turških  izkušenj. O m enjena  naroda sta 
razvila lok in pušč ico  do  popolnosti .  Razlika 
m ed  današnjim i loki m loki iz časa velikih osva

jalnih po hodov  Mongolov in Turkov je samo v 
izbiri materialov, ki so danes  predvsem kem ič
nega izvora. S tek lena  vlakna in aluminij so te 
melj vseh sodobnih  tekm ovalnih  in lovskih lo
kov. Loki se razlikujejo m ed  seboj po  nam em b 
nosti.

Tekmovalni loki so daljši in opremljeni z raz
noter im i merilnimi in ravnotežnim i napravami, 
č e m u r  pa  se n ih če  ne čudi,  saj so na tekm ah  z 
loki ta rče  oddaljene od strelca tudi d o  9 0  m e t 
rov. Loki za lov so krajši, za to  pa imajo večjo 
p o tisno  m o č .  Z lovskim lokom  usmrti lovec 
tudi slona ali nosoroga. Z en o  samo d o b ro  n a 
m erjeno  puščico . Tovarna izdelujejo puščice iz 

aluminija, steklenih vlaken ali lesa, p o  n am em b 
nosti so oprem ljene z ostrimi ali top im i koni
cami. Let uravnavajo tri peresa na repu puščice. 
Peresa so iz plastike ali p tič jih  peres, nam eščena 
so tako, da  spravijo pušč ico  v v zdolžno  vrtenje. 
P o d o b n o  leti krogla.

T ekm ovalno  lokostrelstvo se je razvilo konec 
preteklega s toletja v ZDA , kmalu pa so se za lok 
in pušč ico  spet navdušili tudi lovci. O b ognje
nem orožju , op rem ljenem  z najsodobnejšimi 
o p t ičn im i namerilnimi napravami, je človek iz 
urbaniziranega naselja v loku in puščici ko t  lov
skem p r ip o m o č k u  resn ično  občuti l  slast zbli- 
žanja z naravo. M edtem  ko  z d o b ro  puško  lovec 
zlahka obvlada divjad tudi na razdaljo 200  in 
več m etrov ,  terja lok za več novih spretnosti,  
tudi tem elj i to  poznavanje narave in navad div
jadi. Skra tka  p o  pravilu: kar je  težje, je bolj 
zanimivo in bolj očarljivo.

Lov z lokom  pri nas ni dovoljen, čeprav bi 
zaradi številnih prednos ti ,  ki jih nudi ko t  d o p o l
nilna oblika lova, lahko bil. Vzroke, d a j e  tako ,  
m o ra m o  iskati predvsem v neznanju. Odgovorni 
n am reč  ne vedo, da lok ni nič manj uč inkovit  
in n a tan č e n  ko t s tre lno  orožje. Lov z lokom  je 
povsem legaliziran v ZDA, državah Afrike, La
tinske Amerike, večjem delu Azije in d e lom a v 
Italiji.

Lokostrelstvo  ko t  špor tna  panoga, d o p o l
n jeno z lovom, je zelo rekreativno. Z njim se 
lahko ukvarjajo stari in mladi.  Način lova z lo
kom in pušč ico  razvija pri lovcu posebne ps iho
som atske  lastnosti, ki jih zlasti v času vojne zah
tevam o od posam eznika  v eno tah  s posebnimi 
nalogami. Znanje in navade (tehn ika  zasledo
vanja, tehn ika  kamufliranja, po trpežlj ivost pri 
čakan ju ,  vzgoja duha ,  sam o koncentrac ija) ,  ki 
jih lovec z lokom  razvije pri taki obliki lova, so 
vsekakor zelo p o m e m b n e  za gverilski način  b o 
jevanja, torej tud i za nas, da  uč inkovistosti  loka 
in puščice  ko t  orožja v posebnih  pogojih b o 
jevanja niti ne om enjam o.

U.D.
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Na dan  starega leta so na  prisojnih pobočjih  
našega Podgorja že p okuka le  na dan  rum ene gla
vice troben tic .  S am o nekaj dn i kasneje se je sk o 
raj po m lad n o  u b ran o  vreme p o p o ln o m a  sprem e
nilo. T em pera tu re  so zelo h itro  padle  g loboko 
pod  ničlo ; zima se je silovito vrnila, zaledenita ne 
dovolj g loboke vodnjake  p o  Dolenjskem, p o n e 
kod z ledenimi čepi zamašila v odovodno  napelja
vo, narisala ledene rože na okna, spremenila ceste 
v nevarne drsalnice. Z ledeno roko  je ponovno  
vzpostavila svojo m rz lo  vladavino.

,,Tako spremenljivega vrem ena pa še n e !"  so 
modrovali starci, ki so že nekaj doživeli in videli 
p ren eka te ro  zimo. Vremenoslovci pa se niso kaj 
dosti čudili,  saj so mraz  pričakovali ;  zima je že 
pred .nov im  letom p o  deželah severne in zahodne  
Evrope te r  na V zh od u  kazala, kako  ostre zobe 
ima.

Pravi polarni m raz  je zavel p reko  Evrope in 
segel vse d o  Sredozemlja. Korziko, južno  Italijo 
in glavno m es to  Grčije je pobelil sneg, izredno 
redek gost na teh zemljepisnih širinah. Poljska, 
Z aho dn a  N emčija  in države Skandinavskega p o lo 
to k a  so bile okoli novega leta štiri dni parali
zirane. Snežni zameti so bili p on eko d  visoki tudi
7 m etrov ,  kar  je onem og oč i lo  p ro m e t  tako  na 
cestah, k o t  na  rekah in na letališčih. Z m ed o  je 
povečal še iz redno hud  mraz. V nekate rih  o b m o 
čjih Švedske je tem p era tu ra  padla  na 5 0  stopinj 
pod ničlo. V Moskvi so namerili 4 0  stopinj pod 
n ičlo , v stanovanjih pa so imeli le 10 stopinj za
radi velikih p oškodb  v napeljavah. No, kljub o s t
remu vremenu se dolga kača  čaka joč ih  pred Le
ninovim mavzolejem ni n ič  skrajšala.

V Z ahodn i Nemčiji  je b ilo  80  naselij tri dni 
brez  te k o č e  vode, ogrevanja in elektrike. Na ti
soče  d om ač ih  živali je zmrznilo ,  p o nek od  so se 
k m e čk e  d ruž ine  preselili kar v hleve k živini, ki je 
z izdihanjem vzdrževala primernejšo  to p lo to ,  k o t  
so i °  imeli ljudje v svojih dom ovih . Vojska je s 
težk im i tanki prebijala zam etene  poti d o  naselij, 
a v večjih zametih  so obstali tud i tanki. V Fran
ciji sicer ni bilo to l ik o  snega, vendar so njihove 
vrem enoslovne postaje  zabeležile tako nizke t e m 
pera tu re ,  ko t jih niso izmerili že od leta 1880. Na 
Silvestrovo je v Lyonu te rm o m e te r  zdrknil od 14 
stopinj nad n ič lo  na 3 s topinje  pod n ič lo  v samo 
nekaj u rah ,  kar je izjemno hitra sprememba.

TUDI KRVNI DAVEK
Nenadni vdor m raza ni povzročil le velike gos

podarske škode  (ocenjujejo, da gre v s to tine  mili
jonov dolarjev), p ač  pa je zima pobrala  tudi hud 
krvni davek. Najmanj 50 ljudi je izgubilo življe
nje. Zmrznili so o troci,  starci, odrasli, nekateri v 
O m e te n ih  avtom obil ih ,  drugi na cesti,  tretji na 
Poti k zdravniku ali ko  so želeli poklicati  po m o č .

Do nas je zima prišla m alo  kasneje in že obru- 
* n i h  zob. Kljub tem u  je tudi pri nas povzročila  
* UP težav. Veseli so je bili m enda  ed ino  gostje 
hotelov na o to k u  Hvaru, saj so preživeli en dan 
na račun  hotelov. Že 19 let velja, da  v primeru 
snega ali dnevne tem p e ra tu re  pod  ničlo , hotel 
Plača vse stroške tistega dne. Po 15 letih se je 
29odilo tud i to .

Pravo nasprotje  v rem enu v Evropi so vrem en
ske razmere na južni zemeljski polobli.  Tam vlada 

uda vročina. V Buenos Airesu so izmerili kar 35 
stopinj nad n ič lo , na meji m ed  Brazilijo in Para
gvajem pa se je živo srebro  povzpelo  celo na 40  
Popin j .  H uda v ročina  h ro m i življenje, v posamez- 

krajih pa je zanetila  požare  na nepožet ih  žit* 
2 ' ^ poljih. Presenetljive vesti so prišle tud i  z 
A ntark t ike .  V sovjetski polarni postaji V ostok ,  
kJe r so sicer izmerili najnižjo tem p e ra tu ro  na sve
tu sploh (87,4 s topinje  pod  ničlo) so letos zabe- 
e z ' l i ,,v ro č i"  2  stopinji nad ničlo .

Res, z vrem enom  je nekaj narobe! T ak o  nena- 
vadno se že do lgo  ni ob račalo .  Sicer so bile hude  
*lrne  že p re j ,  vendar takih skokovitih  sprem em b 
le ni bilo.

KAKO JE BILO 1929. LETA
Zadnja  zares huda  zima je mrazila Evropo in 

naše kraje pred  to č n o  5 0  leti. V m n og o čem  je 
bila p o do bn a  sedanji. Najprej se je zače lo  z m u 
hastimi letnimi časi v letu 1928. Poročevalec Slo
venskega naroda piše zadnji dan  tega leta takole; 
„S ta ro  le to  za človeštvo ni bilo  srečno. Bilo je, 
kakor da se je zemlja p rem aknila  iz tečajev,letni 
časi so bili zelo muhasti ,  v februarju  smo imeli 
junijsko vreme, v juniju je bilo  več dni zelo 
m rzlo , kakor  sredi februarja. Doživeli sm o k a ta 
s trofalne p o p la v e . . . "  K akor d a  je nenaravno  d o 
gajanje opozarja lo  na p r iha ja jočo  katas trofo .

Novo leto  1929 se je začelo  v znam enju  silnih 
snežnih zametov, metežev in morskih  viharjev po  
Evropi. Na jugu jugoslovanske kraljevine so snež
ni meteži zasuli železniške proge in m o č n o  zavrli 
p rom et.  4. januarja so snežne nevihte p rihrumele 
tudi nad Slovenijo, vendar straho tn i  mraz, ki je 
ščipal prebivalce evropskih prestolnic, še ni prišel 
do  nas. T em p era tu ra  se je držala okoli ničle.

N a to  je prišel 8. januar; tem p era tu ra  je nena
d o m a  padla na 10 stopinj pod  ničlo. Časniki so 
pisali: „ T o  je vremenski rekord , kajti tako  nizke 
tem pera tu re  še nismo imeli." Pač niso slutili, kaj 
prihaja. Z a to  so v Slovenskem narodu  posvetili 
dovolj pros tora  prvi „ ž r tv i"  zime. T o  je bila 
trgovska vajenka Hilda Goetzl, ki si je na Miklo
šičevi cesti v Ljubljani pri nesrečnem  padcu  na 
ledenem p lo čn iku  zlomila levo roko. Kasneje za 
take  ,,žrtve" ni bilo  več časopisnega prostora.

Zima jo že na samem z ače tku  najbolj prizadela 
revne sloje mestnega prebivalstva. Betežni ljudje 
in siromaki so se pričeli zatekati v bolnišnice, da 
b i„ tako  prišli d o  toplega pros tora .  Na policijskih 
postajah  pa so že imeli opravka s prvimi tatovi 
prem oga in drv.

Mraz je stiskal naprej. Zjutraj so vse dneve prve 
polovice januarja beležili izredno nizke tem pera 
tu re  okoli 17 stopinj pod  ničlo. Zmrzovali so 
tudi obm orsk i kraji. Zanimivo je, da  so p o d o b n o  
ko t letos tudi pred  50  leti, ko so imeli p o  srednji 
Evropi tem pera tu re  d o  24  stopinj p od  ničlo, na 
južni polobli izmerili izredno visoke. V roč ina  je 
hu d o  prizadela Avstralijo. T op lom er  se je dvignil 
na 41 stopinj nad ničlo.

Druga polovica januarja je bila toplejša. Ljudje 
so si že  oddahnili.  A prezgodaj. Zadnji dan  ja 
nuarja je mraz  p o n o v n o  pritisnil. T o k ra t  č is to  za
res.

REKORD V SENTJAIM2U
Slovenski narod p o ro ča  v številkah iz prvih dni 

februarja, da je zope t  pritisnil nov mrzel val. „N a 
Dolenjskem je m raz  silno pritisnil. D o č im  so ime
li včeraj le 10 stopinj pod  n ič lo  (dobrega pol 
meseca prej je bila taka  tem pera tu ra  označena  
k o t  rekordna),  je bilo danes do  20 stopinj pod 
n ič lo ."  „Najhujši mraz  pritiska še vedno na D o
lenjskem v okolici Št. J an ža ."  5. februarja so v 
tem  kraju namerili 28  stopinj pod  ničlo.

M edtem so v ostalih evropskih državah že p a 
dale žrtve_. S am o v Parizu je zm rznilo  okoli 50 
ljudi. Na Č eškem , kjer so izmerili 37 stopinj pod  
ničlo , so bili tak o  rek oč  v stanju pripravljenosti.  
Nekaterim  o č i tn o  ni kanilo  na pam et,  da  se s 
tak o  z im o ni igrati. Na Dunaju sta nogom etni

moštvi kljub 30  s topinjam pod  n ič lo  hoteli o d 
igrati n o g o m e tn o  tekm o. V eč ina  vročekrvnih  n o 
gometašev je te k m o  k onča la  v bolnišnici s hudim i 
omrzlinami. V Budjejovicah na Češkem se je 12. 
februarja tem pera tu ra  spustila na 41 stopinj pod 
ničlo , v K rkonoših pa celo na 45. T o  sta bila 
s t rah o tn a  rekorda. V ciganskem naselju Campina 
v Romuniji  je zm rznilo  2 6  ljudi, m ed  njimi 14 
o trok .  Na Poljskem se zmrznil cel ciganski tabor 
v okrožju  Janov  — 34  ljudi. Zam rznile  so celo 
slavne Benetke; led je okoval kanale in morje 
d a leč  od obale.

V Jugoslaviji je bilo  tudi vse narobe. Snežni 
zameti so zatrpali železniške tire p o  vsej državi, 
zače lo  je primanjkovati p rem oga, drv, hrane in 
p itne  vode. ,,V Bosni, Crni gori, na Hrvaškem 
vlada hud glad. V samem Sarajevu strada 1627 
d ru ž in ,"  p o ro ča jo  dopisniki. S trahovit i lakoti so 
se v Bosanski krajini pridružili še volkovi, ki so 
začeli pritiskati v vasi. Sava je zamrznila tja gor 
d o  Zagreba, kar se ni dogodilo  že pol stoletja. 
Kraljevo vojaško letalstvo se je pripravljalo, da 
pr ične  dovažati h rano  najbolj ogroženim o b m o č 
jem v Črni gori in Bosni.

13. februarja je bilo najhuje. Po vsej državi je 
zastal železniški p rom et,  številni vlaki so obtičali 
v snegu, zapirali so šole, poštn ih  pošiljk sploh 
sprejemali niso, v mestih so delili zastonjski čaj, 
reke so zamrznile. Slovenski narod je 14. feb ru a r
ja izšel z enim samim naslovom čez vse kolone na 
prvi strani: „S tra h o tn e  posledice mraza in snež
nih zam etov".

PEŠ ČEZ KRKO
In kaj se je dogajalo na Dolenjskem? Ves čas 

jo je stiskal najhujši mraz. Krka je zamrznila. Div
je race in ponirki so bili tako  nem očni ,  da so j ih  
lahko lovili z rokami. Zamrznili so tudi po toki .  
Težki p o to k ,  na katerem je bilo  veliko mlinov, se 
je s p r e t^ n i l  v sam led. Ponekod  je mlinarjem 
strlo  mlinska kolesa.

Bogo Komelj se te hude zime še d obro  spo m i
nja. Tudi sam se je zvečer podal p reko  zamrznje
ne Krke, skrivaj seveda, saj so m u starši prepove
dali stopit i na nevarni led. „K o  sem šel p reko  
Krke, je led za m enoj s t raho tn o  p ok a l ."  Kome- 
Ijev fan t ič  si je tak ra t  najbrž mislil, da ga b o  led 
vseeno v am o  obdržal na površju, saj je zdržal tu 
di, ko je najtežji N ovom eščan  Windischer na k o 
lesu prevozil Krko — težak pa je bil več k o t  150 
kilogramov. Manj sreče je imel N ino Z u pan ,  ka te
rem u se je led udrl. Le s težavo so ga spravili iz 
ledene pasti. Brez lestev bi Z u pan a  ne mogli re
šiti.

Zam rznila  je tudi Kolpa. Ljudje so hodili po  
nji od brega do  brega in se niso menili za o p o z o 
rila. P o tem  ko sta se dva svata udrla in so ju 
kom aj rešili, se niso več podajali na tanki led.

Dolenjskega k m eta  je m raz h u d o  prizadel. 
Zdel je do m a ,  ker zaradi visokih zametov ni m o 
gel nikamor. Vsi vodnjaki v Podgorju so zam rzn
ili. K rom pir v kleteh je pomrznil. Mnogim poses t
n ikom  so zmrznili tud i prašiči.  K tem je pris t
opila še bolezen in pričela  razsajati po  dolenjskih 
zaselkih.

Novo m es to  je bilo  prav tak o  v hudem  pom an j
kanju p itne  vode, kuriva in živeža. Gospodje u rad 
niki so uradovali v suknjah, v razredih novomeške 
gimnazije je zmrznilo  č rn i lo  v črnilnikih. P am et
ne m eščanske  glave so pr iče le  na glas tuh ta ti ,  da  
se je povrnila ledena doba.

V p e tek ,  15. februarja, je mraz  začel p o p u 
ščati,  čeprav  so snežni m eteži še divjali p o  Slo
veniji. Nekaj dni kasneje je že povsem popustil . 
T em p e ra tu re  so se gibale m ed  2 in 7 stopinj pod 
ničlo.

K atastrofalna zima se je kon ča la  še z enim pre
senetljivim naravnim pojavom. Med 9. in .11. uro 
d o p o ld n e  so se nad Ljubljano pojavila tri sonca. 
„S once  sam o je b ilo  v sredini, okoli njega je bil 
m avričas t kolobar, a' na kolobarju  sta žareli dve 
stranski sonci. Kasneje se je pojavilo še tre tje  son
ce ,"  piše Slovenski narod.

Poslej so č lan ke  o katas trofa lnem  vremenu p o 
tisnili s strani časopisa drugi dogodki. Iz tirov 
vrženi vremenski stroj je pričel teči ,  k o t  je tekel 
prejšnja desetle tja .  Tisti, ki so nebesni pojav nad 
Ljubljano imeli za dokaz ,  da  bo zima še bolj stis
nila zobe, so se ušteli. Sledila je otoplitev in 
p o te m  kot vsako le to  zelena pomlad. Spomini na 
razjarjeno s tarko  z im o pa so ostali.

M. M A RKELJ

SPREMEMBE VREM EN A  IN KLIME

Sprem em be vrem ena in klime so se ponav
ljale v preteklosti,  do s t ik ra t  z uniču jočim i 
posledicami za človeštvo, in se b o d o  tudi v 
bodoče .  Klimatologi ločijo  danes predvsem 
tri kategorije vremenskih sprememb. V prvo 
spada p o časn o  ohlajanje ali segrevanje Z e m 
lje, ki traja na desetine milijone let. Zadnja  
tovrstna  sprem em ba je pred  50  milijoni p o v 
zročila  ledeno dobo .

V d rugo  prištevajo tiste sprem em be p o d 
nebja, ki nas topajo  zaradi p rem ikanja  meje 
kontinen ta lnega ali večnega ledu. Proces 
merijo  v dese t  t isoč  letih. V zadnjih milijon 
letih so bile najmanj štiri take  spremembe.

V tre tjo  kategorijo  spadajo vremenske 
sprem em be, ki se dogajajo v obdobjih  nekaj 
tisoč let, stoletij  ali celo  sam o desetletij . Naj
daljše znano  takšno  obd ob je  je trajalo od  
65 0 0  d o  350 0  pred našim štetjem . Obdobje 
je p o zn ano  ko t klimatski optim um . V tem  
času je bil večji del Zemlje toplejši in preskr
bljen z več vlage k o t  danes. Velika obm očja  
sedanjih puščav so zelenela. Nova odkritja  
starih civilizacij v puščavskem pesku Sahare 
to  potrjujejo . V obdob ju  m ed 8 0 0  in 1200  
našega štetja je bilo p on ov no  toplejše obdob
je — mali klimatski o p t im u m , kar je om ogo
čilo  razcvet severnih dežel Evrope. V tem  
času so naselili G renlandijo  in gojili ž ito  v 
Islandiji. Hladno obdob je  p o  letu 1200 je 
pregnalo naseljence z Grenlandije  in onem o
gočilo  gojenje žita v Islandiji. Ponovno je 
žito  začelo  na tem  severnem otoku uspevati 
p o  letu 1920. Zadnje top lo  obdobje, ki se je 
zače lo  s tem  letom in končalo  z  letom  1950. 
je prineslo milejše zime z izjemo katastro
falne zime 1 9 2 8 /2 9 .  Zdaj so  povprečne tem 
pera tu re  v upadanju .

DOLENJSKI U ST



TE NAŠE 
»GIBLJIVE SLIKE”

Iz sedme vrste se je izvil p r i ta jen  ženski vzdih. 
Skoraj krik. Takoj nato  je te žko  rezilo v enem 
zamahu Sim onu odrobilo  glavo. Ko je bila dvora
na spet polna luči, je moški glas šepnil: „Spravi 
že  tisti robec, saj vidiš, da ni šlo zares!"

Seveda ni šlo, bilo je  sa m o v  filmu s prepričlji
vo zgodbo. V . .Praznovanju pom lad i" .  V 
Č rnom lju  so ga vrteli zadnji večer svojega sloven
ski filmski tvornosti posvečenega tedna. Ko so se 
..gibljive slike" iztekle in je fi lmsko p la tno  spet 
onem elo , so stopili pred obiskovalce režiser F ran 
ce  Štiglic, igralca Angelca H ebcetova in R adko  
Polič — Rac ter  drugi ustvarjalci ..Praznovanja 
pom ladi"-  Poseben aplavz je doživel Rac, belo
kranjski rojak.

Pred tem , na pogovoru v kn jižničnih  pros torih  
na G ričku ,  je bil osrednja osebnost  Štiglic.

Režiser . .Praznovanja p o m lad i"  in številnih slo
venskih ter jugoslovanskih fi lmskih stvaritev, o če  
prvega slovenskega celovečerca „N a  svoji zemlji", 
m ož, ki je dal svojski ustvarjalni „ p e č a t "  naši 
sedmi um etnost i ,  nagrajenec A V N O J za leto 
1976, je na tej mali okrogli mizi povedal preneka- 
te ro  grenko in sladko resnico o naši sedmi u m e t 
nosti.

..Slovenski f i lm ,"  je začel, „s svojo pojavnostjo  
ne caplja za evropskim, čeprav  se je rodil nekaj

OD VAJENCA 
DO DVAKRATNEGA 
DOKTORJA

Ž iv ljen jsk i v z p o n  d v a k ra tn e g a  d o k to r ja  z n a n o s ti ,  
u n iv e rz ite tn e g a  p ro fe s o r ja  in p re d s to jn ik a  k a te d re  na 
b io te h n iš k i  fa k u l te t i  J o ž e ta  M ač k a  so d i v p re lo m n i č as , 
k o  so  b ila  v ra ta  d o  najv išjega  z n a n ja  s ice r ž e  Š iro k o  o d 
p r ta ,  p o t  d o  t ja  pa  so p o g o jev a le  Se v e d n o  n e e n a k o p ra v 
ne g m o tn e  o k o liš č in e .

RESNOBA OTROŠKIH LET
Š p a n o v e m u  J o ž k u  iz O lešč  p ri L ašk em  ni b ila  d o s o je 

n a  ro ž n a ta  in b re z sk rb n a  m la d o s t,  n a jm a n j pa  b re z d e ln a . 
R o d il se je 1 9 2 9 , ko  je  o d sev  sv e to v n e  g o s p o d a rsk e  k rize  
kazal svo je  z o b e  tu d i  v te h  k ra jih . K o t vsi k m e č k i o tro c i  
je  m o ra l k v s a k o d n e v n e m u  kosu  k ru h a  p risp e v a ti p o  svo 
je ; z o p ra v k i p r i ž iv in i, n a  paSi v m rz lih  je se n sk ih  d n e h , z 
vsem  tis t im , kar k m e č k e g a  o tro k a  o d te g u je  o d  igre.

V o s n o v n o  šo lo  je  p o  p rv a  p rg išč a  z n a n ja  h o d il na 
R ek o , k je r so  se u č e n c i vseh  s to p e n j s tisk a li v d veh  u č i l 
n ic a h . P o  p e tih  le t ih  o b is k o v an ja  te  šo le  je  p riš la  o k u p a 
cija  in J o ž k u  je  b ilo  h u d o  žal za  u č i te l je m  V e lk a v rh o m , 
ki so  ga N em ci o d p e lja li  n e z n a n o  kam .

P o  š e s tih  le tih  o s n o v n e  šo le  na  R ek i so J o ž e ta  posla li 
v L ašk o , k je r je  še e n o  le to  h o d il v šo lo  in p o m ag a l v 
trg o v in i. K o  je  k o n č a l o s n o v n o  š o lo ,  je  p o s ta l p rav i 
trg o v sk i v a jen ec . B ila so  to  le ta , ki so beg ala  n a še  o tro k e .  
P o u k  je  b il n e m šk i, p a  še  ta  je  bil b o lj p o s v e č e n  p ro p a 
g an d i k o t  re s n ič n e m u  u č e n ju .

T rg o v sk i iz p it je  J o ž e  o p rav lja l že  v o sv o b o je n i d o m o 
v in i. Bil je  to  kaj n e slav en  p o d v ig . T a k ra tn i  p re d s e d n ik  
iz p itn e  k o m is ije  F ra n jo  K leč  je  vseh  še s t k a n d id a to v  na 
iz p itu  p o lo ž il z  iz javo , d a  n iso  s p o so b n i o p ra v lja ti p o k l i 
ca  d e lavcev  v trg o v sk i s tro k i v nov i Ju g o slav iji.

M o rd a  bi k o g a  ta  p o ra z  p o t la č i l .  Pri J o ž e tu  M ač k u  je 
im el o č i tn o  s p o d b u d e n  u č in e k .  O b  prvi p r i lo ž n o s ti  se je 
na  la s tn e  s tro š k e  vpisal v k n jig o v o d sk i te č a j .  K o  ga  je  z 
u s p e h o m  k o n č a l ,  je  z la h k o to  o p rav il tu d i  trg o v sk i iz p it.

Z a p o s le n  v lašk i z ad ru g i je  im el o b  v su k em  p ro s te m  
tr e n u tk u  v ro k a h  k n jig o . N e k a te r i  se ga s p o m in ja jo ,  d a  je 
b ra l o b  k ra tk ih .o d d ih ih  m e d  d e lo m .

DOKTORAT KOT 
ŠTIPENDIST  

HUMBOLDTOVE USTANOVE

L e ta  1 9 6 1 , tr i  le ta  p o  o p ra v lje n i d ip lo m i n a  a g ro n o m i
ji, je  M ač e k  d o b il š t ip e n d i jo  A le k sa n d ra  v o n  H u m b o ld ta ,  
ki se u v ršč a  m e d  z e lo  u g le d n e  m e d n a ro d n e  š t ip e n d ije  v 
Z a h o d n i N e m č iji.  L e ta  1 9 6 4  je  v N e m č iji u s p eš n o  z ag o 
varja l d o k to r s k o  d is e r ta c ijo  v B o n n u  iz p re d m e ta  f ito p a -  
to lo g ije , t o  je v ede  o  ra s tlin sk ih  b o le z n ih .

P o  v rn itv i v d o m o v in o  je  bil s p e t  a s is te n t na  f a k u l te t i  
in se p rip rav lja l na n a sk o k  na  n a s le d n jo  s to p n jo .  P o  dveh  
le tih ,  le ta  1 9 6 6 , se je h a b ilitir a l za  d o c e n ta  za  isti p re d 
m e t.  S ev ed a  ni p o z ab il na  e k o n o m ijo .  U sp o šn o  je  d ip lo 
m ira l na  d ru g i s to p n ji ,  tu d i  iz te g a  p re d m e ta , le ta  1968 , 
L e to  p o z n e je  je p o s ta l re d n i d o c e n t  za p re d m e t  v a rs tv a  
ra s tlin , le ta  1 9 7 2  iz re d n i, le ta  1 9 7 6  pa  re d n i p ro fe s o r .

ZGODOVINSKA TEMA 
PRISTAVI SE EN DOKTORAT

K er je im el ves č a s  tu d i o b ilo  z a n im a n ja  za z g o d o v in 
ske  s tv a r i,  je  v e č  le t p rip rav lja l d is e r ta c ijo  iz e k o n o m s k e  
z g o d o v in e  in še is tega  le ta  v B eo g rad u  do seg e l d o k to r a t  
e k o n o m s k ih  z n a n o s ti .

T a k š n a  je d o s e d a n ja  s trm a  p o t  J o ž e ta  M ač k a  o d  
trg o v sk eg a  v a jen ca  d o  n o s ilc a  d v eh  d o k to ra to v .

T o d a  n a p a č n o  bi b ilo  m is liti, da  je  d r .  J o ž e  M ač e k  
k a k  p o s e b n e ž  in da  za  p r a k t i č n o  ž iv ljen je  n im a  sm isla . 
N a ro b e !  K o si je želel u s tv a r iti  la s ten  d o m , je n e š te to 
k ra t  dv ign il o č i  o d  kn jig  in ra z isk av  te r  se lo til f iz ič n e g a  
d e la  p ri g rad n ji: o d  se k a n ja  lesa za o s tre š je  d o  z id a rsk ih  
d e l.

IN SE ENA MIKAVNA VEDA -  
ZGODOVINA

K o so  p re d  d o b r im  le to m  v L ašk em  z b o ro v a li s lo v e n 
ski zg o d o v in a rji,  je  ta m  n a s to p il tu d i d r .  J o ž e  M ač e k  z 
r e fe ra to m  , .U p ira n je  p o d lo ž n ik o v  g o s p o šč in e  J u rk lo š te r  
p ro t i  p re v e d b i t la k e ' v d ru g e  d a ja tv e  v le tih  
1 7 8 3 - 1 7 9 5 " .  „ P o  z ap o s litv i m i je  v o s p re d ju  n a ra v o 
s lo v n i, te h n ič n i  p re d m e t ,  ki ga ra z isk u jem  in u č im . 
V e n d a r m is lim , d a  je  s tvari t r e b a  g le d a ti š irše , iz d ru ž b e 
n ih  v id ik o v ,"  p rav i d r .  J o ž e  M ač e k  in n a d a l ju je : ,,T a  
te m a  m e  je p r ite g n ila ,  k e r  sem  našel z an im iv e  v ire , p o  
d ru g i s tra n i p a  se m i je z d e lo , da p isan je , č rn o -b e lo  s lik a 
n je , k a k o  si t la č a n i  n iso  v ed e li p ra v  n ič  p o m a g a ti ,  n e  
u s tre z a  re sn ic i. Z a to  sem  t is to  ra z p ra v o  tu d i  nap isa l in jo  
o b ja v il v Č aso p isu  za  z g o d o v in o  in n a ro d o p is je .

O DELU NA KATEDRI VARSTVA  
ZA RASTLINE

Na b io te h n iš k i f a k u l te t i  ra z isk u je  b o le z n i g o s p o d a r 
s k o  p o m e m b n ih  ra s tlin  in o  te m  p re d a v a  š tu d e n to m  
a g ro n o m ije  in g o z d a rs tv a . V e n d a r je  to  za  š iro k o  ja v n o s t 
m an j z a n im iv o . Ž e  v eč  le t p a  se u k v a rja  z z e lo  z a n im i

v im  vprašanjepri, ali so  naši ra s tlin sk i p r id e lk i m o č n o  
. .z a s tru p l je n i"  z  o s ta n k i k e m ič n ih  s re d stev  za v a rs tv o  
r a s tlin .

„ J o jm e ,  kaj b o ,"  ta rn a jo  lju d je , „ č e  b o m o  kar n a p re j 
už iva li h ra n o , ki jo  p r id e lo v a lc i p r id o b iv a jo  s p o m o č jo  
z a š č i tn ih  s re d ste v , k o t  so in sek tic id i , a k a r ic id i, fu n g ic id i 
in h e rb ic id i! "

Dr. J o ž e  M ač e k  p rav i o  te m  n a s le d n je :
. .R a s tl in e  so  živi o rg a n iz m i in k o t  lju d je  p o d v rž e n i 

ra z n im  b o le z n im  in šk o d ljiv c em . B rez z a t ira n ja  b o le z n i 
in šk o d ljiv c e v  je  k a k rš n a k o li re sn a  b lag o v n a  p ro iz v o d n ja , 
tu d i  n a  z a s e b n ih  k m e tija h , n e m o g o č a . T e m u  v p rid  
g o v o rijo  p red v sem  g o s p o d a rsk i raz log i.

B rez u p o ra b e  z a š č i tn ih  s re d stev  bi b ili p r id e lk i v 
n o rm a ln ih  le tih  tu d i za  3 0  in v eč  o d s to tk o v  m an jš i. T o  
bi p o m e n ilo ,  d a  bi se p ro iz v a ja ln e  c en e  ta k o j p o v e ča le . 
P ro b le m , p red v sem  v sv e to v n e m  m e rilu , ni s a m o  ta ,  da  
b i iz b ru h n ila  la k o ta ,  in to  h u d a , č e  bi p re n e h a li z  u p o ra 
b o  z a š č itn ih  s re d ste v , tu d i ž iv ljen jsk i s tro š k i na  ra č u n  
p re h ra n e  bi se s ilo v ito  d v ign ili, b ilo  bi m an j d e n a r ja  za 
in d u s tr ijs k e  p ro iz v o d e , to  p a  bi p o v z ro č ilo  v e lik an sk e  
re p e rk u s ije  v g o s p o d a r s tv u ."

ZMOTA O NE KOC POVSEM 
, ,C is t i  p r e h r a n i "

In n e v a rn o s ti k e m ič n ih  sre d stev ?
„ S tv a r  je  ta k a . P a race lsu s  je  ž e  v 16 . s to le tju  u g o to v il, 

d a  je v sak a  snov  la h k o  s tru p .  O d v isn o  je le o d  k o lič i
n e  . . . Z g rešen a  je p re d s tav a , d a  sm o  k d a jk o li jed li 
p o v sem  č is to  h ra n o .

S tro je v  za  č iš č e n je  ž it  n im a m o  n iti d o b r ih  s to  le t. P rej 
so ž i to  č is t i l i  ta k o , da so  ga m e ta li iz e n eg a  k o ta  g u m n a  
v d ru g eg a . O d p a d le  so  le p leve . P o leg  z rn ja  in zem lje  so 
s h ran ili tu d i  p le v e ln a  sem e n a . V č a s ih  p ri n a s  m o č n o  raz 
š irje n i k o k a lj in sem e n a  n e k a te r ih  d ru g ih  p leve lov  im a jo  
v seb i a lk a lo id e , ki so vsaj ta k o  s tru p e n i k o t  so d o b n a  
k e m ič n a  s red stv a , pa  so jih  naši p re d n ik i h ra b ro  p re 
n e s li!"

A li re c im o , ž itn i ž u že k , ki se je ra z m n o ž il v n e p r im e r
n ih  s h ra m b a h ! V sv o jem  o k le p u  im a snov i, k i p o  en i 
s tra n i p o v e č u je jo  p o te n c o ,  p o  d ru g i s tra n i pa  so  k a rc in o 
geni (ra k o tv o rn i) .  S ev e d a  so t a k o  n a p a d e n o  ž ito  ljud je  
da li v m lin  in m o k o  o b  p o m a n jk a n ju  p o je d li,  saj so  bili 
še  k a k o  o d v isn i o d  t is t ih  m a jh n ih  p r id e lk o v , ki so  jih  
im eli.

V s re d n je m  veku  so v E v ro p i, p a  tu d i  n a  n ašem  o b 
m o č ju  p rid e lo v a li rž  v v e č jem  o b seg u  k o t  sed a j. N a rži 
p a  so b ili rž e n i ro ž ič k i z e lo  o b ič a jn a  b o le z en . R o ž ič k e  
so z z rn je m  zm le li in n jih  v seb in o  z m o k o  v red  p o u ž ili .  
Z b o le li so  za  ta k o  im e n o v a n im  e rg o tiz m o m  ali , .o g n jem  
svetega  A n to n a " .  Z a to  b o le z n ijo  je u m rlo  v n e k a te r ih  
p o k ra jin a h  v d o lo č e n ih  le tih  tu d i  n a  d e s e t t is o č e  lju d i. 
U m ira li so v s tra šn ih  m u k a h . M u č ilo  jih  je p e k o č e  s rb e 
n je , o d p a d li  so jim  u d je .

V seg a  te g a  d a n e s  n i. A g ro te h n ik a  je  p r in e s la  s red stv a , 
da  p r id e lk e  ne sa m o  z a v a ru jem o , m a rv e č  tu d i  o č is t im o . 
N aša  h ran a  d a n d a n e s  ni sam o  k o lič in s k o  z a je tn e jša , 
a m p a k  tu d i k a k o v o s tn o  vsaj e n a k o v re d n a , č e  n e  b o ljša , 
k o t je  b ila  n e k o č .

J U R E  K R A Š O V E C

V Č rnom lju ,  kjer ste v to  prireditev uvrstili 
sedem filmov, ste videli našo tr i le tno  filmsko 
bero. Pa ni sam o trg, ki nas omejuje, pri progra
miranju in uresničevanju fi lmske proizvodnje 
m o ram o  nujno upoštevati  tud i m ožnosti .  V tem  
smo na slabšem od  drugih v svetu, ki so razvili 
ta k o  imenovano fi lmsko industrijo  in iz-tržujejo 
te žke  solde. Naši filmi ne m ore jo  biti d o b ič k o 
nosni. S p e t  zaradi majhnega trga. Ali pa so m orda  
predragi? Moj odgovor je, da ne ."

Z nač ilnosti ,  ki „ te sn ju je jo "  slovenski film, 
veljajo tud i za jugoslovansko f i lm sko proizvod
njo. Jugoslavija dolgo ni mogla preseči letnega 
povpreč ja  20  igranih ce lovečernih  filmov. Kaže, 
da se bo to  prvič zgodilo šele letos, ko naj bi jih 
izdelali kakih 25. Jugoslovanski in z njim sloven
ski fi lm je doživljal vzpone  in padce. Delno zato, 
ker je del kinoobiskovalcev ..presedlal"  pred te le
vizorje, nekaj pa tud i zavoljo lastnega „vedenja".

Film se je predolgo  pojavljal -s ponavlja jočo  se 
tem a tiko  in v ustaljenih  oblikah, z a to  se je gledal
cem zameril. Ko se je vsebinsko in obdelavno 
posodobil,  si je pri občins tvu  spet pridobil ugled, 
spoštovanje in zaupanje.

„Zdaj smo v obdob ju ,  ko se stvari spet o b rača 
jo tako ,  da bo d ob ro  za fi lm ," meni Štiglic. „K  
tem u je p r ipom oglo  m ed drugim spoznanje, da 
tistega rivalstva, ki ga je povzročil pojav televizi
je, zdaj ni več, da televizija ne m ore  nadom esti ti  
kino dvorane in o b ra tn o  ter  da televizija in film 
lahko živita eden ob  drugem, ne da bi si m e d 
sebojno škodovala. Č e danes fi lm še ni dovolj 
gledan in odmeven, je krivda najbrž drugje. V 
mislih imam p rem ajhno  število kinem atografov, 
neustrezno  urejene dvorane in več drugih nepri
je tnosti,  ki odbija jo  gledalce. Poudaril bi še, da  se 
je število gledalcev dom ačeg a  filma v zadnjem 
času izredno povečalo , kar je  nedvom no o h rab ru 
jo če  in velika spodbuda  tud i samim filmskim 
delavcem."

Kajti: . .V sakdo si želi, da  bi film, ki nastane ob  
nem ajhnem  t rudu ,  požrtvovalnosti in samoodre- 
kanju, slovenski fi lm pa tu d i  z družbenim i sred
stvi, naletel na p lodna tla, da bi ga videlo čim več 
ljudi. N edvom no  je odm evnost,  o kateri v tej zve
zi lahko govorimo, ne sam o spodbuda,  am pak  
tud i vodilo  pri sestavi novega filmskega proizvod
nega programa. V slovenskih razmerah je to  vpra
šanje še pom em bnejše ,  saj nas, ko t  sem dejal, pri 
tem  vodi tud i t r žna  z ako n ito s t ."

Po Štigličevem mnenju  je in os tane  tem eljno  
vprašanje, kaj fi lm p r ipom ore  k osveščanju, kako 
pomaga človeku živeti. Zanj velja vse, kar p o d 
č r tu je m o  pri drugih um etn os t ih .  Ima tu d i  svoje 
dolžnosti in njegova do lžnos t do  družbe  ni nič

manj odgovorna ko t  do lžnost  drugih um etnost i.  
Z a to  je ustvarjati film h u d o  odgovorno  delo.

Pa vendarle prihajajo na naša filmska platna 
tud i filmi, ob  katerih bi se dalo reči, d a j e  njiho
vim ustvarjalcem „odgovornos t pred d ru žb o "  
ušla iz rok. „ T o  velja predvsem za uvožene filme, 
kajne, tovariš Štiglic? "

„ R e s  prihaja k nam marsikaj, kar bi ne smelo 
na p latna in še zlasti ne pred mlade gledalce. A 
dogaja se — ne tak o  pogosto, a vendar — da sveti 
in komisije, ki so, denim o, v Sloveniji zadolženi 
za odbiro ,  kaj prezro  ali pa imajo pri tem milejša 
merila (kdo ve, iz kakšnih razlogov? ). Najnevar
nejši in hu d o  vplivni na mladi rod so filmi, ki 
razčlovečijo  človeka, ki popufarizirajo nasilje, 
zlagano herojstvo. Podatk i in ugotovitve pa kaže
jo, da je negativen vpliv takih fi lmov neprim erno  
manjši, ko t smo si predstavljali. Preostane le še 
to: č e  je že tak  fi lm na sporedu in č e  je dovoljen 
ogled tud i mladim , je treba  dati le-tem d o d a tn o  
vzgojo. Mislim, da je to  do lžnost pedagogov."

Okoli 8 0  od s to tkov  vseh slovenskih in jugoslo
vanskih fi lmov vrtijo tudi v tujini. Včasih je 
izvozni iztržek komaj o m em b e  vreden. T o  pa ni
n a jp o m em b n ejše .'Š tig lic  pravi: ..Ja* bi dal p red
nost tem u , da naš film  sp loh pride v tu je  kinema- j 
tografe. V tu j ino  zanese nekaj našega sveta, nekaj 
našega življenja, misli, radosti, bolečin. In ideolo
gije. T o  pa je tud i nekaj,  mar ne? "

I. ZORAN

L e ta  1 9 4 7  se je  M ač e k  vpisal na  v e č e rn o  g im n a z ijo  v 
C elju , k a m o r  se je  iz L aškega  voz il s k o le so m . P o  dveh  
le tih  je  o p rav il m a lo  m a tu ro .  V je se n i 1 9 4 9  se je vp isal v 
s re d n jo  k m e tijs k o  šo lo . S  p riv a tn im i izp iti jo  je  izdelal 
n a m e s to  v š t i r ih  že  p o  d v eh  le tih  šo lan ja .

KMETIJSKI TEHNIK, KNJIGOVODJA 
TER ŠTUDENT *

P o  v o ja šč in i  se je  z ap o s lil n a jp re j k o t k m e tijs k i te h n ik  
v h m e lja rs k e m  in š t i tu tu  v Ž a lc u , o z iro m a  na n jeg o v em  
p o ses tv u  v V rb ju .  Bil je  za vse in n a z a d n je  so  v n je m  
o d k r il i  k n jig o v o d sk e  s p o so b n o s ti  te r  ga p o s tav ili za 
k n jig o v o d jo  na  in š t i tu tu  in p o ses tv u .

Im el je s re č o , da so  v in š t i tu tu  znali o c e n i t i  n jeg o v o  
n a d a r je n o s t .  V je sen i 1 9 5 4  se je  vp isal na a g ro n o m s k o  
f a k u l te to  in jo k o n č a l k o t  d ip lo m ira n i in ž e n ir  a g ro n o 
m ije  1 9 5 9 . le ta . M ed  š tu d ije m  je  p r i lo ž n o s tn o  d e la l, da si 
je zas lu ž il s re d stv a  za p re ž iv lja n je , im el pa je  tu d i 
s k ro m n o  š t ip e n d ijo .  M ed  š tu d ije m  je  bil d v a k ra t na 
p ra k s i na  D a n sk em  in p o  u sp ešn i d ip lo m i p o s ta l a s is te n t 
za  v a rs tv o  ra s tlin  na  b io te h n iš k i f a k u l te t i .

P rv o tn i  p o k lic  m lad eg a  a g ro n o m a  ni p o v sem  z a d o 
v o ljil. Z  n e k a j z ag n a n im i ko leg i se je še  m e d  š tu d ije m  
a g ro n o m ije  o d lo č i l  za  v z p o re d n i š tu d ij  n a  e k o n o m sk i 
f a k u l te t i .  K o t a s is te n t  na  a g ro n o m iji je  našel č a s  za 
o b č a s n o  o p ra v lja n je  izp ito v .

desetletij  za njim. Ne m o re  pa se meriti s p ro d u k 
cijo drugih držav. P laču jem o ceho  majhnega 
naroda s hu do  m ajhnim  fi lmskim trgom. Ta tržna 
z a k o n ito s t  nam ne dovoljuje, da bi na leto izdela
li kaj več ko t  dva d o  tri ce lovečerne  igrane filme.



DOLENJSKI UST

24. sejem ,J4cxla 79", tradi
cionalna prireditev konfekcio- 
nurjev, tekstilcev, proizvajalcev 
obutve in modnih dodatkov, 
(xlprta 13. januarja na ljubljan
skem Gospodarskem razstavi
šču, je neke vrste ,,Pokaži, kaj 
znaš". S ponosom pa lahko reče- 

j mo, da so se v vrsti 500 konku- 
t. ren to v iz vse države dolenjske 

firme kaj dobro drezale.
Vsako leto je prem alo p ro 

stora za vse, ki bi hoteli prav na 
tej prireditvi razstaviti svoje iz
delke pa čeprav se o prim erno
sti sejma v tem času več let vle
čejo razprave. Razstavni p ro 
stor so povečali na 15.000 m2 
površine, še vedno pa ni bil do 
volj velik, da bi lahko sprejeli 
medse vse interesente. Letos 
razstavlja svoje izdelke okrog 
-‘'0 0  delovnih organizacij in 
tozdov, m edtem  ko  na popol- 

' danski in večerni m odni reviji, 
vsakokratni spremljevalki sej
ma, prikazuje čez 500 modelov 
70 proizvajalcev.

Med dobitnike letošnjega 
,Z m aja" , najvišjega priznanja, 
se je uvrstila od dom ačih 
(dolenjskih) proizvajalcev samo 
metliška BETI z im enitno ko
lekcijo povsem novih spalnih 
Kompletov v bleščečem  m ate
rialu, pošitem  z zvezdicami.

Diplomo pa sta dobila tudi 
novomeška kolektiva Labod in 
Novoteks. Prvi za kolekcijo žen
skih oblačil, drugi za kolekcijo 
otroških oblačil, kar je še zlasti 
Pohvalno in zanimivo glede na 
to , da se za oblačenje o trok  za
nima razmeroma m alo tovarn in 
da smo letos v m ednarodnem  
letu o troka in skrbi za njegovo 
vsestransko dobro  počutje.

O letošnjem sejmu je b ilo  sli
šati dokaj nasprotujoča si m ne
nja: eni trdijo , da je slabši, kot 
je bil lanski, drugi tem u naspro
tujejo. Ogledati si ga je vse
kakor vredno, kajti med pisano 
šaro ponudb je v 193 razstavnih 
paviljonih vsekakor nekaj od lič
nih zamisli.

Nedvom no vzbuja BETI po 
zornost in odobravanje zlasti

vseh večjih trgovinah, v 
Centru mode v Ljubljani in 
v prodajalnah Labodovih 
tovarn v Krškem in Novem 
mestu.

Kolekcija pomlad — 
poletje je razstavljena tudi 
v Centru mode v Ljubljani, 
kjer si jo potrošniki lahko 
ogledajo in izbrane modele 
tudi naročijo. Posebno 
ugodnost za potrošnika 
predstavlja modno svetova
nje v Centru mode in naro
čanje oblačil po meri, če 
mu standardne velikosti ne 
ustrezajo.

Labodovi izdelki doka
zujejo, da njihovi modni 
kreatorji spremljajo modna 
gibanja in želje potrošni
kov. Diploma z letošnjega 
sejma Moda 79 je spodbu
da k novim stvaritvam, 
kupcem pa v ponos.

Ce pravi čas „muhi” ne ustrežeš,
te Donubi

mlajših potrošnikov, ker je s ko 
lekcijo spalnih kom pletov zares 
izvima in m odem a. Vsa kolek
cija za no č  je izdelana iz dom a
čih materialov, narejenih v to 
varni, m edtem  ko kopalkam 
sploh niso dajali poudarka, ker 
je celotna proizvodnja kopalk 
za leto  1979 že prodana. Na vo
ljo so imeli čez 180 m odelov, 
od povsem malih ,,krpic" do  • 
enodelnih kopalk, primernih za 
starejše. Še to : BETI je edina

proizvajalka kopalk z znakom 
mediteranskih iger v Jugoslaviji.

Odlični Labod skupno s p ro 
izvajalci, združenimi v Centru 
m ode, prikazuje leteče m odne 
revije vsakih nekaj ur kar na 
razstavišču, zato je pozornost 
še posebej obrnjena na njihov 
razstavni p rostor. To seveda ne
katerim  konkurentom  ni po 
godu, am pak se ne da n ič  po 
magati: Labod in njegovi part

nerji so se znašli in žanjejo ne
m alo odobravanja. Ženska ko 
lekcija, zavoljo katere je bil La
bod nagrajen, je precej sestav
ljena iz dvodelnih modelov v 
odličnih m aterialih iz kitajske 
svile v im enitnih vzorcih (tudi 
pikastih, ki si letos osvajajo trg) 
pa iz svetlega bureta.

Novoteks nastopa v konfek
cijskem paviljonu s kolekcijo 
pod geslom ,,Moda, gibljivo v

gibljivem". V ečina modelov je 
nam enjenih ljubiteljem športnih 
oblačil, narejena pa so iz takih 
m aterialov, (prav tako dom ače 
izdelave), da ne utesnjujejo, 
enostavno jih je čistiti in prije t
no  nositi. Velja za m oške, kot 
za ženske. Novost Novoteksove

proizvodnje pa je  kolekcija ob
lačil, nam enjena otrokom  do 
sedmih let starosti. Je iz d o 
mačih pletenin, ki so delno  raz

tegljive (ne delajo pa kolen!) 
kar pom eni, da ž otrokom  ras
tejo. Na razstavnem paviljonu 
tkanin se Novoteks predstavlja 
v treh različnih tkaninah v barv
ni paleti, ki ima 45 tonov.

Sevniška ..Lisca" nudi nekaj 
novih modelov nedrčkov, med 
njimi tudi take, ki se zapenjajo 
za vratom in so primerni za ob
leke z dekoltejem . Kopalke so v 
največ primerih sestavni del 
kom pleta za počitnice ob m o
rju. Tudi metliški Komet ima 
na voljo 10 novih modelov, naj
več v kožni barvi, in sevniška 
Jutranjka je s svojimi otroškim i 
modeli vredna ogleda. Letos si
cer ni nagrajena, je pa v primeri 
z drugimi še vedno med vodil
nimi proizvajalci otroške kon
fekcije.

Kočevska Tekstilana kaže 
več vrst posteljnih pregrinjal in 
odej, pri katerih čutiš m ehkobo 
brez otipa. In ostali? Če po 
vemo, da je Rašica dobila kar 
dve diplomi in Almira eno , je s 
tem že povedano, da igrata tra
dicionalno prvo violino pri ple- 
teninarjih. Pri torbarjih je dom 
žalski T oko spet prvi. In tako 
naprej.

Mode in sejma mode nihče 
več ne gleda postrani, ko t se je 
to  dogajalo prva leta, češ kaj 
nam je po trebno slediti muham 
Zahoda in njegovim marnjam. 
„Moda je še kako pomemben 
faktor v gospodarstvu, saj 
50.000 delavcev v „slovenški 
tekstilni industriji živi od te 
muhaste spremljevalke," je med 
drugim poudaril slovenski go
vornik podpredsednik IS Zvone 
Dragan ob otvoritvi sejemske 

prireditve. Hlastati po novih 
zmogljivostih v tekstilni indust
riji pa ni več gospodarsko tako 
aktualno, kot proizvajati kvali
te tno  in hitro  spremljati m odo s 
sodobno strojno opremo. Tudi 
to je bilo povedano zbranim go
stom , kot tudi že vsako leto 
ponovljena ugotovitev, da no 
vosti s sejmov težko prodirajo v 
trgovino, čeprav potrošniki ta
ko blago želijo.

RIA BACER

TOVARNA OBLAČIL 
»LABOD”

MODA UDOBNOSTI S  
* PRIDIHOM

Letošnji sejem „Moda 79“ je prinesel tovarni oblačil 
LABOD iz Novega mesta diplomo za razstavljeno kolek
cijo ženskih oblačil. Potrošniki pa so dobili nove kolek
cije za sezono pomlad — poletje 1979.

Poleg nagrajene kolek
cije ženskih oblačil je LA
BOD prikazal tudi moško 
konfekcijo, krila, bluze in 
srajce.

Osnovne značilnosti La
bodovih izdelkov so udob
nost, naravni materiali (svi
la, bombaž) in prevladu
joča rumena barva z različ
nimi odtenki.

Ženske bluze so 'malce 
ohlapne in svobodno pada
joče. Moške srajce niso več 
tako tesno oprijete k tele
su. Obliko pa so menjali 
tudi ovratniki, ki so manjši 
ali zaobljeni ali pa špičasti, 
l  gumbi ali brez njih. Moš
ki suknjiči bodo v sezoni

Eomlad -  poletje 1979 
rez podloge, z ožjimi re- 

verji.
S prevladujočim špor

tnim pridihom so dosegli še 
dodatno udobje in večna
mensko uporabo. Svečana 
oblačila, predvsem moška, 
pa dopolnjujejo izbiro.

Posebna pozornost obis
kovalcev 24. sejma mode 
na Gospodarskem razsta
višču v Ljubljani je bila po
svečena modnim revijam, 
ki jih je prirejal LABOD v 
okviru Centra mode Ljub
ljana.

Vsi izdelki, ki so bili raz
kazani na sejmu mode, bo
do pravočasno v prodaji v



ceni
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NOVOTEKS MODA,, GIBLJIVO V GIBLJIVEM
Ko je Jules Verne pisal roman 20.000 milj pod mor

jem, si prav gotovo ni mislil, da bodo besede kapitana 
Nautilusa Nema JVfobilis in Mobile" dale navdih N o v q -  
teksovim modnim kreatorjem. In zgodilo se je! Dobili 
smo modo Mobilis in mobile ali po slovensko rečeno: 
modo „gibljivo v gibljivem".

Hote ali nehote se nam

Tako bodo imele mami
ce manj skrbi, kako obleči 
svoje malčke. Otroška ob
lačila so izdelana iz pleteni
ne, ki jo poznamo ludi pod

imenom jersey, ki pa je me
šanica 45 odstotkov volne 
in 55 odstotkov diolena. 
Pletena je na finih pletilnih 
strojih, v živih barvah. Lah

ko izbiramo med eno in 
večbarvnimi pleteninami, 
ki se barvno med seboj uje
majo. Lahko pa jih kombi
niramo še z različnimi pu-

vsiljuje vprašanje, kakšna je 
ta moda in kaj vse nam 
nudi, in ne nazadnje, ob 
kakšnih prilikah bomo no
sili oblačila iz te modne 
kolekcije.

V prvi vrsti je ,,gibljivo v

fibljivem" take vrste moda, 
i ne ovira gibanja, ki ni 

toga in ne utesnjuje telesa 
pri gibanju. Pomeni skratka 
udobno oblačenje.

Na letošnjem 24. sejmu 
mode na Gospodarskem 
razstavišču v Ljubljani seje 
Novoteks predstavil potro
šnikom in poslovnim lju
dem z modo gibljivo v gib
ljivem, otroško kolekcijo in 
metrskim blagom. Sodelo
val pa je tudi na modnih re
vijah Centra mode Ljublja
na, ki je bil v okviru raz
stavnega paviljona tovarne 
oblačil Labod iz Novega 
mesta.

V hali A smo si lahko 
ogledali moški in ženski 
športni program, ki obsega 
hlače, krila, športne kom
plete, moške in ženske jak
ne ter otroški program.

Kroji so ohlapni, z ozki
mi hlačnicami in ovratniki 
pri moških in ženskih obla
čilih. Poudarjeni pa so veli
ki našiti žepi, kar pomeni 
izrazit športni stil.

Oblačila so izdelana iz 
žameta in bombažnih tka
nin. Novost v Novoteksovi 
konfekciji pa so hlače, iz
delane iz raztegljivega bla
ga. To je blago z dodatkom 
preje lycra.

Prevladujejo ijavi odten
ki z rdečimi odtenki. Ven
dar pa ne smemo pozabiti 
peščenih, ki dajejo toplino 
in so še vedno zelo praktič
ni.

Modeli iz platnene tkani
ne so namenjeni večstran
ski uporabi. Potovanja, iz
leti, vožnja z avtomobilom 
ali letalom bodo prijetnejša 
in udobnejša prav v oblači
lih iz te tkanine.

Posebno je razveseljivo, 
da je Novoteks na sejmu 
mode razstavil tudi otroška 
oblačila za otroke od dru
gega do sedmega leta staro
sti, za katera je prejel tudi 
diplomo. Lahko trdimo, da 
je  Novoteks ena redkih ju
goslovanskih tovarn, ki po
sveča potrebno pozornost 
otroški konfekciji. Zaradi 
kvalitete in domiselnosti 
pri razstavljeni otroški ko
lekciji pa je diploma več 
kot zaslužena.

loverji. Za fantke so izde
lali številne komplete z blu- 
zoni in kombinezoni, za 
punčke pa oblekce z detajli 
na žepih in oprsju. Oblačila 
iz jerseya so trpežna, prak
tična za oblačenje in čišče
nje in so zelo primerna za 
vsakdanjo uporabo.

Ne smemo pozabiti, da 
je ves otroški program izde
lan iz novoteksovih plete
nin. Oblikovali pa so ga 
Novoteksovi kreatorji.

V hali B se je Novo- 
teksov tozd Tkanina pred
stavil s tremi kvalitetnimi
artikli metrskega blaga v ši
roki barvni paleti iz meša
nice 45 odstotkov volne in 
55 odstotkov poliestra v 
treh različnih težah in z 
imeni LUKA, IGOR 
NENO.

in

To so visoko kvalitetna 
enobarvna blaga, primerna 
za vrhnja oblačila za po
mladno—poletno sezono, 
predvsem za moške obleke 
in hlače klasičnih krojev s 
športnim pridihom. Upo
rabna pa so tudi za izdela: 
vo ženskih kril.

Morda še podatek, da so 
te vrste blaga tkana iz fine 
preje, zato imajo tudi finej
ši izgled.

Opozorili bi vas radi še 
na tkanino z rebrastim
tkanjem v mešanici 45 od
stotkov volne in 55 odstot
kov diolena. V tekstilnem 
strokovnem svetu imenu
jemo to tkanino tudi 
štruks. Primerna je za izde
lavo klasičnih in športnih 
oblačil.

Velja pripomniti, da 
nam Novoteks na leto
šnjem sejmu mode ni po
stregel z izdelki, ki bi bili 
namenjeni samo sejmu in 
izdelani samo zaradi sejma. 
Razstavil je namreč iz
ključno izdelke iz rednega 
proizvodnega programa, ki 
jih bomo lahko kupili tako 
v tekstilnih trgovinah kot v 
Novoteksovih prodajalnah 
v Novem mestu pri tovarni 
in na Glavnem trgu.

Po vsem, kar smo videli 
in zapisali, bomo v letošnjo 
modno sezono pomlad— 
poletje zakoračili bolj 
udobno in praktično oble-



ljubljanski
★ ★

zmaj za „zvezdnato noč " H itiji
. . . .    ★ ★

K olektiv Belokranjske triko tažne  industrije „B E T I“ , 
M etlika je  na letošnjem  sejmu m ode na G ospodarskem  
razstavišču prejel tretjega Zm aja zapored. Priznanje je  
podelila S kupščina m esta Ljubljane za izredne kreacije 
razstavljene kolekcije spalnih srajc in pižam . Letošnja 
razstavljena kolekcija i  naslovom  ..Zvezdnata n o č "  je  
pritegnila pozornost obiskovalcev sejm a ne le zaradi 
uspelih kreacij, pač pa tudi zaradi p reprosto  in p risrčno  

aranžiranega razstavnega prostora. Prav je , da ob tej p ri
ložnosti tud i javno  pohvalim o kreato rke Ano -  Marijo 
V ernik, Majdo Jak o n č ič , Bojano D oln ičar in Adrejo 
V odnik, ki so avtorice vseh nagrajenih kolekcij v zadnjih 
letih , saj so dobile priznanja tudi na beograjskem  sejmu 

,,M oda v svetu" (dve Zlati košu ti) ter vrsto drugih pri
znanj in d iplom . P otrošn ike pa lahko razveselimo z no
vico, da bo nagrajena kolekcija spalnih srajc in pižam v 
prodaji že v začetku  marca.

Za letošnjo sezono pom lad — poletje pa so v Beti p ri
pravili tudi m ajice, pulije, jakne, zenske, m oške in o tro š
ke kopalke, žensko, m oško in spodnje perilo  ter m oško 
spodnje perilo Jockey  — po am eriški licenci, krila in 
obleke za prosti čas ter za najmlajše: kom plete , pajace.

m ajice, baby obleke, h lačk e  te r kap ice in slinčke.
V Beti je  že sprejeta naslednja kolekcija za jesen  in 

zim o in v zače tk u  m arca b o d o  že prikazali prve m odele 
iz te kolekcije.

Poleg navedenega izdelujejo v B eti tud i p o lyestrsko  in 
polyam idno prejo , d io len  te r volno za ro č n o  in stro jno  
pletenje.

Izdelke Belokranjske triko tažne  industrije  BETI lahko 
najdem o v vseh boljše založenih trgovinah po  vsej Ju g o 
slaviji, obiskovalci M etlike pa se radi ustavijo tud i v indu
strijski prodajaln i, k jer ob vsakem času lahko  d o b e  vse 
artik le iz proizvodnega program a.

PLETENINE

2A

VSAK

OKUS
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i
V Radovljiški občin i je  p letilstvo  pognalo  svoje ko ren i

ne že pred d rugo  svetovno vojno. G ledano z današnjim i 
očm i, pa je  im elo že vse značilnosti industrijsko organizi
rane proizvodnje. Tem elji za nastanek  današnje alpske 
m odne industrije ALM IRA iz R adovljice pa so nastali po 
vojni.
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Danes je  ALM IRA p o 
znana dom a in v svetu s 
svojimi kvalitetn im i vrhnji
mi p leten inam i, za katere 
je  prejela številna prizna
nja.

Zgornji deli so s preši
tim i gubam i ali nabork i in s 
podloženim i ram am i. Vsa 
ženska kolekcija je  izdelana 
iz m ešanice sin tetike , bo m 
baža in naravne svile.

c i l m i r a

V Alm irini Kolekciji p re
vladujejo letos top lo  rum e
na, o p ečn o  rdeča in kovin
sko m odra barva. Je pa tu 
di nekaj od tenkov  vijoličas
te in turkizne barve. ,Izdel- 
ki, ki so bili prikazani na 
sejm u M oda 79, pa niso bili 
razstavljeni sam o za pašo 
za oči. Polovica m odelov je  
iz rednega proizvodnega 
program a, ki bodo v redni 
prodaji v trgovinah s teksti
lom in v Alm irini p rodajal
ni v Radovljici, v Jalnovi 
ulici št. 2. O stala polovica 
izdelkov pa so butiški kosi, 
ki bodo  v prodaji v vseh 
m odnih trgovinah. Od vsa
kega m odela bodo  izdelali 
600  do 1000 kosov, ob ka
terih bo  m ožno kupiti tudi 
različne m odne dodatke.

Naše razm išljanje o ple
teninah ALM iRA lahko za
k ljučim o z ugotovitvijo, da 
so zivanne in m ladostne ter 
da so ustvarjene z resnič
nim sm islom  za sodobno 
oblačenje.

Na letošnjem  sejm u 
,,M oda 7 9 “  je  prejela d ip lo 
m o za dom iselno žensko 
kolekcijo . S trokovna žirija 
je  z letošnjo  podelitv ijo  d i
p lom e Almiri ponovno po 
delila zasluženo priznanje 
za njeno ustvarjalnost in 
skrb za lepo to  oblačenja.

Z načilnost prikazanih 
m odelov za letošn jo  sezono 
pom lad—poletje  je  nova 
linija kril, ki so ožja, z 
ohlapnim  zgornjim  delom , 
ki im a ob ičajno  m nogo na
borkov, ki se stisnejo s pa
som  ali iz istega m ateriala 
ali s širokim  usnjenim  pa
som.

Druga značilnost pa so, 
lahko bi rekli, kom pleti, 
katerih  odlika je  dvobarv- 
nost. To pom eni, da sta 
zgornji in spodnji del v raz
ličnih, med seboj skladnih 
barvah. Spodnja, večbarvna 
majica pa s svojimi barvami 
povezuje različnost obeh 
glavnih delov.
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KIT -  K. Z. „KRKA” NOVO MESTO 
TZO MIRNA PEČ -  OE TRGOVINA 

oddelek MEHANIZACIJE 
te l . : 068 -84 -301

CENJENI KMETOVALCI -  OBISKOVALCI!
OBVEŠČAMO VAS, DA JE TRGOVINA -  oddelek MEHANI
ZACIJE BOGATO ZALOZEN

NUDIMO VAM:

-  TRAKTORJE URSUS 35 in 42 KM, IMT, FIAT, DEUTZ, VLA- 
DIMIROVAC ter TV

-  MOTOKULTIVATORJE, KOSILNICE (samohodne in traktor-
sl<ej

-  VARNOSTNE IN ZAŠČITNE KABINE
-  PLUGE, BRANE, KULTIVATORJE, FREZE
-  TRAKTORSKE PRIKOLICE 3 t in 5 t
-  SAMONAKLADALNE PRIKOLICE (15, 16, 19, 22  in 25 m3)
-  SEJALNICE ZA KORUZO, SADILCE KROMPIRJA -  KOMBI

NIRANE
-  TRAKTORSKE OBRAČALNIKE SENA IN SUSlLCE SENA -  

VENTILATORJE
-  CISTERNE ZA GNOJEVKO (1700, 2 2 0 0 ,  2700 ter 3000  litrov)
-  TROSILCE HLEVSKEGA IN UMETNEGA GNOJA
-  GUME ZA TRAKTORJE, TOVORNA IN OSEBNA VOZILA
-  PECI ZA CENTRALNO OGREVANJE -  brez bojlerja

ZA TRAKTORJE IN OSTALO MEHANIZACIJO M 0 2 N I  BANČ
NI KREDITI!

NOVOST V PRODAJALNI
MIRNA PEC:

NUDIM O  VAM :  
M ONTAŽNE AVTOGARAŽE

MLATILNICE 
s popolnim čiščenjem

MZC -  4A

OBIŠČITE NAS- PREPRIČAJTE SE!
Vse informacije osebno, pismeno ali po telefonu 0 6 8 - 8 4  -301

SE PRIPOROČA 
TZO -  MIRNA PEČ i

NOVI PROGRAM OKEN IN BALKONSKIH VRAT
JELOBOR 78 s t e r m o i z o l a c i j s k i m  s t e k l o m

I S E r m B t B n
Aluminijasti profil

Zanesljiva površin
ska zašč i ta  z glo
b insko  delu jočim i 
lazurnimi premazi

Prikrito  kvali te tno 
e n o ro č n o  okovje

Specialno 4  mm 
debe lo  steklo

Specialni a lum ini
jasti odkapn i profil

O p tim a ln o  p r o 
filiran zunanji del 
okvira, ki om o go 
ča vgraditev zuna
nje in nu trt'nje 
okenske police

a -  v rednos t 0 ,3  
m 3 / h  ml
k -  v rednost 2 ,5  
ca l / m  2 h ° C  
zvočna izolacija 30 dB

Tesnilni profil iz t ra j
no elastičnega 
materiala

Perm anentn i sili
konski kit za zaste
klitev

Sušilno sredstvo

A kustičn i pod lož 
ni trak om ogoča ,  
da  je TERM O TON  
steklo  e las tično  
v loženo

Izbran les (smre
k a / je lk a )  posušen 
na op t im a ln o  lesno 
vlago 1 2 %  ± 2 %

PRODAJNA MESTA Z NOVIM PROGRAMOM:
ŠKOFJA LOKA tel. (064) 6 1 - 3 6 1  

_________________________________________ ZAGREB -  Sesvete tel. (041) 2 5 3 - 2 5 9

JELOVICA lesna industrija, ŠKOFJA LOKA, Kidričeva 58, 
tel. (064) 6 1 -3 6 1

KOMPAS
J U G O S L A V I J A

TOZD DOMAČI TURIZEM

Pražakova 4, LJUBLJANA 
tel. ( 0 6 1 ) 3 2 7 - 7 6 1

»KOMPASOVA JESEN -  ZIMA - POMLAD 1978/79"
ZAMENJAJTE MRAZ IN ZIMO ZA BLAGO PODNEBJE, RENOMIRANE 
HOTELE IN PESTRO PONUDBO, KI SMO VAM JO PRIPRAVILI 
VZDOL2 JADRANA -  OD PORTOROŽA DO IGALA.
Tedenske aranžmaje, ki vsebujejo polne penzione, avtobusni prevoz, kopanje 
v pokritem bazenu in še marsikatero ugodnost, vam nudimo že

O d 1 .260 din dalje!

Od 8. januarja 1979 vsak ponedeljek redne avtobusne zveze s Portorožem 
Umagom, Porečem, Rovinjem in Rabom.
UPOKOJENCI, INVALIDI, ŠPORTNIKI, MATURANTI . . .
Za skupine nad 20 oseb si lahko sami izberete datum odhoda in povratka, 
deležni pa boste še drugih ugodnosti.
PROGRAM „KOMPASOVA JESEN -  ZIMA -  POMLAD 1 9 7 8 /7 9 "  
ZAHTEVAJTE V VSEH KOMPASOVIH POSLOVALNICAH!

Od 15.1. do 10. 2.1979
POSEZONSKO 
ZNIŽANJE CEN do 40%
konfekciji, pleteninam, perilu in obutvi

trgovska hiša maximarket
LJUBLJANA, Trg revolucije 1
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za odstavke, kjer Jak o b  vprašujoče omenja km e č 
kega voditelja Matijo Gubca, češ „kaj n im am o mi 
nobenega Gubca voditelja? " ,  govori o  revolu
c ionarnih  spremembah na Kitajskem, ter zaklju
ček  v celoti: „Sam i si m o ram o  izboljšati naše 
suženjsko življenje, mi p rep ros to  delovno ljud
stvo se m o re m o  složiti, ker v slogi je m o č ,  v m oči 
je borba, v borbi je zmaga, v zmagi je pravica in 
svoboda. Z a to  na delo, belokranjski sužnji, k m e t
je, delavci, ob rtn ik i  in vsi, kateri v delu in trp lje
nju izdržujemo svoje suženjsko življenje. Ne 
p o treb u jem o  gospode, ne izkoriščanja, ne impe
rialističnega klanja. Če b o m o  prisiljeni za novo 
vojno, katera se pripravlja, bratov in tovarišev 
ubijali ne bom o, proti sovražniku smo pa priprav
ljeni vsak dan. Naprej,  kmetje, delavci, obrtn ik i  
in vse delovno ljudstvo, da  ustvarim o lepšo in 
boljšo b o d o č n o s t  nas samih in naši deci!"

Na razpravi pred  okrožnim  sodiščem v Novem 
mestu 22. in 29. marca 1935  je bil J ako b ,  ki se je  
spre tno  branil, pomagale  pa so mu priče  in vešča 
obram ba  dr. Davorina Grosa, op ro ščen  vsake 
krivde in kazni. T udi višji državni tožilec z ugovo
rom  pro t i  oprostitvi ni uspel. Po prepovedi de lo 
vanja DKFID Gradac sredi o k to b ra  1 9 3 5 - e d e n  
od povodov za to  je bil ravno Jakobov  nastop ob  
zborovanju ..slovenskih fan tov"  pri cerkvi v 
Kloštru, so se člani društva in z njimi komunisti  
vrnili v sokolsko če to .  T u  je bil J a k o b  izvoljen za 
prosvetarja.

0 K R 0 2 N IS E K R E T A R
Po partijski konferenci belokranjskih kom uni

stov januarja 1937 v Vavpči vasi je Jako b ,  ki je 
bil sekretar  part ijske celice v G radcu, postajal 
k oo rd ina to r  delovanja vseh belokranjskih  k o m u
nistov. Čeprav je o  njihovem delovanju še marsi
kaj neznanega pa celo neurejenega, velja omeniti  
partijsko k onferenco  sredi leta 1939 v gozdu pri 
železniški postaji Črnom elj ,  ki sta ji prisostvovala 
tud i Franc Leskošek in Vida T om šič  in na kateri 
je  bil J a k o b  zadolžen, da še naprej opravlja nalo
ge okrožnega sekretarja, kasneje pa je bil č lan  
tega organa. K ot v.d. sekretarja okrožnega kom i
teja se je  sredi 1940 skupaj s sekretarjem o k ro ž 
nega kom iteja  KPS Novd m es to  R udom  Z up a
ncem udeležil celo sestanka v Ljubljani, ki ga je 
sklical CK. V januarju  1941 je bil v skupini 14 
belokranjskih komunistov  in simpatizerjev, k i j ih  
je  protifašist ični režim konfiniral v tabor išče  v 
Medjurečju pri Ivanjici v Srbiji.

Po napadu č rnom aljske  partizanske  skupine na 
sovražno vojsko na cesti Č rn o m e l j -G r ib l je  v 
zače tku  septem bra 1941, p o tem  ko s e j e  z begom 
iz d o m a če  hiše rešil pred aretacijo, je Ja k o b  skle
nil, da se pridruži o borožen im  borcem  za svobo
do. Sklepa iz zanj opravičlj ivih razlogov ni mogel 
uresničiti,  za to  so sledili meseci de lne  neaktivno
sti, toda  že v prvi polovici maja 1942 je lahko 
uresničil sklep iz sep tem bra  prejšnjega leta: 
postal je borec z im enom Vladimir . O b že tak o  
zmanjšani fizični zmogljivosti pa ga je vse hu do  
na samem z ače tku  roške ofenzive sredi avausta 
1942 zlomilo.

ZADNJE URE 2IVLJENJA
K om and an t  2 ba taljona Belokranjskega odreda  

Ivan Pezdirc je bil priča  zadnjim uram  Jak ob ov e
ga življenja. Medtem ko si je sam ogledoval teren, 
da bi popeljal svoje borce iz obroča ,  so le-ti zara-. 
di neposredne bližine Italijanov zapustil i kraj, od 
daljen kilometer od Rajhenava na Kočevskem 
Rogu. Nekaj sto metrov od tega kraja je  srečal le 
Jakoba.  Z e  v mraku sta obšla Rajhenav, kjer so 
bili Italijani, in se ustavila severovzhodno od vasi. 
Oba obnemogla, lačna in žejna sta sedla, da bi se 
odpočila .  M edtem ko je k o m a n d an t  zadremal, se 
je J ak o b  oddaljil,  padel v roke  Itali janom, ki so 
ga takoj ustrelili.

Takšna je bila na k ra tk o  p o t  k om unis ta  Jako ba  
Butale. Njegovo revolucionarno delovanje pa za
služi temeljitejšo obdelavo, kajti odlikoval se je z 
iskrenostjo in p redanos t jo  ideji, za ka te ro  je dal 
tud i svoje življenje. Čas, ko je njegov korak  na 
revolucionarni p o ti  m orda  t r e n u tn o  zastal, ne 
m ore  in ne sme zasenčiti njegovega svetlega lika 
b o rc a -k o m u n is ta .

ANTON ŠTAM POHAR

Zmagoviti narodnoosvobodiln i  boj in sočasna 
revolucionarna družbena preobrazba ima svoje 
9loboke korenine in ilegalnem delu kom unistov  
med obem a vojnama, zlasti pa v desetletju  pred 
drugo svetovno vojno. Arhivskih virov o delu 
kom unis t ične  partije  iz tega obdobja  je zelo 
malo, večine udeležencev ni več med živimi. T o  
Je tud i glavni razlog, da o življenju in delu mno- 
9'h nosilcev tega dogajanja vemo m alo  ali nič, nič 
manj p o m em b en  razlog pa je ta , da ni človeka 
'ali ljudi), ki bi se poglobljeno ukvarjal(i) s to  
tem atiko ,  pri čem er mislimo v prvi vrsti na še 
vedno neurejeno kadrovsko stanje muzejske 
dejavnosti za proučevanje  novejše zgodovine na 
ozemlju cele Dolenjske.

Povečana pozornos t  d ružbenop o l i t ičn ih  dejav
nikov v zadnjem obdob ju  nam narekuje, da reši
mo pred d o k o n č n o  pozabo, kar se še rešiti da.

Sem sodi tud i skrb za ohranitev likov v pisani 
besedi tistih  posam eznikov, ki so v neenakem 
boju v obdob ju  ilegale ali ob o ro žene  vstaje bili 
vzor predanosti  in borbenosti.  Nekatere  od njih, 
na primer v Beli krajini, po znam o  komaj po ime
nu. Drugi zope t  so s svojim delom  daleč presegli 
belokranjski okvir, predvsem inž. Janez  Marentič ,  
mali k m et  Franc Špehar z Gorice pri Vinici in 
krojač J ak o b  Butala iz Gradca. 0  slednjih treh  je 
bilo nekaj malega že napisanega (še največ o inž. 
M aren tiču ; glavnino dela pa bo opravila njegova 
žena inž. Vera),  vendar še zdaleč ne dovolj. V 
nadaljevanju zapisa b o m o  spregovorili o  neka
terih mejnikih v revolucionarnem delovanju pred 
v o jn e g a  kom unis ta  Jakoba  B u t a l e ,  č l o v e k a ,  ka
terega delo  j e  vidno v tkano  v temelje naše sociali
st ične  družbe.

Rodil se je 6. novembra 1903 o če tu  Ivanu in 
materi Ani, ki sta poleg njega odgojila še šest 
o trok .  V rojstnem Gradcu in bližnjem Podzemlju 
je končal tedan jo  tr irazredno  šolo, od 1. ok to b ra  
1Q19 do  1. aprila 1923 pa se je izučil krojaške 
obrti  v Maleričevi delavnici v Č rnom lju ,  kjer s e j e  
ves čas „p r idno ,  marljivo in pošteno  vedel in si 
Pridobil popo lno  zaupanje".  V prvi polovici 
naslednjega leta se je vpisal v podoficirsko šolo v 
Magrebu, vendar jo  je zaradi poniževalnih m etod  
Po nekaj mesecih zapustil in se zaposlil v Karlov
cu- V tem  času si j e ž e  izoblikoval svoj pogled na 
svet, prepričanje ,  ki mu je ostal zvest do s v o je '  
? 9 4 2 ° ^ nj e sm r t ' v viharju roške ofenzive avgusta

ODLOČILNI DNEVI V CELJU
. N ajpom em bnejše  obd ob je  v njegovem življenju 
le čas, ko je živel v Celju. T o  je razvidno iz raz- 
! £ b .  okrožnega sodišča v Celju z d ne  17. julija 
. 929, s ka tero  je bila na osnovi zakona  o zaščiti 
Javne varnosti in reda v državi z d n e  2. avgusta 

21 -  kajti ob toženc i so bili aretirani oziroma 
® dejanja izvršili pred 6. januarjem 1929 -  iz-  
e*ena sodba 12 organizatorjem  ko m unis t ične  
ejavnosti v Celju. Na tem  prvem in največjem 
r° t ik o m u n is t ičn em  procesu v Sloveniji po 
jfedbi šesto januarske d ik ta tu re  so bili glavni 
“ toženci sojeni po t. 1 in 2 č lena 1 cit iranega 

. ^ o n a ,  J a k o b  Butala pa še po t. 4  istega člena ,
1 9ovori o  kaznivih dejanjih, storjenih neposred- 
0 Zoper državno varnost.

storilce kaznivih dejanj, naštetih  v tem  č t e ‘- 
?|M e  bila predvidena sm rtna kazen ali robija do 
u let.

po dvodnevni tajni obravnavi je bila izrečena 
ie k-^3 *<azen ~  ^  leta robije — Ja k o b u  Butali, ki 
j b i l  aretiran v za če tku  januarja 1929 ko t vojak 

pPehotnega polka v Banjici pri Beogradu. 
d v r° t i  na videz milim kaznim se je pritožil 

^avni pravdnik in 13. novembra 1929  je stol 
v , 1merice — oddelek  B v Zagrebu v svojstvu 
J a v n e g a  sodišča p r i tožbo  zavrnil, obenem  pa 

očil, da  se zavarovalni in preiskovalni zapor ne 
teje v kazen.

V KAZNILNICI 
SKUPAJ 
S  TITOM

Jako b  Butala je prišel v Celje jeseni 1926 s 
pri Reki. Tovariše, s kater im i je  deloval v 

ijski celici, je  spoznal v am aterskem  kultur- 
društvu , ,P ro bu da" ,  katerega č lan  je  bil. Od- 
no za njegovo aretacijo  je bilo pismo, ki ga je 
decem bra  1928 pisal od  vojakov svojemu 

v Celju in je prišlo v ro ke  policiji, 
pismo je odloči lo ,  da mu je bila prisoje

na najvišja kazen. V njem — podpisal se je z 
ilegalnim imenom ,,M artin" — je med drugim za
pisal naslednje, kar je sodišče označ i lo  ko t  pri
pravo „za  rušenje javnih obram bnih  naprav", nje
ga pa za nevarnega kom unista :  „  . .  . Na terenu 
med vajo, na vojaški dolžnosti ,  povsod opazujejo 
m ili tar is t ične č rne  gnile o č i  na kretn je  in govor 
Martina. Veš, da mi v tem  življenju vsak dan  bolj 
vre kri, ko gledam, kako se dela z nami 
kom.(unisti) .  S 1. januarjem bo m o  že šli na stra
žo. Tukaj so velika skladišča smodnika, za to  bi 
potreboval vezo. da se pošlje v zrak. Najbolje bi 
bilo, ko bi lahko dobil naslov Sime M. ali Rajka 
Jov. (dr. Sima Markovič in Rajko Jovanovič ,  oba  
vodilna kom unista ,  op.),  da bi se pri njih oglasil. 
Naprej bom  že uredil,  da bo d ob ro  . .

J a k o b  je skušal vsebino pisma omiliti in obrniti  
na šaljivo plat, vendar sodišče njegovemu zagovo
ru ni verjelo. Naprtili  so mu tudi,  da je s še ne
kater im i soobtoženci opravljal kurirsko službo z 
Avstrijo, in pripeljali celo pričo , ki je to  potrdila, 
vendar to  ni ustrezalo resnici, kar potr ju je  sekre
tar  prve partijske celice v Celju Jos ip  K ocm an iz 
Varaždina, ki je bil na procesu obsojen na dve in 
pol leti robije.

Sicer pa iz obsod be  zvemo, da je bil Ja k o b  
med soustanovitelji prve partijske celice v Celju 
spomladi 1928 in njen blagajnik, bil č lan  „ R d e č e  
p o m o č i" ,  razširjal je  ilegalno partijsko l i teraturo  
in letake, nabiral prispevke za tiskovni sklad 
. .E n o tn o s t i"  itd. Skratka, v tem  letu vse do  o d 
hoda k vojakom 12. novembra 1928 je bil eden 
vodilnih partijskih delavcev v Celju.

V MARIBORSKO KAZNILNICO
Iz celjske jetnišnice je bil J ak o b  11. januarja

1930 p rem eščen  v mariborsko kaznilnico, kjer je 
postal kaznjenec št. 384. Tudi iz tega časa nam je 
o  njem dokaj znanega, saj je njegova osebna mapa 
ohranjenu o njem pa so spregovorili v svojih 
spominih tudi nekateri tovariši ki so z rijim pre
stajali kazen zlasti R odo ljub  Čolakovič v knjigi 
. .Pripoved o neki generaciji" (DZS, 1967). Šc Idta 
1972 je o  njem v zasebnem dopisu zapisal, da je 
bil „zvest in zanesljiv tovariš".

Izredno težki življenjski oogoji -  samica vse 
do  preselitve v skupno  sobo, deset- in veču rno  
delo ob  nezadostni prehrani — so se pokazali na 
njegovem zdravstvenem stanju. V slabega pol leta 
po p rihodu  v Maribor je shujšal za 6  kg.

V SKUPNI 
SOBI Z JOSIPOM BROZOM

V boju s kaznilniško upravo so si komunisti  
izboljšali svoj položaj z gladovno stavko, ki s o jo  
izvedli sep tem bra  1930. V njej je J a k o b  vzdržal 
sedem dni. Po prihodu Josipa Broza v m ar iborsko  
kaznilnico v maju 1931 -  tedaj so ravno tekle  
priprave za novo gladovno stavko, do katere  pa ni 
prišlo — so dosegli novo zmago. V sk upno  sobo 
so bili 7. junija p rem eščeni Jos ip  Broz, R odo ljub  
Čolakovič, Jos ip  Kocman, Rade Vujovič, dr.

Izjava J a k o b a  B u ta le  z  d n e  12. fe b ru a r ja  1 9 3 2  v  m a 
rib o rsk i k a zn iln ic i , s k a te ro  o d k la n ja  p o g o je  z a  izp u st: 
„N E  P R IP O Z N A V A M  SE  K R IV E G A  D E L IK T A , R A D I 
K A T E R E G A  SE M  O B S O JE N . R A D I T E G A  T U D I NE 
PR O S IM  Z A  P O G O JN I O D P U S T  K A Z N I, A M P A K  
Z A H T E V A M  LE P O P O L N O  A M N E S T IJO ."

Salam on Levi, Stevan Čolovič, Jovan  Trajkovič in 
Jak o b  Butala. Tvorili so t rd en  kolektiv in čvrsto  
partijsko celico, katere sek re ta r je  bil Jos ip  Broz. 
Zaživela je njihova kaznilniška univerza, ki so ji 
dali ime ..Univerza Djure Djakoviča". Josip 
K ocm an in J a k o b  Butala sta poleg skupnega š tu 
dija p roučevala  predvsem organizacijsko in sindi
kalno vprašanje, Vujovič pa je Butalo  še posebej 
poučeval zemljepis.

Ko je Jos ip  Broz—T ito  v pogovoru  s sekretar
jem prve celjske partijske celice Jos ip om  K ocma
nom že po kon čan i  vojni obujal spom ine .na robi
jo  v mariborski kaznilnici, je s t rp ko s t jo  ugotav
ljal: „Veš, da je Butala padel; padla sta tud i T ra j
kovič in Čolovič, a Vujovič je bil likvidiran v 
Rusiji. K akor vidiš, polovica nas, ki smo bili 
skupaj v Mariboru, je še živih: jaz, ti, Čolakovič 
in Levi".

Z o zn ako  . .kom unis t ičn ih  nazorov in p rep r iča
nja ni m enja l!"  se je J a k o b  po  prestani kazni 
julija 1932 moral vrniti v rojstni Gradac, kjer je 
nadaljeval z ilegalnim delom. Takoj s e j e  lotil tudi 
svoje obrti,  se strokovno  izpopolnjeval ter v juni
ju 1933  v Novem mestu opravil mojstrski izpit.

Vodilna vloga J ak o b a  Butale pri ustanovitvi 
partijske celice in Društva km ečk ih  fantov in 
dek le t  Gradac ter pri nastanku pesmi „Kosec 
koso brus i"  je  bila v tem  glasilu že nakazana 
(Dolenjski list, te to  1978, št. 40). Vendar se v 
svojem delovanju kljub žandarmerijski kontro li ni 
omejil le na Gradac; njegove zveze so segle vse do  
Semiča, Metlike, Č rnom lja  in Pribincev. P o d k o 
van v teoriji in preizkušen v revolucionarni 
praksi, s pravilnim odnosom  do  ljudi je nenehno 
širil krog somišljenikov in simpatizerjev KP.

DVAKRATNO ZLOČINSTVO
Dne 18. januarja 1935 je bil J ako b  Butala d ru 

gič aretiran in grozila mu je večle tna robija, kajti 
državni tožilec v Novem mestu ga je obtožil dva
kratnega zločinstva po zloglasnem členu 1 zako
na o zaščiti javne varnosti in reda v državi. Tri 
dni p red tem  so dom ači orožniki pri njem izvršili 
hišno preiskavo, ker je bil osumljen, da ima orož
je. Ob tem so v omari za ob leko  našli za „Ljud- 
sko pravico" napisani č lanek  „Bela krajina kot 
le tovišče", ki se danes nahaja v arhivu CK ZKS. 
K o t drugo je ob tožn ica  navajala, da je v začetku  
januarja  v Dimovi gostilni govoril o  kapitalizmu 
in materializmu, tajniku okrajnega cestnega o d 
bora  Emilu Košuti , ki mu je očital, da je k om u 
nist, pa odgovoril: „K d o r  ni takih nazorov, je 
hlapec velikega kapitala in to  ste tud i vi."

Vsebina č lanka  „Bela krajina ko t le tovišče" po 
navedbi državnega tožilca meri na to , da se k m et
je in delavci naščuvajo zoper državna oblastva z 
nam enom  spremeniti  po li tični in socialni red v 
državi „z  z ločinstvom, nasiljem in te ro rizm om ".

„V BORBI JE ZMAGA, V ZMAGI 
JE PRAVICA IN SVOBODA”

Za Jak o b a  najbolj obrem enilne  misli je v izvir
niku nekdo p odčr ta l  z rdečim  svinčnikom. Gre
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ropotarnica
O ZAKONU

— Drugi zakon je zmaga 
upanja  nad izkustvom.

Devernois
— Bolje d o b ro  obešen, 

k o t  s labo oženjen.
A ngleški pregovor

—  Idealna m oška  starost  
za p o ro k o  je okoli deve tde 
setega leta, dve minuti pred  
smrtjo.

F. Sinatra

brez besed

O MATERI
— D obra mati ne vprašuje, 

ali hočeš,  tem več  da.
A ngleški p  rego v or

— Moški imajo zagotovlje
no  en o  samo ljubezen -  lju
bezen svoje matere.

Barres
— Mati je vzgojni sistem z 

en o  besedo
Napoleon

•  •  *«* • . ATAMA•  9

O DOMIŠLJIJI
— Domišljija je važnejša 

od znanja.
£ instein

— Domišljija je začetek  
ustvarjanja. Domišljaš si, kar 
si želiš, želiš si, kar si d o m iš 
ljaš, in nazadnje  ustvariš, kar 
hočeš.

G. B. Shaw
— Najcenejši nadom estek  

za domišljijo  je laž.
A. Pope

kakšna bo modna pomlad

> v Jvv'

T O  £ v v b

M edtem  ko je že povsem 
/■nesporno, da  f r fo ta jo č ih  in 

p re t iran o  širokih te r  v fo lk 
lornem stilu nabran ih  kril ne 
bo več, pa  je do lž ina  še zelo 
vprašljiva stvar. Krila p o s ta 
ja jo  ožja, ravna, kveč jem u z 
e n o  ali dvem a gubam a, pri 
t e m  pa ne segajo več d o  sre
de  m e č ,  m arveč  le d o b ro  p o 
krivajo koleno. Vprašljivo pa 
je, č e  b o d o  prodrli  tist i zn a 
ni pariški ustvarjalci m ode ,  
ki napoveduje jo  spet kolena, 
vidna očem .

Če bi na k ra tk o  strnili,  
kar je  zares novega v novi 
m odi ,  p o te m  je: nositi o b le 

ke iz od ličnega  materiala, 
vendar na m a lo m a .en  način. 
R am ena so izrazito p o u d a r 
jena, na jvečkra t  so celo p o d 
ložena z blazinicami.

Sveže pa b o d o  delovali 
k ratk i blazerji, krojeni rav
no , neopri je to ,  z ruskim 
ovra tn ikom  ali z reverji. Prav 
m ladostn i  so videti zlasti, če  
so obrobljeni s tank im  dru- 
gobarvnim blagom ali žam e
to m ,  ustreznim  barvi krila.

N ovo in za sp rem em bo  od 
raznih č r t ,  ki so nam  že kar 
mrgolele p red  o čm i p o č e z  in 
p o  dolgem postavljene, bod o  
delovale pike. Bluze iz p ik 

častega blaga, ob leke  iz p ik 
častega blaga, pri teh pa so 
m ožne tud i nešte te  barve in 
vzorčne  kombinacije.

Navadile se b o m o  tudi 
nogavic v barvi obleke in vi
sokih p e t,  všeč nam b o d o  
postaM šal ovratniki na p la
ščih in kostim ih, videvali b o 
m o  preče; satena za svečane 
priložnosti in tud i sicer. Če 
pa bo  to liko  novega le p re 
več, b o m o  p a č  posegle le p o  
t is tem , kar nam bo  všeč. 
Vsega, kar ponu ja jo  in zap o 
vedujejo ustvarjalci svetovne 
m ode ,  ta k o  nikdar nismo 
sprejele.

RIA BAČER
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HANSHAEM  
ŠVICA

črni bezeg
P oznam o ga, ker raste ob 

grmovju, po  gozdovih in p o 
ljanah, sadijo pa  ga tud i p o  

vrtovih k o t  živo mejo. Je 3 
d o  8 m etrov  visok grm ali 
drevo, ki ima v mladosti 
svetlo in raskavo, v starosti 
pa pepe ln a to  sivo lubje. Ole
senele, s s t rženom  napoln je
ne vejice nosijo  velike peclja- 
te, tem n o  zelene lihoperne 
liste in d išeče  rum enk as to  
bele. v pakoDulih zbrane cve
te; konec maja ali junija pa 
č rn e ,  z rdečim sokom n ap o l
njene kisle jagode.

Bezeg cvete od maja do  
julija. Lubje nab iram o že v

m arcu , liste v m arcu in apri
lu, jagode pa avgusta in sep
tem bra. Bezeg je v zdravil
stvu up o rab en  za več bo lez
ni. Predvsem pospešuje p o te 
nje in izločanje seča ter 
m ehča  sluzi.

V oda, v kateri se kuhajo 
bezgovi listi in jo  p ijem o tr i
k ra t  na dan ,  prežene  stare 
otekline, o dpfe  zaprta  je tra 
in vranico ter  l e v i c e ,  izčisti 
te lo  in okrepi želodec. T ako  
je pisalo že v starih zdravil
nih bukvah.

Čaj iz cvetov (5 gr na č e 
t r t  litra vode) pospešuje p o 

tenje in ga p r ipo roča jo  pri 
prehladih dihal, hripavosti 
in kašlju, pri katarjih v nosu 
in pljučih. Prav ta k o  tak čaj 
pospešuje izločanje seča, za
to  ga p r ipo roča jo  bolnim na 
ledvicah in m ehur ju ,  pa  tud i 
pri revmi.

K u h an j  jagode (pol ure z 
d o d a tk o m  sladkorja) p o sp e 
šujejo delovanje črevesja ter 
so tud i m ilo  odvajalno sred

stvo. Z unanje  uporab ljam o 
sveže lubje za obk ladke  pri 
opeklinah. S prekuhanim  
lubjem pa lahko izmivamo 
vnete oči.

flancati 
in vinski šato

Kmalu bo p redpus tn i  čas, 
ki nam prinaša svoje običaje 
in tudi jedi, ki jih radi jem o  
prav v tem  času. Med take  
spadajo krhki flancati, za k a 
tere nam je im eniten  recept 
povedal Primož Plevnik, kva
lificirani k u har  v Hotelu 
Kandija v Novem mestu .

. .Po trebu jem o 1 kg m oke, 
6 d kg  kisle sm etane , 8  ru m e 
njakov, 2 žlici rum a, 2 žlici 
l imoninega soka, 6  žlic b e 
lega vina in olje za cvrenje.

P rimož Plevnik

Iz m o k e ,  jajc in ostalih se
stavki vgnetem o gladko te 
s to  in ga p u s t im o  počivati 
3 0  minut.  N ato  ga na  p o m o 
kani deski razvaljamo za 
noževo konico  debelo , z re
žem o  te s to  na pravoko tn ike  
in vsakemu p o  sredi nare 
d im o  dve zarezi z nožem .

P o tem  vogale z a ta k n em o  v 
zareze in p o lagam o na vroče 
olje. Še top le  pos ipam o z 
zmletim sladkorjem (sladkor 
v p rahu) in pon ud im o . Še

bolje b o d o  flancati teknili ,  
če  p ripravim o zraven vinski 
šato. Zanj po tre b u jem o  2 
jajci, 2 žlici sladkorja in 2 
del vina. Jajca, sladkor in vi
n o  spenim o v k o t l ičku  na 
vroči plošči, takoj 'odstavi
m o, ko se zgosti, in p o n u 
d im o  v skodelicah k f lanca
to m  ali pa  jih s šatojem pre 
li jemo."

S tak o  pripravljeno sladi
co  pogost im o  vso d ruž in o  ali 
pa d ru žbo ,  ki p ride  v goste.

R. B.
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recenzija
Anini zapiski

Po rom anu „ F o l i ra n t i"  so 
Prišli na tukajšnji knjižni trg 
..Zapiski neke  A ne" ,  de lo  b eo 
grajskega pisatelja M om a Ka- 
Porja, ki smo ga na Slovenskem 

, k  do  pred kratk im  poznali 
zgolj po  izrednem odmevu nje
govih knjig v drugih republikah 
ter občasn ih  pisčevih zapisih in 
Prevodu pripovedi „ Z o e "  v re
viji Teleks.

K d or  je tele Anine zapiske že 
Pred leti bral v izvirniku, se je 
kaj lahko prepričal ,  da prevaja
jo  v slovenščino ne bo imel 
|ahkega dela. In res, zdi se, da  je 
Pil Ferd inand  Miklavc (ki je 
knjigo poslovenil za zbirko 
•.Odisej" pri Mladinski knjigi) le 
deloma kos težaški nalogi. Ka- 
Por je n am re č  tud i to  de lo  op la 
jal z žargonom , la tovščino b eo 
grajskih osem najstle tn ikov. Le 
. ikokakoličar jem " umljive be
sede pa je kajpak sila nevšečno 
Prestavljati v drug jezik; če  je 
Miklavc našel us trezno  n ado m e
stilo v kvantaškem izrazoslovju 
slovenskih najstnikov, ga je s 
pridom  uporabil,  največkra t  pa 
mu to  ni uspelo, za to  so sloven
ski , .Zapiski neke A n e "  izgubili

precej jezikovne barvitosti izvi
rnika.

In o  čem  govori šestindvajset 
Poglavij ( trinajsto  je le oštevil
č e n o  in nenapisano  -  „da  ga ne 
bi preganjala nesreča")  Aninih 
zapiskov? A na, dek lič  z življe
njskim vodilom: „Živi hitro ,  
umri mlad in bodi lepo t ru p lo !"  
Sreča pisca „ in  k lepeta  z njim v 
ogrom nih ko lič inah" ,  klepeta  o 
tem, da  je pobegnila  zdom a za

radi enajstih cvekov, sploh pa 
p o trebu je  le svobodo, spalno 
vrečo in ljubezen. Prebrisana, 
da  je veselje, si na p o tep u  nabe 
re kup spoznanj in izkušenj tei1 
se po  številnih pripetljajih vrne 
dom ov, starša pa — ne s palico 
nad njo, p ač  pa okoli nje ko 
m ačk a  okrog vrele kaše, da  je 
ne bi spet vznejevoljila.

Kot v drugih se je tud i v tem 
delu K apor na dokaj p r ikupen  
nač in  ponorčeval iz beograj
skega m alomeščanstva, ki meji 
že na puhloglavo ošabnost, s 
p rs tom  kaže na prenekateri č ir 
d ružbe ,  ki ni neozdravljiva, 
sploh pa gre za izredno zabavno 
in zabavljivo pisanje, ki ima svo
je nadaljevanje v delu ,,Hej, ni
sem ti tega pripovedovala" .  Tc 
knjige pa slovenska prevodna 
l i teratura  še ne premore.

Pa še tega ne bi bilo d ob ro  
zam olčati .  M om o K apor je k o n 
čal študij slikarstva in Anine za
piske opremil s tako  dom isel
nimi, vsebinsko pomenljivimi ri
sbami, da bralec ne ve, kaj m u 
je bolj uspelo: pisanje ali risa
nje?

D. R.

prebrali smo
pisatelj 
o pisatelju

Pri Državni založbi Slovenije 
je izšla knjiga znanega sloven
skega pisatelja Danila Lokarja, 
kateri je avtor pod naslov „Can- 
karju na ro b ” pripisal besedo 
poskus. T ak o  naslov ko t  p o d n a 
slov poskušata  Lokarjevo pisa
nje v tej knjigi p r im erno  opravi
č it i ,  da  ne gre za te h tn o  in d o : 
k o n č n o  pisanje o velikanu naše 
književnosti.  Morda se je Lokar 
tak o  že vnaprej zavaroval pred 
oč i tk i  li terarne znanosti,  ki t a 
ko ko t vsaka druga znanost  ne 
mara, da  v njenem vrtu drugi 
sadijo rože. In vendar je imel 
slovenski pisatelj veliko pove
d a ti  o  svojem stanovskem tova
rišu.

V izbranem jeziku, ki ga le 
sem ter  tja kazi m nogorečje ,  je 
Lokar zarisal duhovni razvoj 
našega velikega um etn ik a  te r  v 
vrsti krajših zapisov iskal in naj- 
deval poglavitne sestavine Can
karjeve osebnosti,  mišljenja,

ustvarjanja. Pri razčlenjevanju 
razvoja Cankarjevega u m e t
niškega ta len ta  se opira p red 
vsem na pisateljeve lastne izjave 
in na njegova dela. Čeprav ima
m o  o Cankarju že veliko študij, 
nekaj prav obsežnih, pa je Lo
karjev prispevek zanimiv p red 
vsem zaradi te čistosti.  Lokar 
pušča ,  da se Cankar razkriva 
sam s tem , ko  razvija osnovne 
e lem ente  njegove osebnosti in 
pripovedništva v njihovem na
sprotovanju, m edsebojnem  vpli
vanju, borbi. Lokar je odkril v 
Cankarju dvojnost,  ki se v raz
ličnih obdobjih  in nivojih raz
lično izpričuje, v grobem pa jo 
lahko o zn ač im o  ko t  dvo jnos t 
socialnega borca in um etn ika , 
dvojnost  telesa in duha, življe
nja in um etnost i .  Težnja po  p re 
seganju te dvojnosti je glavno 
gibalo Cankarjevega razvoja.

Knjiga „C ankarju  na ro b "  ni 
lahko branje, saj zahteva p o 
prejšnje d o b ro  poznavanje  Can
karjevega pisateljskega dela, 
vendar bo  ljubiteljem našega le
poslovja go tovo  večkra t  v ro 
kah, ko se b o d o  lotili bogate 
Cankarjeve zapuščine.

MiM

PENA DNI
Č etud i imena že dve d e se t

letji pokojnega francoskega pi
satelja Borisa Viana ni m o č  naj
ti v edinem , a razm erom a p o 
polnem  jugoslovanskem leksi
konu tujih književnikov, sodi 
dandanes  ta, za življenja p o z a b 
ljeni novinar, prevajalec, kri tik, 
'inženir, igralec, glasbenik in še 
kaj ob bok  Sartru ,  Camusu in 
Malrauxu, torej klasikom m o 
d erne  francoske li terature. Po
znavalci so ugotovili , d a s o V ia -  
nove d ram e  natisnili vsaj to l ik o 
kra t  k o t  Molierove, berejo  ga v 
šolah, p o  njem pa se imenuje 
vrsta mladinskih domov.

PMMmvtMmo vnm
M edtem ko  se letos spom injamo stoletnice 

rojstva Josipa Murna in ta rn am o  nad p om anj
kanjem njegovih pesmi na knjižnem trgu, m o 
ram o hkrati ugotoviti ,  da knjigotrška suša red
ko (če sploh kdaj) zajame dela Frana Milčin
skega, ki je za slovstvenega raziskovalca dr. 
F ranca Zadravca „edini slovenski pisatelj, ki 
še zasluži ime hum oris t" .

Od časa pisateljevega življenja pa d o  danes 
so mnoge knjige Milčinskega izšle v najrazlič
nejših izdajah, bodisi za  o t ro k e  ali odrasle, p o 
gosto tud i ilustrirane. 1960 so izšli „Zbrani 
spisi" v dveh knjigah. Naslov je tedaj m alo
koga zavedel, saj je več ko oč i tno ,  da tako  
obsežnega pisateljskega dela ni m o č  v celoti 
strnit i v dveh knjigah. Pa tudi v treh ne, zato 
nas čudi,  da  se je A n to n  Slodnjak, ki je pri 
Državni založbi Slovenije uredil nedavno izda
jo del Milčinskega v treh  knjigah, odločil za 
enak naslov. Bodi k akor že, šele zanamci bod o  
morebiti lahko posegli p o  celem Milčinskem v 
zbirki „Zbran ih  del slovenskih pesnikov in pi
sateljev".

Prva in tretja knjiga tok ra tn ih  „Zbranih  spi
sov" prinašata ponatise že zdavnaj proslav
ljenih del hum orista ,  ki je hkra t i  tudi žolčen 
satirik, kri tični realist in hum an  vzgojitelj: 
. . Ig račke" ,  . .M uhoborce" ,  „D ro b iž" ,  „Gospo- 
da  Fridolina Ž o ln o  in njegovo d ru ž in o " ,  
..Dvanajst k ra tkočasn ih  zgodbic" ,  „T okra j in 
onkraj Sotle  ter  tam  p re k o "  in ,,Skavta P e tra"  
v prvi te r  „Z lo č in ce " ,  , ,G o sp od ičn o  Mici" in 
„P tičk e  brez g nezda"  v tretji knjigi. Najbrž jih 
ni treba posebej predstavljati , z a to  pa tolikanj 
večjo  po zo rn o s t  zasluži druga knjiga, v kateri 
so objavljene skoraj neznane hum oreske ,  č r t i 
ce in feljtoni.  S tem  drobižem  je Milčinski 
storil t isto, kar je v ,,Ž ivljenjepisu mojega p e 
resa" zabrusil Aškercu: . .Kadar h o č eš  kritiku 
zavezati usta, postavi ga na mesto , kjer naj 
dela, nam es to  da  govori ."  Le s to  razliko, da 
sebi k o t  kr i t iku , ki je delal z besedami, ni za 
prl ust,  p ik ro  in du ho v ito  je bičal pom anjklj i
vosti in slabosti, d a  se je kar kresalo. Besedila,

f i & k '  r

raztresena po  časnikih Slovenski narod in J u t 
ro med leti 1922 in 1932, so pravcati vzorec 
pronicljivega, do  kraja prefinjenega in celo p o 
gumnega žurnalist ičnega hum orja ,  ki ima v 
zdajšnjih časih zgolj bled odsev. To, kar lahko 
b e rem o  o odnosih  m ed Slovenci in drugimi 
jugoslovanskimi narodi,  o  po li t ičn ih  svobošči
nah, o slovenski literaturi in gledališču pa še o 
tolikerih stvareh, ki so oblačile in vedrile o m e 
njeno desetle tje  na Slovenskem -  to  torej sodi 
v okvire najžlahtnejše hum o r is t ičn e  proze.

K o t  zapisano, vse tri knjige je uredil A n ton  
S lodnjak , ki je prispeval tudi najnujnejše lite
rarnozgodovinske opom be. Za zak ljuček  pa 
navedimo še d rob ec  iz ,,Pridige na novega leta 

d an  o preljubi p am et i" .  Takole: „Č lovek  je 
bitje, ki si p o n o sn o  t rk a  na prsi, da  le njemu 
gori luč pameti. Pa m u vendar lahko služi za 
zgled in vzor celo neizobražena krava — na 
najnižji stopnji stoji človeške kulture ,  ne trka 
si na prsi,  ne gori ji luč  pam eti,  pa vendar ve, 
kdaj ima dosti in kdaj m ora v posteljo . N eka
ter im  ljudem luč  pameti sploh n ikdar  ne zago
r i ."

D. R.

V svet li terature  je prvo 
leto  po  zadnji vojni stopil s 
škandalom. R om ana  ,,Popljuval 
vam bom  g robove"  ameriškega 
pisatelja V ernona  Sullivana 
Vian n am reč  ni prevedel, 
am p ak  ga je v resnici sam napi
sal. D elo , p renas ičeno  z grdimi 
besedami, nasiljem in ero t iko , 
pa je bilo p re d m e t  zgražanja 
vseh. Številna V ianova dela iz
dajajo  zdaj znova in znova, in 
kar najbolj privlači bralce, je 
neznanska želja p o  življenju, ki 
veje iz rom anov, d ram , novel.

•Z.

,V •*»**.
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Z V ianom  se na Slovenskem 
prvič s reču jem o z njegovim ro 
m anom  ,,Pena d n i" ,  ki je v p re
vodu Alenke Moder—Saje izšel 
v zbirki , , Ljudska knjiga" pri 
Prešernovi družbi. T udi to  delo  
obvladuje bolezen, ki k o t  mora 
t lači življenje in s rečo  junakov, 
toda  nikakršna volja ni tako  
m o č n a ,  da  bi odgnala 
neizogibno smrt. Junak i pa so s 
svojimi osebnimi nesrečami p o 
tisnjeni še m ed  kolesje b iro 
kracije in izkoriščanja pri delu. 
Z a to  je njihov obu p  in p ropad  
še toliko grozljivejši, so k o t  lu- 
skinaste živali, ki se gnusijo 
same sebi. Naj Vian piše o lju
bezni,  ob upu ,  smrti ali kakršni 
koli že usodni posam eznosti ,  ki 
kali dušni m ir junakov, nikoli 
ne zdrkne v psiho loško  p le ten i
čenje ,  tem več  si raje pomaga s 
hum orn im i d robci ,  besednimi 
igrami in domisleki, odnose 
med junaki pa označu je  s č u t 
nimi od tenki .  T ako  je „Pena 
d n i"  pisana v znam enju  rož in 
vonjav. T o  je rom an, ki ne samo 
da  diši po  dobri  li teraturi,  
am pak  je delo, ki ga je treba 
prebrati .

D. R.

knjige

te\$cV

f f c s

Lit e r a r n i  z a č e t n ik
I Ko m e je ob koncu lanskega 
Qeta katrca ubogljivo peljala 
£n kraj Gorjancev, kjer sem bil v 
P^nomlju zmenjen za pogovor s 
/a n c e to m  Č ad on ičem , nisem 
't* slutil, da  se bom  n a to  tako  

’ ežka spravil k tem ule  pisanju. 
^ enil sem, da  bom  z malce 
|Pretnosti kaj lahko  spravil na2)i

papir , kar mi bo  razodel o svo
jem li terarnem poče tju .

Pa ni in ni šlo, kajti moje 
poznavanje  li terarne tvornosti 
je dokaj v nasprotju  z besedili, 
ki jih podpisuje  Č ado n ič .  P re
d en  sem torej začel to le  pisanje, 
sem m oral d o do b ra  premislit i 
p o t ,  ki mi jo  je ubrati.

Da Č adon ičeva  besedila ne 
razkrivajo umetniških  razsežno
sti, to  mi je bilo od vsega za če t
ka docela jasno. Literatura ,  ki 
ne p rem ore  osnovne jezikovne 
dognanosti,  ki je prej ko slej p o 
goj za dojem anje sporočilnih 
plati besedil (bodisi da so to  pe
smi, p roza ali d ram e),  p ač  ne 
m ore  biti dob ra ,  še poseb no  če 
se tudi njena vsebina ne dviga 
nad raven najbolj splošnih res
nic o pehanju  in nehanju ljudi.

S o  Č adon ičeva  besedila, ki 
ostajajo zvečine v okvirih zapi
sanega, torej slaba? Najbrž ni 
n ič  bolj nehvaležnega, k o t  p išo
če m u  z li terarnimi težnjami 
od k r i to  reči, da je njegovo p o 
če t je  slabo. Z a to  o Č adon iču  
ne kaže govoriti ko t  o  slabem 
literatu,  tem več  k o t  o  literatu  
začetn iku .

In tak o  sem že pri vzroku, 
zaradi katerega sem sploh šel k 
tem u  s tro jnem u ključavničarju  
iz črnom aljske  Iskre. Pred le
to m  dni je bil n am reč  izbran 
med desetimi pesniki in pisatelji 
zače tn ik i ,  ki so se udeležili r e - ' 
publiškega literarnega srečanja 
v G radišču . , ,Žal mi je slabo 
vrem e onem o g oč i lo  potovanje  v 
Slovenske gorice. V em , da  sem 
veliko izgubil, lahko bi se m a r 
sikaj n a uč i l ."  Dodal je, da  sta 
pesmi in črt ica  . .H ribovec" , s 
katerimi se je .udeležil natečaja .

m orebiti  najboljše, kar je doslej 
napisal. Kdaj b o d o  objavljene, 
ne ve.

Sicer pa mi je tak o  rekoč  d o  
dneva n a ta n č n o  pojasnil , kdaj 
in koliko  pesmi ter  nekaj p roze 
so m u  že priobčili v „Pisani nji
vi" Kmečkega glasa, tovarni
škem glasilu, . .T irih" č rn om alj
ske mladine in še kje, pred po l
drugim letom pa  je bila ena nje
gova pesem prebrana  tudi na li
te rarnem  večeru v d om ač i  ljud
ski knjižnici.

„Priznam , m oje  li terarno iz
ražanje je okorno .  Se pač  p o 
zna, da  nisem nikoli prestopil 
praga učite lj išča, čeprav sem si 
neznansko  želel že  tedaj, ko 
sem na paši več pisal, k o t  pa 
pazil na č redo .  Ni mi bilo d o 
volj, da  sem samo čuti l  d ihanje 
narave, v kateri sem rasel. U be
sediti sem ga ho te l  in nekaj pes
mi iz tistih časov imam še

'. : 99 £UdJ.
Staršem ni uspelo, da bi ga 

zadržali d o m a  v B a lk ov c ih . , .Hi
t ro  sem spoznal, da  je km ečki 
kos kruha boren . Med šolanjem 
sem veliko pisal, pri vojakih 
sem spravil na papir  d ram o  
, Izgubljena m lado s t’, ki govori 
o  izseljencih, pišem še zmeraj,  
le to ,  d a  bi besedila spravil med 
ljudi, mi n ikakor ne uspe."

Dolgo n ih če  ni vedel za n je
govo nagnjenje k pisanju, vselej

Še ne pe tna js t le tna  Phyllisia, 
ki se je v new yorško  velem estno 
d žunglo  s starši in sestro prese
lila s sončnih  Antilov, v šoli 
zmeraj zna, za to  jo sošolke za
postavljajo, nek oč  pa celo p re 
mikastijo. Prijateljstvo ji ponud i 
le E d ith ,  ki (če sploh pride k 
p ouku)  vedno zamuja, je razca
pana  in ne piše nalog. Phyllisia 
se sošolkine naklonjenosti naj
prej sramuje, ko pa  spozna, da 
je sam ozavestna in po lna  življe
njskih izkušenj, ker m ora  ob 
zgaranem o č e tu  sama n ado m e
ščati m a te r  številnim b ra to m  in 
sestram, ne odbije p o m o č i  p r i
jazne razcapanke. O be  sta kos 
sovražnim sošolkam in u č i t e 
ljici, p o  izjalovljeni ljubezni d o  
lahkomiselnega fanta  pa Phyl- 
lisia začu t i ,  da je življenje en 
sam boj s svetom in s samim 
seboj, za to  je od ločna ,  da  ne bo 
klonila že pred  rahlim pišem.

se je držal in se še kar naprej 
drži ob strani. „Z  rokopisi,  u re 
jenimi p o  zvezkih in m apah  ter 
zaprtim i v omari,  pa je tako ,  ko 
da  jih ne bi bilo. Pesmi se mi je 
nabralo za obsežno  zbirko. Bela 
krajina z ljudmi, ki jih še ni 
skvarilo potrošniš tvo, je ne izč r
pen  vir motivov. Snov za črt ice  
se sama ponuja,  pišem tud i p o 
vest, kako se je tukajšnji živelj 
m u k o m a  prebijal iz zaostalosti.  
Izogibam se besed, ki jih je 
treba  razvozlavati s slovarjem 
tu jk , skušam pisati č im bolj ra
zumljivo."

Naj sklenem. U m etn iško  p o l
novredno  pisanje tud i izkuše
nim m ojs trom  peresa ne gre vse
lej od rok, za to  bi bilo nesmi
selno kaj takega pričakovati od 
literarnega začetnika. Č ad on ič  
se le p reh i tro  zadovolji z napisa
nim, za to  m u  jemlje pogum  na 
poti  k bralcem to ,  da  njegovi 
rokopisi obležijo na uredniških 
mizah. Zdi se, da ni drugega 
izhoda ko t  s poglobljeno sam o
k ri t ičnost jo  pretresti (in to  ne 
le enkra t )  zvezke in m ape  — ter 
l iterarno zrnje pošiljati na ustre
zne naslove. T o  so ,,Dolenjski" 
in , ,Kočevski razgledi", „S am o 
rastniška beseda" , ko t vsem li
terarnih zače tn ikom  pa se tudi 
Č ad o n ič u  ponu ja  velika prilož
nost pri m esečn iku  ,,M entor" .

D. RUSTJA

Taka je na kra tko  vsebina 
rom ana ..Prijatelj ici" te m n o 
polte  ameriške pisateljice Rose 
Guy, ki si je pred  tem  pridobila 
nak lon jenost bralcev z zbirko 
črt ic  , .Otroci hrepenenja" .  Tudi 
p r iču joč i rom an  ni ostal neopa
zen, za zbirko „O dise j"  pri Mla
dinski knjigi pa ga je poslove
nila V ladka Žener.  Delo, ki je 
p rep le teno  z zahtevo p o  e n a k o 
pravnosti m ed  ljudmi različnih 
polti in ki nazorno  slika usode 
in pristna h o ten ja  mladih v vse 
prej ko urejenih življenjskih raz
merah — je ko nalašč za osve
ščanje  mladega bralstva na Slo
venskem, ki kaj rado sega po 
manj zahtevnih in miselno p l i t 
vih knjigah.
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RAD BI BIL
SVPBODEN
REŽISER

„V u te č e n o  kolesje sistema, ki je z arogan tno  
b ru ta ln o s t jo  zapustil č loveka  in se obrnil z vso 
n ak lon jenost jo  k po dg anam , se je vrnil človek. 
Skoraj n e m o g o č e  ga je spoznati.  Med trem i samci 
in samico, ki se privlačijo  in odbija jo  s p rep le ta jo 
č im i živalskimi in človeškim i energijami in znaki,  
drsi Z upan ov a  igra v skrivnostni pokol urejenega, 
dogovorjenega in sprejetega.

S is tem velike raziskovalne us tanove se je nevar
n o  prelil p rek o  najtrdnejšega in edinega roba. Pre
k o  človeškega."

T ak o  je o zn ačen a  igra V itom ila  Z upana ,  ki je 
doživela k rs tno  predstavitev 13. januarja  v režiji 
našega rojaka Janeza  Pipana, š tu den ta  IV. letnika 
A kadem ije  za gledališče, radio, film in televizijo 
(A GRFT).

..Gledališče m e je prevzelo nepričakovano  in 
nenadom a . V če tr t i  gimnaziji v Novem mestu 
sem na lastno p o b u d o  zbral skupino  dijakov in 
zrežiral kom edijo  E duarda  de  Filinna „ 0 ,  te p ri
kazni" .  Z igro smo gostovali širom po  Dolenjski 
in doživeli precejšen uspeh. T o  so bili moji z a č e t 
ki in od te poti  ne ods to pam  več. Predvsem pa 
sem do lžan  zahvalo svojim m en to r jem  in p ro fe 
so r jem :-Sever ju ,  Kolencu in Jevnikarjevi,  ki so 
znali pravijno  usmerjati m oja  prizadevanja. Res 
p a  je, d a  sem sprva mislil na slavistiko in p r im er
jalno književnost. V sekakor sem bil vedno  nag
njen k hum an is t ičn im  vedam.

V "prvem letniku na igralski akademiji v Ljub
ljani m e  je čakal zares zagrizen in naporen  študij 
gledališke um etnost i.  P o tre b n o  je bilo  n a d o k n a 
diti vrzeli srednje šole. Skoraj vsak večer sem bil 
v gledališču in zdaj šele prib ližno  vem, kaj je to  
tea te r  in tud i ,  kaj naj p o č n e m  v tem  kolesju. V 
č e t r te m  letn iku  smo štirje režiserji. In čeprav je 
naša zaposlitvena usoda n ekak o  nejasna (saj n o 
bena  delovna organizacija ne zaposluje režiser
jev), sm o  polni op tim izm a. To, mislim, je največji 
a d u t  naše mladosti in našega poklica. Rad bi bil 
svoboden  režiser. Rad bi veliko delal. Rad bi de- 

, lal s p rofesionalnim i igralci in tud i z amaterji.  
Rad bi prišel v Novo m es to ,  k jer  mi ZKPO daje 
št ipendijo, vendar pod  pogojem , da bi imel k o t  
režiser re sn ično  pros te  roke. Mislim, da  je zadnji 
čas, da  se tudi v Novem m es tu  k u l tu rn o  in gleda
liško življenje vendarle razživi.

Na D olenjskem in v Beli krajini je n u jen  kirur 
ški poseg. Mislim na t i s to  k u l tu rn o  klimo, ki j t  
prvi pogoj za vsako n o rm a ln o  ustvarjalno delo.

Na akademiji sem začel k o t  asis tent režije pri 
Dušanu Jovanoviču . On m e  je veliko n a u č i l  Že 
nekaj časa  pa delam  na sam ostojn ih  projektih .

T ak o  sem pred  kratk im zrežiral m lad insko  p re d 
stavo „Ž m u rk o v i  o troc i"  v SLG Celju in pa  sedaj 
Z upanove  , .Zapiske o s is tem u", katere sm o š tu 
dirali p e t  mesecev. V tej konfrontaciji  s so d o b 
nost jo  je vodilna m eta fora  u tesn jenost in zap r
tos t.  Ubiti so norm aln i m edčloveški odnosi, zniv- 
elirani na nivo podganjega. V tej igri nastopajo  
moji prijatelji z akademije ter že p r iznana u m e t
nika Jer ica Mrzel in S rečo  Špik.

Janez  Pipan pripravlja za d ip lom sko  d e lo M ro-  
žkov „ T an go " ,  ki je spe t konfl ik ten  splet različ
nih situacij.

, , 0  avto torjih  nerad govorim. Lahko pa p o 
vem, katera  dela bi rad režiral: Shakespearovega 
R icharda III., Schillerjeve Razbojnike, ki imajo 
po  m oje za so do bn o  E vropo  veliko sporoč ilno  
vrednost;  pa veliko an tičn ih  tekstov, kjer je p o 
sebno  zastopana konfron taci ja  ženske v to ta l i 
tarni družbi. Od d o m a č ih  avtorjev m e zanimajo 
Peter  Božič, F ran če k  Rudolf ,  Milan Jesih , Dušan 
Jovanov ič  . . . O dločil sem se za gledališko življe
nje. Živim naporno ,  neredno, cigansko življenje. 
T a k o  je, kaj se č e ! "

Pipan je d o m a  iz Žerjavina pri M okronogu, 
m ajhnega zaselka treh hiš. Do štir inajstega leta je 
živel v G orn jem  Suhadolu , o sem le tko  je končal v 
Brusnicah. Do šole je imel poldrugo  uro , in če  je 
bil visok sneg, je ostal kar dom a, dok le r  mi ni 
m am a napravila  gazi. Ž e  ko t  pionir  je pisal č la n 
ke v razna mlad inska  glasila, na gimnaziji pa je bil 
celo u redn ik  Stezic. -  '

, ,Ce sem že omenil gimnazijske profesorje , ne 
smem pozabit i  na  ravnatelja osnovne šole v Brus
nicah Ivana Perhaja in učite lja  slovenščine F ran 
ka Matevža.

Navsezadnje pa je vse zelo preprosto . P o trebn o  
je delati,  in č e  v življenju p o č n e š  vsaj nekaj t is te
ga, kar  te  veseli, je to  že  sreča ."

Janez  Pipan je eden  od tistih mladih ljudi, ki 
stojijo  na svojih tleh, ki im ajo svoje sanje in svoje 
cilje.

Cl K A H T .N  VVA H' I ’ hV lrT T Z T tci'
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KOSTEL 
OB KOLPI

■
Razvaline gradu Kostel ob Kolpi so poleg 

celjskega Starega gradu največji grajski k o m 
pleks na  Slovenskem. Sredi 14 s toletja so 
O rtenburžan i na vrhu visokega, koničas tega 
hriba sezidali velik stolp s krožnim zidom in 
nekaj manjšimi stolpi. U trdba  in naselje pod  
njo sta dobila ime po  latinski besedi castel- 
lum, po  naše u trdba . V letu 1336 omenjajo, 
d a  je Kostel ,,od nekdaj"  imel svoje sodišče, 
ki je sodilo tud i na smrt. Še danes pravijo 
n ekem u p ros to ru  ob poti  k razvalinam „Pri 
gavgah". Pomalem m end a  tam  tud i straši. O 
nekdanjem  gradu Kostel in življenju, ki ga je 
spremljalo, bi vedeli veliko več, če  ne bi leta 
1757 župnijski arhiv pri Fari pogorel. S tem  
je nastala za zgodovino teh  krajev n epoprav
ljiva škoda.

Vsem u navkljub pa se ve, da  je po smrti 
o r tenburškega  grofa Friderika II. prišel Ko
stel v last Celjskih grofov, ki so strmi hrib 
m o g o čn o  pozidali.  Ko so v Beogradu leta 
1456 umoril i Ulrika II., so celjske zvezde, ki 
bi m ord a  segle po  cesarski kroni, ugasnile. 
Po dedni pogodbi so grad dobili H absbur
žani,  ki so imeli v u trdb i oskrbnika  ali pa so 
jo  dajali v najem. V tistih časih je bil grad 
Kostel z obzidanim seliščem tako p o m e m 
ben, da je dobil trške pravice in so ga tudi 
imenovali Trg. Ime ,,Tržani" je za vas in p re 
bivalce naselja Kostel še danes v rabi.

Skozi Kostel je vodila trgovska p o t  R e
ka—Bakar—Gorski K otar—Kostel—K očev
je—Ljubljana. Po njej so tovorili sol, olje in 
južno  sadje. To so bili m orda  najlepši (naj
bolj cvetoči)  kostelski časi. Pa je pokazal 
čez  m ejo  glavo Turek. Trgovino je nase p re 
vzela trdnjava Karlovec, ki je, m im ogrede re
čeno ,  zaustavila tudi bleščeči razvoj Novega 
mesta. Kostel pa je zaradi T urkov  še p o 
sebno  veliko trpel.  Turki so grad štirinajst- 
k ra t  napadli.  Polastili so se ga samo enkrat ,  
in še to  z zvijačo. Preoblečeni v Hrvate so 
prišli pred  m o g o č n o  grajsko obzidje in p ro 
sili zavetja, češ da so na begu pred Turki. V 
d okaz  so nosili s seboj d o jen čk e  in celo km e
č k o  orodje. Kostelci so nasedli bojni ukani,  
p o no č i  so navidezni begunci odprli vrata 
svoji vojski, ki je izropala in požgala grad in 
odpeljala s seboj m no g o  ujetnikov. O nstran  
meje pa so pri Topolcv iču  na Hrvaškem zm a 
govite T urke  pričakali Hrvati in jih sesekali 
na koščke. Kaj je bilo s turškimi do jenčki ,  
kronika ne poroča .

Turški pritisk  je postal p re m o čan ,  K ostel
ci so se več inom a razbežali na vse strani, na 
izpraznjene kmetije  so se p o  letu 1531 n a 
selili Uskoki. Pozneje so se mnogi Kostelci 
vrnili na svoje dom ove,  tako  da  je levi breg 
Kolpo še danes slovenski.

Grad je imel p od  Habsburžani najrazlič
nejše oskrbnike  ali najemnike. Enega od 
gospodarjev je njegov zasebni oskrbnik  celo 
zaprl v grajsko ječo , kjer bi med podganam i 
storil smrt, č e  se ne bi zaobljubil -  t ak o  trdi 

, letjpgdp -  sv. Ani, ki j e  bila tak ra t  m e0 '  svet
niki najbolj v modi.

V 16. stoletju je zavel m ed  kostelskimi 
graščaki luteranski duh. Njihova imena niso 
važna, bolj zanimiv je kostelski župn ik  Janez 
Weixler. Ta je bil prej menih , pa se je na 
Kostelskem oženil. Danes je znan predvsem 
zaradi prevoda Spangenbergove postile. 
Weixler je Kostel zapustil in šel v Metliko, 
n a to  pa v Krško in v Novo m esto , ki je bilo  v 
tist ih časih dokaj luteransko.

Kostelci nikoli niso bili poseb no  pohlevni. 
V alvasor om enja, da jim je leta 1631 Se p o 
seb n o  zavrela kri. Od tu je tud i dogodek , da 
so hoteli enega od uporn ikov  obglaviti z m e 
čem , pa se je nekako  iztrgal iz krvnikovih 
rok in jo  ubral po  hribu  navzdol. Krvnik jo 
je ubral za njim, vendar ga ni ujel.

Življenje je tek lo  dalje. Leta 1808 je zgo
dovinar H off zapisal, d a  stoji vrh kostelskega 
hriba m o č a n  nepremagljiv grad, sredi hriba 
pa trg, ki ima 72 številk in cerkev. Napoleon 
je požgal Moskvo, njegovi vojaki pa uporne  
vasi Predgra>', Sta>i trg pri Poljanah in Kos
tel. Razdejali so tud i grad. Ko je začela Na
po leonu  nekoliko  trda presti, je naložil k ra
njski deželi velikanski vojni davek 18 milijo
nov frankov. Kočevarji in Kostelci so se 
uprli. Med drugim so F rancoze  zvezane m e
tali v Kolpo in ko so nad V rh o m  naleteli na 
če t ico  francoskih častn ikov, so jih z n jiho
vimi služabnik vred postrelili. Francozi so 
u po r  zadušili, razglasili preki sod in na k o n 
cu premagani odšli. Trg Kostel pa je bil za 
v ečno  un ičen ,  osta lo  je sam o ime.

M ogočna grajska stavba je bila porušena, 
kostelsko poses t in razvaline je kupil neki 
baron ,  ki so m u do m ač in i  rekli Lužar. T a je  
na zahodni strani trga poleg velikega in m o č 
no  utrjenega glavnega vhoda dal sezidati p o 
letno  rezidenco. D om ač in om  je novo go sp o 
sko poslopje vzbu,alo  spoštovanje, imenovali 
so ga Spodnji grad. Od baronov je kasneje 
kupil graščino neki reški Ž id , ki se je za c ek 
ine ovesil tudi s p lem stvom. Njegova hči J o 
landa je imela (š tejemo sam o zemljo) 1000 
hek tarov  do te .  Bolj znan pa je iz teh časov 
spom in, da so pri gradu gojili plem enita  ja
bolka. Kostelska jabolka so romala na Reko, 
v T rs t  in na Dunaj.

Posest gradu je šla iz rok v roke in gospo
darsko  vedno bolj navzdol. Med zadnjo  voj
no so imeli Italijani v bližini Kostela m o č n o  
vojaško posto janko ,  d o m a č a  varnostna služ
ba je iz tak o  imenovanih strateških razlogov 
(ta izraz je ob rušenju gradov izredno pri
ljubljen) poslopje zažgala. V petih  skromnih  
hišah nekdanjega Trga so pred  tremi leti še 
živeli stari, nezahtevni ljudje.

Je prvi ali drugi največji grajski kom pleks 
v Sloveniji sploh kakšen spom enik , ko so 
zdaj samo dolgočasne  razvaline, po top l jene  v 
zeleno goščavo? M orda je nekaj zanimivosti 
tudi v nemirnem kostelskem d u h u ,  ki m u je 
cesar Friderik III. že 1492 podelil pravico d o  
krošnjarstva. Eden od kronistov, to k ra t  so
d obn ih ,  nam reč  piše, da  je krošnjarstvo svo 
jevrsten mik, ki n ekako  naredi, da  Kostelec 
za vedno ostane  v tujini.

Leta 1830 je bilo vseh Kostelcev blizu 
3500 , leta 1969 pa samo še 95 6 .  N ekoč  je 
bil grad, včeraj so bile razvaline, jutri pa bo 
samo še zemlja, ki pokrije  vsakogar in vse. 
T ak ra t  bo do  rekli, da  so bili Kostelci zlati 
ljudje. Grad Kostel je simbol večstoletnega 
umiranja neke do line  in njenih ljudi.

M. B.
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